
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο Γυµνάσιο Κατερίνης,  δέκα µέλη από την Πο-
δηλατική Οµάδα Φιλίνος Κω και µαθητές από το Γυµνάσιο
Λιαπάδων Κέρκυρας, σελ. 3033, 3045 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3027, 3028, 3029, 3030,
3031, 3032, 3033, 3034, 3039, 3041, 3042, 3043, 3045, 3046,
3050, 3053, 3055, 3058, 3059, 3060, 3061, 3065 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Παραχώρηση χρήσης κτιρίου στον Δήµο Αγίου

Δηµητρίου», σελ. 3027
ii. µε θέµα: «Αντί να αρθεί ο σιδηροδροµικός αποκλεισµός

της Θράκης από τα αστικά κέντρα, εσείς επαναφέρετε τον
προαστιακό σιδηρόδροµο ανάµεσα στις πόλεις της Θράκης,
που λειτούργησε στο πρόσφατο παρελθόν και σταµάτησε ως
ασύµφορος», σελ. 3029 

β) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i.  µε θέµα: : «Πλήρης απαξίωση για το Κέντρο Εκπαίδευ-

σης για το Περιβάλλον και την Αειφορία (ΚΕ_ΠΕΑ) του µη-
τροπολιτικού πάρκου "Αντώνης Τρίτσης"», σελ. 3031 

ii. µε θέµα:: «Αναλγησία απέναντι στο Ενιαίο Ειδικό Επαγ-
γελµατικό Γυµνάσιο - Λύκειο Περιστερίου», σελ. 3033 

iii. µε θέµα: «Ανάκληση της απόφασης συγχώνευσης σε
τρία τµήµατα των τεσσσάρων τµηµάτων της Γ’ τάξης του 4ου
Γυµνασίου Αγίου Δηµητρίου που αποτελεί οµόφωνο αίτηµα
µαθητών και γονέων», σελ. 3035 

iv. µε θέµα: «Για τις διαπιστωτικές πράξεις µονιµοποίησης
των δόκιµων νεοδιόριστων εκπαιδευτικών (2020) της Ειδικής
Αγωγής»., σελ. 3038 

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i.  µε θέµα: « Άµεση και έµπρακτη στήριξη των αγροτών

της Κορινθίας για τις τεράστιες ζηµιές του 2022 και την έλ-
λειψη νερού σε πολλές περιοχές», σελ. 3039 

ii. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι παρα-
γωγοί ακτινιδίου και ιδιαίτερα του Νοµού  Άρτας», σελ. 3041 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:  

i. µε θέµα: «Φιλοξενία παιδιών στα νοσοκοµεία κατόπιν ει-
σαγγελικής παραγγελίας», σελ. 3043 

ii. µε θέµα: «Η παράλογη λειτουργία του ασφαλιστικού µας
συστήµατος», σελ. 3047 

ε) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης, µε θέµα: «Μονιµοποί-
ηση των συµβασιούχων µουσικών της Εθνικής Συµφωνικής
Ορχήστρας και της Ορχήστρας Σύγχρονης Μουσικής της
ΕΡΤ», σελ. 3045 

στ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: « Άµεση
ανάγκη ειδικής οικονοµικής ενίσχυσης νοικοκυριών στις ψυ-
χρότερες περιοχές της χώρας», σελ. 3049 

ζ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Ζητήµατα ανταγωνισµού από την ιδιωτικοποίηση
του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας (ΟΛΗΓ Α.Ε.), και
προβλήµατα από τη µη απόδοση της χερσαίας ζώνης λιµένα
στους οικείους Δήµους», σελ. 3051 

η) Προς τον Υπουργό Υγείας:

i. µε θέµα: «Αδιάφορη η κυβέρνηση για την υγεία των
Ηλείων πολιτών», σελ. 3053 

ii. µε θέµα: «Για τη λειτουργία του τµήµατος εµβολισµών
του Νοσοκοµείου Ευαγγελισµός», σελ. 3055 

θ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «
Άµεση απόδοση ευθυνών για τη βίαιη και αναίτια επίθεση δυ-
νάµεων των ΜΑΤ σε βάρος φιλάθλων της οµάδας του  Άρη»,
σελ. 3056 

ι) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Με την απόφαση του ΥΠΕΝ για την αλλαγή των

όρων σύνδεσης των έργων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας
(ΑΠΕ), ολοκληρώθηκε το σκάνδαλο της ΝΔ σχετικά µε τον
διαθέσιµο ηλεκτρικό χώρο για να εξυπηρετηθούν επιλεκτικά
µεγάλα συµφέροντα», σελ. 3059 

ii. µε θέµα: «Μαζικές απολύσεις από την εργολάβο εταιρία
"Eldimac" στο µεταλλείο Ολυµπιάδας στη Χαλκιδική»., σελ.
3061 

ια) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Για
την ουσιαστική αντιµετώπιση των προβληµάτων από τις
πληµµύρες στον Δήµο Μαλεβιζίου της Περιφερειακής Ενό-
τητας (ΠΕ) Ηρακλείου Κρήτης», σελ. 3063 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών «Οργάνωση και λειτουργία Εθνι-
κής Μονάδας ETIAS και άλλες διατάξεις του Υπουργείου
Εξωτερικών», σελ. 3031 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οικονοµι-

κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής  Άµυνας, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Εσωτερικών Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Τουρισµού καθώς και οι Υπουργοί Επικρατείας, οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εξωτερικών και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουρ-
γός Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 25
Νοεµβρίου τρέχοντος έτους σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ενσω-
µάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/
2235 - Κύρωση Πρόσθετης Πράξης στο Νέο Συνυποσχετικό
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ναυτιλιακής Κοινό-
τητας και φορολογικές ρυθµίσεις για τη ναυτιλία - Επείγου-
σες φορολογικές και τελωνειακές ρυθµίσεις - Θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας της Κεντρικής Μονάδας Κρατικών Ενι-
σχύσεων και του Δικτύου Κρατικών Ενισχύσεων - Μισθολο-
γικές ρυθµίσεις και άλλες διατάξεις», σελ. 3037 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3041 - 3054
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3027 - 3041
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 3054 - 3065

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Δευτέρα 28 Νοεµβρίου 2022



Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3042, 3043, 3044, 3045, 

3046, 3047, 3050, 3053
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 3027, 3028, 3029, 3030, 

3031, 3032, 3033, 3034, 
3039, 3041

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 3055, 3058, 3059, 3060, 

3061, 3065
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 3029, 3030, 3031

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 3035
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 3031, 3032, 3033, 3049, 

3050
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 3050, 3051
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3038, 3039, 3045, 3046
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 3043, 3044
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 3027, 3028, 3029, 3030, 

3031
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 3053, 3054
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 3051, 3052
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3055, 3056
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 3047, 3048, 3049
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 3032, 3033, 3034, 3035, 

3037, 3038, 3039
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3041, 3042, 3043
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 3043, 3044
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 3027, 3028
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε.  , σελ. 3057, 3058
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι.  , σελ. 3045, 3046
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν δεκαεννέα επίκαιρες ερωτήσεις.

Θα ήθελα µόνο να παρακαλέσω, επειδή είναι δεκαεννέα οι επί-
καιρες ερωτήσεις, να τηρήσουµε τον χρόνο για να µπορέσουµε
να τελειώσουµε όσο µπορούµε συντοµότερα, δεδοµένο ότι
υπάρχουν και άλλες συνεδριάσεις της Βουλής και των επιτρο-
πών, αλλά και πολλές εκδηλώσεις για τη Μικρασιατική Κατα-
στροφή σε διάφορα µέρη της Αττικής και πολλοί συνάδελφοι
έχουν διατυπώσει την επιθυµία να παρευρίσκονται.

Θα ξεκινήσουµε µε τη δέκατη όγδοη µε αριθµό 196/21-11-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Παραχώρηση χρήσης κτηρίου στον Δήµο Αγίου Δηµη-
τρίου».

Σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση που συζη-

τάµε σήµερα, σε συνέχεια ερωτήσεώς µας της 3ης Οκτωβρίου του
παρόντος έτους, αφορά στην παραχώρηση στον Δήµο Αγίου Δη-
µητρίου κτηρίου εντός του πάρκου «Ελευθέριος Βενιζέλος», του
γνωστού πάρκου Ασύρµατος. Το κτήριο αυτό είναι γνωστό ότι έχει
διατεθεί στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας από τον δήµο για
τη δηµιουργία µουσείου ηλεκτρονικών συστηµάτων αεροναυτι-
λίας. Όπως γνωρίζετε, η Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου, η γνω-
στή ΕΤΑΔ, µε την απόφασή της στις 6 Απριλίου 2017 επί κυβερ-
νήσεως ΣΥΡΙΖΑ παραχώρησε στον δήµο τη χρήση της συνολικής
έκτασης του δηµόσιου ακινήτου του πάρκου Ασυρµάτου, εντός
της οποίας βρίσκεται το κτήριο που προαναφέραµε, το οποίο ο
δήµος ως παραχωρησιούχος δεσµεύτηκε από την απόφαση της
ΕΤΑΔ να το διαθέσει στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας.

Τα προηγούµενα χρόνια ο δήµος, δεσµευόµενος για την αξιο-
ποίηση του ακινήτου ως κοινόχρηστου χώρου, µερίµνησε για την
εκπόνηση µελέτης η οποία υποβλήθηκε στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών το οποίο ενέκρινε τον Απρίλιο του 2022, την ένταξη του
έργου της ανάπλασης του Ασυρµάτου.

Να σηµειωθεί ότι ο δήµος έχει ήδη ξεκινήσει τις διαδικασίες
αδειοδότησης του έργου και θα προχωρήσει άµεσα στη δηµο-
πράτηση αυτού του έργου.

Όµως, τα δύο τελευταία χρόνια δεν έχει υπάρξει κάποια ενη-
µέρωση για ενέργειες του Υπουργείου σας, ενώ στο προαναφερ-
θέν κτήριο γίνονται συστηµατικά βανδαλισµοί και οι επισκέπτες
του πάρκου συχνά κινδυνεύουν. Συµπληρώνω λέγοντας ότι τα
παραπάνω δεδοµένα, καθώς και η έλλειψη ενδιαφέροντος από
πλευράς Υπουργείου και Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας για
το συγκεκριµένο κτήριο, οδήγησαν το δηµοτικό συµβούλιο τον
Ιούλιο του παρόντος έτους σε οµόφωνη απόφαση µε την οποία
υπέβαλε αίτηµα στην ΕΤΑΔ µε κοινοποίηση στην Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας για την παραχώρηση του πέτρινου πολυγω-
νικού κτίσµατος στον Ασύρµατο. Η απόφαση απεστάλη τον
Σεπτέµβριο του 2017. 

Ακολουθεί η δική µας ερώτηση τον Οκτώβριο του παρόντος
έτους και µόνο τότε, πρέπει να πω, εµφανίζεται το Υπουργείο και
η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας µε έγγραφο της 3ης Νοεµ-
βρίου του 2022 και ενηµερώνει τη Δήµαρχο του Αγίου Δηµητρίου
ότι τοπογράφος µηχανικός επισκέφθηκε τον χώρο τον Οκτώβριο,
ότι τροποποιήθηκε το τοπογραφικό διάγραµµα και ότι παρακαλεί
για την άµεση διάθεση του περιβάλλοντος του κτηρίου χώρου.
Δηλαδή η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας απορρίπτει το αίτηµα
του δήµου για παραχώρηση του κτηρίου και ζητάει να της διατε-
θεί και ο ευρύτερος περιβάλλον του κτηρίου χώρος. Δηλαδή το
αίτηµα του Δήµου του Αγίου Δηµητρίου απορρίπτεται. Εποµέ-
νως, επανέρχεται και από τον δήµο και από την πλευρά µου.

Τελειώνω λέγοντας το εξής: Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, εάν
προτίθεστε να αποδεσµεύσετε το κτήριο από την Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας και να το παραχωρήσετε στον δήµο, ώστε
να αξιοποιηθεί, επιτέλους, στο πλαίσιο της συνολικής αναβάθµι-
σης του πάρκου «Ελευθέριος Βενιζέλος». 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Μπαλάφα, ακούσαµε µερικά πράγµατα τα

οποία, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχω από την Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας, δεν είναι ακριβώς έτσι. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’
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Κι είναι πολύ ευχάριστο που κάνετε αυτή την ερώτηση για να
δούµε κατά πόσο αυτό το µουσείο, µια εξαιρετική ιδέα που
όντως όπως πολύ σωστά είπατε ξεκίνησε το 2017, θέλουµε να
το υλοποιήσουµε ή δεν θέλουµε να το υλοποιήσουµε. Από την
πλευρά του Υπουργείου να σας πω πως εµείς έχουµε κάθε καλή
διάθεση και πρόθεση να προχωρήσουµε τις διαδικασίες γρή-
γορα. 

Πάµε, λοιπόν, πέντε χρόνια πίσω για να τα πάρουµε τα πράγ-
µατα µε µια σειρά. Στις 6 Απριλίου 2017, η ΕΤΑΔ παραχωρεί στον
Δήµο του Αγίου Δηµητρίου ένα συγκεκριµένο ακίνητο στον
Ασύρµατο. Για να διατεθεί στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
και να γίνει σε αυτή την έκταση, όπως υπήρξε δέσµευση, το πε-
ριβόητο µουσείο της ΥΠΑ, ένα µουσείο το οποίο έχει συζητηθεί
εδώ και πάρα πολλά χρόνια και ήταν να γίνει στο Ελληνικό, αλλά
µετά το Ελληνικό πουλήθηκε. Εν πάση περιπτώσει, µετά από αρ-
κετά σκαµπανεβάσµατα, όπως συνήθως γίνεται, επιλέχθηκε αυτή
η τοποθεσία.

Η τότε διοίκηση της ΥΠΑ, του 2017, µέχρι και τις 26 Ιανουαρίου
2020 που έγινε η αλλαγή της διοίκησης, δεν έκανε πέραν τούτου
απολύτως τίποτα. Αυτό νοµίζω ότι είναι ένα γεγονός που δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί. Επί τρία χρόνια, λοιπόν, ενώ ξεκίνησε
η διαδικασία το 2017, η διαδικασία δεν προχωράει. Αλλάζει η δι-
οίκηση το 2020 και λίγους µήνες µετά την τοποθέτηση της νέας
διοίκησης, ο διοικητής στέλνει επιστολή στη Δηµοτική Αρχή του
Αγίου Δηµητρίου ενηµερώνοντάς την για το ενδιαφέρον της ΥΠΑ
για τη δηµιουργία του εν λόγω µουσείου στον Ασύρµατο.

Μάλιστα, στις 30 Ιουλίου του 2021 ο ίδιος ο διοικητής επισκέ-
πτεται τον χώρο, παρουσία και του αντιδηµάρχου τεχνικών υπη-
ρεσιών. Τώρα αν µε ρωτήσετε γιατί καθυστέρησε από τον Ια-
νουάριο του 2020 µέχρι τον Ιούλιο του 2021, θα σας απαντούσα
ότι, σύµφωνα µε τη δική µου ενηµέρωση η καθυστέρηση δεν
οφείλεται στην ΥΠΑ αλλά στο γεγονός ότι υπήρξε ένα πρόβληµα
µε έναν από τους αντιδηµάρχους, νοµίζω στον Άγιο Δηµήτριο,
που είχε νοσήσει λόγω COVID και εποµένως δεν υπήρχε ένας άν-
θρωπος να τρέξει αυτή τη διαδικασία. Εποµένως, δεν υπήρξε και
από την πλευρά του δήµου -αν θέλετε- εκείνη τη στιγµή η ταχύ-
τητα που θα έπρεπε να υπάρξει. 

Τώρα, µετά την επίσκεψη που έχει γίνει, υπάρχουν αυτή τη
στιγµή τεχνικά στοιχεία της υφιστάµενης δηµοσιευµένης µελέ-
της που έχει κάνει ο ίδιος ο Δήµος του Αγίου Δηµητρίου για την
ανάπλαση του χώρου.

Αυτά, κύριε Μπαλάφα, έχουν διαβιβαστεί στην ΥΠΑ και γι’
αυτόν τον στόχο ζητήθηκε και η συνδροµή της τεχνικής υπηρε-
σίας του δήµου, η οποία ανταποκρίθηκε άµεσα και έχει αποστεί-
λει τα τοπογραφικά στην ΥΠΑ πριν από δύο µήνες, συγκεκριµένα
στις 23 Σεπτεµβρίου.

Μάλιστα, για όλα αυτά που σας αναφέρω, έχει σταλεί στις 26
Σεπτεµβρίου επιστολή του Διοικητή της ΥΠΑ προς τον δήµαρχο,
στην οποία και υπογραµµίζεται ότι η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας θα αποδεχθεί οποιαδήποτε πρόσκληση µε σκοπό να πα-
ρουσιάσει το σχέδιο που έχει για τη δηµιουργία του εν λόγω
µουσείου.

Εποµένως, τα γεγονότα που σας αναφέρω αποδεικνύουν ότι
δεν υπάρχει αδράνεια από την πλευρά της ΥΠΑ και ότι τα τελευ-
ταία χρόνια, από το 2020 και µετά, έχουν γίνει όλες οι διαδικα-
σίες που πρέπει να γίνουν, έτσι ώστε ένα όραµα ετών που
υπήρχε και από τους υπαλλήλους της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας αλλά και από τους ανθρώπους που ασχολούνται µε
την αεροναυτιλία, να δηµιουργηθεί ένα µουσείο της ΥΠΑ.

Εποµένως, νοµίζω ότι από τη στιγµή που υπάρχει αγαστή συ-
νεργασία σε αυτή τη φάση µεταξύ του δήµου και της διοίκησης
της ΥΠΑ, το εν λόγω µουσείο για το οποίο µε ρωτάτε θα γίνει
πραγµατικότητα σύντοµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπαλάφα,

έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Δύο λόγια θα πω. Αναφέρατε αν έχω ή αν δεν έχω σωστή ενη-

µέρωση, το αντιπαρέρχοµαι. Σας λέω, όµως, µε έναν τρόπο που
δεν το συνηθίζω, απόλυτο ότι δεν υπάρχει συνεργασία του
δήµου -όχι καλή συνεργασία- µε την Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-

πορίας. Και επειδή η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας είναι στη
δικαιοδοσία σας, σας παρακαλώ, ψάξτε το. Αυτό σας λέω µόνο.

Τώρα, κανείς δεν θα είχε αντίρρηση αν αυτό το λεγόµενο πο-
λυγωνικό κτήριο µέσα στον Ασύρµατο αξιοποιείτο, όπως ήταν η
αρχική απόφαση, για  να δηµιουργηθεί ένα µουσείο µε ηλεκτρο-
νικά µέσα της αεροναυτιλίας. Δεν είναι, όµως, εντυπωσιακό ή
προβληµατικό ή δηµιουργεί ανησυχία και εύλογα ερωτήµατα, ότι
από το 2017 που έγινε η παραχώρηση µέχρι το 2022 ανεξάρτητα
από οτιδήποτε άλλο δεν προχώρησε καθόλου η ιστορία αυτή;
Μιλάµε για πέντε χρόνια. Ότι και να ήταν στα πέντε χρόνια έπ-
ρεπε να υπάρχει η ευαισθητοποίηση, η πρωτοβουλία από τη
µεριά της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας και των πολιτικών
προϊσταµένων της να προχωρήσουν εκεί που είχαν αναλάβει την
υποχρέωση.

Και είναι, επίσης, εντυπωσιακό ότι χρειάστηκαν όλα αυτά τα
γεγονότα και η δική µας ερώτηση, για να κινητοποιηθεί επιτέλους
να στείλει τον τοπογράφο για να πει ότι, θέλουµε το κτήριο θα
το αξιοποιήσουµε -τώρα θυµήθηκε ότι είναι διατεθειµένη να το
αξιοποιήσει η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας- και θέλουµε και
ένα περιβάλλοντα χώρο.

Προφανώς εγώ αυτά δεν τα έβγαλα από το κεφάλι µου, είναι
µετά από συνεργασία µε τη δήµαρχο και µε το δηµοτικό συµβού-
λιο. Σας λέω ότι δεν υπάρχει µέχρι τώρα συνεργασία. Και πέρα
από οτιδήποτε άλλο το αίτηµα της ουσιαστικής παραχώρησης
για να µπορέσει να αξιοποιηθεί στο πλαίσιο της συνολικής ανα-
πλάσεως του πάρκου εξακολουθεί να παραµένει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Μπαλάφα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κύριε Μπαλάφα, γι’ αυτό είµαστε εδώ για να δούµε,

τελικά, πώς µπορούµε να διαλευκάνουµε αυτό το ζήτηµα. Να σας
πω, όµως, χωρίς να υποτιµώ τη σηµασία του µουσείου, ότι αυτή
τη στιγµή στην ΥΠΑ υπάρχουν και άλλες ίσως πιο επείγουσες
δραστηριότητες αλλά αυτό δεν είναι το θέµα µας. 

Το θέµα µας εδώ είναι τα γεγονότα. Και τα γεγονότα όπως σας
ανέφερα, έχουν ως εξής: Το 2017 γίνεται η παραχώρηση. Μέχρι
το 2020 δεν γίνεται απολύτως τίποτα. Αυτό είναι ένα γεγονός. 

Κύριε Μπαλάφα, σας εξήγησα και πριν και δεν θέλω τώρα να
µπω σε προσωπικά δεδοµένα των ανθρώπων στο δήµο, αλλά
αφού ανέλαβε η νέα διοίκηση, αν δεν απατώµαι ήταν µέσα στον
Ιανουάριο του 2020 και µέχρι το 2021 η διαδικασία ξεκίνησε,
αλλά λόγω και του κορωνοϊού εκ των πραγµάτων από ό,τι  γνω-
ρίζω -και θα το διαπιστώσετε και εσείς και ρωτήστε να το µάθετε-
ο αντιδήµαρχος ή κάποιος που είχε οριστεί ως υπεύθυνος για
αυτά τα ζητήµατα είχε νοσήσει και πήγαµε πίσω. 

Πού βρισκόµαστε τώρα; Τώρα βρισκόµαστε στην ευχάριστη
θέση να υπάρχει αυτή τη στιγµή αλληλογραφία και ανταπόκριση
µεταξύ δήµου και ΥΠΑ. Όπως σας προείπα στις 26 Σεπτεµβρίου,
το οποίο είναι δυόµισι µήνες πριν, του τρέχοντος έτους ο διοικη-
τής της ΥΠΑ έχει στείλει επιστολή στην δήµαρχο µε την οποία
της ζητάει να συναντηθούν για να καθορίσουν τις λεπτοµέρειες
του πώς µπορεί να γίνει υλοποιήσιµο το σχέδιο που έχουµε για
το µουσείο. 

Εποµένως, εδώ είµαστε να παρακολουθούµε αυτή τη διαδικα-
σία και είµαι και εγώ στη διάθεσή σας να βοηθήσω έτσι ώστε να
επισπευσθεί η διαδικασία για να γίνει αυτό το µουσείο πραγµα-
τικότητα, σε ένα χώρο που από ότι καταλαβαίνω αποτελεί µία
πηγή πολύ σοβαρής ανάσας για την ευρύτερη περιοχή, οπότε
θα ήταν ευχής έργο και αυτό το µουσείο το οποίο θα έχει αξιό-
λογα εκθέµατα µέσα να µπορεί να γίνει πραγµατικότητα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραµµα
πότε θα µπορούσε να ξεκινήσει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Αυτό δεν το γνωρίζω, κύριε Μπαλάφα. Αυτό
πρέπει να το δει ο διοικητής µαζί µε τη δήµαρχο. Θα είµαι και
εγώ στη διάθεσή της δηµάρχου και τη δική σας για ό,τι θέλετε,
αν µπορέσουµε να βοηθήσουµε για να επισπευστεί αυτή η δια-
δικασία.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την δέκατη ένατη µε αριθµό 198/21-11-2022

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου (Τάκη) Χα-
ρίτου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Αντί να αρθεί ο σιδηροδροµικός αποκλεισµός της Θράκης από
τα αστικά κέντρα, εσείς επαναφέρετε τον προαστιακό σιδηρό-
δροµο ανάµεσα στις πόλεις της Θράκης που λειτούργησε στο
πρόσφατο παρελθόν και σταµάτησε ως ασύµφορος».

Και σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός
Μεταφορών και Υποδοµών, ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πριν από λίγες δεκαετίες, κύριε Υπουργέ, οκτώ δροµολόγια

ηµερησίως συνέδεαν την Κοµοτηνή µε τη Θεσσαλονίκη και το αν-
τίστροφο, τέσσερα εκ των οποίων µε την Αθήνα, καθώς και το
δροµολόγιο Θεσσαλονίκη - Κωνσταντινούπολη. Παρά το γεγονός
ότι την τελευταία εικοσαετία υποβαθµίστηκε το δίκτυο µε περιο-
ρισµό των δροµολογίων και τη διακοπή µεταφοράς εµπορευµά-
των, παρ’ ότι από το 2009 είχε εγκαταλειφθεί η συντήρηση του
δικτύου, εντούτοις παρέµενε σε λειτουργία µέχρι το τέλος του
2019 µε δύο δροµολόγια ηµερησίως Θεσσαλονίκη - Αλεξανδρού-
πολη µε το ένα να έχει ανταπόκριση µε την Αθήνα µε βάση τη
σύµβαση που υπέγραψε µε την Hellenic Train, την πρώην «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Από το Γενάρη του 2020, όµως, µε πρόσχηµα τη συντήρηση
των γραµµών τα δροµολόγια διεκόπησαν τελείως ενώ η εταιρεία
πληρωνόταν. Ανανεώσατε τρεις φορές µάλιστα τη σύµβαση του
δηµοσίου µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που έληγε τυπικά το Δεκέµβριο
του 2000. Το πιο σοβαρό είναι ότι στη νέα σύµβαση του περα-
σµένου Μαρτίου µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για τις άγονες γραµµές
έναντι των 50 εκατοµµυρίων τον χρόνο, δεν προβλέπεται πλέον
για τα επόµενα δέκα συν πέντε χρόνια, δεκαπέντε συνολικά η σι-
δηροδροµική σύνδεση της Θράκης µε τη Θεσσαλονίκη και κατ’
επέκταση µε την Αθήνα. Υπάρχει ένα µόνο δροµολόγιο ηµερη-
σίως που φθάνει µέχρι τη Δράµα, ενώ από τη Δράµα µέχρι την
Αλεξανδρούπολη δεν κυκλοφορούν τρένα και η µετάβαση προς
την Αλεξανδρούπολη γίνεται οδικώς στη γραµµή του τρένου µε
µισθωµένα από τον ΟΣΕ οχήµατα τα οποία µεταφέρουν ελάχι-
στους ή καθόλου επιβάτες, αφού οι περισσότεροι προτιµούν,
κύριε Υπουργέ, να µετακινηθούν µε άλλα µέσα, προκειµένου να
γλιτώσουν την ταλαιπωρία µιας διαδροµής συνολικά περίπου δώ-
δεκα ωρών. 

Για να χρυσώσετε, µάλιστα, το χάπι, στη νέα σύµβαση του
Μαρτίου επαναφέρατε το µοντέλο προαστιακού Θράκης που δο-
κιµάστηκε προεκλογικά για έξι µήνες το Σεπτέµβρη του ’09 και
καταργήθηκε ως ασύµφορο. Από τις 31/10 ξεκίνησαν τέσσερα
δροµολόγια µόνο τις καθηµερινές ηµέρες όχι τα Σαββατοκύ-
ριακα. Και για τις απογευµατινές ώρες αν θέλει να το χρησιµο-
ποιήσει κάποιος από την Ξάνθη στην Κοµοτηνή ή την Αλεξαν-
δρούπολη για να επιστρέψει δεν υπάρχει τρένο, γι’ αυτό και τα
τρένα κυκλοφορούν άδεια µε ελάχιστους επιβάτες. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω αν σκοπεύετε
και µε ποιο χρονοδιάγραµµα να ξεκινήσουν και να ολοκληρω-
θούν οι εργασίες συντήρησης του σιδηροδροµικού δικτύου στη
Θράκη στα δύο, τρία σηµεία που, πράγµατι, χρήζουν βελτίωσης,
ώστε να επανέλθουν τα τρένο στη Θράκη και να µη σταµατούν
στη Δράµα, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, βέβαια, θέλουµε να µας εξηγήσετε, γιατί υπογράψατε µια
σχεδόν δεκαπενταετή σύµβαση που κρατά σε σιδηροδροµική
αποµόνωση τη Θράκη από τα αστικά κέντρα, ακυρώνοντας το
πιο ισχυρό συγκριτικό πλεονέκτηµα της διασυνοριακότητας που
διαθέτει, τη γεωστρατηγική της θέση και τον ουσιαστικό ρόλο
που έχει αναλάβει στις διεθνείς µεταφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε συνάδελφε. Μιλάτε περίπου πέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Τρία λεπτά και δεκαέξι δευ-
τερόλεπτα µίλησα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Μιλάει πέντε λεπτά ο κύριος συνάδελφος, εί-
χαµε και το τεχνικό πρόβληµα, οπότε είναι κατανοητό. Έθεσε και
πολλά θέµατα. 

Για άλλη µια φορά καλούµαι να απολογηθώ εγώ εδώ από τη
θέση του Υπουργού για ένα σιδηροδροµικό δίκτυο το οποίο εδώ
και χρόνια, ειδικά µετά το 2010, ειδικά στη βόρεια Ελλάδα, είναι
πραγµατικά παρατηµένο. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την
οποία δεν µπορεί κανένας να αµφισβητήσει. 

Επίσης, θα σας δώσω στοιχεία και νούµερα, γιατί καλό είναι
να µιλάµε µε νούµερα και µε στοιχεία και να µη δηµιουργούνται
λάθος εντυπώσεις. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι έγινε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Έγινε
µία προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, να συντηρηθεί το εν λόγω δί-
κτυο στο τµήµα Δράµα – Κοµοτηνή - Αλεξανδρούπολη, όπου σή-
µερα δεν εκτελούνται σιδηροδροµικά δροµολόγια. Η αλήθεια
είναι ότι επί της ουσίας δεν δροµολογούνται µε τη συχνότητα
που δροµολογούνταν από το 2011. Άµα δείτε, λοιπόν, το ιστο-
ρικό αυτών των δροµολογίων, από το 2011 είναι προβληµατική
αυτή η κατάσταση. 

Τι έκανε, λοιπόν, η συντήρηση αυτή που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ από
τον Σεπτέµβριο του 2016 ως τον Αύγουστο του 2017; Η συντή-
ρηση που έγινε επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, αντί να µειώσει τον
χρόνο τον αύξησε. Και εξηγούµαι. Από τις έξι ώρες και είκοσι
εννιά λεπτά που ήταν τον Μάιο του 2014 πήγε στις οκτώ ώρες
και δεκατρία λεπτά τον Μάιο του 2019. Μιλάω για τη διαδροµή
Δράµα – Κοµοτηνή - Αλεξανδρούπολη. Και είναι προφανές ότι
µια τόσο µεγάλη διάρκεια διαδροµής είναι αποτρεπτική για τον
κάθε άνθρωπο που θέλει να ταξιδέψει στη διαδροµή Θεσσαλο-
νίκη - Αλεξανδρούπολη. 

Πάµε τώρα να δούµε τον νέο πίνακα δροµολογίων του 2022.
Καταλήξαµε να δοθεί ένα δροµολόγιο λεωφορείου από τη Δράµα
προς την Αλεξανδρούπολη, καθώς και να δηµιουργηθούν νέα το-
πικά δροµολόγια. Και συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τη νέα σύµ-
βαση της ΥΔΥ στις 14 Απριλίου του 2022, προβλέπονται τα εξής
δροµολόγια: Από τη Θεσσαλονίκη για τη Δράµα, από την Αλε-
ξανδρούπολη για την Κοµοτηνή, από τη Δράµα στην Ξάνθη και
από την Αλεξανδρούπολη στο Ορµένιο και την Ορεστιάδα . Και
αυτό, προκειµένου να επιτευχθεί η διασύνδεση µεταξύ των κύ-
ριων πόλεων Αλεξανδρούπολη - Κοµοτηνή - Ξάνθη. 

Όλα αυτά προβλέπονται στη νέα σύµβαση της ΥΔΥ, την οποία
θα σας υπενθυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε. Και αυτό πρέπει
να το θυµόµαστε. Και πρέπει να θυµόµαστε και κάτι ακόµα το
οποίο προφανώς δεν γνωρίζετε, ότι αυτή η σύµβαση προβλέπει
µία διαδικασία ετήσιου προγραµµατισµού των δροµολογίων. Όχι
σαν τη δική σας σύµβαση που έδινε λεφτά για τις άγονες γραµ-
µές χωρίς να εξετάζει αν εκτελούνται ή όχι. Και αυτό που, µεταξύ
άλλων, έχει καταψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι έχουµε πλέον τη δυ-
νατότητα να περικόπτουµε, να συνεχίζουµε ή να επεκτείνουµε
τον αριθµό των δροµολογίων. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα θυµίσω εδώ και κάτι που ο αγα-
πητός συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να µας θυµίσει, ότι η
ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και της «HELLENIC TRAIN» ήταν
ένα από τα τεράστια «επιτεύγµατα» -εντός εισαγωγικών- του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Διότι τι καταφέρατε να κάνετε; Καταφέρατε να ξεπουλή-
σετε, πραγµατικά, µία εταιρία έναντι 45 εκατοµµυρίων ευρώ,
δηλαδή 5 εκατοµµύρια λιγότερα από τα λεφτά που δίνει το ελ-
ληνικό δηµόσιο κάθε χρόνο για τις άγονες γραµµές. Και έρχεστε
τώρα και µας εγκαλείτε και µας ρωτάτε πότε θα τελειώσει η συν-
τήρηση. 

Κλείνοντας θα πω και άλλο ένα νούµερο, διότι τα νούµερα
είναι αυτά που µένουν. Τα έχω καταθέσει και στο παρελθόν στα
Πρακτικά σε κοινοβουλευτικό έλεγχο άλλου συναδέλφου. 

Επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ πόσα λεφτά δόθηκαν για τη συν-
τήρηση όλου του δικτύου; Δόθηκαν 12,3 εκατοµµύρια ευρώ. Επί
ηµερών µας έχουν δοθεί σχεδόν 60 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πάµε στις προσλήψεις, µια και έχουµε τεράστια ζητήµατα µε
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τις προσλήψεις στον σιδηρόδροµο. Έκρηξη προσλήψεων µέσω
ΑΣΕΠ! Επί ΣΥΡΙΖΑ έγιναν είκοσι πέντε, επί Νέας Δηµοκρατίας
εκατό είκοσι µία. Εποµένως, αυτά είναι τα νούµερα τα οποία απο-
δεικνύουν ότι γίνεται µια σοβαρή προσπάθεια έτσι ώστε ο σιδη-
ρόδροµος να επανέλθει στην κανονική του ροή. 

Θα προσθέσω εδώ, κύριε Πρόεδρε, ότι, πέρα από αυτό, έ-
χουµε και την πεδινή χάραξη, δηλαδή τη χάραξη µεταξύ Θεσσα-
λονίκης, Καβάλας και Αλεξανδρούπολης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να το πείτε στη
δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Το έργο αυτό έχει δηµοπρατηθεί. Το έργο
αυτό θα ενώσει επιτέλους τα τρία λιµάνια, πράγµα το οποίο
έπρεπε να είχε γίνει εδώ και δεκαετίες. Και εν πάση περιπτώσει,
θα υπάρχει κι άλλη µια εναλλακτική, ειδικά για τα εµπορεύµατα,
όσον αφορά τη σιδηροδροµική αυτή γραµµή. 

Όταν τα τρένα είναι άδεια, όσο και να τα επιδοτείς, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε -επειδή εγώ δεν πιστεύω στην επιδοµατική πο-
λιτική-, δεν θα βρεις άκρη. Εποµένως, πρέπει πρώτα να συντη-
ρήσεις το δίκτυο. Και αυτό κάνουµε. Πρέπει πρώτα να κάνεις το
τρένο ανταγωνιστικό µέσο, που δεν ήταν ποτέ ανταγωνιστικό
µέσο το τρένο στη βόρεια Ελλάδα εδώ και δεκαετίες. 

Και εν πάση περιπτώσει, το να έρχεστε και να µας εγκαλείτε
ότι δεν γίνεται ένα δροµολόγιο που επί της ουσίας δεν γίνεται
από το 2011, το θεωρώ κάπως υπερβολικό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χαρίτου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να

τύχω της ίδιας µεταχείρισης των έξι λεπτών που είχε ο Υπουρ-
γός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας διέκοψα
πριν, αλλά εσείς µιλήσατε ενάµισι λεπτό χωρίς το χρονόµετρο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Επιµένετε να µε διακόπτετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν έβαλα ώρα

ακόµα. 
Στην πρωτολογία σας, αντί για δύο λεπτά, µιλήσατε τεσσερά-

µισι λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Επιµένετε να µε διακόπτετε. 
Το προσπερνώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας είπα κάτι.

Δεν σας διακόπτω. 
Έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε

αντιληφθεί -σας το λέω ειλικρινά- ότι είστε Κυβέρνηση. Ο ρόλος
σας δεν είναι να κάνετε αντιπολίτευση στην προηγούµενη κυβέρ-
νηση. Ο ρόλος σας είναι να απαντάτε στα ερωτήµατα που σας
θέτουµε. Κάποια στιγµή πρέπει να το αντιληφθείτε. 

Αποφύγατε, λοιπόν, να απαντήσετε στα ερωτήµατα που σας
έθεσα: Πότε θα ξεκινήσουν και πότε θα ολοκληρωθούν οι εργα-
σίες συντήρησης, έτσι ώστε να σταµατήσει η αποµόνωση, να
επανέλθουν τα τρένα στη Θράκη, κύριε Υπουργέ; Απάντηση δεν
δώσατε. Περιµένω. 

Εσείς επιµένετε και σήµερα µε όσα είπατε πριν λίγο ότι είναι
ενεργό το δίκτυο αλλά γίνεται και οδικώς. Σε πείσµα, κύριε
Υπουργέ, όλων αυτών των ανθρώπων στη Σταυρούπολη, το Πα-
ρανέστι, την Ξάνθη, τον Ίασµο, τη Μέση που δεν βλέπουν τρένα
να περνούν, εσείς τους λέτε ότι υπάρχει δίκτυο ενεργό. 

Με όσα άκουσα για τον σχεδιασµό σας, επιβεβαιώνετε, κύριε
Υπουργέ, ότι θα κρατήσετε για δεκαπέντε χρόνια µάλλον σε απο-
µόνωση τη Θράκη από τα αστικά κέντρα. Γιατί περί αυτού πρό-
κειται. Και είναι µε απόφαση δική σας, του 2020, κύριε Υπουργέ,
στη σύµβαση που υπογράψατε µε την πρώην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Και
θέλατε να συµφωνήσουµε στον αποκλεισµό και την αποµόνωση
µιας ευαίσθητης, µιας ακριτικής περιοχής; 

Πάτε να µας δώσετε την ψευδαίσθηση, κύριε Υπουργέ, ενός
αχρείαστου προαστιακού, που από το ξεκίνηµά του αυτό-υπονο-
µεύεται. Που σηµαίνει ότι και αυτός θα έχει ηµεροµηνία λήξης
όπως και ο προηγούµενος. 

Και βέβαια -σας άκουσα-, µας δηµιουργείτε και την προσδοκία
µε την ηλεκτροκίνητη σύνδεση Θεσσαλονίκη – Αλεξανδρούπολη,

που θα συνδέεται µε τα λιµάνια, ότι προφανώς θα ξεχάσουµε την
αποµόνωση της Θράκης που θα υπάρχει τουλάχιστον για δεκα-
πέντε χρόνια. 

Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, όταν κανείς γνωρίζει ότι για να
προχωρήσει το έργο αυτό θα χρειαστούν πολλές δεκαετίες και
µέχρι τότε η περιοχή της Θράκης θα είναι, ουσιαστικά, αποκλει-
σµένη και δεν θα µπορεί να αξιοποιήσει το πιο ισχυρό συγκριτικό
πλεονέκτηµα που διαθέτει, εσείς να θέλετε να µας δηµιουργή-
σετε αυτή την ψευδαίσθηση;  

Θα σας πω και κάτι ακόµη. Μη διεκδικείτε και την πατρότητα
αυτού του έργου. Ο Τσίπρας µε τον Μπορίσοφ το υπέγραψαν
στην Καβάλα, αν θυµάστε καλά, και το γνωρίζετε. Έτσι δεν είναι; 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι για όσα αυτή τη στιγ-
µή ελλείµµατα υπάρχουν στις υποδοµές στο σιδηροδροµικό δί-
κτυο ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος λογικός άνθρωπος θα σας πι-
στέψει, κύριε Υπουργέ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας το λέω ειλικρινά ότι στα τέσσερα αυτά χρόνια διακυβέρ-
νησης υποβαθµίστηκε, εγκαταλείφθηκε ένα σιδηροδροµικό δί-
κτυο εκατό χρόνων, από την οθωµανική διοίκηση, που το παρέ-
λαβε η ελληνική. Σκεφτήκατε πόσα από αυτά τα χρόνια ήσασταν
ως παράταξη κυβέρνηση; Το απαξιώσατε σε όφελος των συµφε-
ρόντων των άλλων µέσων µεταφοράς. 

Δεν προβλέψατε, κύριε Υπουργέ, ταυτόχρονα µε την Εγνατία
Οδό να υπάρχει χάραξη και σιδηροδροµικού δικτύου. Από το
2009, εγκαταλείψατε κάθε προσπάθεια συντήρησής του. Τα τριά-
µισι χρόνια που είστε Υπουργός τι κάνατε; Ούτε έναν στρωτήρα
δεν αλλάξατε στο δίκτυο αυτό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Προφανώς, λοιπόν -για να σηµειώσω και αυτό, έχει µεγάλη ση-
µασία- τουλάχιστον µπορεί να υπογράψαµε τη συµφωνία µε την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» αλλά κρατήσαµε στη συµφωνία αυτή. για τη Θράκη.
να λειτουργούν τα δύο δροµολόγια και να µην αποκοπεί η
Θράκη. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, καταθέτοντας δύο έγγραφα για τον
κύριο Υπουργό. Το πρώτο, κύριε Υπουργέ,  -είναι δικό σας έγ-
γραφο, ελπίζω να µου επιτρέψετε να το καταθέσω- αφορά ενερ-
γά δίκτυα σε προσωρινή αναστολή λειτουργίας. Ακούστε καλά,
κύριε Υπουργέ. Αφορά ενεργά δίκτυα σε προσωρινή αναστολή
λειτουργίας. Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, Ποταµού - ΒΙΠΕ
Αλεξανδρούπολης. Κύριε Υπουργέ, πριν εκατό χρόνια έχουν ξη-
λωθεί οι γραµµές. Δεν υπάρχει αυτό το δίκτυο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε φτάσει στα έξι λεπτά και τεσσεράµισι πριν, δέκα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε!
Αφήστε να ακουστούν! Ενοχλούν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν ενοχλούν
αλλά πρέπει να σεβαστούµε και τους συναδέλφους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Εσείς έχετε βάλει την υπο-
γραφή σας ως ενεργό δίκτυο. Ψάξτε να το δείτε.

Και δεύτερον και τελειώνω µε αυτό, στα δροµολόγια του προ-
αστιακού που ανακοινώθηκαν, το τέταρτο αναφέρει Κοµοτηνή –
Αλεξανδρούπολη - Κέντρο , κύριε Υπουργέ, ήταν πριν ογδόντα
χρόνια. Τώρα ξέρετε τι είναι; Είναι ΚΑΠΗ, κύριε Υπουργέ. Εκεί
δεν µπορεί να φτάσει τρένο. Θα σας τα καταθέσω να τα δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος (Τάκης) Χαρίτου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Βλέπετε ότι όταν εγώ µιλάω για να τηρείται ο χρόνος αφορά

όλους. Εσείς µιλήσατε στην πρωτολογία τεσσεράµισι λεπτά και
ο Υπουργός µίλησε εξίµισι, δηλαδή διπλάσιο από αυτό που εί-
χατε. Τώρα µιλήσατε σχεδόν έξι λεπτά, πάλι διπλάσιο χρόνο. Μην
παραπονείστε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
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και Μεταφορών): Επειδή ακούγονται εδώ απίστευτα πράγµατα,
ας επανέλθουµε πλέον στον κόσµο του ορθού λόγου και όχι της
εξαλλοσύνης. 

Κατ’ αρχάς, να πάµε στο κωµικό επιχείρηµα µεταξύ Τσίπρα και
Μπορίσοφ. Ο κ. Τσίπρας, επειδή φοβόταν το πολιτικό κόστος δεν
είχε την πολιτική ανδρεία να µας πει από πού θα περάσει ο σιδη-
ρόδροµος ανατολικά. Αυτή η Κυβέρνηση αποφάσισε και πήρε
την απόφαση για πεδινή χάραξη. Αυτή η Κυβέρνηση βρήκε χρη-
µατοδότηση, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Γιατί εµείς βλέπετε τα
µεγάλα λόγια τα αφήνουµε στη Ριζοσπαστική Αριστερά όπως τα
µεγάλα λόγια που ακούγαµε περί κλεισίµατος των µνηµονίων. Τα
θυµάστε αυτά; Δεν τα θυµάστε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Εκεί γυρίσατε τώρα; Στα
ερωτήµατά µου θα απαντήσετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εγώ δεν σας διέκοψα. Σας άκουσα µε προ-
σοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γιατί διακόπτετε
τώρα; Εσάς δεν σας διέκοψε κανείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Μην εκνευρίζεστε. Δεν χρειάζεται να εκνευρί-
ζεστε. Όταν διακόπτετε, όµως, αυτό δείχνει τον εκνευρισµό σας. 

Εποµένως, η πεδινή χάραξη είναι έργο που έκανε αυτή η Κυ-
βέρνηση. Χρήµατα για την χάραξη αυτή έχει βρει αυτή η Κυβέρ-
νηση από το Connecting Europe Facility 2 και από τα συγχρη-
µατοδοτούµενα εργαλεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή η Κυ-
βέρνηση, προς µεγάλη σας απογοήτευση, δηµοπράτησε και το
έργο. 

Αυτή η Κυβέρνηση κάνει το προφανές, κάτι που δεν έχει γίνει
όχι στα δικά σας χρόνια -που δεν ξέρατε πού σας πηγαίνει η αρι-
στερά και η δεξιά- αλλά που δεν έχει γίνει εδώ και πολλά χρόνια.
Κάνουµε το αυτονόητο. Συνδέουµε τα λιµάνια του βορά µεταξύ
τους και το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης µε τα λιµάνια της Μαύ-
ρης Θάλασσας. Εποµένως, κάνουµε στην ουσία τη χώρα µας και
την Αλεξανδρούπολη κόµβο υποδοµών και µεταφορών της ευ-
ρύτερης περιοχής. 

Πάµε τώρα στην βόρεια χάραξη, στην χάραξη που πολύ σω-
στά λέτε ότι είναι άνω των εκατό ετών. Η αλήθεια είναι ότι από
τότε που µπήκαµε στα µνηµόνια, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν
έπεσε φράγκο στη συντήρηση. Βλέπετε, όµως, ότι καµµιά φορά
τα νούµερα δεν αρέσουν στους αγαπηµένους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ. Πάµε να δούµε τα νούµερα, λοιπόν, άλλη µια φορά.
Πόσα λεφτά έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ για τη συντήρηση του δικτύου;
Έδωσε 12,3 εκατοµµύρια ευρώ στα τεσσεράµισι χρόνια. Πόσα
λεφτά έδωσε η δική µας Κυβέρνηση για τη συντήρηση του δι-
κτύου; Έδωσε κοντά στα 60 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή σχεδόν
τέσσερις πέντε φορές πάνω. Αυτά είναι τα νούµερα. Δεν µπο-
ρούµε να τα αµφισβητήσουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Γιατί δεν συντηρείται ο δρό-
µος; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν διακόπτω. Τι να κά-
νουµε, αυτή είναι η κοινοβουλευτική διαδικασία. Στην Αριστερά
κάποτε πρέπει να το µάθετε. Γίνεται µία ερώτηση και απαντάµε.
Αν δεν σας αρέσει πάµε στο πεζοδρόµιο, εκεί που η Αριστερά
συνήθως έχει µεγάλες αξίες. 

Πάµε, λοιπόν, στις προσλήψεις. Πόσες προσλήψεις έκανε στον
σιδηρόδροµο η δική σας παράταξη και η δική σας κυβέρνηση επί
τριάµισι χρόνια; Έκανε είκοσι πέντε προσλήψεις. Πόσες έκανε η
Νέα Δηµοκρατία; Έκανε εκατόν είκοσι µία, δηλαδή 484% πάνω.
Για να µην έχουµε ψευδαίσθηση του ποιος φροντίζει τον σιδη-
ρόδροµο και ποιος όχι.

Επειδή η βόρεια χάραξη πρέπει να παραµείνει ενεργή, αυτό
που έχουµε αποφασίσει είναι ότι εντός του 2023 θα προχωρήσει
η πλήρης ανάταξη του υφιστάµενου δικτύου µε µία εικοσαετή
συντήρηση µέσω της διαδικασίας ΣΔΙΤ. Γιατί µόνο τότε θα µπο-
ρέσουµε, πραγµατικά, να ανατάξουµε τον σιδηρόδροµο και µόνο
τότε θα µπορέσουµε να συνδέσουµε µε επάρκεια όλες αυτές τις
περιοχές. 

Τώρα για το θέµα του προαστιακού. Δεν καταλαβαίνω ποιο
είναι το πρόβληµα εδώ. Από τη στιγµή που το δίκτυο αυτό δεν

µπορεί να λειτουργήσει ή λειτουργεί όπως λειτουργεί, δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί είστε αντίθετοι µε τη δηµιουργία ξε-
χωριστών δροµολογίων για να εξυπηρετηθούν οι περιοχές. Βάσει
της σύµβασης που έχουµε υπογράψει µε την «HELLENIC
TRAIN», αν αυτό, κύριε συνάδελφε, δεν λειτουργήσει και δούµε
ότι δεν υπάρχει επιβατική κίνηση, του χρόνου θα το αλλάξουµε.
Διότι αυτή τη δυνατότητα µας δίνουν. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής. Αυτό που υπέ-
γραψε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε την «TRENITALIA»
και µε την τωρινή «HELLENIC TRAIN». είναι ένας τρόπος έτσι
ώστε να ελέγχουµε τα δροµολόγια. Βλέπετε, ήρθαµε και διορ-
θώσαµε τα κακώς κείµενα της δικής σας ιδιωτικοποίησης όπου
πήρατε 45 εκατοµµύρια και χαρίσατε µια εταιρεία. Εµείς ήρθαµε
και είπαµε ότι πλέον για να παίρνετε 50 εκατοµµύρια κάθε χρόνο,
θα πρέπει να µας λέτε ποια δροµολόγια κάνετε, πώς τα κάνετε
και τι επενδύσεις θα κάνετε για την επόµενη δεκαπενταετία. 

Εδώ είναι, λοιπόν, η πολύ µεγάλη διαφορά µε το πώς αντιλαµ-
βανόµαστε αν θέλετε την ευθύνη σε αυτή τη χώρα η δική σας
παράταξη και η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής

Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της επί
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Οργάνωση και
λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS και άλλες διατάξεις του
Υπουργείου Εξωτερικών».

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 184/18-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία  Αρσένη προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πλήρης απαξίωση για το
Κέντρο Εκπαίδευσης για το Περιβάλλον και την Αειφορία (ΚΕ-
ΠΕΑ) του µητροπολιτικού πάρκου “Αντώνης Τρίτσης”».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζέττα Μακρή.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρία Υπουργέ, το πάρκο «Αντώνης Τρίτσης» δεν είναι µόνο

ένα µητροπολιτικό πάρκο, είναι ένα µητροπολιτικό πάρκο εξειδι-
κευµένο στην περιβαλλοντική εκπαίδευση και βέβαια ένας βιό-
τοπος από µόνος του, µε δύο σηµαντικές λίµνες που φιλοξενούν
το 1/3 των πουλιών που απαντώνται στη χώρα µας. Είναι τερά-
στιος δηλαδή ο φυσικός πλούτος.

Για τους λόγους αυτούς εγκρίθηκε το ΚΕΠΕΑ, κέντρο εκπαί-
δευσης για το περιβάλλον και την αειφορία από το Υπουργείο
σας το 2018, ενώ το 2019 γίνεται σύµβαση για την παραχώρηση
κτηρίου, υποδοµών δηλαδή, από τον φορέα διαχείρισης προς το
ΚΕΠΕΑ. Από τότε υπάρχει σιγή ασυρµάτου.

Κύριε Πρόεδρε, από το 2019 µέχρι τον Ιούλιο που µας πέρασε,
δεν προσλήφθηκε, δεν αποσπάστηκε κανένας εκπαιδευτικός.
Μόλις τον Ιούλιο πήγαν τρεις εκπαιδευτικοί µετά από ειδική προ-
κήρυξη για να βρουν ένα κτήριο, το οποίο τρία χρόνια µετά από
την αρχική σύµβαση είχε λεηλατηθεί µε σπασµένα τζάµια, µε
προβλήµατα από βανδαλισµούς. Ήταν τρία χρόνια σε εγκατά-
λειψη από τη στιγµή που το πάρκο πέρασε στον νέο φορέα δια-
χείρισης, στην περιφέρεια. Και για αυτό το κτήριο δεν τους
δίνουν καν τα κλειδιά. Έχουν πάει αυτή τη στιγµή οι τρεις εκπαι-
δευτικοί από το Υπουργείο. 

Ο φορέας διαχείρισης τους έχει δώσει ένα γραφείο σε ένα
κοντέινερ για να µπορέσουν να έχουν τα προσωπικά τους πράγ-
µατα και τίποτα παραπάνω. Έρχονται παιδιά τα οποία όταν βρέ-
χει ακυρώνονται οι εκπαιδευτικές δραστηριότητες, γιατί δεν
έχουν έναν χώρο. Η κατάσταση είναι πραγµατικά δραµατική και
ανεξήγητη, κυρία Υπουργέ.

Οι υπηρεσίες σας ποτέ δεν έκαναν αυτοψία σε αυτό το χώρο
που στείλατε τρεις εργαζόµενους. Δεν κάνατε ποτέ αυτοψία να
δείτε την κατάστασή του. Δεν έχετε προϋπολογισµό λειτουργίας
του ΚΕΠΕΑ. Για τον φορέα διαχείρισης ακόµη και στην ιστοσε-
λίδα του, αν το δει κανείς, δεν λειτουργεί το ΚΕΠΕΑ και οι απο-
σπασµένοι βέβαια είναι τρεις, ενώ θα έπρεπε µε βάση τον νόµο
σας να είναι επτά για µία τέτοιας κλίµακας ΚΕΠΕΑ. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε να µας πείτε τι συµβαίνει. Ερµηνεύουµε από τις ανα-

κοινώσεις του φορέα διαχείρισης ότι είναι έτοιµοι να ακυρώσουν
και την αρχική σύµβαση παραχώρησης του ιδρύµατος Εθνική
Εστία Επιστηµών, ένα συγκλονιστικό κτήριο πολύ σηµαντικό ό,τι
πρέπει για το ΚΕΠΕΑ. 

Τι ακριβώς συµβαίνει και υποβαθµίζεται το ΚΕΠΕΑ; Γιατί δεν
έχει κτήριο; Γιατί δεν λειτουργεί παρά µόνο όταν έχουµε καλό
καιρό; Τι θα γίνει µε το ΚΕΠΕΑ; Θα το καταργήσετε; Ποια είναι
τα σχέδιά σας; Γιατί δεν κάνατε τόσο καιρό κάτι; Γιατί δεν κάνατε
αυτοψία; Γιατί δεν είχατε εγγυηθεί τριάµισι χρόνια τώρα ότι αυτό
το ΚΕΠΕΑ στο πιο σηµαντικό µητροπολιτικό πάρκο, εξειδικευ-
µένο στην περιβαλλοντική εκπαίδευση, θα λειτουργεί όπως αξίζει
στη δυτική Αθήνα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε θα απαντήσω στην ερώτησή σας εξηγώντας

ή µάλλον διεκτραγωδώντας την ιστορία του µητροπολιτικού πάρ-
κου «Αντώνης Τρίτσης» για να αντιληφθείτε και εσείς ότι οι ευ-
θύνες που υπάρχουν σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να κα-
ταλογιστούν στο Υπουργείο µας. Νοµίζω µετά από την ενηµέ-
ρωση που θα έχω και στην πρωτολογία αλλά -σας το λέω εκ των
προτέρων- θα συµπληρώσω και στη δευτερολογία, θα αντιλη-
φθείτε πλήρως πώς έχει η κατάσταση.

Όπως και εσείς πολύ καλά γνωρίζετε γιατί έχετε ευαισθησία
στα θέµατα περιβάλλοντος και της περιβαλλοντικής εκπαίδευ-
σης, ήδη από το 1990 καθορίστηκε ο σκοπός της περιβαλλοντι-
κής εκπαίδευσης και προβλέφθηκε η δυνατότητα να ιδρυθούν
κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, τα ΚΠΕ. Τα ΚΠΕ αυτά το
2018 µετατράπηκαν σε κέντρα εκπαίδευσης για την αειφορία, τα
ΚΕΑ, τα οποία µε πρόσφατο νόµο της περιόδου της διακυβέρνη-
σής µας, τον ν.4823/2021 στο άρθρο 18 προβλέπεται ότι µετα-
τρέπονταν σε κέντρα εκπαίδευσης για το περιβάλλον και την
αειφορία, δηλαδή, τα ΚΕΠΕΑ εφεξής και για αυτούς οι οποίοι δεν
γνωρίζουν.

Ποιος είναι ο στόχος; Είναι η διασύνδεση των κέντρων αυτών
µε την περιβαλλοντική εκπαίδευση αµιγώς και µε έµφαση στην
οικολογία και την αειφόρο ανάπτυξη. 

Ειδικότερα τώρα στο θέµα του µητροπολιτικού πάρκου «Αν-
τώνης Τρίτσης», αυτό ιδρύθηκε το Φεβρουάριο του 2018. Η από-
φαση ήταν του τότε Υπουργού Παιδείας του κ. Γαβρόγλου. Στην
ιδρυτική πράξη του προβλεπόταν ότι το κέντρο θα λειτουργήσει
όταν οι υποδοµές είναι έτοιµες προς χρήση. Το τονίζω αυτό,
κύριε συνάδελφε. Προβλεπόταν επίσης ότι µεταξύ του φορέα
διαχείρισης του µητροπολιτικού πάρκου «Αντώνης Τρίτσης» και
του Υπουργείου µας, του Υπουργείου Παιδείας θα υπογραφεί
σύµβαση παραχώρησης των εγκαταστάσεων και λειτουργίας του
κέντρου. Αυτά ήδη, όπως σας είπα, από την εποχή που Υπουρ-
γός ήταν ο κ. Γαβρόγλου. 

Αυτή η προγραµµατική κτηριακή σύµβαση υπεγράφη πράγ-
µατι πάλι επί υπουργίας Γαβρόγλου τον Μάϊο του 2019. Και στη
σύµβαση αυτή προβλέπεται η δωρεάν παραχώρηση κτηρίων από
τον φορέα διαχείρισης του µητροπολιτικού πάρκου στο Υπουρ-
γείο Παιδείας για να στεγαστεί το ΚΕΠΕΑ. Χαρακτηριστικά ανα-
φέρει ότι τα κτήρια κωδικά λέγονται α/α 40 και 41 αποτελούν
ενιαίο χώρο, αποτελούνται από δύο ορόφους ισόγειο και πρώτο,
διαθέτουν αίθουσες διδασκαλίας και µικρότερους εργασιακούς
χώρους, κεντρική θέρµανση και αύλειο χώρο. Το Υπουργείο Παι-
δείας αναλαµβάνει την υποχρέωση πάντα σύµφωνα µε τη σύµ-
βαση να παρακολουθεί την υλοποίηση του προγραµµατισµού
της δράσης του κέντρου, να εποπτεύει και παιδαγωγικά και επι-
στηµονικά το κέντρο, να προβαίνει σε ενέργειες αρµοδιότητας
του Υπουργείου για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών του
κέντρου, να φροντίζει για τη στελέχωση του κέντρου µε τη συγ-
κρότηση παιδαγωγικής οµάδας και τον ορισµό προϊσταµένου και
να παρέχει στο κέντρο κατευθύνσεις και οδηγίες για τη λειτουρ-
γία του, τα προγράµµατα τις δράσεις κ.λπ.. 

Ο φορέας αντίστοιχα υποχρεούται βάσει σύµβασης να συµ-
πληρώνει ή να αντικαθιστά τον εξοπλισµό υλικοτεχνικής υποδο-
µής όλων των χώρων του κέντρου, να φροντίζει για τη λειτουρ-
γικότητα, την επισκευή, τη συντήρηση, την καθαριότητα των εγ-
καταστάσεων και των αύλειων χώρων, να προβάλλει το έργο του
κέντρου στα µαζικά µέσα επικοινωνίας του φορέα. 

Η διάρκεια της σύµβασης, κύριε συνάδελφε, είναι δέκα πέντε
χρόνια από την ηµεροµηνία της υπογραφής της. Και οι υποχρε-
ώσεις και των δύο µερών όπως σας τις περιέγραψα ισχύουν από
τη συγκρότηση της παιδαγωγικής οµάδας του κέντρου και τον
ορισµό προϊσταµένου του. Η προγραµµατική αυτή σύµβαση δεν
ενεργοποιήθηκε, όµως, αµέσως το 2019. Άρα το ΚΕΠΕΑ δεν λει-
τούργησε µέχρι το σχολικό έτος 2021 - 2022. Σωστά και εσείς το
επισηµαίνετε και έχετε την ανησυχία, που την εκφράζετε. 

Ερχόµαστε, όµως, τώρα στη δικιά µας στην περίοδο της δια-
κυβέρνησης. Κατά το σχολικό έτος 2021 - 2022 για να ενισχυθεί
ο θεσµός της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης αποφασίστηκε να
στελεχωθούν και να λειτουργήσουν συνολικά πέντε νέα ΚΕΠΕΑ
και έχει τη σηµασία του, των Διρφύων - Μεσσαπίων, Θήβας, Θέρ-
µης, µητροπολιτικού πάρκου «Αντώνης Τρίτσης» και Σύρου. Και
αποσπάστηκαν κατόπιν πρόσκλησης της Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Εκπαίδευσης Αττικής και τοποθετήθηκαν µε απόφαση
του οικείου περιφερειακού διευθυντή τον Ιούνιο του 2022 τρεις
εκπαιδευτικοί στη θέση του προϊσταµένου και των µελών της παι-
δαγωγικής οµάδας του ΚΕΠΕΑ για το πάρκο «Αντώνης Τρίτσης».

Άρα, λοιπόν, η στελέχωση της παιδαγωγικής οµάδας του
ΚΕΠΕΑ αποτελεί και την ενέργεια που είναι ουσιαστικά η εκκί-
νηση εφαρµογής της σύµβασης και λειτουργίας του κέντρου.
Σας τα ανέφερα αυτά και πριν. 

Στη δευτερολογία για να µην κουράζω, κύριε Πρόεδρε, θα πω
και άλλες λεπτοµέρειες για να εξηγήσω στον συνάδελφο τι συµ-
βαίνει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, προσπαθώ να καταλάβω. Είχατε µια σύµβαση

όπου ο φορέας διαχείρισης σας παραχωρούσε ένα κτήριο. Αυτό
το κτήριο σας παραχωρήθηκε το 2019 λίγους µήνες πριν αναλά-
βει η Κυβέρνησή. Από τότε δεν έγινε το παραµικρό. Το κτήριο
αυτό βανδαλίστηκε. Δεν θέλει συγκλονιστικές επισκευές, αλλά
θέλει κάποιες επισκευές. 

Εσείς στείλατε τρεις εργαζόµενους να δουλέψουν εκεί πέρα,
χωρίς να έχετε κάνει την παραµικρή αυτοψία σε τι κατάσταση
είναι αυτό το κτήριο. Οι εργαζόµενοι φτάνουν και τους λέει ο φο-
ρέας διαχείρισης ότι δεν ξέρουµε ποιοι είστε εσείς, δεν αναγνω-
ρίζουµε το ΚΕΠΕΑ εδώ. Τους έδωσαν χαριστικά ένα γραφειάκι
σε ένα λυόµενο, σε ένα κοντέινερ και δεν µπορεί να λειτουργήσει
το ΚΕΠΕΑ. 

Τι έχετε κάνει; Καταλαβαίνετε ότι έχετε ένα ΚΕΠΕΑ που δεν
λειτουργεί; Και τα άλλα ΚΕΠΕΑ έχουν σηµαντικά προβλήµατα,
γιατί υπάρχει απαξίωση της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης γενικά
στη διακυβέρνηση σας -και δε µιλάω για σας προσωπικά, µιλάω
για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη- και παραιτούνται, όπως ξέρετε.

Παρ’ όλα αυτά εδώ πέρα έχουµε ένα ΚΕΠΕΑ το οποίο αποτε-
λεί ένα αστείο. Δεν έχετε καν εγγυηθεί το κτήριο. Το κτήριο που
έχετε από τη σύµβαση, δεν έχουν τα κλειδιά οι εργαζόµενοι. Δεν
τους δίνουν καν τα κλειδιά του κτηρίου αυτού που έχει τα προ-
βλήµατα. Και απέναντι σε αυτό τι κάνετε; Και βέβαια δεν έχει
προϋπολογισµό λειτουργίας. Εδώ ο φορέας διαχείρισης απειλεί
ότι θα καταγγείλει την προηγούµενη σύµβαση παραχώρησης.
Εσείς απέναντι σε αυτό το ενδεχόµενο τι κάνετε;

Και βέβαια καταλαβαίνω πολύ καλά γιατί ο φορέας διαχείρισης
θέλει να την καταγγείλει. Είναι πάρα πολύ γνωστή η πρακτική και
της Κυβέρνησής σας και των αυτοδιοικητικών σας σε απευθείας
αναθέσεις. Στις 5-5-2022 λίγο µετά κάνατε την προκήρυξη για να
βρεθούν οι τρεις εκπαιδευτικοί που αποσπάσετε τον Ιούλιο στο
ΚΕΠΕΑ πάρκο «Αντώνης Τρίτσης», απευθείας ανάθεση της σύµ-
βασης για την παροχή υποστηρικτικών υπηρεσιών για τον σχε-
διασµό εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων στον φορέα διαχείρισης
µητροπολιτικού πάρκου περιβαλλοντικών και εκπαιδευτικών δρα-
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στηριοτήτων και ανάπτυξης κοινωνικής οικονοµίας «Αντώνης Τρί-
τσης». Στην εταιρεία «KLab Architecture & Design» εγκρίνουµε
τη δέσµευση 23.560 ευρώ. 

Αυτό είναι το ΚΕΠΕΑ. O φορέας διαχείρισης έδωσε αυτά τα
χρήµατα απευθείας ανάθεση σε έναν ιδιώτη, για να κάνει τη δου-
λειά του ΚΕΠΕΑ και το ΚΕΠΕΑ βρίσκεται χωρίς κτήριο µε τους
εργαζόµενους να είναι εκεί.

Κυρία Υπουργέ, είναι το πολιτικό το ζήτηµα εδώ. Θα γίνει πα-
ρέµβαση στον κ. Πατούλη για να λειτουργήσει επιτέλους το ΚΕ-
ΠΕΑ ή κάνετε πλάτες στον κ. Πατούλη, ο οποίος το αναθέτει σε
απευθείας συµβάσεις; Γιατί αυτό έχουµε αυτή τη στιγµή µπρο-
στά µας. Να καταρρέει η πολιτική του Υπουργείου προς χάρη
του κ. Πατούλη, για να γίνονται απευθείας συµβάσεις. Θα ανα-
λάβετε την αρµοδιότητά σας ή όχι; Αυτό είναι το ερώτηµά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Η κυρία Υφυπουργός έχει τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εννοείται ότι αναλαµβάνουµε πάντοτε τις ευθύνες και ασκούµε

τις αρµοδιότητές µας, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι έχουµε και τη
δυνατότητα, επειδή το θέµα είναι πολιτικό και δεν θα διαφω-
νήσω, να ασκούµε εποπτεία ή να παρεµβαίνουµε στις δραστη-
ριότητες και τις ενέργειες άλλων φορέων και µάλιστα αιρετών,
που ούτε εποπτεύονται, ούτε ελέγχονται, ούτε απολογούνται σε
µας.

Σας είπα, επειδή είπατε ότι δεν καταλάβατε, ότι η σύµβαση
είναι δεκαπέντε χρόνια και όλα αυτά τα οποία µνηµόνευσα στην
τροπολογία ισχύουν από τη συγκρότηση της παιδαγωγικής οµά-
δας του κέντρου και τον ορισµό προϊσταµένου. Και αυτό, κύριοι
συνάδελφοι -δεν το προσέξατε ίσως, αλλά θα το επαναλάβω- δεν
έγινε επί της προηγούµενης συγκυβέρνησης, έγινε επί των ηµε-
ρών µας. Όταν, λοιπόν, συγκροτήθηκε αυτή η παιδαγωγική
οµάδα τον Ιούνιο του 2022, ο προϊστάµενος του σώµατος και τα
µέλη -απαραίτητη προϋπόθεση, όχι γραφειοκρατική και τυπολα-
τρική, αλλά ουσιαστική κατά τη γνώµη µου, για να εκκινήσει όλη
αυτή τη λειτουργία του µητροπολιτικού πάρκου- πήγαν στον
χώρο για να αναλάβουν υπηρεσία. Εκεί συνάντησαν την άρνηση
του εκπροσώπου του φορέα. Μετά από την άρνηση από την παι-
δαγωγική οµάδα, η αρµόδια υπηρεσία του ΥΠΑΙΘ επικοινώνησε
µε τον φορέα αµέσως για να επιλύσει το θέµα. Τι επικαλέστηκε
ο φορέας διαχείρισης; Άγνοια της ύπαρξης της σύµβασης.

Στη συνέχεια η Διεύθυνση Υποστήριξης Προγραµµάτων και
Εκπαίδευσης για την αειφορία -αυτή είναι η διεύθυνση που είναι
αρµόδια- προώθησε ηλεκτρονικά τη σύµβαση από 20-5-2019, συ-
νεδρίασε ο φορέας και επανήλθε µετά από τη συνεδρίαση του
ΔΣ και µας είπε πως αποφασίστηκε τα δύο µέρη λόγω του κατε-
πείγοντος να διαβουλευθούν εντός δεκαπεθηµέρου, να συζητή-
σουν για τις αναγκαίες τροποποιήσεις των όρων της σύµβασης,
που έκρινε ο φορέας ότι ήταν υπέρµετρα δυσχερής στην εκτέ-
λεσή του από την πλευρά του και υπέβαλε αδυναµία σχετικά µε
τα µέρη της σύµβασης που τον αφορούν, δηλαδή την καταλλη-
λότητα και τις προδιαγραφές ασφάλειας και πυρασφάλειας των
κτηρίων που είχαν παραχωρηθεί, την υποστήριξη του κέντρου
σε υλικοτεχνική υποδοµή και τη συντήρηση όλων των εγκατα-
στάσεων του και του περιβάλλοντος χώρου και στη διάρκεια
ισχύος της σύµβασης.

Το ΥΠΑΙΘ είχε υποχρέωση να ανταποκριθεί και να προσέλθει,
όπως και έκανε, µε δύο εκπροσώπους σε τηλεδιασκέψεις µε εκ-
προσώπους του φορέα. Η µία έγινε 21-7-2022 και η άλλη 19-6-
2022. Στην πρώτη τηλεδιάσκεψη οι εκπρόσωποι του φορέα
ανέφεραν ότι τα προβλεπόµενα προς παραχώρηση κτήρια, είναι
ίσως ακατάλληλα για τη στέγαση του ΚΕΠΕΑ, επειδή δεν υπάρ-
χει πυρασφάλεια, δεν υπάρχει συντήρηση. Επιπλέον το ΥΠΑΙΘ
ενηµέρωσε τον φορέα ότι η αρµοδιότητα για το οικονοµικό αντι-
κείµενο των ΚΕΠΕΑ ανήκει στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ. Για την αναγκαία διευ-
κρίνηση των οικονοµικών θεµάτων λειτουργίας του ΚΕΠΕΑ
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο µας στον φορέα το µήνυµα του
ΙΝΕΔΙΒΙΜ, που συνοπτικά αναφέρει ότι η ρύθµιση των θεµάτων
για την κάλυψη των λειτουργικών αναγκών του ΚΕΠΕΑ θα γίνεται
µέσω των συµβάσεων που θα υπογραφούν από το ελληνικό δη-

µόσιο και τον εκάστοτε δήµο ή φορέα. 
Δεν θα σας κουράσω µε το τι λέει συγκεκριµένα εδώ για το τι

δαπάνες προβλέπονται και τι όχι, αυτό νοµίζω ότι µπορείτε εύ-
κολα να το βρείτε. Είµαι στη διάθεσή σας και µετά την ερώτηση
να σας το πω. Κατόπιν αυτών έγινε και δεύτερη τηλεδιάσκεψη.
Εκεί συµφωνήθηκε η προτεραιοποίηση της άµεσης στέγασης
του ΚΕΠΕΑ κι έγινε δεκτή η πρόταση του φορέα για την παρα-
χώρηση γραφείου του ΔΣ του φορέα, που ήταν η προσωρινή
λύση για την εγκατάσταση των µελών της παιδαγωγικής οµάδας
του ΚΕΠΕΑ. Προσωρινή κατεπείγουσα για όλους τους λόγους,
που και εσείς εκθέτετε. Άρα το ΚΕΠΕΑ λειτουργεί µε την παιδα-
γωγική οµάδα του να έχει εγκατασταθεί προσωρινά στην αί-
θουσα που σας είπα πριν, δηλαδή γραφείο του ΔΣ του φορέα.
Στις 18-11-2022 από την υπηρεσία του Υπουργείου µας υπε-
γράφη η έγκριση υλοποίησης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων
του ΚΕΠΕΑ µητροπολιτικού κέντρου «Αντώνης Τρίτσης» για το
σχολικό έτος 2022 - 2023, άρα και λειτουργεί και στις 2-11-2022
διαβιβάστηκε η από 27-9-2022 απόφαση ΔΣ του φορέα, που κά-
νετε λόγο και στην ερώτησή σας και γίνονται κοινές προσπάθειες
από το Υπουργείο µας, τον φορέα διαχείρισης, την Πρωτοβάθµια
Διεύθυνση Εκπαίδευσης Αττικής, το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, ώστε να διευθε-
τηθεί συνολικά το θέµα και να λειτουργήσει απρόσκοπτα το
ΚΕΠΕΑ µητροπολιτικού κέντρου «Αντώνης Τρίτσης», του οποίου
την ιστορία σας τη διεκτραγώδησα όσο πιο παραστατικά και ει-
λικρινά µπορούσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ  (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Κατερίνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας πω παιδιά, ότι σήµερα δεν υπάρχει ολοµέλεια συνε-
δρίασης της Βουλής. Είναι µία διαδικασία που λέγεται κοινοβου-
λευτικός έλεγχος. Γι’ αυτό να µη σας κάνει εντύπωση που δεν
είναι όλοι οι Βουλευτές εδώ. Σε αυτή τη διαδικασία οι Βουλευτές
µπορούν να ρωτούν τους αρµόδιους Υπουργούς για θέµατα γε-
νικότερου ενδιαφέροντος που αφορούν τη χώρα, αλλά ενδεχο-
µένως και τις κοινωνίες της εκλογικής τους περιφέρειας. Γι’ αυτό
έρχονται οι Βουλευτές εδώ, ερωτούν τους Υπουργούς και οι
Υπουργοί υποχρεούνται να απαντήσουν. Οι άλλοι Βουλευτές
είναι σε επιτροπές, επεξεργάζονται νοµοθετήµατα ανάλογα µε
τις υποχρεώσεις που έχουν. Να είστε καλά!

Επόµενη ερώτηση που θα συζητηθεί είναι η τέταρτη µε αριθµό
185/18-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή του Β2’ του Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜεΡΑ25 κ. Κρίτωνα
- Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Αναλγησία απέναντι στο Ενιαίο Ειδικό Επαγγελµατικό
Γυµνάσιο - Λύκειο Περιστερίου». Είναι τα λεγόµενα ΕΝΕΕΓΥΛ.

Την ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας κ. Ζέττα
Μακρή.

Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι τα παιδιά που παρακολουθούν από

τα θεωρεία θα καταλάβουν πάρα πολύ καλά σε τι αφορά το ζή-
τηµα. Έχουµε ένα ειδικό σχολείο όπου έχει εγκαταλειφθεί από
την πολιτεία πλήρως, µε αποτέλεσµα αυτή τη στιγµή να υπολεί-
πονται τόσο πολύ οι αίθουσες. Τόσες πολλές αίθουσες λιγότερες
να έχει στη διάθεσή του, που η Α’ γυµνασίου του ειδικού σχο-
λείου µε παιδιά µε διάσπαση προσοχής, µε παιδιά µε διάφορους
τύπους αυτισµού και διάφορα ακόµη, να κάνουν τέσσερις τάξεις
µαζί ταυτόχρονα στο αµφιθέατρο µάθηµα από τέσσερις διαφο-
ρετικούς καθηγητές σε τέσσερα διαφορετικά αντικείµενα. Δεν
ξέρω αν µπορεί να γίνει αντιληπτό. Δεν είναι αδύνατο για παιδιά
ειδικού σχολείου, δεν είναι αδύνατο για οποιονδήποτε µαθητή,
είναι αδύνατο για οποιονδήποτε ενήλικα οποιασδήποτε ικανότη-
τας που έχει αναπτύξει µέσα στη ζωή του και εξοικείωσης µε τα
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ζητήµατα. Είναι αδύνατο αυτή τη στιγµή µέσα στην Αίθουσα να
έρθουν τέσσερις οµιλητές ταυτόχρονα, να µιλάνε για τέσσερα
διαφορετικά ζητήµατα και να παρακολουθήσει κανείς. Κι αυτό
υποχρεώνουµε τα παιδιά του ΕΝΕΕΓΥΛ να κάνουν. Είναι βασανι-
στήριο. Και µας λένε οι γονείς που καταγγέλλουν –κι εξαιτίας της
καταγγελία τους επανήλθα µε τρίτη ερώτηση για το θέµα- ότι τα
περισσότερα παιδιά εµφανίζουν το τελευταίο διάστηµα αυξη-
µένο άγχος, ένταση και εκφράζουν άρνηση να πάνε στο σχολείο.
Παιδιά τα οποία είχαν ξεπεράσει µπλοκαρίσµατα την προηγού-
µενη χρονιά, έχουν γυρίσει σε παλαιότερα µοτίβα φέτος. Η κα-
τάσταση είναι πραγµατικά αδιανόητη, µιλάµε για ένα βασανι-
στήριο. Και όλα αυτά επιτείνονται από την προσπάθεια της διεύ-
θυνσης δευτεροβάθµιας, που αντί να λύσει αυτό το πρόβληµα
προσπαθεί να το µετατοπίσει. Είναι το ντόµινο διάλυσης να στεί-
λει κάποιο από αυτά τα παιδιά στο 14ο Γυµνάσιο, στέλνοντας
µέρος του 14ου Γυµνασίου στο 11ο Λύκειο, διαλύοντας τρία σχο-
λεία. Αδιέξοδη κατάσταση, χωρίς να λύνει τα προβλήµατα και
χωρίς να είναι έτοιµο καν το 14ο. Βάζετε τα παιδιά να πηγαίνουν
σε ένα σχολείο που είναι ανοιχτού τύπου, έχει µπαλκόνια γύρω-
γύρω. Απαγορευτικό για ΕΝΕΕΓΥΛ. Για οποιοδήποτε σχολείο κα-
νονικά, αλλά για ΕΝΕΕΓΥΛ; Αντί να φτιαχτεί, δηλαδή, το διαλύετε
ακόµη περισσότερο.

Κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω, αν θέλουµε µία πραγµα-
τική λύση θα πρέπει να κοιτάξουµε να φτιάξουµε το ΕΝΕΕΓΥΛ
του Ιλίου, να γίνει ένα σωστό ΕΝΕΕΓΥΛ, να πάνε τα παιδιά της
περιοχής εκεί, προκειµένου µέσα στην επόµενη χρονιά να µπορεί
να λυθεί το θέµα και τώρα άµεσα να δοθούν αίθουσες άλλων
σχολείων που είναι κλειστές, για να λυθεί οριστικά το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα τα συµπληρώ-
σετε και στη δευτερολογία σας, κύριε Αρσένη. Ευχαριστώ πολύ.

Η κυρία Υπουργός κ. Μακρή έχει τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε συνάδελφε, εγώ αναγνωρίζω την ευαισθησία σας γι’ αυτό
το θέµα και εσείς πολύ σωστά είπατε στην πρωτολογία σας ότι
έχετε ασχοληθεί άλλες δύο φορές. Είναι η τρίτη ερώτηση που
κάνετε. Η µια ήταν στις 20-6-2022 και η άλλη στις 3-10-2022. Η
ευαισθησία του θέµατος, λοιπόν, µε υποχρεώνει και εµένα να
έρθω για τρίτη φορά εδώ, εκ µέρους του Υπουργείου, για να σας
απαντήσω για ένα θέµα που είναι το ενδιαφέροντός µας, αλλά
καθόλου της αρµοδιότητάς µας. Εάν δεν ήταν το θέµα αυτό ευαί-
σθητο, θα µπορούσα να οχυρωθώ πίσω από την τυπική έλλειψη
αρµοδιότητος και να αρνηθώ την απάντηση. Αναγνωρίστε, λοι-
πόν, και εσείς ότι προσέρχοµαι για τρίτη φορά και θα ήθελα να
σας πω αυτό που σας είπα και στην προηγούµενη απάντησή µου,
όταν την έδωσα εγώ -γιατί στη δεύτερη ερώτηση απάντησε ο κ.
Συρίγος-, ότι όλα αυτά τα θέµατα που µου θέτετε έχουν ισχυρό
και έντονο ενδιαφέρον του Υπουργείου, αλλά θα µπορούσατε
κάλλιστα σε µια συνεδρίαση του δηµοτικού συµβουλίου να πα-
ρίστασθε -έχετε το δικαίωµα-, να τα θέσετε εκεί και να βρείτε τη
λύση.

Για τελευταία φορά -ελπίζω- θα πω σε αυτή την Αίθουσα ότι
τα κτηριακά ζητήµατα των σχολικών µονάδων δεν άπτονται των
αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Παιδείας. Η µόνη αρµοδιότητα
που έχει το Υπουργείο µας, µέσω της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπη-
ρεσιών, είναι να εκπονεί και να εκδίδει τα κτηριολογικά προγράµ-
µατα, τα οποία ισχύουν, δίνονται δηλαδή, στους φορείς που
εκτελούν έργα σχολικής στέγης, όπως είναι η ΚΤΥΠ ή και οι
δήµοι µε τις τεχνικές τους υπηρεσίες.

Η µέριµνα για την επισκευή, τη συντήρηση, τη βελτίωση των
υποδοµών των σχολικών µονάδων εµπίπτει στις αρµοδιότητες
των δήµων, οι οποίοι γι’ αυτόν τον σκοπό χρηµατοδοτούνται κυ-
ρίως από το Υπουργείο Εσωτερικών. Θα σας δώσω, εάν έχω το
χρόνο στη δευτερολογία, στοιχεία για τη χρηµατοδότηση του
Δήµου Περιστερίου από το Υπουργείο Εσωτερικών για τις σχο-
λικές µονάδες.

Πότε ιδρύονται νέες σχολικές µονάδες; Όταν το εισηγηθούν
οι διευθυντές εκπαίδευσης. Το Υπουργείο Παιδείας, πριν εγκρίνει
-γιατί έχει αρµοδιότητα- την ίδρυση νέων σχολικών µονάδων,
µετά από την εισήγηση που του γίνεται, επικοινωνεί πρώτα µε
τους οικείους δήµους, εξασφαλίζει βεβαίωση για την ύπαρξη κα-
τάλληλου χώρου στέγασης από τους δήµους, καθώς επίσης και

τη δυνατότητα χρηµατοδότησής τους από τον προϋπολογισµό
των δήµων. Δεν είναι, δηλαδή, αρµοδιότητα του Υπουργείου. 

Με αυτές τις προϋποθέσεις που σας ανέφερα, ιδρύθηκε και
το Ενιαίο Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο - Λύκειο Περιστερίου.
Αρχικά, ονοµαζόταν ΤΕΕ και εν συνεχεία µετατράπηκε η ονοµα-
σία του, γιατί ο σκοπός που υπήρχε, είναι και ο ίδιος για το οποίο
λειτουργεί και τώρα. Μέχρι την προηγούµενη σχολική χρονιά, το
2021 - 2022, συστεγαζόταν µε το 3ο ΕΠΑΛ Περιστερίου και κατα-
λάµβανε τους χώρους του 4ου Εργαστηριακού Κέντρου, το οποίο
έχει ήδη µεταφερθεί αλλού. Με το πέρασµα του χρόνου, όµως,
ο αριθµός των µαθητών του ΕΝΕΕΓΥΛ αυξανόταν συνεχώς. Το
ξέρετε και εσείς και το έχετε πει στην τοποθέτησή σας. Αυτό
έκανε επιτακτική την ανάγκη να βρεθεί νέα στέγη. Στην επίκαιρη
ερώτηση που κάνατε τον Ιούνιο του 2022, αυτό ακριβώς αναφέ-
ρατε. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το απόσπασµα πράξης της Δηµοτικής
Επιτροπής Παιδείας και όπως αναφέρει το πρακτικό της συνε-
δρίασης που έγινε στις 15-9-2022, το Δηµοτικό Συµβούλιου του
Δήµου Περιστερίου µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία, 23 ψήφοι υπέρ,
7 κατά και 1 λευκό, ενέκρινε τη συστέγαση του 11ου ΓΕΛ Περι-
στερίου µε το 14ο Γυµνάσιο Περιστερίου και τη µεταστέγαση του
ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου στο πρώην κτήριο του 14ου Γυµνασίου Πε-
ριστερίου. Οι διαδικασίες µεταστέγασης προχώρησαν µε γορ-
γούς ρυθµούς και βαίνουν προς ολοκλήρωση. Η λύση αυτή ήταν
η µόνη, γιατί ήταν επιτακτική ανάγκη, γιατί δεν µπορούσε να λει-
τουργήσει το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου µε όλες τις τάξεις, µε ό,τι
συνεπάγεται για την ευαίσθητη οµάδα των µαθητών που καλύ-
πτει. 

Με αυτές τις µεταστεγάσεις, το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου έχει
δικό του κτήριο, είναι το πρώην κτήριο του 14ου Γυµνασίου Περι-
στερίου και αυτό λύνει ένα σοβαρό και χρόνιο πρόβληµα που
υπήρχε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα επανέλθω στη δευτερολογία.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αρσένη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι απόλυτη ευθύνη της Διεύθυνσης Δευτε-

ροβάθµιας αυτή η κατάσταση. Το πόσο απόλυτη ευθύνη είναι θα
το καταλάβετε, όταν θα σας εξηγήσω ότι σας έχουν δώσει λάθος
πληροφορίες. Όχι µόνο δεν έχει µεταστεγαστεί, αλλά είναι στο
παλιό κτήριο και έχει αλλάξει και η απόφαση της δευτεροβάθ-
µιας. Ακόµα και στο 14ο να το στείλουν, δεν θα έχει δικό του κτή-
ριο, γιατί το ισόγειο το κρατά το 14ο. Παίρνει, λοιπόν, δύο
ορόφους. Σκεφτείτε αυτόν τον παρανοϊκό σχεδιασµό, που είναι
οι δύο πάνω όροφοι να πάνε στο ΕΝΕΕΓΥΛ και µάλιστα χώροι µε
µπαλκόνια. 

Και εάν, όπως είπατε, η δευτεροβάθµια έχει ευθύνη να στείλει
τα παιδιά σε χώρο κατάλληλο, ποιος είναι ο κατάλληλος χώρος;
Αυτή τη στιγµή, το σχολείο δεν µπορεί να πάει στο 14ο, κυρία
Υπουργέ, γιατί δεν τους χωράει. Αυτή τη στιγµή, στο 14ο, σ’ αυ-
τούς τους δύο ορόφους που λέτε να τους δώσετε, διαλύοντας
δύο άλλα σχολεία -αλλά ας το βάλουµε αυτό στην άκρη-, δεν χω-
ράνε. Περισσότερους χώρους έχουν αυτή τη στιγµή στο κτήριο
του επαγγελµατικού. 

Εάν φύγουν τώρα έτσι, χωρίς να γίνει οποιαδήποτε διευθέτηση
των αιθουσών, έχουν λιγότερες αίθουσες στο 14ο, σε αυτούς
τους δύο ορόφους. Επίσης, είναι εντελώς ακατάλληλο, γιατί απα-
γορεύεται να στείλετε αυτά τα παιδιά σε ανοιχτό σχολείο µε
µπαλκόνια. Απαγορεύεται! Τώρα έχουν κλειστό σχολείο. Δεν
υπάρχει καµµία προδιαγραφή. 

Προφανώς, έχει ευθύνη ο Δήµος Περιστερίου, γιατί πήρε, ό-
πως είχε πει και ο κ. Συρίγος, ο συνάδελφός σας, 5,5 εκατοµµύ-
ρια όλα αυτά τα χρόνια και δεν έκανε το παραµικρό για τη σχο-
λική στέγη σε αυτές τις υποβαθµισµένες περιοχές. Προφανώς,
έκανε κάποια έργα βιτρίνας. Εκεί, όµως, που είναι οι λαϊκές συ-
νοικίες δεν έκανε το παραµικρό. Αυτό φαίνεται εκ του αποτελέ-
σµατος.

Επίσης, να σας πω για το 14ο ότι είναι ένα σχολείο µε ένα εξαι-
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ρετικό σχολικό κτήριο, αλλά σε πλήρη κατάρρευση. Όλες οι υπο-
δοµές του έχουν να συντηρηθούν πάρα πολλά χρόνια. Οπότε,
εγώ σας λέω κάτι πάρα πολύ απλό, αντίθετα µε αυτό που είπατε
εσείς και γι’ αυτό σας λέω ότι είναι ευθύνη της δευτεροβάθµιας,
που σας δίνει και λανθασµένες πληροφορίες σκόπιµα. Γιατί; Γιατί
έχει κάνει ένα -επιτρέψτε µου να πω- ένα χάος. Έχει κάνει ένα
χάος! Είχατε δύο σχολεία που λειτουργούσαν, το 14ο και το 11ο,
µε εξαιρετικά κτήρια, που το ένα ήθελε συντήρηση και τώρα θα
αποκτήσετε ξαφνικά τρία σχολεία που δεν λειτουργούν, γιατί το
ΕΝΕΕΓΥΛ δεν θα έχει δικό του σχολείο. Το ισόγειο έχει δοθεί µε
τη νέα απόφαση, που δεν σας ενηµέρωσαν, στο 14ο και θα έχει
τους δύο ορόφους, που δεν είναι κατάλληλοι. Το 14ο πιέζει τις
υποδοµές του 11ου και το 11ο το πιέζετε. Τι είναι αυτό; Δεν θέλω
να χρησιµοποιήσω µη δοκιµές εκφράσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οπότε, πρέπει να βρούµε τη λύση. Θα επαναλάβω, κύριε Πρό-
εδρε, ότι η λύση είναι να δοθούν αυτή τη στιγµή αίθουσες κλει-
στές, κλειδωµένες, που υπάρχουν σε γειτονικά συγκροτήµατα
προσωρινά για φέτος και του χρόνου να λειτουργήσει πλήρως
το ΕΝΕΕΓΥΛ ΤΟΥ Ιλίου. Αυτό σηµαίνει ότι εβδοµήντα περίπου µε
ογδόντα παιδιά θα είναι εκεί πέρα και έτσι θα χωράνε και στο
υφιστάµενο κτήριο του ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου. Δηλαδή, τελικά
η λύση του προβλήµατος είναι να δοθεί προσωρινή λύση για
φέτος, να αφήσουµε το 14ο και το 11ο στη θέση τους και του χρό-
νου να είναι έτοιµο το ΕΝΕΕΓΥΛ Ιλίου όπως πρέπει, για να λει-
τουργεί και να εξυπηρετεί τα παιδιά του Ιλίου, των Αγίων
Αναργύρων και του Καµατερού. Αυτό θα ήταν πραγµατική λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν κατάλαβα πού υπάρχει εµπλοκή της δευτεροβάθµιας, που

µου δίνει και λανθασµένες πληροφορίες. Εδώ πρέπει να επανα-
λάβω την πρωτολογία µου, γιατί δεν µε παρακολουθήσετε. Όλα
αυτά τα εισηγείται ο Δήµος Περιστερίου, τα αποφασίζει ο Δήµος
Περιστερίου και εκείνος τελικώς έχει και την αρχική και την τε-
λική ευθύνη. Δεν κατάλαβα πού εµπλέκεται η δευτεροβάθµια και
µάλιστα σε αυτό που είπατε για την παραπληροφόρηση. 

Επιµένω, επεκτείνω και ενηµερώνω: Τα κτήρια για τη στέγαση
σχολικών µονάδων εγκρίνονται ως προς την καταλληλότητά τους
από την αρµόδια επιτροπή καταλληλότητας και ο δήµος έχει την
ευθύνη σύστασης αυτής της επιτροπής. Θα το λέω µε κάθε ευ-
καιρία, σε κάθε πρόταση: Ο δήµος και εν προκειµένω, ο Δήµος
Περιστερίου. Αυτός, λοιπόν, έχει συστήσει επιτροπή καταλληλό-
τητας και έστειλε στο Υπουργείο µας αίτηµα για την εκπόνηση
κτηριακού προγράµµατος. 

Γι’ αυτούς που δεν εξειδικευµένοι και εξοικειωµένοι µε το πώς
γίνεται, θέλω να πω ότι υπάρχει αρµόδια διεύθυνση, δική µας,
που ξέρει τον αριθµό των µαθητών, για τι είδους δραστηριότητες
χρειάζονται, που λέει πόσες αίθουσες θα γίνουν, πόσους µαθη-
τές θα έχει κάθε αίθουσα, ποιοι θα είναι οι αύλιοι χώροι. Μόνον
εκεί, τίποτε περισσότερο τίποτα λιγότερο. 

Απαντήσαµε, λοιπόν, το Τµήµα Μελετών της Διεύθυνσης Τε-
χνικών Υπηρεσιών του ΥΠΑΙΘ απάντησε στις 31-10-2022 µε ένα
ενδεικτικό κτηριολογικό πρόγραµµα, που προσδιορίζει, όπως
σας είπα, προδιαγραφές χώρων ως προς το είδος, τον αριθµό,
το µέγεθος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το είδος και τη δυναµικότητα
της εκπαιδευτικής οµάδος. Σε κάθε περίπτωση, η επίλυση του
προβλήµατος στέγασης µιας σχολικής µονάδας, είτε µε την ανέ-
γερση νέας δοµής, είτε µε την προσθήκη κατ’ επέκταση υφιστά-
µενης δοµής, είτε µε τη µίσθωση κτηρίου, είτε µε την εγκατά-
σταση σε κενό διδακτήριο ή µε συστέγαση σε άλλη σχολική µο-
νάδα, εξετάζεται από την επιτροπή καταλληλότητας -επαναλαµ-
βάνω- που συγκροτεί ο δήµος µε δική του ευθύνη.

Αυτή παίρνει το κτηριολογικό πρόγραµµα -η µόνη παρέµβαση
του Υπουργείου µας-, εκδίδει το σχετικό πόρισµα και εµείς τώρα
είµαστε ως Υπουργείο εν αναµονή της απόφασης της επιτροπής
που θα κρίνει αν το κτήριο στο οποίο στεγάζεται τώρα το ΕΝΕΕ-
ΓΥΛ είναι κατάλληλο ή όχι.

Βέβαια σε όλα αυτά που λέτε κατά καιρούς, αλλά και σήµερα,
υπάρχει µια αντίφαση. Είναι σηµαντικό να υπάρχουν σταθερές
και διακριτές αίθουσες για τους µαθητές του σχολείου, αλλά
ταυτόχρονα ζητάτε να διασκορπιστούν και σε σχολικά κτήρια.
Δεν έχει σηµασία. 

Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, αν µου δώσετε τον χρόνο, θα
αναφέρω ότι στο Δήµο Περιστερίου του Νοµού Αττικής, έχουν
κατανεµηθεί από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους του 2022
370.000.400 ευρώ για την επισκευή και τη συντήρηση των σχο-
λικών κτηρίων. Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών δηµιούργησε
το ειδικό πρόγραµµα ενίσχυση δήµων µε την ονοµασία «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟΣ», που βελτιώνει τις υποδοµές και ενισχύει την ανταγω-
νιστικότητα της τοπικής οικονοµίας. 

Στο πλαίσιο αυτό, στην πρόσκληση µε τίτλο «Επισκευή, συν-
τήρηση σχολικών κτηρίων και αύλειων  χώρων και λοιπές δρά-
σεις», ο Δήµος Περιστερίου εντάχθηκε µε χρηµατοδότηση
626.200 ευρώ. Στο πρόγραµµα για την υλοποίηση έργων και
επενδυτικών δραστηριοτήτων πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», ο
Δήµος Περιστερίου Νοµού Αττικής χρηµατοδοτήθηκε µε το ποσό
των 994.000, δηλαδή περίπου 1 εκατοµµύριο ευρώ. Στην πρό-
σκληση για την εκπόνηση µελετών και υλοποίηση µέτρων και
µέσων πυροπροστασίας στις σχολικές µονάδες της χώρας ο
Δήµος Περιστερίου πήρε 322.400 ευρώ. Και για την κατασκευή
ραµπών και χώρων υγιεινής για την πρόσβαση και την εξυπηρέ-
τηση ΑΜΕΑ σε σχολικές µονάδες, ο Δήµος Περιστερίου πήρε
213.280 ευρώ. Αυτά από πλευράς Κυβέρνησης. 

Εν συνεχεία, όλα τα υπόλοιπα νοµίζω θα τα βρείτε µε τον
δήµο, µε τη διαδικασία που εσείς γνωρίζετε και την επιµέλεια και
το ενδιαφέρον και την ευαισθησία που έχετε για τα θέµατα αυτά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δέκα µέλη από την Ποδηλατική Οµάδα Φι-
λίνος Κω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 188/21-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Αν-
τωνίου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Ανάκληση της απόφασης συγχώνευσης σε τρία τµήµατα των
τεσσσάρων τµηµάτων της Γ’ τάξης του 4ου Γυµνασίου Αγίου Δη-
µητρίου που αποτελεί οµόφωνο αίτηµα µαθητών και γονέων».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή. 

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς θέλω να σας ευχαριστήσω που ήρ-

θατε να απαντήσετε µία ερώτηση που αφορά δεκάδες µαθητές
και τους γονείς τους από την Γ’ γυµνασίου του 4ου Γυµνασίου
Αγίου Δηµητρίου. 

Είναι σηµαντικό να νιώθουν οι συµπολίτες µας ότι όταν υπάρ-
χουν συλλογικά αιτήµατα, αυτά µπορούν να φτάνουν στα αυτιά
της εκτελεστικής εξουσίας και να απαντηθούν µέσω της Βουλής.
Γιατί, κυρία Υπουργέ, θεωρώ ότι θα συµφωνήσετε ότι η σιωπηρή
άρνηση εκτός από το ότι αντίκειται στους σχετικούς κανόνες του
διοικητικού δικαίου, κάνει και σοβαρή ζηµιά στην ποιότητα της
δηµοκρατίας µας και στην εµπιστοσύνη των πολιτών στη συντε-
ταγµένη πολιτεία.

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε εδώ για να σας ζητήσω να επανεξε-
τάσετε την απόφαση συγχώνευσης σε τρία τµήµατα των τεσσά-
ρων τµηµάτων της Γ’ τάξης του 4ου Γυµνασίου Αγίου Δηµητρίου,
που αποτελεί οµόφωνο αίτηµα µαθητών και γονέων. Η συγχώ-
νευση αυτή, που κρίθηκε σκόπιµη, έχει προκαλέσει τεράστια ανα-
στάτωση και την αντίδραση των µαθητών του σχολείου και των
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οικογενειών τους. Σηµειώνεται ότι η συγχώνευση των τµηµάτων
προκλήθηκε επειδή µειώθηκε ο αριθµός των µαθητών της Γ
τάξης οριακά κάτω από το σχετικό σηµείο που έχει θέσει η νο-
µοθεσία. Αυτό έγινε λόγω της µετεγγραφής µαθητών σε άλλα
σχολεία, αλλά και των µαθητών που έµειναν στάσιµοι. 

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, φαίνεται ότι κατά τη λήψη της από-
φασης ουσιαστικά δεν συνυπολογίστηκαν: Πρώτον, το γεγονός
ότι τα τµήµατα αυτά λειτουργούν ήδη από την έναρξη του σχο-
λικού έτους, µε αποτέλεσµα η συγχώνευση να προκαλεί σοβαρή
αναστάτωση στην εκπαιδευτική διαδικασία. Δεύτερον, το γεγο-
νός ότι υπάρχει ένας σηµαντικός αριθµός µαθητών µε µαθησια-
κές δυσκολίες βάσει γνωµάτευσης. Τρίτον, το γεγονός ότι το
σχολείο στερείται τάξης ένταξης και παράλληλης στήριξης. Και
τέταρτον, προερχόµαστε από δύο χρόνια COVID που πολύ καλά
γνωρίζετε ότι όπως και να το κάνουµε υπάρχουν προβλήµατα
στη µάθηση των µαθητών. 

Για τους λόγους αυτούς η διατήρηση των τµηµάτων αποτελεί
οµόφωνο αίτηµα του Συλλόγου Γονέων και Κηδεµόνων του 4ου

Γυµνασίου Αγίου Δηµητρίου, του Διοικητικό Συµβουλίου της
Ένωσης Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων του Αγίου Δηµητρίου,
της ΕΛΜΕ Νότιας Αττικής, της ΟΛΜΕ, των συλλογών γονέων και
κηδεµόνων πολλών σχολείων του δήµου και όλων των δηµοτικών
παρατάξεων του Δήµου Αγίου Δηµητρίου. 

Γι’ αυτό σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ: Σκοπεύετε να ανακαλέσει
την απόφαση συγχώνευσης σε τρία τµήµατα των τεσσάρων τµη-
µάτων της Γ’ τάξης του 4ου Γυµνάσιο Αγίου Δηµητρίου; Σκο-
πεύετε να θεραπεύσετε το φαινόµενο συγχώνευσης τµηµάτων
σχολικών µονάδων κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς, ώστε
να µην διαταράσσεται η εκπαιδευτική διαδικασία; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Αντωνίου. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κι ευχαριστώ και τη συνάδελφο για
τα καλά λόγια, αλλά νοµίζω, κυρία Αντωνίου, αν κάτι ξέρουµε
εµείς -που δεν είµαστε και καινούργιοι στην Αίθουσα αυτή- είναι
όχι µόνο τα δικαιώµατά µας τα κοινοβουλευτικά, αλλά και οι υπο-
χρεώσεις µας.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είναι πάντοτε δεδοµένο,
κυρία Υπουργέ, γι’ αυτό και σας ευχαρίστησα. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Άρα, λοιπόν, και δική σας υποχρέωση είναι να φέρνετε τα θέµατα
αυτά και δική µας -εννοείται- να απαντούµε. 

Θα ξεκινήσω απαντώντας στη δεύτερη ερώτηση σας πολύ
σύντοµα, για το φαινόµενο συγχωνεύσεις τµηµάτων σχολικών
µονάδων κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς. Να σας πω ότι
πάντοτε γίνεται αυτό στις αρχές της σχολικής χρονιάς τις πρώ-
τες δύο συνήθως εβδοµάδες, γιατί υπάρχει περιθώριο των µε-
τεγγραφών κατά τη διάρκεια του Σεπτεµβρίου µέχρι τις αρχές
Οκτωβρίου. Άρα, λοιπόν, ο αριθµός µπορεί να µειωθεί ή να αυ-
ξηθεί λόγω των µετεγγραφών και επειδή ο αριθµός των µαθητών
που µένουν στάσιµοι µε τις εξετάσεις που δίνουν κατά το µήνα
Σεπτέµβριο δεν είναι γνωστός όταν τα τµήµατα καθορίζονται.
Άρα νοµίζω ότι απάντησα επαρκώς στην ερώτηση αυτή. 

Έρχοµαι στην πρώτη ερώτησή σας, αν µπορεί το Υπουργείο
να ανακαλέσει την απόφαση συγχώνευσης. Κυρία Αντωνίου, δε-
δοµένης της αυτονοµίας και της ανεξαρτησίας των σχολικών µο-
νάδων, οι αποφάσεις αυτές δεν λαµβάνονται από το Υπουργείο,
ούτε φτάνουν στο Υπουργείο, ούτε επικυρώνονται, ούτε ακυρώ-
νονται, ούτε επικαιροποιούνται µε κανέναν τρόπο. Όµως θα σας
απαντήσω για τη διαδικασία, για να ξέρετε µιας και ρωτήσατε
και εν συνεχεία και σε εκείνους που ενδιαφέρονται να γνωστο-
ποιήσετε αυτά που θα πω. 

Ο αριθµός των µαθητών ανά τµήµα στα γυµνάσια καθορίζεται
µε µια απόφαση του 2013 και δεν µπορεί να ξεπερνά τους είκοσι
επτά ανά τµήµα τάξης. Είναι πολύ λίγες και εξαιρετικές οι περι-
πτώσεις που ο διευθυντής της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
µπορεί να κάνει προσαύξηση κατά 10%, αιτιολογηµένη ειδικά και
εξαιρετικά. 

Μπορεί, όµως, ο αριθµός των µαθητών ενός τµήµατος να µει-

ωθεί κατά τρεις από το µέγιστο προβλεπόµενο όριο των είκοσι
επτά, όταν σε µια τάξη υπάρχουν µαθητές µε διαγνωσµένες -
πάντοτε από τον αρµόδιο δηµόσιο φορέα, δηλαδή από την ΚΕ-
ΔΑΣΥ, από παιδαγωγικά κέντρα, από δηµόσιο νοσοκοµείο- ειδι-
κές µαθησιακές δυσκολίες και είναι πάνω από τέσσερις -ανα-
φέρω ενδεικτικά: δυσλεξία, δυσγραφία, δυσαρρυθµία, δυσανα-
γνωσία, δυσορθογραφία- και εφόσον δεν λειτουργεί τµήµα
ένταξης στο σχολείο, όπως είναι το σχολείο στο οποίο αναφέρε-
στε. 

Όταν υπάρχουν µαθητές που έχουν διαγνωσµένες πάντοτε
από τους αρµόδιους φορείς ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, πιο
σοβαρές περιπτώσεις, και είναι πάνω από ένας ανά τµήµα, τότε
πάλι ο ανώτατος αριθµός των είκοσι επτά µπορεί και αυτός να
µειωθεί.

Πώς γίνεται η µείωση; Σας το είπα και πριν και αφορά την απο-
κέντρωση και την αυτονοµία την οποία σεβόµαστε και είµαι σί-
γουρη ότι κι εσείς την αντιλαµβάνεστε. Παίρνει απόφαση ο
οικείος περιφερειακός διευθυντής πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης και αυτή η απόφαση εκδίδεται µετά την ει-
σήγηση του αρµόδιου διευθυντή εκπαίδευσης. Ο διευθυντής
εκπαίδευσης όταν διατυπώνει την εισήγηση λαµβάνει υπ’ όψιν τη
σχετική απόφαση του συλλόγου διδασκόντων, τη γνώµη του Σχο-
λικού Συµβούλου Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και του αρ-
µόδιου Σχολικού Συµβούλου Παιδαγωγικής Ευθύνης. 

Τώρα, για να υπάρχουν τέσσερα τµήµατα σε µια τάξη γυµνα-
σίου, πρέπει να υπάρχουν κατ’ ελάχιστο αριθµό ογδόντα δύο µα-
θητές. Εδώ ο αριθµός είναι εβδοµήντα επτά. Δεν είναι οριακά
µικρότερος, είναι αρκετά µικρότερος καθώς υπολείπονται πέντε
των µαθητών που χρειάζεται. 

Το σχολείο υπέβαλε πράγµατι αίτηµα να διατηρηθούν τα τέσ-
σερα τµήµατα και επικαλέστηκε τους µαθητές µε τις ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες, όπως σας είπα και πριν και τις προϋπο-
θέσεις που υπάρχουν για να µειωθεί ο αριθµός. Το αίτηµα το
υπέβαλε στην Περιφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης Αττικής. Το
απέρριψε -σας είπα ότι πάντοτε πρέπει να υπάρχει η σύµφωνη
γνώµη µεταξύ των άλλων, των συλλογών διδασκόντων και του
συµβούλου ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης- γιατί δεν πλήρωσε
τις προβλεπόµενες προϋποθέσεις και υπήρχε η δυνατότητα οι
µαθητές µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες ή ειδικές µαθησιακές
δυσκολίες να κατανεµηθούν στα λειτουργούντα τρία τµήµατα.

Επανήλθε όµως στο σχολείο εκ νέου. Και τη δεύτερη φορά,
για τους ίδιους λόγους, ακριβώς επειδή δεν συντρέχουν οι νόµι-
µες προϋποθέσεις, απερρίφθη αυτό το αίτηµα.

Θα σας πω κάτι το οποίο µπορεί να έγινε και εδώ, µπορεί και
να µην έγινε. Σας λέω ότι υπάρχει µια πρόθεση κάποια φορά, µία
προσπάθεια εκ πλαγίου παραβίασης του νόµου, όσοι µαθητές
έχουν ήδη ειδικές µαθησιακές ανάγκες ή εκπαιδευτικές δυσκο-
λίες να πηγαίνουν από τη διεύθυνση του σχολείου σε ένα τµήµα,
ώστε να δηµιουργηθούν εκ πλαγίου οι προϋποθέσεις. Δεν λέω
ότι έγινε αυτό. Δεν το γνωρίζω. Πάντως είναι κάτι το οποίο όσοι
έχουν την ευθύνη να µειώσουν τον αριθµό των µαθητών, το λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν και προφανώς και το απορρίπτουν. Τα υπόλοιπα
θα τα πω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Η κ. Αντωνίου τώρα έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ για το πρώτο µέρος της

απάντησής σας, παρά το ότι η απάντησή σας είναι αρνητική και
δεν είναι θετική. Θεωρώ όµως σηµαντικό ότι ήρθατε στη Βουλή
να απαντήσετε έστω και αρνητικά -γιατί µου είπατε ότι είναι υπο-
χρέωσή σας-, αλλά πρέπει να σας πω ότι πολλές φορές δεν
έχουµε την ίδια ανταπόκριση από τους Υπουργούς της Κυβέρ-
νησης.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω και κάτι άλλο. Η απάντηση από
το Υπουργείο Παιδείας δεν µπορεί να κρύβεται -κατά την άποψή
µου- µόνο πίσω από τις διατάξεις του νόµου. Η δηµόσια διοί-
κηση, ο γενικός γραµµατέας του Υπουργείου και ακόµη περισ-
σότερο οι περιφερειακοί διευθυντές και οι διευθυντές δευτερο-
βάθµιας και πρωτοβάθµιας οφείλουν όντως να εφαρµόσουν τον
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νόµο, αλλά και να απαντήσουν µε βάση το τι ισχύει. 
Όµως, εσείς όταν έρχεστε στη Βουλή -και βέβαια δεν εννοώ

εσάς προσωπικά αλλά ως εκπρόσωπος του Υπουργείου Παι-
δείας- δεν δικαιούστε να πείτε ότι το αίτηµα δεν θα ικανοποιηθεί
λόγω των υφιστάµενων κανόνων. Εσείς πρέπει να αξιολογήσετε
εάν το αίτηµα είναι εύλογο και εάν χρειαστεί να βελτιώσετε τους
κανόνες, για να το ικανοποιούν. 

Επιτρέψτε µου εδώ να  σας πω ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν
είναι λογιστήριο σε γραµµή παραγωγής. Δεν δικαιούστε να έχετε
ένα µέτρο που είναι είκοσι επτά µαθητές σε κάθε τάξη, για να
φροντίζετε να παίρνετε όλες τις αποφάσεις µε βάση αυτό το
µέτρο, όταν τα πραγµατικά περιστατικά δηµιουργούν νέες ανάγ-
κες. 

Και σας έθεσα πριν τα γεγονότα, από τη µία, την αναστάτωση
που προκαλεί η συγχώνευση τµηµάτων τη στιγµή που γίνεται ενώ
έχουν ξεκινήσει τα µαθήµατα και ποιος λέει ότι αυτό είναι εκπαι-
δευτικά ορθό. Μιλώντας και µε τους εκπαιδευτικούς θεωρούν ότι
όλα αυτά τα ζητήµατα πρέπει να λύνονται από τον Σεπτέµβρη. 

Σας ανέφερα ότι υπάρχει, επίσης, ένας σηµαντικός αριθµός
µαθητών µε µαθησιακές δυσκολίες βάσει γνωµατεύσεων. Ξέρετε
πόσα είναι αυτά τα προβλήµατα; Δεν έπρεπε να αξιολογούνται
από ένα σοβαρό εκπαιδευτικό σύστηµα, ειδικά µε βάση το γεγο-
νός ότι το σχολείο στερείται τάξη ένταξης και παράλληλης στή-
ριξης; 

Σας έθεσα ακόµη ένα ερώτηµα. Η περίπτωση της Γ’ γυµνασίου
του 4ου Γυµνασίου Αγίου Δηµητρίου δεν είναι η µόνη. Έχουν
υπάρξει και άλλες περιπτώσεις µε συγχωνεύσεις εν λειτουργία.
Έχετε στοιχεία για το πόσες είναι αυτές τις περιπτώσεις; Και τι
σας ζητώ σήµερα, κύριε Υπουργέ; Να τους αφουγκραστείτε. Όχι
µόνο το δικό τους θέµα, αλλά µε αφορµή το δικό τους θέµα, να
δείτε και τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν και υπάρχουν ανα-
στατώσεις σε πάρα πολλά άλλα σχολεία. 

Και τα προβλήµατα είναι µεγάλα. Φανταστείτε τώρα, ενώ έχει
ξεκινήσει και έχει προχωρήσει η µαθητική διαδικασία τρεις
µήνες, µετά να λέτε σε µαθητές και εκπαιδευτικούς να κάνουν
επανεκκίνηση, γιατί οι µαθητές δεν είναι ογδόντα και είναι εβδο-
µήντα επτά, όπως είπατε ή ογδόντα δύο. 

Νοµίζω ότι αυτά δεν συνάδουν µε τα σύγχρονα εκπαιδευτικά
συστήµατα. Αυτό το λένε οι µαθητές, οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί
και οι φορείς που τους εκπροσωπούν και βέβαια για τη δικιά µας
περίπτωση και οµόφωνα το δηµοτικό συµβούλιο.

Κλείνοντας θα ήθελα να σας πω κυρία Υπουργέ ότι εδώ φαί-
νεται ότι η διοίκηση χωλαίνει. Και το λέω αυτό, διότι έχουµε και
µία διοίκηση όπου οι διευθυντές των εκπαιδευτικών µονάδων δεν
έχουν κριθεί, δεν έχουν µπει στη θέση τους και µε δική τους επι-
λογή και υπάρχουν πολλά χρόνια παράτασης. Απ’ όσο γνωρίζω
και συζητώντας µε στελέχη της εκπαίδευσης, αυτό δηµιουργεί
πρόβληµα στην ίδια τη διοίκηση και στο εκπαιδευτικό έργο. Καλό
θα ήταν, λοιπόν, εδώ και επτά χρόνια να έχουν επιλογή µε άλλα
κριτήρια και όχι να ανανεώνονται οι θέσεις τους. 

Άρα, πιστεύω ότι από τη µία υπάρχει ένα θέµα διοίκησης και
από την άλλη πρέπει να είµαστε πολύ πιο ευαισθητοποιηµένοι
στα προβλήµατα τα οποία έχουν οι τάξεις µε τους µαθητές -ανά-
λογα, όπως σας είπα, µε το τι πρόβληµα έχουν- για να µπορούµε
να παίρνουµε αποφάσεις µε στόχο την εκπαιδευτική κοινότητα
και την επίλυση των προβληµάτων, παρά τις διατάξεις του νόµου
ακριβώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστού-

µε, κυρία Αντωνίου.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, κυρία συνάδελφε, να πω όµως ότι αυτή η

Κυβέρνηση δεν µπορεί να κατηγορηθεί για αδιαφορία της Βου-
λής. Από τον Πρωθυπουργό της χώρας, πρώτο και καλύτερο, και
απ’ όλους εµάς εν συνεχεία, Υπουργούς, Υφυπουργούς, νοµίζω
ότι πάντοτε προσερχόµαστε. Εάν τυχόν υπάρχει κάποιο πρό-
σκαιρο κώλυµα εννοείται ότι επαναπροσδιορίζουµε σε συνεργα-
σία µε τον ερωτώντα Βουλευτή, την ερωτώσα Βουλευτή την
απάντηση των ερωτήσεων, γιατί αυτή είναι και η κοινοβουλευτική

µας υποχρέωση. 
Θα επαναλάβω, κυρία συνάδελφε, ότι η αυτονοµία των σχολι-

κών µονάδων είναι για εµάς όχι απλώς κεκτηµένο, είναι κάτι για
το οποίο καµαρώνουµε και θεωρούµε ότι ο ειδικός σύµβουλος
της ειδικής αγωγής είναι εκείνος ο οποίος έχει την ευαισθησία
και τη γνώση που υπαινιχθήκατε ότι µπορεί να µην έχει ο διευ-
θυντής, ο οποίος, ενδεχοµένως, να µην αξιολογήθηκε επαρκώς
και παρέµεινε στη θέση του, γιατί η διοίκηση δεν φρόντισε, για
να ξανακριθεί. 

Εάν, λοιπόν, θεωρείτε ότι δεν έχει την ευαισθησία, τις γνώσεις
ή την επάρκεια, γι’ αυτό υπάρχουν και άλλα όργανα είτε ατοµικά
είτε συλλογικά που θα συµπληρώσουν τη δική του κρίση και θα
τον βοηθήσουν. Γι’ αυτό δεν είναι απόφαση µιας γυναίκας ή ενός
άνδρα το τι θα γίνει, αλλά είναι απόφαση συλλογικών οργάνων
και επαναλαµβάνω -κατά τη γνώµη µου- ορθώς. 

Δεν θα διαφωνήσω µαζί σας ότι πολλές φορές στην εφαρµογή
διοικητικές πράξεις, υπουργικές αποφάσεις ή νόµοι µπορεί να
χωλαίνουν και να χρειάζονται βελτίωση. Θα µου επιτρέψετε να
πω ότι εγώ δεν έχω διαγνώσει στη µέχρι τώρα θητεία µου στο
Υπουργείο ότι στο θέµα αυτό υπάρχει ανάγκη κάποιας βελτίω-
σης, ακριβώς γιατί οι εκπαιδευτικοί µε γνώση, επάρκεια, ευαι-
σθησία και µε ταχύτητα αποφασίζουν. Αλίµονο εάν όλα αυτά
έφταναν µέχρι τους Υπουργούς ή τους Υφυπουργούς ή ακόµη
και µέχρι τον γενικό γραµµατέα. 

Είπατε, επίσης, πως οι εκπαιδευτικοί σας είπαν ότι δεν πρέπει
αυτά να γίνονται στο µέσον της σχολικής χρονιάς. Δεν θα δια-
φωνήσω. Ξέρουν όµως και οι ίδιοι ότι οι µετεγγραφές γίνονται
κατά τις αρχές του σχολικού έτους, καθώς επίσης και τα αποτε-
λέσµατα των εξετάσεων των µαθητών που επαναλαµβάνουν τις
εξετάσεις δεν µπορούν να γίνουν νωρίτερα γνωστά και εν προ-
κειµένω στην αρχή της σχολικής χρονιάς έγιναν.

Δεν θα κουράσω περισσότερο µε στοιχεία. Θα σας πω µόνο
ένα στοιχείο, που κατά τη γνώµη µου είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και πρέπει να το αναφέρω. Δεν θα ξαναπώ για τους διορισµούς
των εκπαιδευτικών ή και της ειδικής αγωγής που γίνεται για
πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρονικά. Θα σας πω µόνο ότι ο
µέσος όρος στις δηµόσιες σχολικές µονάδες στη χώρα µας είναι
17,5 µαθητές ανά τµήµα. Ειδικότερα 19,94 είναι ανά τµήµα στη
δευτεροβάθµια και 15,1 στην πρωτοβάθµια. Συγκριτικά, στην Αγ-
γλία είναι 26,7, στη Γαλλία 23,7. 

Θα πω -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι µόνο το 2,64
των τµηµάτων έχει είκοσι έξι µαθητές, µόνο το 1,56% έχει είκοσι
επτά µαθητές, µόνο το 0,35% έχει είκοσι οκτώ µαθητές και το
0,26% έχει είκοσι εννέα µαθητές. Άρα, µε θρησκευτική ευλάβεια
τηρούµε τον ανώτατο αριθµό, µε θρησκευτική ευλάβεια, επίσης
και την παρέκκλιση του 10% σε εξαιρετικές περιπτώσεις και αυτό
ισχύει και στην περίπτωση αυτή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής Άµυνας, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Εσωτερικών Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Τουρισµού καθώς και οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών
και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού κατέθεσαν στις 25 Νοεµβρίου τρέχοντος έτους σχέδιο
νόµου µε τίτλο: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2019/ 2235 - Κύρωση Πρόσθετης Πράξης στο Νέο Συ-
νυποσχετικό µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ναυτιλια-
κής Κοινότητας και φορολογικές ρυθµίσεις για τη ναυτιλία - Επεί-
γουσες φορολογικές και τελωνειακές ρυθµίσεις - Θεσµικό πλαί-
σιο λειτουργίας της Κεντρικής Μονάδας Κρατικών Ενισχύσεων
και του Δικτύου Κρατικών Ενισχύσεων -Μισθολογικές ρυθµίσεις
και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 195/21-11-2022 επί-
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καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονί-
κης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Για τις δια-
πιστωτικές πράξεις µονιµοποίησης των δόκιµων νεοδιόριστων εκ-
παιδευτικών (2020) της Ειδικής Αγωγής».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε την περιγραφή, θα καταλήξω στο αίτηµα.
Σύµφωνα µε τον νόµο, λοιπόν, όποιος εκπαιδευτικός διορίζε-

ται, χρειάζεται να περιµένει δύο χρόνια, προκειµένου να µονιµο-
ποιηθεί οριστικά. Η διαδικασία αυτή της οριστικής µονιµοποίη-
σης γίνεται από τους διευθυντές εκπαίδευση τους κατά τόπους,
αφού υπάρξει προηγουµένως πρόταση από το Περιφερειακό
Υπηρεσιακό Συµβούλιο είτε της πρωτοβάθµιας, το ΠΥΣΠΕ, είτε
της δευτεροβάθµιας, το ΠΥΣΔΕ και σε κάθε περίπτωση αφού πε-
ράσουν δύο χρόνια αλλά και µέσα σε δύο το πολύ µήνες, όπως
προβλέπει ο νόµος, δηλαδή από τη συµπλήρωση της διετούς δο-
κιµαστικής υπηρεσίας.

Τον Αύγουστο που µας πέρασε του 2022 συµπληρώθηκε η
προβλεπόµενη από τον νόµο διετία για τους νεοδιόριστους εκ-
παιδευτικούς της Ειδικής Αγωγής και συγκεκριµένα συµπληρώ-
θηκε στις 19 Αυγούστου του 2022. Συνεπώς, θα έπρεπε η διαπι-
στωτική πράξη µονιµοποίησης όλων αυτών των εκπαιδευτικών
να έχει ήδη εκδοθεί το πολύ µέχρι τις 19 Οκτωβρίου του 2022.

Βρισκόµαστε σήµερα στις 28 Νοεµβρίου. Είναι οι διορισµοί
που έγιναν τότε στην ειδική αγωγή. Αλλά δεν έγινε κάτι τέτοιο εν
πάση περιπτώσει ή δεν έγινε στην πλήρη του έκταση. Γιατί ενώ
κάποιες διευθύνσεις εκπαίδευσης, όπως είναι η Α’ Αθήνας, η Γ’
Αθήνας, ο Πειραιάς, η Ανατολική Αττική, έχουν προχωρήσει στην
µονιµοποίηση -και καλώς- των αναφερόµενων εκπαιδευτικών που
υπηρετούν σε αυτές τις διευθύνσεις και στην έκδοση και την
αποστολή των σχετικών διαπιστωτικών πράξεων στους εκπαιδευ-
τικούς, σε κάποιες διευθύνσεις, όπως στη Β’ Αθήνας για παρά-
δειγµα αλλά και σε άλλες, δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο και απαντούν
από αυτές τις υπηρεσίες ότι περιµένουν σχετικές οδηγίες από
εσάς, δηλαδή από το Υπουργείο Παιδείας. Καθυστερούν, δη-
λαδή, την έκδοση των διαπιστωτικών πράξεων. Ξέρετε, αυτό δη-
µιουργεί και µια ανασφάλεια, εν πάση περιπτώσει, σε αυτούς
τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι αφήστε πόσα χρόνια πριν έχουν
δουλέψει ως αναπληρωτές και συµβασιούχοι. Ανασφάλεια, αβε-
βαιότητα δεν είναι και το καλύτερο -έτσι και αλλιώς- στην εκπαί-
δευση, πολλώ δε µάλλον στην Ειδική Αγωγή.

Αυτό που σας ρωτάµε είναι πολύ απλό, κυρία Υπουργέ. Τι θα
κάνετε για να το λύσετε; Θα έπρεπε να έχει λυθεί ήδη από χθες
αυτό το θέµα και να τελειώσει µια εκκρεµότητα η οποία δεν βοη-
θάει καθόλου ούτε τους εκπαιδευτικούς, αλλά ούτε και την εκ-
παίδευση, δηλαδή να µονιµοποιηθούν οριστικά, να εκδοθούν
αυτές οι διαπιστωτικές πράξεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ενδεχοµένως να µην
χρειαστεί και δευτερολογία, γιατί αυτά που θα πω στο ερώτηµά
του συναδέλφου θα είναι -θέλω να πιστεύω- κατατοπιστικά, χω-
ρίς να σας παραπέµψω, κύριε συνάδελφε, στο τι προβλέπει ο
νόµος για αξιολογήσεις και τέτοια πράγµατα, γιατί δεν νοµίζω
ότι είναι και αυτό το οποίο µε ρωτάτε τώρα.

Θέλω να σας πω πως η απόφαση της Υπουργού, της κ. Νίκης
Κεραµέως και οι σχετικές οδηγίες τις οποίες έδωσε στον Γενικό
Γραµµατέα, τον κ. Κόπτση είναι να εφαρµοστεί ο ν.4823/2021, ο
οποίος προβλέπει για τη µονιµοποίηση των εκπαιδευτικών -µε-
ταξύ αυτών και των εκπαιδευτικών Ειδικής Αγωγής που µε ρω-
τάτε- αξιολόγηση. Η αξιολόγηση όπως πάρα πολλές φορές η ίδια
η Υπουργός έχει ανακοινώσει, η κ. Κεραµέως, θα γίνει κατά την
τρέχουσα σχολική χρονιά.

Μεταφέροντας, λοιπόν, τις οδηγίες µε βάση την απόφαση της
κ. Κεραµέως ο κ. Κόπτσης στους διευθυντές της εκπαίδευσης,
τους είπε να απέχουν από τη µονιµοποίηση ακριβώς γιατί πρέπει

προηγουµένως να γίνει αξιολόγηση. Παρ’ όλα αυτά, παρά τις αν-
τίθετες οδηγίες, κάποιοι προέβησαν στη µονιµοποίηση όπως και
εσείς αναφέρετε και είναι αλήθεια. 

Για όσους ξέρουν νοµικά βεβαίως δεν έχουν αυτές νοµικό
έρεισµα. Είναι πράξεις της διοίκησης οι οποίες έχουν εκδοθεί
κατά παράβαση του νόµου. Δεν έχουν κάποιο νοµικό έρεισµα. Οι
υπηρεσίες σήµερα το πρωί πριν έρθω να απαντήσω στην ερώ-
τησή σας µε πληροφόρησαν ότι υπάρχουν και διευθύνσεις οι
οποίες τις µονιµοποιήσεις τις έχουν ανακαλέσει. Δεν ήξεραν να
µου πουν ποιες. Σας το µεταφέρω όπως ακριβώς µου το είπαν
και χωρίς να διευκρινίζουν σε ποιες έχουν γίνει.

Να µην σας κουράσω περαιτέρω. Θα σας πω ότι το πρόβληµα
το οποίο ενδεχοµένως θα υπήρχε γι’ αυτούς τους εκπαιδευτι-
κούς -γιατί δεν υπάρχει ούτε συνταξιοδοτικό, ούτε µισθολογικό
θέµα- θα ήταν η ισότιµη µεταχείρισή τους µε τους µόνιµους εκ-
παιδευτικούς για να συµµετέχουν στη διαδικασία επιλογής για
θέσεις στελεχών εκπαίδευσης. Πράγµατι εκεί υπήρχε ένα θέµα.
Γιατί; Εάν δεν υπήρχε η µονιµοποίηση, δεν θα µπορούσαν να
συµµετείχαν σε αυτές τις διαδικασίες. Το Υπουργείο Παιδείας, η
κ. Κεραµέως ως έχουσα και τη νοµοθετική πρωτοβουλία, έφερε
τροπολογία και ψηφίστηκε πριν λίγες µέρες στις 24-11-2022.

Η τροπολογία αυτή -θα µου επιτρέψετε µόνο αυτό να διαβάσω,
κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 78 η τροπολογία του ν.4997/22 λέει
για ρυθµίσεις για στελέχη της εκπαίδευσης, µεταβατικές διατά-
ξεις, προσθήκη παραγράφου 5α και τροποποίηση παραγράφου
12, του άρθρου 232, του ν.4823/2021 και αναφέρει ότι οι δόκιµοι
εκπαιδευτικοί, τα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ει-
δικού βοηθητικού προσωπικού, που διορίστηκαν τα έτη 2019 έως
και 2021 -τα παραλείπω όλα τα υπόλοιπα, γιατί υποσχέθηκα να
µην µακρηγορήσω- µπορούν να είναι υποψήφιοι και να συµµετέ-
χουν στη διαδικασία επιλογής για θέσεις στελεχών της εκπαίδευ-
σης, να τοποθετούνται σε αυτές, εφόσον συντρέχουν οι λοιπές
προϋποθέσεις συµµετοχής τους στη σχετική διαδικασία και να
επιλεγούν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, η απάντησή σας είναι

πραγµατικά µια ψυχρολουσία για όσους εκπαιδευτικούς περιµέ-
νουν όλο αυτό το διάστηµα -για τους συγκεκριµένους εκπαιδευ-
τικούς- τη µονιµοποίησή τους. Τι τους λέτε; Και µάλιστα είναι ψυ-
χρολουσία και γι’ αυτούς οι οποίοι πήραν στα χέρια τους αυτές
τις διαπιστωτικές πράξεις.

Είπατε ότι αυτές οι πράξεις έγιναν κατά παράβαση της νοµο-
θεσίας και ότι είναι άκυρες. Αυτό είπατε. Έτσι δεν είναι;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ακριβώς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν θα µπω στη συζήτηση για το πότε θα
ξεκινήσει η αξιολόγηση, γιατί εµείς είµαστε ενάντια στην αξιολό-
γηση αυτή, η χειραγώγηση έτσι όπως επιχειρείται να υλοποιηθεί,
αλλά φοβάµαι ότι και εσείς αποκαλύψατε το περιεχόµενο αυτής
της αξιολόγησης, γιατί όταν συζητιόταν ο συγκεκριµένος νόµος
-έχουµε µπει ήδη σε άλλο θέµα βέβαια και όχι µε ευθύνη δική
µας- είχατε µιλήσει και εσείς και η Υπουργός για την αξιολόγηση
ως εργαλείο και µοχλό βελτίωσης της εκπαίδευσης.

Αποδεικνύεται ότι η αξιολόγηση, κυρία Υπουργέ, µε τα δικά
σας τα λεγόµενα είναι εργαλείο και µοχλός πειθάρχησης και υπο-
ταγής των εκπαιδευτικών στη δική σας πολιτική, αλλιώς µπορεί
να µη µονιµοποιηθούν. Αυτή είναι η ουσία. Εσείς το είπατε πριν
από λίγο. Δεν έχει καµµία σχέση, λοιπόν, µε τη βελτίωση της εκ-
παίδευσης.

Έρχοµαι λοιπόν και λέω ότι ήδη µια σειρά από διευθύνσεις
έχουν -όπως είπα και πριν- προχωρήσει στις διαπιστωτικές πρά-
ξεις. Τραβάτε το χαλί από αυτές τις διευθύνσεις, οι οποίες και
αυτές τον νόµο εφάρµοσαν, τον νόµο που προβλέπει τη διετία.
Δεν ακυρώθηκε ο νόµος από όσο γνωρίζω. Εξακολουθεί να ισ-
χύει. Μπορεί να συµπληρώθηκε µε τον ν.4821, αλλά δεν ακυρώ-
θηκε, ισχύει. Εν πάση περιπτώσει, περιµένουν οδηγίες, όπως
λένε κάποιοι. Έχουµε την απάντηση της Διεύθυνσης Εκπαίδευ-
σης της Κορίνθου που λέει ότι περιµένει οδηγίες από το Υπουρ-
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γείο Παιδείας, προκειµένου να προχωρήσουν στη διαδικασία της
µονιµοποίησης.

Οι οδηγίες, βεβαίως, µας είπατε πριν από λίγο ποιες θα είναι,
ότι θα πρέπει να ξεκινήσει η αξιολόγηση. Αυτό που µας είπατε
είναι για τα στελέχη της εκπαίδευσης. Αυτοί, όµως, που ζητάνε
να µονιµοποιηθούν δεν είναι στελέχη της εκπαίδευσης. Είναι εκ-
παιδευτικοί. Στη συντριπτική τους πλειοψηφία δεν είναι στελέχη.
Εν πάση περιπτώσει, άλλο ένα εµπόδιο. Άνθρωποι οι οποίοι µε
δεκαπέντε και πλέον χρόνια -τους έχουν γνωρίσει και προσω-
πικά- εργάζονταν ως συµβασιούχοι και αναπληρωτές και γυρνού-
σαν όλη τη χώρα για να υπηρετήσουν στην εκπαίδευση. Κάποια
στιγµή το 2020 διορίστηκαν. Χάρηκαν. Και έρχεστε τώρα εσείς
και υπονοµεύετε για άλλη µια φορά το δικαίωµά τους στη µόνιµη
και σταθερή δουλειά και τους λέτε ότι πρέπει να αξιολογηθούν
για µια ιδιότητα την οποία απέκτησαν µε µόνιµο διορισµό από
εσάς, πρέπει να αξιολογηθούν ξανά, προκειµένου να µονιµοποι-
ηθούν οριστικά.

Καταλαβαίνετε ότι όλο αυτό δεν νοµίζω ότι συµβάλλει, κύριε
Πρόεδρε, σε αυτό που λέµε οµαλότητα και ηρεµία που χρειάζε-
ται να έχει ένας εκπαιδευτικός, ελεύθερος, να επιτελέσει το εκ-
παιδευτικό του, το παιδαγωγικό του έργο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Δελή.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κατ’ αρχάς δεν θεωρώ ότι η εφαρµογή ενός νόµου, κύριε συνά-
δελφε, επιτείνει την αγωνία ή την ανησυχία ή την ανασφάλεια
των εκπαιδευτικών. 

Κατά δεύτερον, λυπούµαι που ακούτε από το στόµα µου αυτά
που χαρακτηρίζετε ψυχρολουσία, γιατί η ίδια η Υπουργός, κ. Κε-
ραµέως, ως έχουσα την αρµοδιότητα και την ευθύνη το έχει πει
δηµοσίως πολλές φορές. Έχει µεταφέρει τις οδηγίες της και τις
αποφάσεις της ο γενικός γραµµατέας. Και µάλιστα όχι µόνο
στους διευθυντές, σε τηλεδιασκέψεις, αλλά και στους ίδιους
τους εκπροσώπους των ενδιαφεροµένων εκπαιδευτικών οι οποίοι
επισκέφθηκαν το Υπουργείο την Παρασκευή. Άρα, είναι κάτι το
οποίο το γνώριζαν. Ειπώθηκε στο αρµόδιο για µας Βήµα µέσα
στη Βουλή. Παρεξηγήσατε ενδεχοµένως αυτό που είπα ότι δεν
µιλάµε για στελέχη εκπαίδευσης. Ούτε εγώ είπα αυτό. Είπα ότι
δίνουµε τη δυνατότητα στους νεοδιόριστους να έχουν το περι-
θώριο να συµµετέχουν και εκείνοι στη διαδικασία επιλογής των
στελεχών. 

Και θέλω να σας πω πως επειδή είπατε ότι είναι τιµωρητική η
αξιολόγηση την οποία κάνουµε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εσείς το είπατε. Δεν το είπα εγώ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είπα εγώ ότι είναι τιµωρητική η αξιολόγηση; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα εξαρτηθεί η µονιµοποίησή τους. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Βεβαίως θα εξαρτηθεί από την αξιολόγηση αλλά επιτρέψτε µου.
Γι’ αυτό, κυρίως, πήρα τον λόγο. Ήθελα να σας πω ότι εάν τυχόν
-είναι γνωστό από τους εκπαιδευτικούς- το αποτέλεσµα της αξιο-
λόγησης κριθεί ως µη ικανοποιητικό -γιατί αυτή είναι η βαρύτερη
αρνητική αξιολόγηση- δεν µονιµοποιείται αλλά µπορεί να επανα-
λάβει τη διαδικασία τα αµέσως επόµενα δύο χρόνια. Άρα δεν
απολύεται, δεν χάνει κάτι. Του δίνεται η δυνατότητα βελτίωσης.

Επιτρέψτε µου µόνο µία εκτίµηση και µ’ αυτή κλείνω. Οι εκπαι-
δευτικοί µας αξίζουν πολύ περισσότερα από όσα σε αυτή την Αί-
θουσα εµείς τους πιστώνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ύστερα από συνεννόηση των ερωτώντων Βουλευ-
τών µε τους ερωτώµενους Υπουργούς δεν θα συζητηθούν οι
εξής ερωτήσεις: 

Η δωδέκατη µε αριθµό 180/17-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ.Ολυµπίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αίτηµα για
απευθείας ανάθεση για τον πηγαίο κώδικα της Ενιαίας Αίτησης
Ενίσχυσης έτους 2022».

Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 181/18-11-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποφάσεις Γενικού Δικαστηρίου Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε) για συµψηφισµό καταλογισµών µε ενι-
σχύσεις COVID 19».

Η πρώτη µε αριθµό 262/11-10-2022 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Βραβείο αναλγησίας και υποκρισίας διεκδικεί η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη µε τη στάση της προς τους µυδοκαλλιεργητές του Θερ-
µαϊκού».

Η δεύτερη µε αριθµό 174/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Χαράλαµπου Καστανίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Άµεση ανάγκη εξασφάλισης
αρκούντως ικανοποιητικού αριθµού εργατών γης, για τη διαφύ-
λαξη της παραγωγής αγροτικών προϊόντων, η οποία κινδυνεύει
από ολική καταστροφή».

Η δέκατη µε αριθµό 186/21-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Να κατασκευαστεί σήραγγα στο τµήµα
Άγνος - Ξηροκαµάρα, αντί της καταστροφής του φυσικού περι-
βάλλοντος και των αρχαιοτήτων».

Η δεύτερη µε αριθµό 40/07-10-2022 αναφορά του κύκλου ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να προχωρήσει η ανέγερση του
νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου».

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 176/15-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Ψυχογιού
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεση και έµπρακτη στήριξη των αγροτών της Κορινθίας για τις
τεράστιες ζηµιές του 2022 και την έλλειψη νερού σε πολλές πε-
ριοχές».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, κ. Γιώργος Στύλιος. 

Κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για δύο από τα πιο σοβαρά ζητή-

µατα που απασχολούν την Κορινθία. Την αποζηµίωση των τερά-
στιων ζηµιών στις καλλιέργειες του 2022, αλλά και το 2021, και
την έλλειψη νερού η οποία επηρεάζει αυτές καθ’ αυτές τις ζηµιές
αλλά και συνολικά οδηγεί στην εγκατάλειψη από τα χωράφια µε-
γάλο κοµµάτι των αγροτών. Είχαµε επισκεφθεί το Υπουργείο
σας. Είχαµε µιλήσει µε τον κ. Γεωργαντά. Είχαµε πει µέχρι τέ-
λους Οκτώβρη να υπάρξει µια ξεκάθαρη απάντηση. Δεν υπήρξε
και ερχόµαστε µε επίκαιρη ερώτηση. 

Το 2022, λοιπόν, όπως και το 2021 -αλλά θα επικεντρωθώ στο
2022- ήταν δύο πολύ άσχηµες χρονιές για την Κορινθία µε
ακραία φαινόµενα µε παγετούς, µε αυξηµένες θερµοκρασίες, µε
βροχοπτώσεις, σε συνδυασµό µε τη µείωση του εισοδήµατος
λόγω της ελάττωσης των εξαγωγών αλλά και της χαµηλής τιµής,
καθώς και της δραµατικής έλλειψης νερού που έχει οδηγήσει σε
απόγνωση. Προτείναµε, λοιπόν, να αξιοποιηθούν εκτός από τις
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ και τα εργαλεία των κρατικών ενισχύ-
σεων που και εµείς ως κυβέρνηση είχαµε αξιοποιήσει το 2019
για αρκετές καλλιέργειες, τα de minimis αλλά και το ταµείο αρω-
γής σε σχέση µε τις αποζηµιώσεις. Ζητήσαµε άµεσες, δίκαιες και
ολοκληρωµένες αποζηµιώσεις αλλά και µέτρα για την ανοµβρία
η οποία επηρεάζει, όπως είπα, όλη την αλυσίδα και από τις γεω-
τρήσεις και από τον ΑΟΣΑΚ και από το φράγµα του Ασωπού. 

Η κατάσταση είναι τραγική αυτή τη στιγµή στον νοµό και το
δώσαµε και στον Υπουργό να το καταλάβει. Είναι θέµα επιβίωσης
να έρθουν σωστές, δίκαιες αποζηµιώσεις αξιοποιώντας όλα τα
εργαλεία και επηρεάζει ολόκληρη τη ζωή και την καθηµερινότητα
των επαγγελµατιών του νοµού που είναι κατά κύριο λόγο ένας
αγροτικός νοµός. Η οποιαδήποτε καθυστέρηση µπορεί να οδη-
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γήσει στην εγκατάλειψη µεγάλου κοµµατιού των αγροτών από
τις καλλιέργειές τους κάτι το οποίο είναι πολύ προβληµατικό και
για τους ίδιους και τις οικογένειές τους και τη χώρα. Απαιτούνται
άµεσες παρεµβάσεις και το έχουν ζητήσει µε επιστολές τους και
ανακοινώσεις όλοι οι παραγωγοί και αυτοδιοικητικοί του νοµού.
Σάς καλούµε να µας απαντήσετε συγκεκριµένα πότε θα χορηγη-
θούν αυτές οι αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ για τις τεράστιες ζη-
µίες του 2022 αλλά και του 2021 οι οποίες έχουν εκκαθαριστεί
και εκκρεµούν καθώς, έχουν το χαρακτήρα αυτή τη στιγµή εισο-
δήµατός επιβίωσης. Και να µας πείτε αν θα αξιοποιήσετε και τα
εργαλεία που ανέφερα πριν πέραν των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ
για να είναι πιο ολοκληρωµένος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.  
Κύριε συνάδελφε, έτσι όπως θέσατε την ερώτηση έχει δύο

µέρη, δύο κεφάλαια. Το ένα αφορά τα χρήµατα, που έχουν δοθεί
και πρόκειται να δοθούν στην Κορινθία για ενισχύσεις της παρα-
γωγής. Επίσης, τα χρήµατα τα οποία δικαιούνται οι αγρότες να
λάβουν λόγω των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ. 

Το δεύτερο κεφάλαιο που θέσατε έχει σχέση µε το νερό. Για
να λυθεί το ζήτηµα της ανοµβρίας, όπως ξέρετε, στις δυνατότη-
τες αυτών των ανθρώπων είναι να κατασκευάσουν έργα αρδευ-
τικά, εγγειοβελτικά, φράγµατα. Να δούµε τι γίνεται σε σχέση µε
τα έργα για το νερό για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τους πα-
ραγωγούς µας να αντιµετωπίσουν και να διαχειριστούν το φαι-
νόµενο της ανοµβρίας, συνέπεια βέβαια της κλιµατικής κρίσης
την οποία βιώνουµε όλοι µας και την διαπιστώνουµε συνεχώς. 

Σε σχέση µε τις χρηµατοδοτήσεις θέλω να σας θυµίσω τα εξής
και να το ακούσουν και οι παραγωγοί στην Κορινθία. Έχουν δοθεί
από την Κυβέρνησή µας από το 2019 έως σήµερα 8.600.000
ευρώ ως ενίσχυση κατά των συνεπειών της πανδηµίας σε δέκα
χιλιάδες εννιακόσιες επιχειρήσεις. Έχουν δοθεί 356.000 ευρώ
στην ενίσχυση των κτηνοτρόφων για επιστροφή του 2% για τις
ζωοτροφές σε πεντακόσιες ογδόντα έξι αιτήσεις. Έχουν δοθεί
2.600.000 ευρώ ενίσχυση ως ήσσονος σηµασίας ενισχύσεις σε
τρεις χιλιάδες πεντακόσιες τριάντα αιτήσεις. Για το 2021 από τον
ΕΛΓΑ στους καλυπτόµενους ασφαλιστικά έχουν δοθεί
18.325.000 ευρώ. Σηµειώνεται ότι µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΕΛΓΑ έχει δοθεί παράταση έως 31-12-2022 για
να µπορέσουν να καταβάλουν τα ασφάλιστρά τους όσοι τα χρω-
στούν για να µπορούν να είναι ενήµεροι ασφαλιστικά. Σε σχέση,
λοιπόν, µε το 2021 θα γίνει η εκκαθάριση. Όσοι δεν έχουν πλη-
ρωθεί θα αποπληρωθούν µέσα στον Δεκέµβριο του 2022. 

Το άλλο θέµα που θίξατε στις αποζηµιώσεις και στις ενισχύ-
σεις στους παραγωγούς αφορούν ζηµιές οι οποίες συνέβησαν
κατά το 2022. Γι’ αυτές τις ζηµιές έχουµε τα εξής στοιχεία. Έγι-
ναν συνολικά διακόσιες πενήντα αναγγελίες µε έξι χιλιάδες εν-
νιακόσιες δηλώσεις ζηµιάς. Το έργο, λοιπόν, των εκτιµήσεων για
επτά χιλιάδες εκτιµήσεις προχωρά. Στους επόµενους µήνες θα
δοθούν τα χρήµατα για το 2022. Είµαστε στην τελική φάση γι’
αυτές τις επτά χιλιάδες. 

Να σας θυµίσω τα εξής: Πρώτον, ότι έχουν δοθεί στα επιτρα-
πέζια σταφύλια ως αποζηµίωση ήσσονος προσπάθειας 2.408.000
ευρώ σε δύο χιλιάδες οχτακόσιες αιτήσεις µέχρι σήµερα. Και θα
σας θυµίσω, επίσης, ότι οι αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ, πλέον,
δίνονται και αποπληρώνονται εντός του ίδιου έτους, µέσα σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, όταν αυτοί οι χρόνοι κατά το
παρελθόν, κατά τη διακυβέρνηση της δικής σας θητείας, οι χρό-
νοι αυτοί ήταν δεκαεπτά µήνες, δύο χρόνια και πολύ περισσό-
τερο.

Για το νερό θα απαντήσω στη δευτερολογία.  
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Ψυχογιέ, ελάτε για τη δευτερολογία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα την απάντηση προσεκτικά και στα

νούµερα, αλλά και στο χρονοδιάγραµµα. Θέλω να εστιάσω και

πάλι στο γεγονός ότι αυτήν τη στιγµή τα επιτραπέζια σταφύλια
και οι συναφείς καλλιέργειες στον νοµό είναι σε διάλυση. Πρέπει
να το αντιληφθείτε και εσείς και να αξιοποιηθούν εκτός από τις
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ -που είναι σηµαντικό να κατευθυνθούν
εκεί- και άλλα εργαλεία, όπως είπα πριν, και στη συνέχεια και
τώρα, άµεσα, µε προκαταβολές, µε γενναιόδωρες χρηµατοδο-
τήσεις δίκαιες και ολοκληρωµένες, γιατί η αλυσίδα καταρρέει. 

Είναι θέµα επιβίωσης, είναι θέµα που ακουµπάει όλους τους
επαγγελµατίες. Δεν υπάρχει τιµή. Όλο το προηγούµενο διά-
στηµα και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό µειώθηκαν οι εξαγω-
γές και υπάρχει και το τεράστιο θέµα της ανοµβρίας -που θα
έρθω αµέσως τώρα- που επιδεινώνει ακόµη περισσότερο και
αυτές τις ζηµιές, αλλά και το κόστος παραγωγής και βέβαια την
πρώτη ύλη της παραγωγής που χωρίς το νερό δεν µπορεί να
γίνει τίποτα. 

Άρα, σας ζητώ να εγκύψετε πολύ συγκεκριµένα, πολύ εξειδι-
κευµένα, πάνω στα εργαλεία που έχουµε και παραπάνω από
αυτά αξιοποιώντας -όπως κάναµε και εµείς- και τις κρατικές ενι-
σχύσεις και τον κρατικό προϋπολογισµό και ό,τι άλλο υπάρχει σε
αυτή την κατεύθυνση. Διότι υπάρχει θέµα, επαναλαµβάνω, επι-
βίωσης της καλλιέργειας και ολόκληρης της αλυσίδας. 

Όσον αφορά, τώρα, τους κτηνοτρόφους. Αναφερθήκατε σε
αυτό και θα ήθελα να το θέσω, δεν είναι στην ερώτηση βέβαια,
αλλά επ’ ευκαιρία, υπάρχει ένα ζήτηµα -που το έχουµε βάλει και
µε γραπτές ερωτήσεις- που έχει να κάνει µε τις αποζηµιώσεις
COVID προς τους κτηνοτρόφους. Το θέτω και εδώ -µπορεί να
είναι και αντικείµενο επόµενης ερώτησής µου- σε σχέση µε την
Κορινθία ειδικά και πιο συγκεκριµένα τους κτηνοτρόφους, οι
οποίοι αποτελούν µια µεγάλη οµάδα µονάδων µε εργαζόµενους
και µε παραγωγή στην Κορινθία και ακόµα δεν έχουν λάβει τις
αποζηµιώσεις του COVID από το 2021 και µετά, µε ευθύνη κυ-
ρίως των υπηρεσιών και όχι δική τους. 

Έρχοµαι τώρα στο νερό. Το βασικό κοµµάτι είναι το φράγµα
του Ασωπού. Το ξέρετε, έχει γίνει µια τεράστια κινητοποίηση
αυτήν τη στιγµή στην Κορινθία. Είναι το µεγαλύτερο αρδευτικό
έργο της Πελοποννήσου. 

Σήµερα, την ώρα που µιλάµε, έχει περιφερειακό συµβούλιο
παρουσία των ίδιων των παραγωγών, των απολυµένων εργαζο-
µένων του φράγµατος και τοπικών προέδρων. Είναι ένα έργο, το
οποίο ξεµπλόκαρε το 2016 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, δρο-
µολογήθηκε, χρηµατοδοτήθηκε και σήµερα βρίσκεται σε εµ-
πλοκή µε δέκα εννέα χειριστές έργου απολυµένους. Η κατάστα-
ση είναι τόσο δύσκολη ώστε αποδεικνύεται και από υπηρεσιακά
έγγραφα που δεν δικαιολογούν την καθυστέρηση αυτή. 

Όταν πήγαµε στο Υπουργείο και το θέσαµε στον Υπουργό, τον
κ. Γεωργαντά, µας είπε ότι όλα βαίνουν καλώς όπως κάνουν και
οι Βουλευτές του νοµού, θέλοντας να θολώσει τα νερά χωρίς
όµως συγκεκριµένη απάντηση. Και να που υπήρξε ζήτηµα εµπλο-
κής, άµεσα, το οποίο δεν διαψεύδεται από κανέναν, παρά µόνο
από τους κυβερνητικούς Βουλευτές. 

Πρέπει, λοιπόν, άµεσα να πιέσετε και την εταιρεία για τις ση-
µαντικές υποχρεώσεις -και θέλω να ρωτήσω αν έχουν γίνει ενέρ-
γειες σε αυτήν την κατεύθυνση- τους δήµους, οι οποίοι είχαν
πάρει γενναιόδωρες χρηµατοδοτήσεις την εποχή των ζηµιών του
Ζορµπά και ο Δήµος Κορινθίων και ο Δήµος Βέλου – Βόχας για
να χρηµατοδοτήσουν την αναβάθµιση των δικτύων του αρδευτι-
κού οργανισµού. Εάν οι βιολογικοί καθαρισµοί της Κορίνθου και
του Κιάτου, όπως υποχρεούνται και έχουν δεσµευτεί, θα αξιο-
ποιηθούν στην κατεύθυνση να υδροδοτήσουν και να αρδεύσουν
όλη αυτήν την περιοχή της Κορινθίας που αυτήν τη στιγµή έχει
τεράστιο πρόβληµα. 

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Πρόκειται για ένα τεράστιο έργο
υποδοµής, το οποίο πρέπει να ξεκινήσει, πρέπει να επαναλει-
τουργήσει, πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα, σε συνδυασµό µε την
αναβάθµιση και επισκευή του δικτύου του Αρδευτικού Οργανι-
σµού, αλλά και σε συνδυασµό -µια ενδιάµεση λύση- το νερό από
το φράγµα να πέφτει µέσα στους αγωγούς του ΑΟΣΑΚ µέχρι να
γίνει ο κλειστός αγωγός. 

Κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις, αλλά θέλουµε και από εσάς
να µας πείτε ποιες είναι οι παρεµβάσεις σας στους δήµους σε
αυτήν την κατεύθυνση και προς την εταιρεία. 
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Ψυχογιέ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ. 
Θυµίζω τα εξής: Είπαµε για τις ασφαλιστικά καλυπτόµενες από

τον ΕΛΓΑ ζηµιές, οι οποίες συνέβησαν εντός του 2022 και αφο-
ρούν τον παγετό του Ιανουαρίου, γίνεται αγώνας δρόµου για να
γίνει η αποπληρωµή. Μπορεί να γίνει και εντός του 2022, δηλαδή,
πριν τις γιορτές ο κόσµος να λάβει τα χρήµατά του για να τα
αξιοποιήσει. Για τις υπόλοιπες ζηµιές που καλύπτονται από τον
ΕΛΓΑ, τους πρώτους µήνες του 2023 θα δοθούν τα χρήµατα. Κι
εκεί γίνεται µία πολύ σηµαντική και πολύ µεγάλη προσπάθεια. 

Όσον αφορά τα έργα, θέσατε µια σειρά από ζητήµατα για τα
αρδευτικά έργα, έχω να σας πω ότι δεν είναι όλα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Το ξέρετε
αυτό. Γιατί οι βιολογικοί, οι δήµοι κ.λπ. αφορούν άλλα Υπουργεία
και άλλες αρµοδιότητες. 

Μένω, λοιπόν, στα εξής: Στο φράγµα Ασωπού, το οποίο χρη-
µατοδοτείται από το Υπουργείο µας, ένα µεγάλο έργο, επιβλέ-
πεται από το Υπουργείο µας, ένα έργο όπου θα αρδεύσει µια
περιοχή πενήντα χιλιάδων στρεµµάτων καλλιεργούµενης έκτα-
σης µε είκοσι εννιά εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερό και ωφέλιµο
όγκο είκοσι πέντε εκατοµµυρίων κυβικών. 

Τα µεγάλα έργα στη χώρα -το ξέρετε και εσείς το ξέρουµε
όλοι, η ίδια η ζωή µας έχει οδηγήσει να το διαπιστώσουµε- ξέ-
ρετε ότι ξεκινούν και ξεπερνούν πολλές φορές τη θητεία ενός
Υπουργείου ή µιας πολιτικής ηγεσίας στο Υπουργείο, µιας Κυ-
βέρνησης. Κάτι τέτοιο γίνεται και εδώ. Το συγκεκριµένο έργο εν-
τάχθηκε το 2011, έχει µία πορεία -µε τις διακοπές, µε τη συνέχιση
των εργασιών- µε µεγάλα προβλήµατα και ζητήµατα σε σχέση
µε την κατασκευή του. 

Εµείς αυτό που εγγυόµαστε και λέµε ότι είναι δεδοµένο και σί-
γουρο είναι η σταθερή και οµαλή και σίγουρη χρηµατοδότηση
του έργου. Γι’ αυτό λοιπόν ερχόµαστε, πέρα από τα θέµατα που
µπορεί να προκύπτουν κατά περιστάσεις, και λέµε ότι το συγκε-
κριµένο έργο βαίνει προς ολοκλήρωση και µπορεί στο τέλος του
2023 να έχει ολοκληρωθεί -µιλώ για το φράγµα- και να έχει δοθεί
προς χρήση στους ωφελούµενους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Τώρα, σε σχέση µε τα αρδευτικά δίκτυα, τα δίκτυα που θα χρη-
σιµοποιηθούν για να αξιοποιήσουν και να εκµεταλλευτούν το
νερό του φράγµατος, η µελέτη είχε ξεκινήσει από την περιφέ-
ρεια, πρόσφατα, εντός του 2022 η µελέτη προκηρύχθηκε από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Εκτιµούµε, λοιπόν, ότι
όσο θα πηγαίνουµε προς το τέλος της κατασκευής του έργου
και της παραλαβής του, θα έχει αναδειχθεί ο ανάδοχος και θα
µπορούν να ξεκινήσουν να κατασκευαστούν και τα αρδευτικά δί-
κτυα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Καλησπέρα σας και από εµένα. Καλή εβδοµάδα.
Πάµε τώρα στην δέκατη τέταρτη, µε αριθµό 193/21-11-2022

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλά-
κου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι παραγωγοί ακτι-
νιδίου και ιδιαίτερα του Νοµού Άρτας».

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Η αλήθεια είναι ότι σχεδόν τελειώνει η περίοδος συγκοµιδής

στα ακτινίδια, αλλά οι παραγωγοί, ειδικά στον Νοµό Άρτας, βρί-
σκονται σε απόγνωση γιατί σε αυτήν την περιοχή η παραγωγή
είναι από τις µεγαλύτερες κι εσείς το ξέρετε καλά. 

Με πρόσχηµα, όµως, την αύξηση του κόστους αποθήκευσης -
δεν θα έλεγα ακριβώς πρόσχηµα, είναι πραγµατικότητα, ωστόσο
γίνεται το άλλοθι- οι µεγαλέµποροι εκβιάζουν τους παραγωγούς
µε ανοιχτές τιµές και αυτές οι τιµές είναι κάτω από το κόστος

παραγωγής. Δηλαδή, στον παραγωγό έχει κατρακυλήσει και 30
λεπτά, όταν το κόστος έχει εκτοξευθεί σε 35 και 40 και σχεδόν
διπλασιάστηκε η τιµή στα λιπάσµατα και στο πετρέλαιο και η άρ-
δευση, αλλά και τα µεταφορικά. 

Η παραγωγή ακτινιδίου κάθε χρόνο αυξανόταν, λόγω του προ-
σανατολισµού της εξωστρέφειας που καλλιεργήθηκε από όλες
τις κυβερνήσεις -από εσάς, την προηγούµενη και άλλες- και από
τους µεγαλεµπόρους και τους εξαγωγείς, γιατί έβγαζαν πολύ
καλό κέρδος. Δεύτερον, η διοχέτευση ακτινιδίου στην εγχώρια
αγορά, αλλά κυρίως, στις διεθνείς αγορές προϋποθέτει µια µα-
κροχρόνια αποθήκευση, που φτάνει και τους έξι µήνες. Το κό-
στος όµως, έχει αυξηθεί λόγω του ενεργειακού. Άρα, υπάρχει
ένας ορατός κίνδυνος µεγάλο µέρος της παραγωγής να µείνει
φέτος αδιάθετο στα δέντρα. Ήδη αυτό φαίνεται. Την ίδια στιγµή,
βέβαια να πω ότι γίνονται και ορισµένες εισαγωγές. Έχουν ει-
σαχθεί επτακόσιοι πενήντα τόνοι. 

Τι ζητάµε; Να πάρετε µέτρα απορρόφησης της παραγωγής σε
τιµές πάνω από το κόστος, για να εξασφαλίσει την επιβίωσή του
ο παραγωγός ακτινιδίου ή να βρείτε τρόπους -και υπάρχουν- για
αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµατος. Και βεβαίως, να µειωθεί
και το κόστος παραγωγής, µε αφορολόγητο πετρέλαιο -τα βά-
ζουν αυτά οι αγρότες- µε πλαφόν 0,7 λεπτά την κιλοβατώρα στο
αγροτικό πετρέλαιο, όπως και κατάργηση του Χρηµατιστηρίου
Ενέργειας και του προστίµου ρύπων, επιδότηση λιπασµάτων και
άλλων αγροεφοδίων. Και κυρίως, να χτυπηθεί η αισχροκέρδεια
που γίνεται σε βάρος των παραγωγών δεκαετίες τώρα και σε
βάρος της λαϊκής κατανάλωσης. Φυσικά, να βοηθηθούν οι εξα-
γωγές, εµείς δεν λέµε όχι, εξασφαλίζοντας την απαιτούµενη απο-
θήκευση της παραγωγής, αλλά και την τιµή παραγωγού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Και σε αυτήν την επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουρ-

γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Γεώργιος Στύλιος.
Καλησπέρα, καλή εβδοµάδα και από εµένα. 
Έχετε τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα σας πω τα µέτρα και τις αποφάσεις που

έχουµε λάβει ως Κυβέρνηση, κινούµενη σε δύο κατευθύνσεις.
Η µια κατεύθυνση από την αρχή της ανάληψης διακυβέρνησης

της χώρας από τον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία
ήταν να προχωρήσουµε σε µόνιµα µέτρα, τα οποία είχαµε εξαγ-
γείλει και περιλαµβάνονταν στο προεκλογικό µας πρόγραµµα.

Η δεύτερη στρατηγική, που ακολουθήσαµε ήταν να είµαστε
στην κυριολεξία δίπλα στους αγρότες και στους παραγωγούς
στις ξένες κρίσεις, που ήρθαν στη χώρα µας, µε αιτίες έξω από
εµάς, έξω από την Ελλάδα, έξω από την Κυβέρνηση και τη δια-
κυβέρνηση, όπως είναι η πανδηµία, ο πόλεµος, η ενεργειακή
κρίση. Μια σειρά, λοιπόν, από περιστασιακές κρίσεις που χρει-
άστηκε να τις αντιµετωπίσουµε και να τις διαχειριστούµε.

Σας λέω λοιπόν το εξής: έχουν δοθεί 300 εκατοµµύρια ευρώ
για κρατικές ενισχύσεις και από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης για να στηρίξουµε τους αγρότες και τους παραγωγούς
στη χώρα. Επίσης, δόθηκαν 300 εκατοµµύρια ευρώ από την επι-
στρεπτέα προκαταβολή στο σύνολο των Ελλήνων αγροτών και
παραγωγών. Έχουν δοθεί 630 εκατοµµύρια ευρώ ως αποζηµιώ-
σεις από τον ΕΛΓΑ από το 2019 µέχρι σήµερα. Αξίζει ιδιαίτερης
αναφοράς ότι τα χρήµατα που δεν δίδονταν από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στη διοίκηση του ΕΛΓΑ, έτσι όπως προβλέπεται
από τον νόµο, δόθηκαν από τη δική µας διακυβέρνηση. Είχαν
σταµατήσει να δίνονται από το 2015 και µετά και δόθηκαν 160
εκατοµµύρια ευρώ. Περί τα 87 εκατοµµύρια ευρώ έχουν δοθεί
ως ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας για ζηµιωθείσες καλλιέργειες
από διάφορες αιτίες.

Πώς διαχειριζόµαστε την περιστασιακή κρίση; Καλύπτουµε το
80%-90% της αύξησης του κόστους ενέργειας των αγροτικών τι-
µολογίων και αυτό θα συνεχίσει να γίνεται και στους επόµενους
µήνες. Ήδη οι παραγωγοί λαµβάνουν αυτούς τους µειωµένους
λογαριασµούς. Είχαµε πρόβληµα στην αρχή, διότι έπρεπε να
γίνει ένας συµψηφισµός από τις επιχειρήσεις ενέργειας. 

Έχουν δοθεί 50 εκατοµµύρια ευρώ ως ενίσχυση των κτηνο-
τρόφων, µε επιστροφή του 2%των ζωοτροφών. Θα δοθούν τώρα
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89 εκατοµµύρια ευρώ -ήδη γίνονται οι αιτήσεις, έχει ανοίξει η
σχετική πρόσκληση και η πλατφόρµα- στους κτηνοτρόφους για
τις συνέπειες της κρίσης από τον πόλεµο της Ουκρανίας, 60 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την αγορά λιπασµάτων λόγω αύξησης του
κόστους -και εκεί έχει ανοίξει σχετική πλατφόρµα και τρέχουµε
να δοθούν τα χρήµατα το συντοµότερο δυνατό, ώστε να προλά-
βουµε µέχρι και το τέλος του χρόνου να έχουν δοθεί-, δόθηκαν
60 εκατοµµύρια ευρώ ως επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης στο πετρέλαιο, επανήλθε για πρώτη φορά το αγροτικό
πετρέλαιο. Πότε; Από το 2016-2017 που η προηγούµενη κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ το είχε καταργήσει. Αυτά τα γνωρίζουν οι πα-
ραγωγοί, τα έχουν δει στους λογαριασµούς τους. 

Τώρα, αν αθροίσουµε όλα τα ποσά που δόθηκαν, ξεπερνούν
το 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ξέρετε και εσείς -το ξέρουν και οι
παραγωγοί µας- ότι ζούµε και λειτουργούµε σε µια ελεύθερη
αγορά. Αυτό σηµαίνει ότι η προσφορά και η ζήτηση προσδιορί-
ζουν την απορρόφηση ή την τιµή ενός προϊόντος. Άρα υπάρχουν
χρονιές που ο παραγωγός πάει καλά, έχει αρκετά εισοδήµατα
και ξέρει ο νοικοκύρης παραγωγός να κρατάει στην άκρη χρή-
µατα, διότι η επόµενη χρονιά µπορεί να µην είναι καλή, µε διά-
φορες αιτίες. Εµείς, το κράτος, η πολιτεία ερχόµαστε και
στηρίζουµε τους παραγωγούς όταν έχουµε έκτακτες συνθήκες
και έκτακτες καταστάσεις, όπως σας είπα πριν.

Όλα βέβαια αυτά είναι βάσει του στρατηγικού σχεδίου, ένα
σχέδιο το οποίο είναι ενταγµένο στο στρατηγικό σχέδιο της Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής, όπου πρόσφατα εγκρίθηκε από την επι-
τροπή και µπορούµε να λέµε πλέον στους παραγωγούς µας ότι
έχουµε στη διάθεσή µας 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επό-
µενη προγραµµατική περίοδο 2023-2027. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρία Μανωλάκου, έχετε τρία λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς χά-

ρηκα τη στιγµή που είδα ότι θα απαντούσατε εσείς. Και το λέω
γιατί είσαστε από την Άρτα, πολιτεύεστε στην Άρτα, ξέρετε τα
προβλήµατα, άρα το ενδιαφέρον θα ήταν αυξηµένο να δώσετε
λύσεις και κοντά σε αυτά να ικανοποιηθούν οι παραγωγοί ακτινι-
δίου και σε όλη την Ελλάδα είτε είναι στην Πιερία είτε είναι στην
Κρήτη. Όµως για όλα µου είπατε, εκτός από αυτά τα ερωτήµατα
που σας κάναµε. 

Θα βοηθήσετε για την απορρόφηση της παραγωγής, όταν το
κόστος είναι στο πάτωµα; Θα χτυπηθεί η αισχροκέρδεια, που
αγοράζουν κοψοχρονιά στην κυριολεξία; Και το λέω γιατί λέτε
ότι τους στηρίζετε όλους σε µεγάλες κρίσεις και είναι στρατηγι-
κός σχεδιασµός. Μα, από αυτά που απαντήσατε είναι ότι τους
αφήνετε ξεκρέµαστους. 

Εµείς, το ερώτηµα που θέσαµε και ζητάµε είναι πώς θα εξα-
σφαλίσετε οι τιµές παραγωγού να είναι πάνω από το κόστος πα-
ραγωγής, για να µπορέσουν να επιβιώσουν, να συνεχίσουν την
αγροτική δραστηριότητα, να µην καταχρεωθούν, να µην κινδυ-
νέψουν µε πλειστηριασµούς. Διότι, ναι η µία χρονιά µπορεί να
είναι καλή, αλλά η κακή χρονιά µπορεί να αποτιµάται σε δύο
καλές χρονιές µε τη χασούρα. Και σε τελευταία ανάλυση γιατί
δεχόσαστε τους ωµούς εκβιασµούς µε τις ανοιχτές τιµές; Σας
ρωτάµε. Γιατί δεν µπορείτε εσείς να συµβάλετε σε ποσότητες
ακτινιδίων να απορροφηθούν, να διοχετευτούν στο στρατό, σε
νοσοκοµεία, σε σχολεία, στα σχολικά γεύµατα και σε άλλες
δοµές σε τιµές λογικές που να καλύπτουν το κόστος παραγωγής;
Γιατί δεν µπορείτε µε τα de minimis; Υπάρχουν πόροι να ενισχυ-
θούν για το απολεσθέν εισόδηµα. Για τις επιπτώσεις από τον ιµ-
περιαλιστικό πόλεµο. Διότι, εξαγωγές υπήρχαν και σε Ρωσία και
Ουκρανία. Στη Ρωσία υπάρχει το εµπάργκο στην Ουκρανία δεν
γίνεται να φτάσουν. 

Δηλαδή γι’ αυτές τις κρίσεις φταίνε οι αγρότες; Φταίνε για την
αύξηση στο κόστος µεταφοράς που έχει πάει στα ύψη; Φταίνε
µήπως για τον διπλασιασµό στο κόστος παραγωγής; Και πόσο
µπορούν να αντέξουν όταν οι τιµές συγκριτικά µε πέρυσι είναι
κάτω από το 50%; Και σε τελευταία ανάλυση έχετε ευθύνες και
εσείς και οι προηγούµενοι. Τους παροτρύνατε, χωρίς κανέναν
σχεδιασµό, λέγοντας: «βάλτε τώρα ακτινίδια για να έχετε εισό-

δηµα», ενώ τώρα τους αφήνετε ξεκρέµαστους στην κυριολεξία.
Το λέω αυτό γιατί η ενεργειακή κρίση δεν είναι µόνο εξαιτίας του
πολέµου, απλώς εντάθηκε. Η αύξηση στις ενεργειακές τιµές ξε-
κίνησε πολύ πριν τον πόλεµο εξαιτίας της αλλαγής του ενεργει-
ακού µείγµατος. Τα λιγνιτικά πεδία που είναι άφθονα στην
Ελλάδα τα πετάξατε στην άκρη. Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ
ψηφίσατε την πράσινη µετάβαση, δηλαδή την ενεργειακή φτώ-
χεια για την πλειοψηφία του λαού. Και στη φιλελεύθερη αγορά
βεβαίως ισχύει η προσφορά και η ζήτηση, όπως λέτε, αλλά αυτό
που πάντα κερδίζει είναι το κεφάλαιο, οι µεγαλέµποροι και οι µε-
γαλοεξαγωγείς.

Με αυτήν την έννοια, περιµένω τουλάχιστον στη δευτεροµιλία
σας να µας πείτε συγκεκριµένα µέτρα που θα ανακουφίσουν
τους παραγωγούς ακτινιδίων, γιατί όλα τα εκατοµµύρια που µας
είπατε –το 1,5 δισεκατοµµύριο- αφορούν γενικά και αόριστα τους
πάντες. Και σας πληροφορώ ότι είναι σταγόνα στον ωκεανό.

Αυτά λοιπόν τα έχετε επαναλάβει πολλές φορές από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Οι αγρότες µας, και ειδικά η
µικροµεσαία αγροτιά, συνεχίζει να φτωχαίνει στην κυριολεξία.
Συνεπώς, είναι ανεπαρκέστατα και αυτά, για να µην πω για τους
κτηνοτρόφους -έλεος πια- που σφάζουν τα κοπάδια γιατί δεν
έχουν να θρέψουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην πάµε τώρα από
τα ακτινίδια στους κτηνοτρόφους, κυρία συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ξεκινώ µε τα εξής. Είπαµε ότι έχουµε ελεύθερη
αγορά, αλλά όχι ανεξέλεγκτη αγορά, υπάρχουν κανόνες µε τους
οποίους λειτουργεί η αγορά. Άρα, γνωρίζουν οι παραγωγοί µας
την προσφορά και τη ζήτηση, γνωρίζουν όµως ότι υπάρχει και
κρατικός µηχανισµός, υπάρχει ελεγκτικός µηχανισµός, υπάρχει
και υποχρεωτική καταγραφή των αποθεµάτων για να έχουµε
στην κυριολεξία στοιχεία για να χτυπάµε την αισχροκέρδεια και
για να επιβάλλουµε και πρόστιµα, κάτι το οποίο έχει γίνει από τη
δική µας Κυβέρνηση. Είναι στη διάθεσή σας τα στοιχεία. Θα ξε-
φύγω από την ερώτηση αν πάω σε αυτό το θέµα.

Όσον αφορά την απορρόφηση της παραγωγής, µπορεί να δια-
τεθεί µόνο το 5% της παραγωγής ενός νοµού και αυτό πάντα
µέσα από τις οµάδες παραγωγών. Αυτό προβλέπει ο κανονισµός
που ισχύει σήµερα και ισχύει σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα,
είναι ένας µύθος να αγοράσει το κράτος τα προϊόντα και να τα
διαθέσει, διότι η κατάσταση έτσι όπως διαµορφώνεται σε πολλά
προϊόντα -στα ακτινίδια, τα µήλα κ.λπ., την προηγούµενη εβδο-
µάδα ήταν οι ελαιοπαραγωγοί όλης της χώρας στο Υπουργείο
και κάναµε διάλογο µαζί τους- καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να
καλυφθεί µε αυτό το 5%.

Τα ακτινίδια είναι µια πολύ µεγάλη, πολύ σηµαντική και πολύ
αξιόλογη παραγωγή και καλλιέργεια στη χώρα µας. Πρόκειται
για µια καλλιέργεια η οποία µας δίνει έσοδα και κέρδη. Πέρυσι
οι παραγωγοί στο ακτινίδιο είχαν τιµή πάνω από ένα ευρώ και
ήταν όλοι ικανοποιηµένοι και ευχαριστηµένοι. Η χώρα προχωρά
και έχει γίνει η δεύτερη χώρα στον κόσµο στην παραγωγή ακτι-
νιδίων µετά από τη Νέα Ζηλανδία. Ξεπερνάµε δηλαδή και την Ιτα-
λία. Αυτό δηµιουργεί πολύ µεγάλες ανάγκες για αποθηκευτικούς
χώρους.

Και ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα εµείς στο Υπουργείο να δούµε
ποιες πρωτοβουλίες έχουµε πάρει πάνω σε αυτόν τον τοµέα. Το
πρώτο είναι ότι είµαστε σε ανοιχτή επικοινωνία και σε διάλογο
µε την ΕΘΕΑΣ, την ένωση των αγροτών, και συζητούµε µαζί τους.
Μας κάνουν εισηγήσεις κι εµείς υλοποιούµε ή όχι πολλά από
αυτά τα οποία µας εισηγούνται.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, για τα ακτινίδια η ΕΘΕΑΣ µας έχει στεί-
λει επιστολή, µετά και από δική µας επικοινωνία, µε δική τους
πρωτοβουλία πριν από δέκα ηµέρες όπου µας ζητούσε να κατα-
γράψουµε τους αποθηκευτικούς χώρους στη χώρα και να διε-
ρευνήσουµε άλλες διεξόδους όπου θα µπορέσουµε να διαθέ-
σουµε το προϊόν. 

Η καταγραφή έχει γίνει και είναι στη διάθεσή τους. Έγινε επί-
σηµα µε έγγραφο του Υπουργείου και είναι στη διάθεση της
ΕΘΕΑΣ να ενηµερώσει τις ενώσεις, να ενηµερώσει τους απλούς
παραγωγούς, όλους όσοι εµπλέκονται στη διαδικασία για να
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γνωρίζουν πού υπάρχουν διαθέσιµοι αποθηκευτικοί χώροι, ψυ-
κτικοί χώροι κυρίως, αυτή τη στιγµή, διότι είναι όπως το είπατε,
το συγκεκριµένο προϊόν απαιτεί µακροχρόνια αποθήκευση, διά-
στηµα που µπορεί να φτάσει τους πέντε-έξι µήνες, και σε ορι-
σµένες περιπτώσεις και περισσότερο. 

Το δεύτερο είναι ότι στο Υπουργείο µας είµαστε σε διαδικασία
αναζήτησης νέων εξαγωγικών αγορών και µάλιστα αγορών που
διαθέτουν αυτούς τους απαραίτητους ψυκτικούς χώρους. Και µι-
λούµε για χώρες όπως είναι η Ισπανία. Ήδη στο Υπουργείο
έχουµε κάνει σχετικές συζητήσεις και προχωρούµε σε διµερείς
επικοινωνίες και συνεργασίες µε άλλες χώρες, όπως η Αργεν-
τινή, η Βραζιλία και η Κορέα. Ενδεικτικά µόνο αναφέρω µια συµ-
φωνία µε τη Βραζιλία όπου αναµένεται να ανοίξει µια αγορά
διακοσίων δεκατριών εκατοµµυρίων κατοίκων.

Μαζί µε την υπογραφή φυτοϋγειονοµικών πρωτοκόλλων, που
είναι σε διαδικασία υλοποίησης, προσπαθούµε να προσδιορί-
σουµε και να ανοίξουµε νέες αγορές οι οποίες θα είναι στη διά-
θεση των παραγωγών µας και δεν θα πάει το κράτος να κάνει τον
έµπορο, ούτε τον εξαγωγέα, αλλά οι ίδιοι οι παραγωγοί µε τις
ενώσεις τους θα µπορέσουν να προχωρήσουν. 

Μιας και αναφερθήκατε πολλές φορές και θέλω κι εγώ προ-
σωπικά να δώσω µια συγκεντρωτική ενηµέρωση, αξίζει να πω τι
έχει γίνει στην περιοχή της Άρτας το προηγούµενο διάστηµα.
Σας λέω, λοιπόν, ότι έχουν δοθεί τρία εκατοµµύρια ευρώ κρατι-
κές ενισχύσεις ΚΠΑΕ σε πέντε χιλιάδες αιτήσεις παραγωγών
µας, δυόµισι εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν ως επιστρεπτέα προ-
καταβολή, 12,3 εκατοµµύρια ευρώ έχουν δοθεί ως αποζηµιώσεις
ΕΛΓΑ έως σήµερα, µισό εκατοµµύριο ευρώ δόθηκε ως ήσσονος
σηµασίας ενισχύσεις σε χίλιες εξακόσιες είκοσι αιτήσεις παρα-
γωγών, ενάµισι εκατοµµύριο ευρώ δόθηκε σε χίλιους εκατόν δε-
κατρείς παραγωγούς για ενίσχυση των κτηνοτρόφων µε επιστ-
ροφή του 2% του κύκλου εργασιών. Και σας θυµίζω αυτό που
ανέφερα στην πρωτοµιλία µου, ότι έχουµε ανοιχτά 89 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για τους κτηνοτρόφους που κάνουν τώρα τις αιτήσεις,
60 εκατοµµύρια ευρώ για τα λιπάσµατα που τώρα γίνονται οι αι-
τήσεις και θα πληρωθούν το αµέσως επόµενο διάστηµα και τη
δήλωση του Επιτρόπου Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης Βοϊ-
τσεχόφσκι, όπου από το αποθεµατικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
τους πρώτους µήνες του 2023 θα δοθούν επιπλέον χρήµατα για
τα λιπάσµατα. 

Άρα, καταλαβαίνουµε ότι στην Άρτα έχουν δοθεί σηµαντικές
χρηµατοδοτήσεις για µια σειρά από αιτίες, είτε από τον ΕΛΓΑ
είτε από την επιστρεπτέα προκαταβολή, είτε από το ΠΑΑ, είτε
από τα de minimis από τα ήσσονος προσπάθειας. Τα γνωρίζουν
αυτά οι παραγωγοί. Μας αθροίζει ένα ποσό 19,7 εκατοµµυρίων
ευρώ. Και δεν αναφέρθηκα στα µόνιµα µέτρα της Κυβέρνησης,
όπως είναι τα µέτρα για τη µείωση της φορολογίας, για τη µεί-
ωση της προκαταβολής. Μια σειρά από µέτρα που δεν έχω τον
χρόνο να αναφέρω, αλλά θα τα πούµε σε µια άλλη περίπτωση.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τους ακτινιδοπαραγωγούς τους
αφήσατε στη µοίρα τους όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλή συνέχεια και στους δύο.

Πάµε στη δεύτερη µε αριθµό 182/18-11-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Φιλοξενία παιδιών στα νοσο-
κοµεία κατόπιν εισαγγελικής παραγγελίας».

Κύριε Καµίνη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρόσφατα πληροφορηθήκαµε ότι παιδιά τα οποία πρέπει κα-

νονικά να στέλνονται σε ιδρύµατα παιδικής προστασίας όταν
υπάρχει εισαγγελική παραγγελία -και τέτοιου είδους παραγγελία
συνήθως υπάρχει όταν εκδηλώνονται περιπτώσεις κακοποίησης,
εγκατάλειψης κ.λπ.- αυτά φιλοξενούνται σε νοσοκοµεία και µά-
λιστα για µεγάλο χρονικό διάστηµα.

Η αρχική εισαγωγή στο νοσοκοµείο για εξέταση του παιδιού,
όπως έχετε δεχθεί και εσείς, κυρία Υφυπουργέ, δεν διαρκεί πα-
ραπάνω από δέκα µέρες, κανονικά. Παραµένουν, ωστόσο, τα
παιδιά αυτά στα νοσοκοµεία για µεγάλα χρονικά διαστήµατα.

Είναι εβδοµήντα τέσσερα τα παιδιά, όπως πληροφορηθήκαµε ή
ήταν τουλάχιστον όταν συντάξαµε την ερώτηση. 

Πληροφορούµαστε, εκ των υστέρων, ότι φιλοξενούνται και σε
νοσοκοµεία, τα οποία δεν φιλοξενούν αποκλειστικά παιδιά, όπως
είναι το νοσοκοµείο «Αττικόν». Μαθαίνουµε µετά από τον Πρό-
εδρο της ΠΟΕΔΗΝ, τον κ. Μανωλάκο, ότι υπάρχουν περιπτώσεις
όπου µη κυβερνητική οργάνωση, η οποία έχει αναλάβει την ευ-
θύνη παιδιών, όταν τέλειωσε η χρηµατοδότησή της σηκώθηκε
και έφυγε και τα παιδιά αυτά θα έπρεπε να µεταφερθούν σε άλλο
τµήµα του ιδρύµατος, όπου φιλοξενούνταν.

Όλα αυτά προκαλούν µια εύλογη απορία: Ενώ µαθαίνουµε ότι
τα τελευταία χρόνια έχουν υπάρξει πάρα πολλές αναδοχές -για
εννιακόσιες πληροφορηθήκαµε- και το οποίο σηµαίνει ότι θα πρέ-
πει να έχουν αδειάσει θέσεις σε ιδρύµατα παιδικής προστασίας,
παρ’ όλα αυτά πληροφορούµαστε ότι συνεχίζουν να παραµένουν
σε νοσοκοµεία παιδιά, τα οποία κανονικά δεν έχουν καµµία θέση
εκεί. Και γι’ αυτό ακριβώς εµφανίστηκε και αυτό το θέµα, µε τον
βιασµό, όπως καταγγέλλεται, ενός παιδιού από έναν δεκαεννιά-
χρονο στο Νοσοκοµείο Παίδων. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, κυρία Υφυπουργέ, να µας πληροφορή-
σετε, πόσα παιδιά σήµερα συνολικά και ανά νοσοκοµείο φιλοξε-
νούνται για διάστηµα µεγαλύτερο του ενός µηνός και τι σχε-
διάζετε να κάνετε για να επισπεύσετε τις διαδικασίες να µην
έχουµε πια αυτό το φαινόµενο µακρόχρονης παραµονής παιδιών
που θα έπρεπε να φιλοξενούνται κανονικά αλλού, σε νοσοκοµεία; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων, κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου. 
Κυρία Μιχαηλίδου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, όσο συµπαθής και να µου είστε στο διαπρο-

σωπικό επίπεδο, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι θέτετε το πρό-
βληµα -γιατί υπάρχει πρόβληµα- επί λανθασµένης βάσεως.

Τι εννοώ µε αυτό; Ξεκινήσατε την ερώτησή σας λέγοντας ότι
«αντί τα παιδιά να βρίσκονται σε ιδρύµατα, βρίσκονται µέσα στα
νοσοκοµεία». Αυτή είναι µια βάση η οποία, για εµάς ανήκει στον
προηγούµενο αιώνα και δεν θέλουµε να ανήκει στην χώρα µας,
σε µια χώρα που ως Έλληνες έχουµε µάθει να αγαπούµε και
έχουµε µάθει να αγαπούµε τα παιδιά µας.

Τι θέλω να πω µε αυτό; Τα παιδιά δεν πρέπει να βρίσκονται σε
ιδρύµατα. Τα παιδιά πρέπει να είναι σε οικογένειες είτε τις δικές
τους οικογένειες είτε όταν και εάν η Εισαγγελία θεωρήσει ότι οι
δικές τους οικογένειες είτε είναι παραβατικές, είτε κακοποιητι-
κές, είτε παραµελούν τα ίδια τους τα παιδιά, τότε να βρίσκονται
σε άλλες, σε ανάδοχες οικογένειες. 

Ποιο είναι το πρόβληµα, λοιπόν; Όχι ότι έχουµε πενήντα οκτώ
παιδιά για την ακρίβεια -και θα το καταθέσω αυτό στα Πρακτικά-
σε σχέση µε τα στοιχεία, τα οποία είχαµε την Παρασκευή στις
25 του µηνός, που δεν είναι σε δοµές, αλλά δεν είναι σε νοσοκο-
µεία, αλλά το ότι έχουµε πενήντα οκτώ παιδιά και επτά στα δέκα
παιδιά που βρίσκονται σε νοσοκοµεία γυρίζουν στη βιολογική
τους οικογένεια. Οπότε, το θέµα µας είναι για τα τρία στα δέκα
που δεν γυρίζουν στη βιολογική τους οικογένεια ή στην ευρύ-
τερη οικογένειά τους, πού και πόσο µένουν τα παιδιά αυτά.

Είναι ένα πρόβληµα, το οποίο ανέκυψε από την πρώτη στιγµή
που αναλάβαµε ως Κυβέρνηση και εγώ στο Υφυπουργείο αυτό,
στο οποίο βρίσκοµαι. Και τι είδαµε; Είδαµε τα παιδιά τα οποία
βάσει πρωτοκόλλου βρίσκονται σε νοσοκοµεία. Γιατί είναι τα παι-
διά στα νοσοκοµεία; Τα παιδιά είναι στα νοσοκοµεία, διότι υπάρ-
χουν εισαγγελικές παραγγελίες, οι οποίες ιδιαίτερα το τελευταίο
έτος έχουν υπερπολλαπλασιαστεί και το ότι έχουν υπερπολλα-
πλασιαστεί είναι και καλό είναι και κακό. Είναι κακό, διότι φανε-
ρώνει µια πραγµατικότητα, η οποία δεν είναι µιας ανθούσας
πραγµατικότητας παιδικής προστασίας, αλλά είναι και καλό διότι
αυτό σηµαίνει ότι πλέον τα στόµατα έχουν αρχίσει και ανοίγουν,
ότι ο κόσµος µιλάει και ότι δεν «κρύβουµε κάτω από το χαλί» κα-
κοποιητικές ή παραµελητικές συµπεριφορές. 

Οπότε, όταν ο εισαγγελέας δίνει µια παραγγελία, για αποµά-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 28 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 3043



κρυνση του παιδιού από το βιολογικό του περιβάλλον, πρέπει το
παιδί αυτό να πάει σε ένα νοσοκοµείο να εξεταστεί. Το είπατε και
εσείς το έχω πει και εγώ. Οι εξετάσεις αυτές στο νοσοκοµείο δεν
κρατούν πάνω από δέκα µέρες. Οπότε το θέµα είναι για τα παιδιά
αυτά, τα πενήντα οκτώ. Όταν αναλάβαµε ήταν πολύ, πολύ πε-
ρισσότερα. Κάναµε πολύ σπουδαία προσπάθεια. Και µάλιστα
υπήρχαν παιδιά τα οποία ήταν όχι µήνες, αλλά χρόνια, µε χρόνιες
παθήσεις µέσα στα νοσοκοµεία. Ήρθαν ειδικοί παιδικής προστα-
σίας από την Ρόδο, από την Κρήτη συγκεκριµένα. Ήταν παιδιά
µε γαστροστοµίες, οι οποίοι ειδικοί αυτοί εκπαιδεύτηκαν εδώ
πέρα από τα Νοσοκοµεία Παίδων, έτσι ώστε να µπορούν να πά-
ρουν τα παιδιά και να τα φιλοξενήσουν πίσω στα θεραπευτήρια
χρονίων παθήσεων για ανήλικους στη Ρόδο και στην Κρήτη.

Επειδή, όµως, έχουν υπερπολλαπλασιαστεί -σας ξαναλέω- οι
εισαγγελικές παραγγελίες από εκεί που είχαµε εκατοντάδες παι-
διά πέρσι ήταν σαράντα, τώρα είναι πενήντα οκτώ. Ποια είναι για
εµάς η λύση; Σας ξαναλέω από τα πενήντα οκτώ που είναι σή-
µερα αυτό που µας λένε τα στατιστικά και η εµπειρία µας είναι
ότι επτά στα δέκα θα γυρίσουν στη βιολογική τους οικογένεια.
Άρα, αφού η πλειοψηφία θα γυρίσει στη βιολογική της οικογέ-
νεια, είναι λάθος να πάνε σε µία δοµή. Γιατί αν πάνε σε µια δοµή
δηλαδή είναι: οικογένεια, νοσοκοµείο, δοµή, οικογένεια αυτό θα
κρατήσει ακόµα περισσότερο καιρό και η ταλαιπωρία των παι-
διών θα είναι ακόµα µεγαλύτερη. 

Οπότε οι λύσεις που προκρίνουµε, οι λύσεις που έχουµε βάλει
µπροστά, οι λύσεις που έχουµε καταφέρει και δεν είναι απλά στα
λόγια είναι αναδοχή, δηλαδή, το παιδί µέχρις ότου και αν γυρίσει
στη βιολογική του οικογένεια να πάει όχι σε µια δοµή, σε µια ανά-
δοχη οικογένεια. Την Παρασκευή κιόλας πέρασε η τροπολογία,
εσείς οι τριακόσιοι την ψηφίσατε, έτσι ώστε και τα ίδια τα νοσο-
κοµεία να µπορούν πλέον να συµπληρώνουν αυτό που στην
γλώσσα της πρόνοιας λέµε «ΑΣΟΑ, Ατοµικό Σχέδιο Οικογενει-
ακής Αποκατάστασης» να µπορεί και το νοσοκοµείο να δίνει τη
δίοδο, τη διέξοδο της αναδοχής στο παιδί. 

Εδώ να σηµειώσω ότι οι ανάδοχοι από το 2020 στο 2022 έχουν
γίνει από εκατόν πενήντα, πεντακόσιοι είκοσι. Αυτό είναι µια αύ-
ξηση της τάξεως των 250%. Αυτήν την έχουµε καταφέρει όχι στα
λόγια, στην πράξη. Είναι αρκετή; Όχι. Συνεχίζουµε, όµως, στον
δρόµο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων, κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Καµίνη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, δεν περίµενα να µου απαντήσετε µε αυτόν

τον τρόπο, ότι όταν µιλάω για παιδιά, τα οποία θα πρέπει να πάνε
σε δοµές, ουσιαστικά απηχώ απόψεις του προηγούµενου αιώνα.
Προφανώς και είµαι υπέρ του να πάνε σε ανάδοχες οικογένειες
και φυσικά στις κανονικές οικογένειες όταν αυτό είναι δυνατόν.
Αλλά µέχρι να προχωρήσει ο θεσµός της αναδοχής το ζήτηµα
είναι τι κάνουν; Θα πάνε σε κάποια δοµή προφανώς, έτσι δεν
είναι; Οπότε γι’ αυτό συζητάµε τώρα για το πώς θα µπορέσουν
να πάνε σε δοµές µέχρις ότου φτάσουµε στην αναδοχή. 

Και δεν καταλαβαίνω πώς ενώ άδειασαν τόσες θέσεις τα τε-
λευταία χρόνια -το ρώτησα αυτό- βλέπουµε ακόµα να παραµέ-
νουν για µεγάλα χρονικά διαστήµατα τα παιδιά σε νοσοκοµεία.
Και έως ότου µπορέσει να προχωρήσει ο θεσµός της αναδοχής
και ο θεσµός ακόµα και της επαγγελµατικής αναδοχής, όπως
υποστηρίζουν πάρα πολλές έγκυρες οργανώσεις και άνθρωποι
και εµπειρογνώµονες, όπως εφαρµόζεται στο εξωτερικό, στην
Αγγλία, σε άλλες χώρες όπου έχουν κλείσει ουσιαστικά τα ιδρύ-
µατα, θα πρέπει να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε µε τα υπάρ-
χοντα ιδρύµατα. Γιατί στα υπάρχοντα ιδρύµατα δεν υπάρχει
κανένας απολύτως έλεγχος συστηµατικός, αντικειµενικός και
αξιόπιστος. 

Το ξέρετε ότι υπάρχουν οι κοινωνικοί σύµβουλοι των περιφε-
ρειών, οι οποίοι πηγαίνουν και κάνουν προγραµµατισµένους

ελέγχους; Και οι έλεγχοι που κάνουν ουσιαστικά µοιάζουν µε
τους ελέγχους που κάναµε στον δήµο στα καταστήµατα υγειονο-
µικού ενδιαφέροντος, δηλαδή, ουσιαστικά αφορούν τις συνθή-
κες υγιεινής και ασφάλειας, ενώ πρωτίστως, θα έπρεπε να
αφορούν τα θέµατα της συµπεριφοράς απέναντι στα παιδιά και
να παίρνουν τα παιδιά κατ’ ιδίαν και να τα εξετάζουν. Ξέρουµε
ότι αυτήν τη στιγµή µιλάµε για ελέγχους ρουτίνας.

Έως ότου φτάσουµε, λοιπόν, στον θεσµό της αναδοχής, ο
οποίος προϋποθέτει πολύ σοβαρή προεργασία, αξιολόγηση, πι-
στοποίηση των οικογενειών, µια ολόκληρη δηµιουργία δοµής η
οποία θα αξιολογεί και θα παρακολουθεί την εξέλιξη του θεσµού
της αναδοχής στην κάθε ανάδοχη οικογένεια πρέπει µεταβατικά
να δούµε τι θα κάνουµε µε τα ιδρύµατα, τα οποία υπάρχουν δη-
µόσια και ιδιωτικά ιδρύµατα. 

Και τον θεσµό της αναδοχής –επαναλαµβάνω- θα πρέπει να
τον εξετάσουµε από κάθε άποψη, γιατί και οικονοµικότερος µπο-
ρεί να αποδειχθεί, αλλά φυσικά και ένας θεσµός ο οποίος θα εξυ-
πηρετήσει καλύτερα τα παιδιά, αφού θα βρίσκονται σε ένα φιλικό
περιβάλλον, θα έχουν µια φροντίδα και µέριµνα την οποία δεν
µπορούν να έχουν, φυσικά, σε απρόσωπα ιδρύµατα, όσο καλά
και αν λειτουργούν αυτά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, φοβάµαι ότι µιλάτε σαν να είµαστε προ του

2019. Και δεν θα το πάρω σαν προσωπική προσβολή, γιατί γνω-
ρίζω ότι δεν την θέτετε µε τον τρόπο αυτό. Αλλά, πραγµατικά
έχουµε φέρει τα πάνω – κάτω. Ή τα κάτω – πάνω; Δεν ξέρω ακρι-
βώς ποιος είναι ο σωστός τρόπος να το πω. 

Στο κοµµάτι της παιδικής προστασίας έχει γίνει, κύριε Καµίνη,
πάρα πολλή δουλειά. Χρειάζεται και άλλη; Ναι, χρειάζεται. Θα
κοιµάµαι ποτέ ήρεµη; Όχι, δεν θα κοιµάµαι. Αλλά, έχει γίνει η
δουλειά, γιατί ήταν ένα πεδίο τελείως αρρύθµιστο. 

Σε αυτό το οποίο αναφέρεστε, δηλαδή στον ελεγκτικό µηχανι-
σµό, ο ελεγκτικός µηχανισµός των κοινωνικών δοµών είναι όντως
αποκεντρωµένος. Ανήκει στις περιφέρειες της χώρας και συγκε-
κριµένα στον θεσµό του κοινωνικού συµβούλου. Ο κοινωνικός
σύµβουλος, λοιπόν, µέχρι και το 2021 δεν είχε ρητό καθηκοντο-
λόγιο, δεν είχε σαφές καθηκοντολόγιο. 

Την αναδοχή την έχουµε υπερπολλαπλασιάσει. Σας ξαναλέω,
όµως, και πάλι, δεν είµαστε ευχαριστηµένοι εκεί που είµαστε.
Πρέπει από το 250% αύξηση να φτάσουµε στο 500%, στο 1000%.
Ξεκινήσαµε µε δύο χιλιάδες τετρακόσια παιδιά στα ιδρύµατα και
µε την προσπάθειά µας έχουµε χίλια τρακόσια. Έχουµε βγάλει
χίλια εκατό παιδιά από ιδρύµατα σε δυόµισι χρόνια. Δεν είναι
λίγα. Είναι σχεδόν το 50% των παιδιών. Είναι σε οικογένειες. Δη-
λαδή, η προσπάθεια αυτή που κάνουµε δεν είναι στο φαντα-
σιακό. Η προσπάθεια αυτή που κάνουµε έχει υλοποιηθεί κατά το
ήµισύ της. Συνεχίζουµε, όµως, γιατί έχουµε κι άλλο 50% να υλο-
ποιήσουµε. 

Στο κοµµάτι του ελέγχου και µέχρις ότου καταφέρουµε αυτό
το όραµα της αναδοχής να το υλοποιήσουµε όπως έχουν κατα-
φέρει άλλες ευρωπαϊκές χώρες τι κάνουµε; Έλεγχο στα ιδρύ-
µατα. Αυστηροποιήσαµε -αυστηροποιήσατε, οι τριακόσιοι, αν και
όχι όλοι οι τριακόσιοι. Δυστυχώς, ακόµα ούτε στα ζητήµατα της
παιδικής προστασίας µπορείτε και οι τριακόσιοι να συµφωνήσετε
µεταξύ σας- και κάναµε συγκεκριµένο τον ρόλο του κοινωνικού
συµβούλου. 

Ο κοινωνικός σύµβουλος µέχρι και το 2020 δεν µπορούσε καν
να µετρήσει ποια είναι τα παιδιά στα ιδρύµατα. Είχαµε ίδρυµα το
οποίο µας δήλωνε τριάντα παιδιά και ήρθε ο κορωνοϊός και ο
ΕΟΔΥ βρήκε σαράντα παιδιά θετικά στον κορωνοϊό. Και ρωτή-
σαµε τον κοινωνικό σύµβουλο: «Μπορείτε να µετρήσετε τα παι-
διά; Είναι τριάντα ή είναι σαράντα;». Και µας λένε ότι δεν είναι
στην αρµοδιότητά µας. 

Οπότε, για να µην µακρηγορώ, κάναµε σαφές το καθηκοντο-
λόγιο του αρµόδιου ελεγκτικού µηχανισµού, αυτό του κοινωνικού
συµβούλου, και ταυτόχρονα φτιάξαµε και έναν µπούσουλα, ένα
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κανονιστικό πλαίσιο, ένα αδειοδοτικό πλαίσιο για τις αρχαιότερες
κοινωνικές δοµές. Γιατί µπορεί να έχουµε ορφανοτροφεία από
το 1666 στην Κρήτη, δεν είχαµε όµως κανένα µα κανένα αδει-
οδοτικό πλαίσιο. 

Και τώρα που υπάρχει αδειοδοτικό πλαίσιο και κανόνες, τι ση-
µαίνει; Σηµαίνει τρία πράγµατα. Σηµαίνει έλεγχο. Σηµαίνει στε-
λέχωση. Γιατί δεν µπορείς να έχεις δοµή για βρέφη χωρίς
βρεφοκόµους, δεν µπορείς να έχεις δοµή µε εφήβους χωρίς κοι-
νωνικούς λειτουργούς, δεν µπορείς να έχεις οποιαδήποτε δοµή
χωρίς συµβεβληµένο ιατρό ή συµβεβληµένο νοµικό για να διεκ-
δικήσει τη µέριµνα ενός παιδιού που µένει στη δοµή πέντε χρό-
νια, για να µην µείνει το παιδί αυτό για πάντα ιδρυµατοποιηµένο.
Και σηµαίνει κτηριολογικό. Γιατί το κτηριολογικό -το ξέρετε εσείς
και µε το προηγούµενο «καπέλο» σας- σηµαίνει σεβασµό στα δι-
καιώµατα του παιδιού. Δεν µπορείς να έχεις έναν έφηβο µε άλ-
λους έξι σε ένα δωµάτιο. Δεν σέβεσαι την ιδιωτικότητά του, δεν
σέβεσαι τα δικαιώµατά του και τον βάζεις στον κίνδυνο ενός κα-
κοποιητικού περιβάλλοντος. 

Αυτά δεν θα γίνουν. Έχουν ήδη γίνει. Και επειδή έχουµε εντα-
τικοποιήσει ακριβώς αυτό τον ελεγκτικό µηχανισµό, γι’ αυτό και
δυστυχώς, αλλά και ευτυχώς, έχουµε βρει τις περιπτώσεις που
έχουµε βρει και είµαστε από πάνω για να βοηθήσουµε όσο πε-
ρισσότερο γίνεται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. Και καλή συνέχεια και στους δύο. 
Πάµε τώρα στην εντέκατη µε αριθµό 192/21-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα επικοινω-
νίας και ενηµέρωσης, µε θέµα: «Μονιµοποίηση των συµβασιού-
χων µουσικών της Εθνικής Συµφωνικής Ορχήστρας και της
Ορχήστρας Σύγχρονης Μουσικής της ΕΡΤ».

Κύριε Δελή, καλησπέρα και καλή εβδοµάδα. Έχετε τον λόγο
για δύο λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τη συζήτηση αυτή για τα µουσικά σύνολα της

ΕΡΤ, µε πρωτοβουλία και πάλι του ΚΚΕ, την έχουµε κάνει και τον
περασµένο Μάρτη του 2022. Για να την επαναλαµβάνουµε και
σήµερα, σηµαίνει ότι δυστυχώς, το πρόβληµα παραµένει στην
ουσία του. Για να µην σας πω ότι σε ορισµένες πλευρές του µπο-
ρεί και να οξύνεται. 

Ποιο είναι το πρόβληµα τώρα; Το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι
το πρόβληµα της υποστελέχωσης αυτών των Μουσικών Συνόλων
της ΕΡΤ, πραγµατικά στολίδια για τη µουσική σκηνή της χώρας
µας. 

Το δεύτερο είναι η ανάγκη που υπάρχει στους εργαζόµενους
αυτών των µουσικών συνόλων να µονιµοποιηθούν, να αποκτή-
σουν επιτέλους µια σχέση µόνιµη και σταθερή µε τη δουλειά
τους, χωρίς άγχος. 

Και βεβαίως, το τρίτο πρόβληµα είναι εκείνη η αναντιστοιχία η
οποία εξακολουθεί να υπάρχει στο µισθολόγιο των εργαζοµένων
µουσικών αυτών των Μουσικών Συνόλων της ΕΡΤ σε σχέση µε
τις υπόλοιπες κρατικές ορχήστρες. 

Σε αυτά τα προβλήµατα που προϋπήρχαν έτσι κι αλλιώς και
που δεν αντιµετωπίστηκαν -ίσως µάλιστα κάποια από αυτά να
επιδεινώθηκαν το ενιάµηνο που µεσολάβησε από τη συζήτηση
της προηγούµενης επίκαιρης ερώτησης του ΚΚΕ- έχει προστεθεί
και η πρόσφατη απόφαση της διοίκησης της ΕΡΤ, της οποίας βε-
βαίως, η Κυβέρνηση προΐσταται, να µειώσει κατά επτά τις θέσεις
των συµβασιούχων στην Εθνική Συµφωνική Ορχήστρα. 

Καταλαβαίνετε ότι σε µια υποστελεχωµένη Εθνική Συµφωνική
Ορχήστρα εάν µειώσεις ακόµα περισσότερο το προσωπικό της
κατά επτά άτοµα, δηµιουργεί σοβαρότατο πρόβληµα στην ίδια
της τη λειτουργία και στην ικανότητά της εν τέλει να παρουσιάζει
στοιχειώδη έργα, είτε του εγχώριου είτε του διεθνούς ρεπερτο-
ρίου. 

Εν πάση περιπτώσει, αναµένοντας την απάντησή σας, το ερώ-
τηµα είναι το εξής. Τι θα κάνετε για να σταµατήσετε την υποβάθ-
µιση των Μουσικών Συνόλων της ΕΡΤ; Γιατί αυτό υπάρχει, υπο-
βάθµιση και απαξίωση. Ζητάµε να µονιµοποιήσετε άµεσα όλους

µα όλους τους συµβασιούχους, χωρίς καµµία ανάγκη επιπλέον
ακρόασης. Είναι γνωστοί επαγγελµατίες µουσικοί, µε τεράστια
προσφορά. 

Επίσης, να καλυφθούν όλες οι κενές οργανικές θέσεις όλων
των µουσικών συνόλων, και των τριών, µε µόνιµο και σταθερό
µουσικό προσωπικό. Και βεβαίως, να εξισωθεί το µισθολόγιο των
εργαζοµένων στα Μουσικά Σύνολα της ΕΡΤ, έτσι ώστε να µην
υπολείπεται µε εκείνο των κρατικών ορχηστρών. 

Συµπληρώνω, καταθέτοντας στα Πρακτικά, ότι αυτό δεν το ζη-
τούν µόνο αυτοί οι εργαζόµενοι, δεν το ζητάει µόνο το ΚΚΕ, το
ζητάνε και µια σειρά από µουσικοί φορείς της χώρας µας, αλλά
και διεθνείς, όπως είναι η όπερα του Βερολίνου, η όπερα του
Γκρατς, η όπερα της Ερφούρτης. Τα καταθέτω, λοιπόν, στα Πρα-
κτικά, εν αναµονή της απάντησής σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Οικονόµου -του ζητώ συγγνώµη-

, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Λιαπάδων Κέρκυρας. 

Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, καλωσορίσατε, καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Δελή, θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό αρµόδιος για θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης, ο κ.
Ιωάννης Οικονόµου. 

Κύριε Οικονόµου, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Το νησί της Κέρκυρας έχει
µουσική παράδοση, οπότε πέτυχαν κάτι ενδιαφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σωστά. Είναι και το
πανεπιστήµιο εκεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ακριβώς. 

Κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, η προσφορά των µουσι-
κών συνόλων της ΕΡΤ στον πολιτισµό, στην προαγωγή της µου-
σικής τέχνης είναι µεγάλη. Χωρίς αµφιβολία, είναι διαχρονική και
αναµφισβήτητη, ταυτισµένη και µε εµβληµατικές προσωπικότη-
τες στη διάρκεια του χρόνου. Ο µεγάλος Μάνος Χατζιδάκις είναι
ίσως η πιο εµβληµατική και µεγαλύτερη από αυτές. Και αναντίρ-
ρητα, το αποτέλεσµα αυτού του έργου που επιτελούν οφείλεται
εν πολλοίς στους εξαιρετικούς, στους ταλαντούχους, στους
πολύ καταρτισµένους µουσικούς των συνόλων της ΕΡΤ, που πολ-
λές φορές µας έχουν κάνει περήφανους και στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό. 

Κάτω από αυτό το πρίσµα, λοιπόν, είναι απολύτως θεµιτό το
διαρκές δικό σας ενδιαφέρον -και όχι µόνο το δικό σας, και άλ-
λων συναδέλφων και φορέων- γύρω από τα µουσικά σύνολα της
ΕΡΤ. Ενδιαφέρον έµπρακτο επιδεικνύει και η Κυβέρνηση και η
διοίκηση της ΕΡΤ, παρά τις δυσκολίες και τους περιορισµούς
που υπάρχουν. 

Θα αναφερθώ και τώρα και στη δευτερολογία µου σε αρκετά
σηµεία αυτού του έµπρακτου ενδιαφέροντος, απαντώντας µε τον
τρόπο αυτό και σε µια σειρά από ζητήµατα που µπαίνουν µε την
ερώτησή σας.

Σε τρία θέµατα θα επικεντρώσω σε ό,τι αφορά την πρωτολογία
µου. Πρώτον, τον Μάιο του 2020 το Διοικητικό Συµβούλιο της
ΕΡΤ για πρώτη φορά, τροποποιώντας τον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας της εταιρείας, µεταξύ άλλων, δηµιούργησε και τη
θέση µαέστρου για κάθε ένα από τα σύνολα αυτά ο όποιος διευ-
θύνει ετησίως κατ’ ελάχιστον το 30% των συνολικών έργων του
µουσικού συνόλου που έχει την ευθύνη. 

Παράλληλα, καταρτίζει και προτείνει ο ίδιος -ήταν απαραίτητο
στοιχείο αυτό- στον διευθυντή των ΜΟΥΣΙΚΩΝ Συνόλων το ετή-
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σιο καλλιτεχνικό πρόγραµµα του συνόλου που διευθύνει για δια-
βούλευση, έγκριση όπου απαιτείται. Ανέφερα το σηµείο αυτό για
να απαντήσω σε µία επισήµανση-ένσταση στην ερώτησή σας, σε
ό,τι αφορά το ετήσιο καλλιτεχνικό πρόγραµµα του συνόλου, σε
ό,τι αφορά τη µείωση του πλαφόν που υπήρχε στις εκδηλώσεις
από τριάντα τρεις σε είκοσι τέσσερις, αν δεν απατώµαι, σύµφωνα
µε  την ενηµέρωση που έχω από την εταιρεία, κάτι το οποίο υπα-
γορεύει και την ανάγκη υλοποίησης περισσότερων, καλύτερων
σηµαντικών δράσεων, παρά περισσότερων, αλλά µικρότερης βα-
ρύτητας. Επαναλαµβάνω, πάντοτε λειτουργούµε σε ένα πλαίσιο
συγκεκριµένων δυνατοτήτων. 

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να πω έχει να κάνει µε το γεγο-
νός ότι οι τακτικοί υπάλληλοι των Μουσικών Συνόλων της ΕΡΤ
µετά την υπογραφή κοινής υπουργικής απόφασης τον Δεκέµβριο
του 2021 και αναδροµική ισχύ από τον Ιανουάριο του 2021 εξαι-
ρέθηκαν από το νέο µισθολόγιο του δηµοσίου έτσι όπως αυτό
είχε θεσπιστεί µε τον ν.2011. Το νέο µισθολόγιο βασίστηκε στο
µισθολόγιο των Μουσικών Κρατικών Ορχηστρών, προσαρµοζό-
µενο πάντοτε τις δυνατότητες τις οικονοµικές και στο περιβάλ-
λον που έχει η ΕΡΤ και µε κάθε ευκαιρία και µε κάθε νέα δυνα-
τότητα θα εξελίσσεται και θα προσαρµόζεται για να φτάσει µέχρι
εκεί που όλοι θέλουµε. Γι’ αυτό άλλωστε ψηφίσαµε και τον συγ-
κεκριµένο νόµο.

Το τρίτο που θέλω να µείνω στην πρωτολογία µου είναι ότι,
όπως διαχρονικά συµβαίνει στην ΕΡΤ, οι ελλείψεις σε συγκεκρι-
µένες συναυλίες που απαιτούν τη συµµετοχή περισσότερων µου-
σικών ανάλογα µε τις ιδιότητες, αντιµετωπίζονταν και εξακολου-
θούν να αντιµετωπίζονται µε τη συνεργασία εξωτερικών συνερ-
γατών από το µητρώο συνεργατών, µια επίσης σηµαντική πρω-
τοβουλία που καταρτίστηκε µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της ΕΡΤ, το οποίο θα δηµιουργηθεί παράλληλα µε
τις ακροάσεις για την πλήρωση των συµβάσεων. 

Το µητρώο αυτό θα αποτελεί και έναν ιεραρχικά αξιολογηµένο
πίνακα που θα πληροί, θα ικανοποιεί την προϋπόθεση και επα-
ναξιολόγησης, αλλά και ανθρώπων που θα έχουν τη δυνατότητα
να επαναξιολογούνται κάθε δύο χρόνια. Η επιλογή συνεργατών
είναι απαραίτητο σε αυτού του είδους τη δραστηριότητα, αυτού
του είδους τη φύση, να γίνεται και µε γνώµονα τη δηµιουργία
οµοιογένειας, όπως όλοι καταλαβαίνουµε, κάτι που διασφαλίζε-
ται και από την προκήρυξη των συµβάσεων έργου κάθε τρία χρό-
νια και της ανανέωσης του Μητρώου κάθε δύο.

Θα επανέλθω στα σηµαντικά ζητήµατα που αναφέρατε και
στην οµιλία σας και που γράφει η ερώτησή σας στη δευτερολο-
γία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ΕΡΤ όσο αυτοτελής και να είναι, έχει πολιτικό προϊστάµενο.

Και ο πολιτικός της προϊστάµενος είναι η κυβέρνηση, η εκάστοτε
κυβέρνηση, η οποία έχει βεβαίως και την τελική ευθύνη για την
ΕΡΤ. 

Θα προσπαθήσω να σχολιάσω εν συντοµία, προσπαθώντας να
χωρέσω ένα τεράστιο ζήτηµα µέσα σε τρία λεπτά, τις απαντήσεις
στην πρώτη φάση της απάντησής σας σε σχέση µε αυτό που πα-
ραδεχθήκατε και εσείς ότι µειώνετε τον αριθµό των µουσικών
έργων που θα εκτελεστούν από τριάντα τρία σε είκοσι τέσσερα
επειδή θέλετε να αναβαθµίσετε την ποιότητα. Εµείς θέλουµε
εκτός από την ποιότητα να υπάρχει και ποσότητα. Γιατί αυτά τα
δύο θα πρέπει να είναι δηλαδή αντίθετα µεταξύ τους; Μιλήσατε
για ένα µισθολόγιο το οποίο το φέρατε στα µέτρα του δυνατού,
παραδεχόµενος και εσείς ότι δεν έγινε η µισθολογική εξοµοίωση
αυτών των µουσικών όπως είναι των υπολοίπων µουσικών στις
κρατικές ορχήστρες. Και βεβαίως, µιλήσατε για το µητρώο συ-
νεργατών. 

Πρώτα πρώτα, να πούµε για αυτά τα Μουσικά Σύνολα της ΕΡΤ
και ό,τι και να πούµε είναι λίγο. Το πρώτο από αυτά η Εθνική Συµ-
φωνική Ορχήστρα ιδρύθηκε το µακρινό 1938, το άλλο η Ορχή-
στρα Σύγχρονης Μουσικής από το Γιάννη Κωνσταντινίδη ή Κώ-
στα Γιαννίδη ανάλογα µε το τι ρεπερτόριο κάθε φορά επέλεγε
να συνθέσει το 1954 και βεβαίως, η χορωδία της ΕΡΤ από τον
Μάνο Χατζιδάκι. Είναι σύµβολα µουσικά για τη χώρα µας κι έτσι

έπρεπε να είναι κι έτσι έπρεπε να αντιµετωπίζονται.
Θα µε υποχρεώσετε να πω ότι βρίσκω υποκριτική -και αν θεω-

ρείτε βαριά τη λέξη να το πω σκέτα θεωρητική- την αναγνώριση
από την Κυβέρνηση της προσφοράς αυτών των Μουσικών Συνό-
λων της ΕΡΤ. Γιατί, κύριε Υπουργέ, εν τέλει ο καλύτερος τρόπος
για να πει κάποιος κάτι είναι να το κάνει και τα δικά σας έργα δεν
υποστηρίζουν ότι η αναβάθµιση της ΕΡΤ είναι τέλος πάντων σε
έναν δρόµο. Δεν λέµε εµείς ότι µπορεί να γίνει. Το αντίθετο. 

Εξακολουθούν να είναι εκατόν δέκα επτά οι κενές οργανικές
θέσεις σε αυτά τα Μουσικά Σύνολα. Περίπου στο µισό δηλαδή.
Έχουµε είκοσι οκτώ συµβάσεις έργου, οι εξωτερικοί συνεργάτες
που λέτε, οι οποίοι ενώ είχαν συµβάσεις αορίστου χρόνου πριν
και τώρα οδηγούµενοι σε αυτό το µητρώο συνεργατών µετατρέ-
πονται σε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Και τελικά αυτό το µη-
τρώο συνεργατών µετατρέπεται σε µια ιδιότυπη λίστα φθηνότε-
ρων εργαζοµένων όποτε τους χρειάζονται αυτά τα µουσικά σύ-
νολα για τα έργα τα οποία θα εκτελέσουν.

Όπως είπαµε για το µισθολόγιο, το έχετε παραδεχτεί κι εσείς
και το ζητάµε, αυτό πρέπει να γίνει άµεσα, πρέπει να αντιστοιχη-
θεί µε αυτό που έχουν οι µουσικοί και στις υπόλοιπες κρατικές
ορχήστρες και βεβαίως, να ικανοποιηθεί το δίκαιο αίτηµα της
πλήρωσης όλων των κενών οργανικών θέσεων.

Εν πάση περιπτώσει, η Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση ως
ένας ραδιοτηλεοπτικός φορέας που έχει και ευθύνη για την πο-
λιτιστική αναβάθµιση του τόπου του ελληνικού λαού, νοµίζουµε
ότι έχει την υποχρέωση και την ευθύνη απέναντι σε αυτούς που
εν τέλει τη χρηµατοδοτούν να συµβάλλει και µε τα µουσικά της
σύνολα. 

Κλείνοντας, θέλουµε να πούµε ότι για µας, για το ΚΚΕ, η µου-
σική παιδεία, η µουσική εν γένει δεν είναι µία πολυτέλεια. Τη θε-
ωρούµε ως ένα αναφαίρετο κοινωνικό δικαίωµα και µια κοινωνική
ανάγκη την οποία η κυβέρνηση, η οποιαδήποτε κυβέρνηση, έχει
υποχρέωση να παρέχει σε όλο τον λαό δωρεάν, εξασφαλίζοντας
βεβαίως στους µουσικούς σταθερές και ανθρώπινες σχέσεις ερ-
γασίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Είµαστε και δύο της ΕΡΤ µέσα στην Αίθουσα,  ο κ. Τριαντα-

φυλλίδης κι εγώ και µάλιστα της ΕΡΤ3, για την οποία έχει κατα-
θέσει ο κ. Καστανίδης ερώτηση. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για να έχουµε µια εικόνα -εσείς είµαι σίγουρος ότι την έχετε,

αλλά και οι πολίτες που µας ακούν- θα προσπαθήσω να αναδείξω
τα πραγµατικά χαρακτηριστικά έτσι όπως έγιναν µε την αλλαγή
του εσωτερικού κανονισµού, του οργανογράµµατος δηλαδή που
αποτελεί και τον πυρήνα της ερωτήσεώς σας.  

Στον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας, λοιπόν, που καταρτί-
στηκε τον Ιούλιο του 2019 προβλέφθηκε ένα ιδεατό, κατά την
άποψη των ειδικών και δεν έχω αµφιβολία ότι έτσι θα ήταν, και-
νούργιο οργανόγραµµα στο οποίο προβλέφθηκαν οι οργανικές
θέσεις για την ιδεατή, επαναλαµβάνω, λειτουργία των Μουσικών
Συνόλων και των τριών δοµών. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, τι ήταν αυτό το ιδεατό οργανόγραµµα
συγκεκριµένα. Προσδιορίστηκαν εκατόν πέντε µόνιµες θέσεις
από τις πενήντα µία που υπάρχουν σήµερα για την Εθνική Συµ-
φωνική Ορχήστρα, εξήντα τρεις από τις τριάντα δύο που υπάρ-
χουν σήµερα και την Ορχήστρα Σύγχρονης Μουσικής και πε-
νήντα έξι µόνιµες θέσεις από τις είκοσι τέσσερις που υπάρχουν
σήµερα για τη χορωδία της ΕΡΤ. Δεν αναφέροµαι στους συµβα-
σιούχους για να είµαστε εντός του χρόνου. Τι σηµαίνει αυτό λοι-
πόν; Σηµαίνει ότι θεωρητικά για να γίνει αυτό που λέτε και αν
υιοθετούσε κανείς πλήρως αυτή την άποψη, θα έπρεπε άµεσα
να πάµε στην πρόσληψη εκατόν δεκαεννιά νέων µουσικών για το
σύνολο των δοµών των Μουσικών Συνόλων της ΕΡΤ που θα έρ-
χονται να προστεθούν στους εκατόν επτά που υπάρχουν σή-
µερα. 

Αντιλαµβάνεται καθένας ότι µιλάµε για ένα γεγονός ανέφικτο,
όχι µόνο λόγω των γνωστών περιορισµών που υπάρχουν στις
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προσλήψεις του δηµοσίου, αλλά και για τον ετήσιο προϋπολογι-
σµό της ΕΡΤ. Κάτι τέτοιο θα σήµαινε ένα ποσό της τάξεως των
3,5 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως -επαναλαµβάνω 3,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ ετησίως- προκειµένου να προσθέσουµε άλλους εκα-
τόν δεκαεννιά µόνιµους στην ουσία στους εκατόν επτά που
υπηρετούν µε αυτό το καθεστώς τα Μουσικά Σύνολα της ΕΡΤ.
Για το λόγο αυτό άλλωστε δεν είναι τυχαίο ότι διαχρονικά κάτι
τέτοιο ποτέ δεν µπορούσε να γίνει και τα Μουσικά Σύνολα κάλυ-
πταν τις ελλείψεις τους µε έναν περιορισµένο αριθµό συµβάσεων
έργων, κυρίως αυτός ήταν διετής.

Μέχρι σήµερα, για να απαντήσω και σε αυτό που λέτε στην
ερώτησή σας, οι συµβάσεις αυτές ήταν είκοσι πέντε και συγκε-
κριµένα είκοσι δύο µουσικοί για την Εθνική Συµφωνική Ορχή-
στρα, τρεις για την Ορχήστρα Σύγχρονης Μουσικής και κανένας
-το τονίζω, κανένας- για τη χορωδία. Καθώς οι είκοσι πέντε αυτές
συµβάσεις, λοιπόν, λήγουν στις 31-12-2022, ο προγραµµατισµός
της εταιρείας, οι εισηγήσεις, το έµπρακτο ενδιαφέρον όπως είπα
και νωρίτερα, έχει οδηγήσει στο να προκηρυχθούν καινούργιες
θέσεις µε αυτό το καθεστώς, όχι µόνο λιγότερες, αλλά να αυξη-
θούν οι θέσεις αυτές.

Συγκεκριµένα οι θέσεις αυτές θα είναι είκοσι οκτώ και θα
υπάρχει µια δικαιότερη κατανοµή τους στα τρία Μουσικά Σύ-
νολα, πολύ περισσότερο στα δύο σύνολα που υπηρετούσαν λι-
γότεροι -στη χορωδία δεν ήταν κανείς- το προηγούµενο διάστη-
µα. Είναι ένα ιδιαίτερα σηµαντικό θέµα διότι είναι ένα θέµα και
λειτουργικής επιβίωσης και για την Ορχήστρα Σύγχρονης Μου-
σικής και για τη χορωδία, αφού λόγω συνταξιοδοτήσεων και του
γεγονότος ότι δεν υπήρχε καµµία ουσιαστική ενίσχυση από τους
συµβασιούχους, τα πράγµατα ήταν ιδιαίτερα δύσκολα. 

Έτσι µε την πρόσφατη απόφαση προκηρύχθηκαν δεκαπέντε
θέσεις συµβάσεις έργου για την Εθνική Συµφωνική Ορχήστρα,
έξι για την Ορχήστρα Σύγχρονης Μουσικής και επτά για τη χο-
ρωδία. Με τον τρόπο αυτό στην Εθνική Συµφωνική Ορχήστρα θα
καλύπτεται πλέον το 63% του ιδεατού οργανογράµµατος, στην
Ορχήστρα Σύγχρονης Μουσικής το 57% και στη χορωδία το
55%. 

Δεν ισχυριζόµαστε ότι είναι το τέλειο, δεν ισχυριζόµαστε ότι
δεν θα θέλαµε και ως έµπρακτο σεβασµό στην ιστορία των Μου-
σικών Συνόλων, αλλά και στη διάσταση της ποιότητας να γίνουν
πολύ περισσότερα πράγµατα. Είπα όµως από την αρχή ότι οι δυ-
νατότητες δεν είναι απεριόριστες. 

Και µια τελευταία καταληκτική παρατήρηση που νοµίζω ότι θα
µας βρει όλους σύµφωνους και από ηθική και από κοινωνική διά-
σταση. Η απόφαση της διοίκησης, η επιλογή της, είναι να προτι-
µηθούν κατά τη διάρκεια της διαδικασίας αυτής µουσικοί οι
οποίοι δεν θα έχουν µόνιµη εργασία σε άλλον φορέα του δηµο-
σίου. Με τον τρόπο αυτό νοµίζω ότι θα δοθεί η δυνατότητα, θα
δοθούν περισσότερες επιλογές και ευκαιρίες σε ανθρώπους που
δεν έχουν άλλη µόνιµη δουλειά µουσικού σε κάποια άλλη δοµή
που συνδέεται µε το ευρύτερο δηµόσιο, να διεκδικήσουν µια
θέση εργασίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Και προχωρούµε στην έκτη µε αριθµό 183/18-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή B1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η πα-
ράλογη λειτουργία του ασφαλιστικού µας συστήµατος».

Κύριε Λοβέρδο, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την ερώτησή µου κάνοντας δύο επισηµάνσεις,

κύριε Πρόεδρε. Η µία αφορά το Υπουργείο στο οποίο Υφυπουρ-
γός είναι ο κ. Τσακλόγλου, αγαπητός φίλος, και η δεύτερη αφο-
ρά το ίδιο το θέµα. 

Επαίρεται το Υπουργείο -και γίνεται αυτό και αντικείµενο και
γενικότερων κυβερνητικών ανακοινώσεων- ότι πάει πάρα πολύ
γρήγορα το σύστηµα έκδοσης των συντάξεων επιτέλους. Επιβε-
βαιώνω τον αριθµό, αλλά ως προς το περιεχόµενο δεν µπορώ να
σας περιγράψω το τι γίνεται. Βγάζουν γρήγορα προσωρινές συν-

τάξεις οι οποίες είναι γεµάτες λάθη ακόµα και για υπαλλήλους
του Υπουργείου. Δηλαδή δεν µπορώ να σας περιγράψω τι αγώνα
έχει ο κάθε συνταξιούχος µέχρι να ξεκαθαρίσει το θέµα του και
τι πίεση δέχονται τα γραφεία µας για αυτόν τον λόγο. Δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε τίποτα. Αλλά είναι ψευδές ότι οι συντάξεις εκ-
δίδονται γρήγορα. Ουδέν αναληθέστερον αυτού. 

Το δεύτερο σχετίζεται µε το θέµα µας. Κύριε Υπουργέ, ό,τι θα
πω έχει να κάνει µε τον ν.4387/2016. Είναι το ασφαλιστικό Κα-
τρούγκαλου. Θα πω και για τους δικούς µου νόµους, κύριε Πρό-
εδρε. Τον νόµο για τον ΕΟΠΥΥ κανένας δεν τον λέει νόµο Λοβέρ-
δου. Κανένας! Λένε για έναν νόµο τάχα ότι τον κάναµε όλοι µαζί.
Μόνο εµείς τον είχαµε ψηφίσει τότε. Φώναζαν από παντού! Μόνο
εµείς τον είχαµε ψηφίσει. Αυτός δεν είναι νόµος Λοβέρδου, είναι
ο νόµος µε αριθµούς. Τον νόµο Κατσέλη που τον έκανε το
ΠΑΣΟΚ, όλα τα κόµµατα τον λένε νόµο Κατσέλη. Κανένας δεν
λέει νόµο ΠΑΣΟΚ. 

Εγώ, λοιπόν, αναφέροµαι στον ν.4387/2016 του φιλολαϊκού
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος νόµος αύξησε τις εισφορές στα ασφαλιστικά
ταµεία και πολλαπλασίασε επί τέσσερα τις υποχρεώσεις για ει-
σφορές για θέµατα υγείας και στον σύζυγο που απέµεινε στη
ζωή. Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ ωραίο αυτό που θα πω. 

Λέω, λοιπόν, ότι ο ν.4387/2016 ένας απολίτικος αριθµός, πολι-
τικοποιείται εντόνως άµα δούµε ποιο κόµµα τον ψήφισε στη
Βουλή και ποιος ήταν ο Υπουργός που τον εισηγήθηκε. Ήταν ο
κ. Κατρούγκαλος και ο ΣΥΡΙΖΑ. Φουλ φιλολαϊκός νόµος! Τι να
σας πω, κύριε Πρόεδρε!

Ένας συνταξιούχος ελεύθερος επαγγελµατίας, ιδιωτικός
υπάλληλος πλήρωνε για τον εαυτό του κύρια και επικουρική
ασφάλιση εισφορά για υγειονοµική περίθαλψη 6%. Έχασε τη γυ-
ναίκα του ή και αντίστροφα; Παίρνει το 70% της σύνταξης και
άλλο 6% για υγειονοµική περίθαλψη. Το πληρώνει επί τέσσερα.
Φουλ φιλολαϊκότητα! Τέτοια αγάπη για τον λαό δεν έχει ξαναυ-
πάρξει!

Ακούστε τώρα. Περνάνε τα χρόνια και από το 2016 είµαστε
στο 2022. Τέσσερα χρόνια στην Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία
δεν το ακουµπάει αυτό. Και ρωτώ: Είναι δίκαιο; Πρέπει να συνε-
χίζεται; Καλώς το συνεχίζετε; Είστε υπερήφανοι γι’ αυτό; Οι
νόµοι, κύριε Πρόεδρε, έχουν αριθµούς, αλλά πίσω από τους
αριθµούς είναι κόµµατα. Στη δευτερολογία µου θα επικαλεστώ
και τον νόµο για τον ΕΟΠΥΥ και τι αυτός προβλέπει σχετικά µε
το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 
Κύριε Τσακλόγλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Καλησπέρα, καλή εβδοµάδα σε εσάς
και στους αγαπητούς Βουλευτές. 

Αξιότιµε και αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, αναφέρατε ορισµένα
πράγµατα που δεν συµπεριλαµβάνονται στην ερώτησή σας στην
πρωτολογία σας, θα αναφερθώ σε αυτά στο τέλος. 

Πρώτα απ’ όλα, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι δεν θα διαφωνή-
σουµε στη διαπίστωση ότι το ασφαλιστικό µας σύστηµα υπήρξε
διαχρονικά πηγή και ανισοτήτων και στρεβλώσεων. Η αλλαγή της
δυσµενούς αυτής συνθήκης αποτελεί για εµάς µια βασική προ-
τεραιότητα τα τρία τελευταία χρόνια. Καθηµερινά, δηλαδή, προ-
σπαθούµε µε συστηµατικό τρόπο να εντοπίζουµε µικρότερα ή
µεγαλύτερα προβλήµατα και να τα θεραπεύουµε. Μόλις την πε-
ρασµένη εβδοµάδα ολοκληρώθηκε η έκτη νοµοθετική παρέµβαση
του Υπουργείου Εργασίας την τελευταία τριετία, που στόχο είχε
µεταξύ άλλων να εξορθολογίσει τέτοιου είδους ζητήµατα. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα της ερώτησής σας, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 44 του ν.4387/2016 -δεν θα τον ονοµάσω
µε κάποιο όνοµα συγκεκριµένο- αυτός είναι ο νόµος όπως τρο-
ποποιήθηκε και ισχύει από 1ης Ιουλίου του 2016, η εισφορά υγει-
ονοµικής περίθαλψης υπέρ ΕΟΠΥΥ καθορίζεται σε ποσοστό 6%
τόσο για τις κύριες όσο και για τις επικουρικές συντάξεις, αφού
αφαιρεθούν τα ποσά που αντιστοιχούν στην ειδική εισφορά αλ-
ληλεγγύης συνταξιούχων και την ειδική εισφορά συνταξιούχων
επικουρικής ασφάλισης. 
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Η διάταξη αυτή είναι καθολικής εφαρµογής και ισχύος και δεν
εξαιρούνται οι συντάξεις ανικανότητας, αναπηρίας, ούτε τα πρό-
σωπα που λαµβάνουν σύνταξη εξ ιδίου δικαιώµατος και δικαιούν-
ται σύνταξη από µεταβίβαση, δηλαδή, σύνταξη χηρείας. Η µόνη
ρητή εξαίρεση είναι οι δικαιούχοι σύνταξης που συγχρόνως λαµ-
βάνουν εξωϊδρυµατικό επίδοµα ή επίδοµα απολύτου αναπηρίας
ή επίδοµα τυφλότητας για τους οποίους δεν υπολογίζεται η ει-
σφορά περίθαλψης επί των ανωτέρω επιδοµάτων. 

Η εισφορά αυτή θεσπίστηκε για να αντιµετωπιστούν τα ελλείµ-
µατα του ΕΟΠΥΥ, κύριοι χρήστες των υπηρεσιών του οποίου
είναι οι ηλικιωµένοι. Η λογική της ασφάλισης υγείας µέσω του
ΕΟΠΥΥ είναι καθαρά αναδιανεµητική. Δηλαδή ενώ όλοι οι συν-
ταξιούχοι είναι δικαιούχοι των ίδιων απολαβών, η συνεισφορά γί-
νεται σε αναλογία της σύνταξης που λαµβάνουν αυτοί. Άλλωστε,
µην ξεχνάµε ότι το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και µε την ασφάλιση
υγείας των µισθωτών. Οι απολαβές είναι οι ίδιες για όλους, αλλά
οι εισφορές είναι αναλογικές επί των αποδοχών τους. 

Εποµένως, σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο, ανεξαρτή-
τως αιτίας συνταξιοδότησης, η ισχύουσα νοµοθεσία επιβάλλει
στις κύριες και επικουρικές συντάξεις εισφορά υπέρ υγειονοµι-
κής περίθαλψης σε ποσοστό 6%. 

Συνεπώς, οι αρµόδιες υπηρεσίες συντάξεων του e-ΕΦΚΑ
εφαρµόζουν ορθώς τη νοµοθεσία και τις εγκύκλιες οδηγίες που
έχουν εκδοθεί επί του θέµατος από την αρµόδια διεύθυνση
ασφάλισης. Σε περίπτωση συρροής περισσοτέρων της µιας κύ-
ριων συντάξεων στο ίδιο πρόσωπο, το ποσοστό ύψους 6% υπο-
λογίζεται στο άθροισµα των καταβαλλόµενων συντάξεων ανε-
ξάρτητα από την αιτία προέλευσής τους και αφού αφαιρεθούν
τα ποσά που αντιστοιχούν στην εισφορά αλληλεγγύης συνταξι-
ούχων. Με τον τρόπο αυτό ο υπολογισµός της σύνταξης για υγει-
ονοµική περίθαλψη γίνεται µε ενιαίο τρόπο για όλους τους
συνταξιούχους, ανεξαρτήτως ποσού και κατηγορίας συντάξεων.
Εποµένως, θα ισχυριζόµουν ότι είναι εσφαλµένη η διατύπωση
της ερώτησής σας πως η κράτηση είναι παράλογη. Η εισφορά
δεν παρακρατείται υπέρ της θανούσης συζύγου του ασφαλισµέ-
νου όπως αναφέρει η ερώτησή σας αλλά υπέρ του ιδίου του
ασφαλισµένου. Η παρακράτηση δεν γίνεται επί δικαιώµατος
αλλά επί του ποσού που εισπράττει ο συνταξιούχος. Σε καθε-
στώς ΕΦΚΑ η σύνταξη είναι µια, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι
το ανταποδοτικό της κοµµάτι µπορεί να προέρχεται από πολλά
πρώην ταµεία. Εποµένως, δεν υπάρχει διπλή παρακράτηση. 

Τώρα, για τη δυσκολία του ασφαλισµένου να επικοινωνήσει µε
τον ΕΦΚΑ θα απαντήσω στη δευτερολογία µου. Αλλά αναφερθή-
κατε σε δύο ακόµα ζητήµατα. 

Το πρώτο είναι στην ταχύτητα απονοµής των συντάξεων. Βέ-
βαια, εκεί παραδεχθήκατε ότι υπάρχει βελτίωση. Όντως, για τις
νέες συντάξεις που έχουν κατατεθεί στη φετινή χρονιά κατά
µέσο όρο εκδίδεται η σύνταξη σε εξήντα ηµέρες. Είναι το διά-
στηµα αυτό χαµηλότερο απ’ ό,τι είναι σε χώρες όπως είναι η Γαλ-
λία, η Γερµανία και άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Έχουν σφάλµατα οι συντάξεις αυτές; 
Η απάντηση είναι ότι στις fast truck συντάξεις αυτό το οποίο

ζητάµε, είναι κάποια πιστοποίηση ότι αυτές είναι οι συντάξιµες
αποδοχές πάνω στις οποίες θα υπολογιστεί η σύνταξη. Σε ex
post ανάλυση που έχουµε κάνει στο 80%, το ποσό το οποίο δίνε-
ται είναι ακριβές. Στη συντριπτική πλειονότητα των υπολοίπων,
είναι περιπτώσεις διαδοχικής ασφάλισης όπου έχει προσκοµίσει
κάποια αποδεικτικά στοιχεία ασφαλισµένος και αυτά πρέπει να
τα επιβεβαιώσει ο ΕΦΚΑ. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο το αποδεικτικό το οποίο
τους δίνουν, αναφέρει ότι αυτό είναι µε επιφύλαξη. Δηλαδή, τι
σηµαίνει αυτό; Θα κάνουµε τον έλεγχο για τα υπόλοιπα, και αν
όντως είναι έτσι όπως µας λέτε τα πράγµατα θα πάρετε και τη
σύνταξη την επιπρόσθετη και τα αναδροµικά από τη στιγµή που
ξεκίνησε η σύνταξή σας µέχρι τώρα.

Υπάρχει µόνο µία πολύ µικρή κατηγορία ασφαλισµένων, στους
οποίους αυτό το οποίο γίνεται είναι ότι έρχονται δηλώνουν ότι
«είχα και τον τάδε χρόνο επιπρόσθετα στην τάδε εργασία» ή για
ελεύθερους επαγγελµατίες ή για µισθωτούς ή για οτιδήποτε,
χωρίς όµως να προσκοµίσουν κανένα αποδεικτικό στοιχείο.
Οπότε, αντιλαµβάνεστε ότι εκεί η εργασία την οποία έχει να κάνει

ο ΕΦΚΑ, είναι πιο περίπλοκη. Αυτή είναι η περίπτωση των προ-
σωρινών συντάξεων στην οποία αναφερθήκατε.

Επίσης, έχουµε κάνει έρευνα µεταξύ των συνταξιούχων, αυτής
της κατηγορίας για το αν θα προτιµούσαν να περιµένουν µέχρι
να εκδοθεί κανονικά η πλήρης, η κύρια σύνταξή τους, ή να πά-
ρουν αυτό το ποσό σύνταξης. Σχεδόν όλοι είπαν ότι όχι θέλουν
έτσι, µε αυτόν τον τρόπο τον οποίο περιέγραφα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προφανώς ο συνταξιούχος προτιµάει

να παίρνει κάτι προσωρινό από το να παίρνει το µηδέν. Θα επα-
νέλθω, γιατί έχω συντριπτικά στοιχεία. Έρχεται σχέδιο νόµου,
έχουµε συζήτηση, έχουµε τον προϋπολογισµό, θα αφιερωθώ σε
αυτό. Θα σας δώσω µε λεπτοµέρειες να καταλάβετε πόσο δίκιο
έχω και πόσο δίκιο δεν έχετε εσείς.

Πάµε τώρα στο θέµα µας. Ποιο θέµα έθεσα εγώ κύριε Υπουρ-
γέ σήµερα; Η µεταφορά ενός βάρους σε µία σύνταξη που µετα-
φέρεται, µεταβιβάζεται λόγω θανάτου και ο αυτός που την παίρ-
νει ο νέος δικαιούχος είναι ασφαλισµένος -σας ξαναλέω- ως
ιδιωτικός υπάλληλος συνταξιούχος, καταβάλλει εισφορά, πρώ-
τον, στο κύριο ταµείο του, δεύτερον, στο επικουρικό ταµείο 6%
σύµφωνα µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το νόµο Κατρούγκαλου -αυξηµένο,
δηλαδή- και επειδή µεταβιβάζεται και ένα ποσοστό της σύντα-
ξης, του ή της συζύγου, επιβαρύνεται για άλλη µια φορά µε 6%
και για την κύρια και για την επικουρική. Για τον ίδιο λόγο πλη-
ρώνει δύο επί δύο, τέσσερις φορές και σας ρώτησα: Αυτό είναι
δίκαιο; Και εσείς µου απαντάτε γιατί ακριβώς συµβαίνει και πως
συµβαίνει, τι λέει ο νόµος. Αυτά τα ξέρω. Εγώ ξέρω ότι δεν αλ-
λάζει η πολιτική και µε τον Υπουργό Κατρούγκαλο και µε τον
Υπουργό Χατζηδάκη. Αυτό λέω κι ότι πρέπει να αλλάξει. Και
επειδή λέω ότι πρέπει να αλλάξει πρέπει να πω από που θα πά-
ρετε τα κονδύλια, για να µειώσετε ή να εξαφανίσετε αυτό το πο-
σοστό. Εγώ λέω ότι µια δίκαιη και σοβαρή πολιτεία δεν ασφαλίζει
τον ίδιο άνθρωπο για έναν λόγο δύο φορές. Στα πολιτισµένα
κράτη γίνεται έτσι, πώς να το κάνουµε! Εδώ δεν γίνεται. Και λέω
να καταργηθεί αυτή η διπλή εισφορά και να πάµε σε εφαρµογή
του ν.3918 του 2011. Έτσι το γράφουµε σήµερα. Αυτός είναι
νόµος ΕΟΠΥΥ, κύριε Πρόεδρε. Για να περάσω από τη Βουλή,
κρυβόµουν ένα µήνα. Με χτυπούσαν όπου µε έβρισκαν. Δούλευα
από το αυτοκίνητό µου. Τρία γραφεία είχα ως Υπουργός τότε και
τα τρία σε κατάληψη. Χτυπούσαν τη γραµµατέα µου. Με το που
πέρασε λίγος καιρός µετά, άλλαξε η σύνθεση της Βουλής το
2012, να η Νέα Δηµοκρατία που ήταν η µισή καταληψίας στο
Υπουργείο, εδώ ο ΕΟΠΥΥ, ο ΕΟΠΥΥ, ο ΕΟΠΥΥ. Να ο ΣΥΡΙΖΑ,
που και τι δεν κάνανε; Ο ΕΟΠΥΥ, ο ΕΟΠΥΥ, ο ΕΟΠΥΥ. Άµα είµα-
στε εµείς, θα τον κάναµε καλύτερα. Τι µας λες; Τι µας λες που
θα τον κάνατε εσείς καλύτερα!

Εν πάση περιπτώσει, ο νόµος αυτός τι προέβλεπε; Με κυνη-
γούσαν γι’ αυτόν τον νόµο. Προέβλεπε, κύριε Πρόεδρε, ότι η
χρηµατοδότηση του ΕΟΠΥΥ ανέρχεται σε 0,6% του προϋπολο-
γισµού. Σήµερα αυτό το ποσό, µε βάση το προϋπολογισµό του
2023, είναι 1 δισεκατοµµύριο 350 εκατοµµύρια. Ξέρετε τι προ-
βλέπει ο προϋπολογισµός; Πεντακόσια ένα. Αν οι προβλέψεις γί-
νονταν πραγµατικότητα, θα υπήρχε το ποσό από τον κρατικό
προϋπολογισµό για να αντικαταστήσει αυτό το διπλό βάρος για
έναν ασφαλισµένο για τη µία και µοναδική και την ίδια αιτία. 

Είµαι πολύ-πολύ σαφής στις ερωτήσεις µου, είµαι πάρα πολύ
σαφής στην ανάπτυξή των ερωτήσεών µου και ποτέ δεν υπήρξα
λαϊκιστής. Απαιτώ από µια κυβέρνηση που το παίζει µη λαϊκιστική
να µου πει γιατί η πρόβλεψη στον προϋπολογισµό είναι τόσο χα-
µηλή για τα θέµατα του ΕΟΠΥΥ και γιατί αυτή την ανυπόφορη
αδικία, δηλαδή, την αδικία να ασφαλίζεται κάποιος για τον ίδιο
λόγο δύο φορές -και επειδή τα ταµεία είναι δύο, τέσσερις φορές-
δεν καταργείται; Απλά πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ και πάλι τον κ. Λο-
βέρδο. 
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Στο πρώτο ζήτηµα θα ακούσω πραγµατικά µε προσοχή την το-
ποθέτηση σας επί του προϋπολογισµού, αλλά δεν νοµίζω ότι
είναι τα πράγµατα έτσι όπως τα περιγράφετε. Όταν πρωτοπήγα
στη συγκεκριµένη θέση στο Υπουργείο Εργασίας, πραγµατικά
γινόταν πανζουρλισµός στη γραµµατεία µου από τηλέφωνα εν
δυνάµει συνταξιούχων των οποίων οι συντάξεις ήταν εκκρεµείς
τρία και τέσσερα χρόνια. Αυτό είναι κάτι το οποίο σήµερα δεν
συµβαίνει. Αν συνέβαινε αυτό το οποίο λέτε, θα υπήρχαν και αν-
τίστοιχες οχλήσεις πολλές για το συγκεκριµένο θέµα. Απλά αυτό
δεν γίνεται. 

Τώρα, κανένας δεν αµφισβητεί, κύριε Λοβέρδο, τη συµβολή
σας για τη δηµιουργία του ΕΟΠΥΥ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποια συµβολή µου, κύριε Υπουργέ;
Εγώ το έκανα! Ποια συµβολή;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Συµβολή δεν είναι αυτό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν είναι συµβολή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Τι είναι;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συµβολή είναι ότι έκανες και εσύ κάτι,

ό,τι λένε όλοι οι άλλοι. Όλοι απέναντι ήσασταν!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Δηµιουργός. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όπως και στο ΕΣΥ ήσασταν απέναντι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Να είµαστε ξεκάθαροι: Σε πολλά
κράτη οι εισφορές υγείας είναι αναλογικές. Γι’ αυτό που λέτε,
σκεφτείτε, για παράδειγµα, ότι έστω ο συγκεκριµένος συνταξι-
ούχος είχε 1.000 ευρώ από τη µια σύνταξη και 500 από την άλλη.
Έχουµε, όµως, και έναν άλλο άνθρωπο ο οποίος έχει σύνταξη
1.500 από µόνος του. Και οι δύο σε αυτή την περίπτωση, ακριβώς
επειδή λαµβάνουν σύνολο σύνταξης 1.500 ευρώ, θα πληρώσουν
ακριβώς το ίδιο ποσό σαν εισφορά υπέρ ΕΟΠΥΥ. 

Θα µου επιτρέψετε τώρα να αναφερθώ και σε ένα δεύτερο
ερώτηµα, το οποίο θέτετε στη γραπτή σας ερώτηση, το οποίο
δεν αναπτύξατε εδώ και ήταν για τους τρόπους επικοινωνίας του
πολίτη, ο οποίος βασανίστηκε όντως, για να έρθει σε επαφή µε
τον ΕΦΚΑ. Ρωτάτε τι µπορεί να κάνει ο ασφαλισµένος, αφού δεν
υπάρχει κανείς στον ΕΦΚΑ για να τον ακούσει. 

Γνωρίζουµε καλά πως η διοικητική αναδιοργάνωση του φορέα
είναι και χρονοβόρα και πολύπλοκη. Γνωρίζουµε, επίσης, πολύ
καλά πως ο ΕΦΚΑ, όταν αναλάβαµε, είχε το 48% των παραπόνων
στο Συνήγορο του Πολίτη. Τα βήµατα, όµως, που έχουν γίνει από
τότε είναι πολύ µεγάλα, για να αγνοηθούν. 

Πρώτα-πρώτα, είχαµε τη λειτουργία του ενιαίου αριθµού εξυ-
πηρέτησης, το «1555». Λειτουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικο-
σιτετράωρο, όλες τις ηµέρες της εβδοµάδας και είναι δωρεάν.
Από την αρχή της λειτουργίας του µέχρι τα τέλη του Οκτωβρίου
είχαν γίνει περισσότερες από τριάµισι εκατοµµύρια κλήσεις προς
το «1555» και η συντριπτική πλειονότητα των πολιτών που το
έχουν χρησιµοποιήσει δηλώνουν ικανοποιηµένοι σε δειγµατολη-
πτική έρευνα που διενήργησε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων.

Δεύτερον, αναπτύχθηκαν περισσότερες από τριάντα νέες ηλε-
κτρονικές υπηρεσίες και κάθε µήνα υλοποιούνται πάνω από ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες ηλεκτρονικές συναλλαγές, κα-
ταργώντας αντίστοιχες επισκέψεις στα υποκαταστήµατα, που σε
συνδυασµό µε τα ηλεκτρονικά ραντεβού αυτό έχει οδηγήσει σχε-
δόν στην κατάργηση της ταλαιπωρίας που είχαµε παλιότερα στις
ουρές.

Επιπρόσθετα, κάναµε αποτελεσµατικότερη τη διοίκηση του
οργανισµού µε νέο οργανόγραµµα και τη δυνατότητα τοποθέτη-
σης στελεχών από τον ευρύτερο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα σε
θέσεις διευθυντών και γενικών διευθυντών. Επιβραβεύονται οι
υπάλληλοι µε µπόνους παραγωγικότητας. Ενισχύσαµε τη διαφά-
νεια και τον έλεγχο στη λειτουργία του φορέα µε ταχύτερη από-
δοση των πειθαρχικών ευθυνών.

Δεν θα ισχυριστώ ότι έχουµε λύσει το πρόβληµα ολοκληρω-
τικά και ότι ο ΕΦΚΑ βρίσκεται στο επίπεδο που θα θέλαµε να
είναι. Προσπαθούµε, όµως, καθηµερινά και η πορεία των εκκρε-
µών συντάξεων, για παράδειγµα, αποτελεί τη µεγαλύτερη από-

δειξη του έργου που έχει γίνει. Μέσα στους τελευταίους είκοσι
δύο µήνες έχουν εκδοθεί πάνω από τετρακόσιες εβδοµήντα χι-
λιάδες συντάξεις, ένα νούµερο που ήταν πραγµατικά ασύλληπτο
για παλαιότερες εποχές. 

Ο στόχος αυτός επετεύχθη, γιατί υπήρχε ισχυρή πολιτική βού-
ληση, ευρηµατική διοικητική αναδιοργάνωση και βεβαίως επιχει-
ρησιακή επιµονή. Σε αυτό το δρόµο θα συνεχίσουµε, έχοντας
σαν φάρο των πρωτοβουλιών µας τον τελικό στόχο, δηλαδή τον
πλήρη εκσυγχρονισµό του ΕΦΚΑ, την ενιαιοποίηση των κανόνων
του και τον συνολικό εξορθολογισµό του ασφαλιστικού µας συ-
στήµατος. Τµήµα αυτού του εξορθολογισµού αποτελεί και η τα-
χύτερη και η αποτελεσµατικότερη επικοινωνία του φορέα µε
τους ασφαλισµένους του. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Προχωρούµε στη συζήτηση της επόµενης ερώτησης. Είναι η

όγδοη µε αριθµό 190/21-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη ειδικής οικονοµικής ενίσχυσης νοικοκυριών στις
ψυχρότερες περιοχές της χώρας».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή βιώνουµε την κοινωνική µετα-

τόπιση της µεσαίας τάξης σε φτωχούς και της κατώτερης οικο-
νοµικά τάξης µέχρι τώρα σε εξαθλιωµένους. Αυτό είναι κοινός
τόπος, δεν χρειάζεται να το συζητάµε ευρέως. 

Αυτό όµως που συµβαίνει είναι ότι υπάρχουν περιοχές της
χώρας µας, όπου αυτό είναι ακόµα πιο σκληρό. Μιλώ για τις ορει-
νές και βόρειες περιοχές της χώρας µας. Αναφέροµαι στη Φλώ-
ρινα, στα Γρεβενά, στην Καστοριά, στα ορεινά των Ιωαννίνων,
στα ορεινά της Δράµας και άλλες περιοχές, όπου οι άνθρωποι
βιώνουν θερµοκρασίες κοντά στο µηδέν. Ήδη, φέτος από τις
αρχές και τα µέσα Σεπτέµβρη στη Φλώρινα είχαµε θερµοκρασία
8οC και αυτές οι θερµοκρασίες κρατάνε µέχρι και το Μάιο.  

Αυτοί οι άνθρωποι χρειάζεται να καταναλώνουν πενταπλάσια
ποσότητα πετρελαίου θέρµανσης για να θερµανθούν, πενταπλά-
σια ξυλεία, πενταπλάσια πέλλετ. Κάθε είδος και τρόπος θέρµαν-
σης που υπάρχει τους κοστίζει πέντε φορές πάνω. 

Απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους οφείλουµε, εάν θέλουµε
να συνεχίσουν να κατοικούνται αυτές οι περιοχές, να έχουµε µια
στήριξη, που να είναι αντίστοιχη µε το κόστος θέρµανσης τους,
κύριε Υπουργέ. Διότι, εάν δούµε την περιοχή της Φλώρινας, θα
δούµε ότι έχουµε µείωση πληθυσµού κατά 12,5%, τη µεγαλύτερη
της χώρας. 

Αυτό που ζητάνε οι κάτοικοι που ήρθαν εδώ, που επισκέφτη-
καν -φαντάζοµαι- και εσάς, είναι να αλλάξετε τους όρους, παρα-
δείγµατος χάριν, του επιδόµατος θέρµανσης. Πληρώνουν έναν
φόρο δυσβάσταχτο. Μια οικογένεια µε δύο παιδιά, για να θερ-
µανθεί, θα πληρώσει 1.855 ευρώ µόνο στον φόρο. Εσείς, ακόµα
και αν διευρύνατε, παραδείγµατος χάριν, από τις 30.000 ευρώ
στις 40.000 ευρώ τα εισοδηµατικά κριτήρια για το επίδοµα θέρ-
µανσης, όλο κι όλο αυτό που θα τους δίνατε είναι 722 ευρώ,
κύριε Υπουργέ. Καταλαβαίνετε ότι είναι µια τρύπα στο νερό, όταν
τα συνολικά τους έξοδα είναι 3.500 ευρώ.

Εάν θέλουµε να υπάρχει αύριο σε αυτές τις περιοχές, που
έχουν ένα σηµαντικό αποπληθυσµό, που χτυπιέται η Φλώρινα και
από την απολιγνιτοποίηση, που έχουν µεγαλύτερη φτώχεια από
τις άλλες περιοχές, τι χρειάζεται πραγµατικά; Οι άνθρωποι ζη-
τούν ένα απλό πράγµα. Δεν σας ζητούν να τους πληρώσετε το
πετρέλαιο. Εγώ πιστεύω ότι θα έπρεπε να τους επιδοτείτε το πε-
τρέλαιο. Όµως, οι άνθρωποι εκεί σας ζητούν για την κατανάλωση
πάνω από τα πεντακόσια λίτρα, που είναι η µέση κατανάλωση σε
όλη την Ελλάδα, επειδή αυτοί έχουν µέση κατανάλωση δυόµισι
χιλιάδες λίτρα, να µην πληρώνουν φόρο για τα λίτρα πάνω από
τα πεντακόσια. Μπορείτε να τους τα επιστρέφετε ατοµικά µέσω
«TAXISNET» ή δεν ξέρω ποιον άλλον τρόπο µπορείτε να βρείτε. 

Είναι απολύτως λογικό το επιχείρηµά τους. Και το ίδιο να ισχύ-
σει αντίστοιχα για τα πέλλετ και την ξυλεία. Πηγαίνουν σε όλες
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αυτές τις περιοχές, στη Φλώρινα, στο ανατολικό Ζαγόρι, στα
Γρεβενά, έµποροι και αγοράζουν την ξυλεία και οι άνθρωποι «µέ-
νουν» και από ξύλα. Αγοράζουν οι έµποροι την ξυλεία, για να την
πουλήσουν στην Αθήνα. 

Χρειάζεται πραγµατικά να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, ιδίως
για το φετινό χειµώνα, αλλά να θεσµοθετηθεί και για το µέλλον,
γιατί οι άνθρωποι δεν αντέχουν άλλο, φεύγουν ήδη, µετανα-
στεύουν, δεν θα µείνουν νέοι και θα γίνουν περιοχές αποκλει-
στικά συνταξιούχων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ πολύ, να µας δώσετε ουσιαστικές απαντήσεις
για ένα πρόβληµα το οποίο είναι φλέγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, ο κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και παρακαλώ
πολύ να τηρηθεί ο χρόνος. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η ενεργειακή κρίση και οι γεωπολιτικές εξε-
λίξεις έχουν δηµιουργήσει νέα δεδοµένα στην παγκόσµια οικο-
νοµία. Η Κυβέρνηση, έχοντας πλήρη συναίσθηση της πραγµατι-
κότητας και των δυσκολιών που δηµιουργεί η τρέχουσα συγκυ-
ρία, αξιοποιεί κάθε διαθέσιµο δηµοσιονοµικό χώρο για τη στή-
ριξη πολιτών και νοικοκυριών. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, στην οµιλία του στην 86η Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης, δεσµεύτηκε όχι µόνο για την αύξηση του
επιδόµατος θέρµανσης αλλά και για τη διεύρυνση της περιµέ-
τρου των δικαιούχων. 

Φέτος θα διατεθεί ποσό 300 εκατοµµυρίων ευρώ για το επί-
δοµα θέρµανσης, ποσό αισθητά αυξηµένο σε σχέση µε τα 174
εκατοµµύρια ευρώ που διατέθηκαν πέρυσι. 

Υπενθυµίζω ότι το ποσό που διατέθηκε για την επιδότηση θέρ-
µανσης τη χειµερινή περίοδο 2018 - 2019 από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ακριβώς πριν αναλάβει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, ήταν µόλις 76 εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό, όχι
µόνο τετραπλασιάστηκε µέσα σε µια τριετία, αλλά διανέµεται και
µε ευνοϊκότερους όρους σε περισσότερους δικαιούχους για πε-
ρισσότερα είδη καυσίµων θέρµανσης. 

Σε αυτό το πλαίσιο, διαµορφώθηκε η κοινή υπουργική από-
φαση µε αριθµό Α1156/2022, µε την οποία καθορίστηκαν το
ύψος, οι δικαιούχοι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία χορήγη-
σης του επιδόµατος θέρµανσης για τη φετινή χειµερινή περίοδο.
Με αυτή την απόφαση έχουµε τα εξής νέα δεδοµένα: 

Πρώτον, επεκτάθηκε η χορήγηση επιδόµατος θέρµανσης και
στο φωτιστικό πετρέλαιο, εκτός από την επιδότηση του πετρε-
λαίου εσωτερικής καύσης θέρµανσης, του φυσικού αερίου, του
υγραερίου, των καυσοξύλων, της βιοµάζας (πέλλετ) και της θερ-
µικής ενέργειας µέσω τηλεθέρµανσης, η οποία ίσχυε πέρυσι.

Δεύτερον, διευρύνθηκαν τα εισοδηµατικά κριτήρια και τα όρια
της συνολικής αξίας της ακίνητης περιουσίας, ώστε να ενταχ-
θούν στην επιδότηση περισσότεροι δικαιούχοι και αυξήθηκε η
βάση υπολογισµού και το ανώτατο όριο του επιδόµατος. Αυτό
είναι ξεκάθαρο, καθώς η σύγκριση των ορίων µε το 2018 είναι
καταλυτική. 

Ήδη, από την πρώτη χρονιά της διακυβέρνησης µας, αρχίσαµε
να βελτιώνουµε αισθητά, τόσο τα εισοδηµατικά κριτήρια, όσο και
τα όρια της συνολικής αξίας της ακίνητης περιουσίας. 

Συγκεκριµένα, από το 2018 µέχρι και σήµερα, τα εισοδηµατικά
κριτήρια διαµορφώθηκαν, ως εξής: Για άγαµο δικαιούχο από
12.000 ευρώ το 2018, σε 14.000 πέρυσι και σε 16.000 ευρώ φέ-
τος. Στους έγγαµους δικαιούχους ή µέρη συµφώνου συµβίωσης
από 20.000 ευρώ το 2018 µε προσαύξηση 2.000 ευρώ για κάθε
τέκνο, στα 20.000 ευρώ µε προσαύξηση 3.000 ευρώ για κάθε
τέκνο πέρυσι και στα 24.000 ευρώ φέτος µε προσαύξηση 3.000
ευρώ για κάθε τέκνο. Για µονογονεϊκή οικογένεια από 22.000
ευρώ το 2018 µε προσαύξηση 2.000 ευρώ για κάθε τέκνο µετά
το πρώτο, στα 23.000 ευρώ πέρυσι µε προσαύξηση 3.000 ευρώ
για κάθε τέκνο µετά το πρώτο και στα 27.000 ευρώ µε προσαύ-
ξηση 3.000 ευρώ για κάθε τέκνο µετά το πρώτο, από φέτος. 

Αντίστοιχα, η συνολική αξία της περιουσίας διαµορφώθηκε ως
εξής: Για άγαµους δικαιούχους από 130.000 ευρώ για το 2018
σε 180.000 ευρώ πέρυσι και στα 200.000 ευρώ φέτος. Για έγγα-
µους δικαιούχους ή µέρη συµφώνου συµβίωσης από 250.000
ευρώ το 2018 στα 300.000 ευρώ πέρυσι και φέτος. 

Τρίτον, υπάρχει πρόβλεψη για διπλασιασµό του ποσού του επι-
δόµατος, το οποίο µπορεί να φτάσει στα 1.600 ευρώ για νέους
δικαιούχους, οι οποίοι δεν χρησιµοποιούν φυσικό αέριο και για
παλαιούς δικαιούχους, οι οποίοι παύουν να χρησιµοποιούν φυ-
σικό αέριο και το αντικαθιστούν µε µία από τις λοιπές επιδοτού-
µενες καύσιµες ύλες ή µε τηλεθέρµανση. Σηµειώνω, ότι η κατα-
βολή του επιδόµατος θα πραγµατοποιηθεί σε τρεις δόσεις. 

Τέταρτον, για να διασφαλιστεί η ρευστότητα στους καταναλω-
τές κατά τη χορήγηση της πρώτης δόσης, η οποία θα πραγµα-
τοποιηθεί έως τις 21 Δεκεµβρίου 2022, οι παλαιοί δικαιούχοι θα
µπορούν να λάβουν ως προκαταβολή το συνολικό ποσό του επι-
δόµατος θέρµανσης που τους είχε καταβληθεί κατά την προ-
ηγούµενη χειµερινή περίοδο. Και όπως είναι λογικό, η προκατα-
βολή θα συµψηφίζεται µε τις επόµενες καταβολές του επιδόµα-
τος. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στα ζητήµατα που σχετί-
ζονται µε τη χορήγηση επιδόµατος θέρµανσης στους καταναλω-
τές καυσόξυλων και βιοµάζας και σε πρόσθετα σχετικά ζητή-
µατα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ κι

εµείς, κύριε Βεσυρόπουλε.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για µια χώρα, όπου δύο µισθοί πλέον

πηγαίνουν στους λογαριασµούς του ηλεκτρικού. Και εδώ πέρα,
σε αυτές τις περιοχές, στη Φλώρινα, στην Καστοριά, στα ορεινά
των Ιωαννίνων, στα ορεινά της Δράµας και άλλες περιοχές, στα
Γρεβενά, έχουµε άλλους τέσσερις µισθούς να πηγαίνουν στη
θέρµανση. Δεν είναι κάτι, το οποίο χωράει σε µια µικρή αύξηση
-που περιγράψατε- στα επιδόµατα θέρµανσης. Και δεν χωράει
για τον πολύ απλό λόγο: Θα επαναλάβω τα νούµερα.

Μια οικογένεια µε δύο παιδιά κι ένα διαµέρισµα εκατό τετρα-
γωνικών, χρειάζεται δυόµισι χιλιάδες λίτρα πετρέλαιο. Το καθαρό
κόστος είναι 645 ευρώ και 1.855 ευρώ οι φόροι. Εσείς τους δί-
νετε 722 ευρώ. Είναι αστείο το ποσό! Δεν κάνει ουσιαστική δια-
φορά. Προφανώς από το ολότελα καλύτερο είναι κι αυτό, αλλά
δεν τους σώζει. Μιλάµε για περιοχές όπου έχουν φτάσει στο ση-
µείο να καίνε λιγνίτη στο σπίτι τους. Παίρνουν λιγνίτη και τον
καίνε είτε στις σόµπες είτε στις σε διάφορους καυστήρες ξύλου,
µε τροµερές επιπτώσεις στην υγεία. Οι ρύποι που προκαλούν δύ-
σπνοια, άσθµα και πολλά ακόµα, σε αυτές τις περιοχές είναι όχι
απλώς εκτός ορίων, αλλά πολλαπλάσιες του ορίου. 

Είναι θέµα καθαρά ισονοµίας σε αυτή τη χώρα. Όπως έχουµε
µεταφορικό ισοδύναµο πρέπει να έχουµε ενεργειακό ισοδύναµο
για τις περιοχές που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη για θέρµανση.
Πρέπει να βρούµε το ενεργειακό ισοδύναµο. Και δεν φτάνουν
µόνο τα µέτρα στο πετρέλαιο, στο πέλλετ, στην ξυλεία, τα οποία
είναι απαραίτητα και σας τα περιέγραψα: Να µην πληρώνουν οι
άνθρωποι τσάµπα φόρους. Χρειάζεται να δείτε κατά προτεραι-
ότητα αυτές τις περιοχές και να µιλήσετε µε τα αρµόδια Υπουρ-
γεία. Πρέπει σε κάθε σπίτι σε αυτή την περιοχή να γίνει
ενεργειακή εξοικονόµηση, όχι µέσα από τράπεζες, αλλά µε
άµεση επιδότηση, για να µπορούν οι άνθρωποι να έχουν πρό-
σβαση και όταν δεν έχουν πρόσβαση σε τραπεζικό δανεισµό.
Πρέπει σε κάθε σπίτι, κάθε ταράτσα πολυκατοικίας, να µπουν
φωτοβολταϊκά στη στέγη. Με κάθε τρόπο να µειώσουµε το ενερ-
γειακό κόστος. 

Είναι αυτονόητο ότι ένα τέτοιο πράγµα θα πρέπει να ξεκινήσει
από τις περιοχές αυτές που έχουν τη µεγαλύτερη ενεργειακή δα-
πάνη. Δηλαδή στο πλαίσιο και της «πράσινης µετάβασης» πρέπει
θα δείτε ουσιαστικά αυτή την περιοχή. Αλλά ξεκινήστε, γιατί αυτά
δεν θα λυθούν άµεσα, φέτος, ούτε η ενεργειακή εξοικονόµηση,
ούτε τα φωτοβολταϊκά στις στέγες και στις ταράτσες. 

Ξεκινήστε µε το να µην χρεώνονται οι άνθρωποι τον φόρο. Δεν
σας ζητάνε να µην χρεώνονται το πετρέλαιο, που θα έπρεπε να
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σας το ζητάνε. Σας ζητάνε να µην χρεώνονται το φόρο πάνω από
τα πεντακόσια λίτρα που είναι µέσος όρος. Σας ζητάνε να τους
χαρίσετε τον φόρο πάνω από τα πεντακόσια λίτρα θέρµανσης.
Και όχι µε ένα τρόπο που θα οδηγεί σε λαθρεµπόριο, απλά µε
την επιστροφή στο «TAXISNET» τους, ατοµικά, µε καθαρό τρόπο,
µε τρόπο που δεν είναι προστατευτικός απέναντι σε κάθε πιθανή
εκµετάλλευση. Καθαρά να πάνε τα χρήµατα στους ανθρώπους
που τα έχουν ανάγκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Έχετε τον λόγο, κύριε Βεσυρόπουλε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, επισηµαίνω ότι, πέραν της επιδότησης θέρ-
µανσης, για πρώτη φορά φέτος βάσει του άρθρου 178 του
ν.4972/2022, προβλέπεται επιδότηση του πετρελαίου στην αντ-
λία, δηλαδή του κόστους του πετρελαίου εσωτερικής καύσης
θέρµανσης που διατίθεται στην εσωτερική αγορά από τις 14
Οκτωβρίου του 2022 ως τις 31 Δεκεµβρίου του 2022 από τον
κρατικό προϋπολογισµό. Το ύψος της επιδότησης ανέρχεται σε
0,20 λεπτά ανά λίτρο, η υπολογιζόµενο επί της αξίας των τιµο-
λογίων πώλησης προ ΦΠΑ, που εκδίδονται από τα διυλιστήρια
και τις εισαγωγείς καυσίµων ως δικαιούχους της επιδότησης. Το
τελικό συνολικό ύψος της επιδότησης υπολογίζεται επί των συ-
νολικών λίτρων καυσίµου που διατίθενται στην εσωτερική αγορά
από τα διυλιστήρια και τις εταιρείες εµπορίας καυσίµων προς τα
πρατήρια καυσίµων ή τους εισαγωγείς καυσίµων και τους βιοµη-
χανικούς πελάτες. 

Από την επιδότηση αυτή επωφελούνται οι τελικοί καταναλω-
τές, δηλαδή οι πολίτες και τα νοικοκυριά οι οποίοι προµηθεύον-
ται το πετρέλαιο θέρµανσης µε έκπτωση στην αξία του λίτρου. 

Από κει και πέρα και σε ό,τι αφορά τη χορήγηση επιδόµατος
θέρµανσης στους καταναλωτές καυσόξυλων και βιοµάζας, δη-
λαδή πέλλετ, σηµειώνω τα εξής: Η χορήγηση του συγκεκριµένου
επιδόµατος συνδέεται µε την προϋπόθεση το ακίνητο να βρίσκε-
ται σε οικισµό µε πληθυσµό ίσο ή κατώτερο των δέκα χιλιάδων
κατοίκων και ο αντίστοιχος συντελεστής επιδότησης, ο οποίος
καθορίστηκε βάσει κλιµατολογικών συνθηκών, να είναι ίσος ή µε-
γαλύτερος του 0,8. 

Υπενθυµίζεται ότι πέρυσι για τη χορήγηση επιδόµατος θέρ-
µανσης καταναλωτές καυσίµων και βιοµάζας, (πέλλετ), που κα-
θιερώθηκε για πρώτη φορά πέρυσι, είχε τεθεί ως πρόσθετη
προϋπόθεση το ακίνητο να βρίσκεται σε οικισµό µε πληθυσµό
ίσο ή κατώτερο των τρεισήµισι χιλιάδων κατοίκων και ο αντίστοι-
χος συντελεστής επιδότησης να είναι ίσος ή µεγαλύτερος του
0,8. Άρα όπως αντιλαµβάνεστε, και εδώ έχει διευρυνθεί ο αριθ-
µός των δικαιούχων καθώς πέρυσι το επίδοµα απευθυνόταν σε
περιοχές µε ανώτατο όριο τους τρεισήµισι χιλιάδες κατοίκους,
ενώ φέτος το όριο είναι δέκα χιλιάδες κάτοικοι. 

Παράλληλα, έχουν ληφθεί σχετικά µέτρα και από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας προκειµένου να διευκολυν-
θούν οι υλοτοµικές εργασίες στους ορεινούς πληθυσµούς και να
πραγµατοποιηθεί η δωρεάν διάθεση ή µε συµβολικό αντίτιµο
καυσόξυλων, από τους δασικούς συνεταιρισµούς εργασίας προς
τους κατοίκους σε όλη την Ελλάδα. 

Φέτος το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας διέθεσε 4,5
εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που αποτελεί την υψηλότερη πίστωση
της τελευταίας δεκαετίας, προς τις Υπηρεσίες Επιθεώρησης
Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής Μακεδονίας - Θράκης, Ηπείρου
- δυτικής Μακεδονίας, Θεσσαλίας, Στερεάς Ελλάδας, Πελοπον-
νήσου - δυτικής Ελλάδας και Ιονίου, για κάλυψη των ατοµικών
αναγκών των κατοίκων σε ορεινές περιοχές της χώρας. 

Το αντίστοιχο ποσό για το έτος 2021 ήταν 3,5 εκατοµµύρια
ευρώ. Συγκεκριµένα, για το έτος 2002 η ενίσχυση των Επιθεω-
ρήσεων Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής ανά περιφέρεια ήταν η
εξής: Μακεδονίας - Θράκης ενίσχυση 1,9 εκατοµµύριο ευρώ.
Ηπείρου - δυτικής Μακεδονίας ενίσχυση 1 εκατοµµύριο ευρώ.
Θεσσαλίας - Στερεάς Ελλάδας ενίσχυση µισό εκατοµµύριο ευρώ.
Διοίκησης Πελοποννήσου, δυτικής Ελλάδας και Ιονίου ενίσχυση
100 χιλιάδες ευρώ. Τα ποσά αυτά που εξασφαλίστηκαν ήταν από
πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκηπίου. 

Επίσης, µετά από τα νέα δεδοµένα και λαµβάνοντας υπ’ όψιν

την ένταση της ενεργειακής κρίσης, εξασφαλίστηκε επιπρόσθετη
ενίσχυση µε το ποσό του 1 εκατοµµυρίου ευρώ ανά Επιθεώρηση
Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής ως εξής: Μακεδονίας - Θράκης
επιπρόσθετη ενίσχυση 250 χιλιάδες ευρώ. Ηπείρου - δυτικής Μα-
κεδονίας επιπρόσθετη ενίσχυση 400 χιλιάδες ευρώ. Θεσσαλίας
- Στερεάς Ελλάδας επιπρόσθετη ενίσχυση 200.000 ευρώ. Διοί-
κησης Πελοποννήσου, δυτικής Ελλάδας και Ιονίου επιπρόσθετη
ενίσχυση 150 χιλιάδες ευρώ. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και του Υπουργείου Οικονοµικών αποδεικνύει έµ-
πρακτα σε διαρκή βάση τη στήριξη όλων όσων έχουν ανάγκη.
Στο πλαίσιο αυτό παρακολουθούµε διαρκώς τα δεδοµένα και
εφόσον χρειάζεται προχωράµε σε επικαιροποίηση και ενίσχυση
του πλαισίου για το επίδοµα θέρµανσης και όχι µόνο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τώρα θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 178/15-11-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάριου Κάτση προς
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ζη-
τήµατα ανταγωνισµού από την ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού
Λιµένος Ηγουµενίτσας (ΟΛΗΓ Α.Ε.), και προβλήµατα από τη µη
απόδοση της χερσαίας ζώνης λιµένα στους οικείους δήµους».

Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάθε λιµάνι και καηµός. Ιδιωτικοποίηση λιµα-

νιού Ηγουµενίτσας. Με το που γίνατε Κυβέρνηση προπαγανδί-
ζατε από το πρωί µέχρι το βράδυ για την πλήρη ιδιωτικοποίηση
του λιµένος ως τον µοναδικό τρόπο αξιοποίησης του λιµανιού,
ανατρέποντας το µοντέλο αξιοποίησης του ΣΥΡΙΖΑ που απαγό-
ρευε ρητά την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου. 

Έρχεστε, λοιπόν, τώρα στην περίπτωση της Αλεξανδρούπο-
λης και αµφισβητείτε τον ίδιο σας τον εαυτό. Τι είπε ο κ. Μητσο-
τάκης για την ακύρωση της πώλησης του λιµανιού της Αλεξανδ-
ρούπολης; Λέει: Στην παρούσα συγκυρία η Αλεξανδρούπολη
είναι τόσο µεγάλης στρατηγικής, γεωπολιτικής και ενεργειακής
σηµασίας για τη χώρα µας ώστε πρέπει να παραµείνει στην κυ-
ριότητα του ελληνικού δηµοσίου, και συγκεκριµένα στο ΤΑΙΠΕΔ,
το οποίο έχει τη δυνατότητα να αναπτύξει το λιµάνι και να αξιο-
ποιήσει πλήρως όλες του τις δυνατότητες. 

Ρωτάω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Ποια είναι η διαφορά του λι-
µανιού της Αλεξανδρούπολης µε αυτό της Ηγουµενίτσας, από
τη στιγµή που ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης στην επίσκεψή του τον
περασµένο Ιούλιο είπε ότι αφορά το δεύτερο µεγαλύτερο λιµάνι
και σηµαντικής γεωστρατηγικής σηµασίας της χώρας; Δεν είναι
η Ηγουµενίτσα µεγάλης στρατηγικής, γεωπολιτικής και ενεργει-
ακής σηµασίας για τη χώρα κύριε Υπουργέ; Εάν δεν είναι, πρέπει
να το πείτε, να το ξέρουµε εδώ. 

Ιδιαιτέρως σοβαρό είναι ένα δεύτερο θέµα αυτό της νόθευσης
ανταγωνισµού. Εδώ προκύπτει θέµα ανταγωνισµού σε εθνικό και
ενωσιακό επίπεδο. 

Πρώτο ζήτηµα είναι αυτό της σύγκρουσης συµφέροντος και
να εξηγήσω γιατί. Ο νέος ιδιοκτήτης του λιµανιού, ο Όµιλος
«GRIMALDI», είναι ταυτόχρονα και ο µεγαλύτερος πελάτης του
λιµανιού, αφού αντιπροσωπεύει ποσοστό άνω του 60% του ετή-
σιου τζίρου του λιµανιού. 

Δεύτερο θέµα είναι η νόθευση ανταγωνισµού και εξηγώ: Γιατί
ο ίδιος θα καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική έναντι των αντα-
γωνιστών του. Άρα ελέγχει έτσι την προσφορά και τη ζήτηση, µε
όπλο την τιµολογιακή πολιτική αποκτά στρατηγικό πλεονέκτηµα
έναντι των ανταγωνιστών του και µπορεί να οδηγήσει στη φυγή
ανταγωνιστικών εταιρειών στο λιµάνι. 

Τρίτο θέµα. Εναρµονισµένες πρακτικές, γιατί ο ιδιοκτήτης κα-
τέχει λιµάνια σε όλη τη Μεσόγειο και ενώ του δίνετε την Ηγου-
µενίτσα φήµες λένε ότι θα του δώσετε και το Ηράκλειο. Θα
περάσουν αυτά, κύριε Υπουργέ από την Επιτροπή Ανταγωνισµού
και από την DG COMM, από την Κοµισιόν; Γνωρίζει η Κοµισιόν
αυτή την εξέλιξη; Έχετε αντιληφθεί πού πάτε να µπλέξετε τη
χώρα;

Έρχοµαι τώρα στο τελευταίο θέµα για τη χερσαία ζώνη. Είναι
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το ζήτηµα που έχει ξεσηκώσει όλη την τοπική κοινωνία και έχετε
εκτεθεί όλοι σας ανεπανόρθωτα από τον κύριο Πρωθυπουργό
έως εσάς κύριε Πλακιωτάκη και τον κυβερνητικό τοπικό Βου-
λευτή. 

Γιατί δεν έχετε αποδώσει ακόµα ολόκληρη τη χερσαία ζώνη,
όπως είχατε δεσµευτεί επανειληµµένως πάρα πολλές φορές;
Έχουµε ανάδοχο, είµαστε στο και πέντε και ακόµη τίποτα. Σας
προειδοποιούµε ότι εάν περάσει η σύµβαση παραχώρησης από
τη Βουλή και δεν έχει αποδοθεί στην τοπική κοινωνία η χερσαία
ζώνη στο σύνολό της, θα είστε υπόλογοι ως Παράταξη για πάντα
γι’ αυτό το έγκληµα. Δώστε τη, λοιπόν, χθες. Τέρµα οι υπεκφυ-
γές, τέρµα η ανοχή. Απαντήστε τώρα καθαρά και ξάστερα στον
θεσπρωτικό λαό που περιµένει απαντήσεις, γιατί κυβερνάτε τρει-
σήµισι χρόνια και είστε απελθούσα Κυβέρνηση. Δεν µπορείτε να
τάξετε πλέον για το µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στην ερώτηση θα απα-

ντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Ιωάν-
νης Πλακιωτάκης.

Ορίστε, κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο για το ξεκίνηµά
σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο κύριος συνάδελφος έθεσε πολλά ερωτήµατα και νοµίζω
πρέπει να πάρει τις δέουσες απαντήσεις. Χαίροµαι που για µία
ακόµη φορά απαντάω σε ζητήµατα που αφορούν το λιµάνι της
Ηγουµενίτσας. Η ειδοποιός διαφορά, σε σχέση µε τις προηγού-
µενες επίκαιρες ερωτήσεις, είναι ότι πολύ πρόσφατα είχαµε την
κατακύρωση του 67% του µετοχικού κεφαλαίου του Οργανισµού
Λιµένος Ηγουµενίτσας για σαράντα χρόνια αντί του τιµήµατος
των 84,2 εκατοµµυρίων ευρώ.

Κύριε συνάδελφε, διεθνής διαγωνισµός έγινε. Το λέω, επειδή
αναφερθήκατε στην πρωτολογία σας ότι δώσαµε το λιµάνι και
θα δώσουµε και το Ηράκλειο. Ξέρετε από διεθνείς διαγωνισµούς;
Συµµετείχαν στο συγκεκριµένο διαγωνισµό, µεγάλοι ξένοι επεν-
δυτικοί όµιλοι και προφανώς εγχώριοι επενδυτικοί όµιλοι, γεγο-
νός που πιστοποιεί και δικαιώνει τη στρατηγική µας επιλογή για
στρατηγική αξιοποίηση των περιφερειακών λιµένων της χώρας,
µε οφέλη όχι µόνο για την εθνική µας οικονοµία, αλλά και για τις
τοπικές οικονοµίες και κοινωνίες. 

Αναφερθήκατε στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, όµως µήπως
αγνοείτε ότι προέκυψαν γεγονότα όπως η ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία; Τι είπε ο Πρωθυπουργός και τι λέµε; Ότι προσωρινά
αναβάλλεται η συγκεκριµένη παραχώρηση. Αντ’ αυτού προφα-
νώς και θα προχωρήσει το αναπτυξιακό σχέδιο για το λιµάνι της
Αλεξανδρούπολης. Όλα τα λιµάνια της χώρας είναι υψίστης γε-
ωπολιτικής και γεωστρατηγικής αξίας. 

Ξεκαθάρισα από την αρχή της θητείας µου ότι, όταν µιλάµε
για αξιοποίηση των λιµανιών, δεν µιλάµε ούτε για ξεπούληµα
ούτε προφανώς για πώληση. Μιλάµε για παραχώρηση έναντι
συγκεκριµένων υψηλών ανταλλαγµάτων, όπως για παράδειγµα,
επενδύσεις. Και προσέξτε, οι επενδύσεις σε υποδοµές και ανω-
δοµές, µετά το τέλος της παραχώρησης περιέρχονται και πάλι
ως περιουσία στο ελληνικό δηµόσιο. Άρα κάνουµε µακροχρόνια
µίσθωση, ενοίκιο, για να το καταλάβουµε καλά.

Πάµε τώρα στο πρώτο σας ερώτηµα: Πώς διασφαλίζεται η
οµαλή λειτουργία του ανταγωνισµού; Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να
υπενθυµίσω ότι η Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων εξακολουθεί να έχει
την αρµοδιότητα και να λαµβάνει µέτρα ανάλογα µε τον επιδιω-
κόµενο σκοπό, δηλαδή τη διαµεσολάβηση, επίλυση διαφορών
των ενδιαφερόµενων µερών, χρηστών και φορέων διαχείρισης,
την παρακολούθηση εφαρµογής των όρων των δηµοσίων συµ-
βάσεων, τη συνεργασία µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού για την
εξασφάλιση της πιστής εφαρµογής της αντιµονοπωλιακής νοµο-
θεσίας και βέβαια την αποτροπή κατάχρησης δεσπόζουσας
θέσης. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό της συνεργασίας, η ΡΑΛ µπορεί να
ζητήσει τη γνώµη της Επιτροπής Ανταγωνισµού σε θέµατα αντα-
γωνισµού ή να παραπέµψει τις συγκεκριµένες υποθέσεις οι
οποίες ενδέχεται να εµπίπτουν στην αρµοδιότητα της Επιτροπής
Ανταγωνισµού. 

Έρχοµαι στο δεύτερο ερώτηµα. Κύριε συνάδελφε, έχω επι-
σκεφθεί επανειληµµένως την Ηγουµενίτσα. Έχουµε προχωρήσει
σε διαβουλεύσεις, σε διάλογο µε τις τοπικές κοινωνίες και µε τον
δήµαρχο Ηγουµενίτσας και µε τον δήµαρχο Φιλιατών, µε την πε-
ριφέρεια και τον αντιπεριφερειάρχη και προχωράµε στην παρα-
χώρηση των συγκεκριµένων τµηµάτων της χερσαίας ζώνης, εκεί
που εσείς δεν προχωρήσατε κανένα τµήµα. Τι έπρεπε να κάνετε;
Έπρεπε πρώτα να προχωρήσετε στη νοµιµοποίηση των συγκε-
κριµένων τµηµάτων, στη συνέχεια στον αποχαρακτηρισµό και βε-
βαίως µετά ως δηµόσια κτήµατα να µπορούν να παραχωρηθούν
στις τοπικές κοινωνίες. 

Πείτε µου εσείς ένα τµήµα που παραχωρήσατε επί ηµερών
σας. Μπορείτε να µου πείτε ένα τµήµα; Κανένα. Τίποτε απολύτως
δεν κάνατε. Ούτε νοµιµοποίηση ούτε αποχαρακτηρισµό ούτε
απόδοση στις τοπικές κοινωνίες. 

Τι έκανε ο Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας επί δικών µας
ηµερών; Πρώτον, νοµιµοποίηση των έργων σε Σαγιάδα και Πλα-
ταριά που δεν είχαν κατασκευαστεί νοµίµως µέχρι 29-4-2013. Το
καλοκαίρι του 2022 εκδόθηκαν οι σχετικές αποφάσεις. Κατάρ-
τιση των σχετικών τοπογραφικών και τεχνικών εκθέσεων των λι-
µένων Πλαταριάς και Σαγιάδας εντός του 2021, διαβιβάζοντας
όλα τα ανωτέρω, µαζί µε τις νοµιµοποιήσεις στην Κτηµατική Υπη-
ρεσία Θεσπρωτίας, ώστε να εξυγιανθούν και οι ζώνες αυτές. Δια-
βίβαση του ΦΕΚ µετατροπής του λιµένα στα Σύβοτα από
αλιευτικό σε τουριστικό καταφύγιο -µε το σχετικό τοπογραφικό-
στην Κτηµατική Υπηρεσία Θεσπρωτίας για την ολοκλήρωση της
εξυγίανσης αυτής. Υποβολή µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων για τα έργα και για τη λειτουργία, όπως χαρακτηρισµό και
του αστικού βόρειου τµήµατος της χερσαίας ζώνης του λιµένα
Ηγουµενίτσας. 

Επίσης, προέβη σε κατάρτιση τεχνικής έκθεσης και τοπογρα-
φικού για την υλοποίηση του πορθµείου εσωτερικού λιµένα
Ηγουµενίτσας. 

Τέλος, ολοκλήρωσε τον Νοέµβριο του 2021 αποτύπωση και
τεχνική έκθεση του συγγενικού έργου του τµήµατος του δρόµου
από τα ΤΕΙ έως τον Μακρυγιάλι. Με άλλα λόγια, κύριε συνά-
δελφε, στη σύµβαση παραχώρησης θα αποτυπωθούν µόνο τα
τµήµατα προς παραχώρηση.

Εποµένως και δηµοσίως για µια ακόµα φορά δηλώνω απερί-
φραστα ότι όσα τµήµατα δεν εξυπηρετούν λιµενικές δραστηριό-
τητες και όσα τµήµατα δεν εντάσσονται στον ευρύτερο στρατη-
γικό σχεδιασµό του λιµένα, θα εξαιρεθούν από τη σύµβαση πα-
ραχώρησης, ρητά και κατηγορηµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουγα -έβαλα το βίντεο πριν έρθω στην

Αίθουσα της επίκαιρης ερώτησης που είχαµε ενάµιση χρόνο
πριν- σε εκείνη την επίκαιρη ερώτηση. Την ίδια κασέτα, ίδιες υπο-
σχέσεις, όµως είσαστε τριάµισι χρόνια Κυβέρνηση. Σειρά ερω-
τηµάτων σάς έθεσα. Δεν έχετε απαντήσει.

Μας είπατε, για παράδειγµα, ότι η ακύρωση του διαγωνισµού
στην Αλεξανδρούπολη, που ήταν στο ίδιο πακέτο ιδιωτικοποί-
ησης µε την Ηγουµενίτσα, αφορά τη ρωσική εισβολή. Αλήθεια;
Η Ηγουµενίτσα έγινε σε άλλη περίοδο; Δεν ήταν η ρωσική ει-
σβολή; Ή δεν είναι στον ίδιο οδικό άξονα, στις δύο άκρες της
Εγνατίας; Η Εγνατία ενώνει την Ηγουµενίτσα µε την Αλεξανδρού-
πολη. Άρα, λοιπόν, όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Δεύτερον, µήπως είπατε για τον ανταγωνισµό; Σας έθεσα συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα και µου λέτε για τον διαγωνισµό. Σας λέω
για τον ανταγωνισµό. Έχει περάσει από Κοµισιόν αυτό; Ξέρετε
ότι θα χτυπήσει; Σας µίλησα για ζήτηµα σύγκρουσης συµφέρον-
τος όταν ο ιδιοκτήτης θα είναι και µεγαλύτερος πελάτης του λι-
µανιού, όταν θα καθορίζει τιµολογιακή πολιτική, άρα θα νοθεύει
τον ανταγωνισµό εις βάρος των ανταγωνιστών του, όταν θα ακο-
λουθεί εναρµονισµένες πρακτικές σε όλα τα λιµάνια της Μεσο-
γείου και µου απαντήσατε άλλα αντ’ άλλων.

Πανηγυρίσατε και για το τίµηµα για το γεγονός ότι προφανώς
δεν έχει αποτιµηθεί το λιµάνι δηµόσια -δεν ξέρουµε πόσο αποτι-
µήθηκε το λιµάνι-, ενώ µόνο 70 εκατοµµύρια κοστίζει η τρίτη
φάση, το ένα τρίτο του λιµανιού σε σχέση µε το πόσο, εν πάση
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περιπτώσει, που αγοράζεται. Άρα, λοιπόν, ούτε το τίµηµα είναι
ξεπούληµα. Και µιλήσατε για ενοίκιο. Σοβαρά; Υπάρχουν µετοχές
που ενοικιάζονται, κύριε Υπουργέ; Το λέτε αυτό στο ελληνικό
Κοινοβούλιο; Η «ΟΛΗΓ Α.Ε.», κύριε Υπουργέ, πωλείται. Να σας
πω τι σηµαίνει «ΟΛΗΓ»; Είναι η εταιρεία µε αποθεµατικό 11 εκα-
τοµµύρια ευρώ, είναι δύο µαρίνες, είναι ένα καταφύγιο, είναι ολό-
κληρη η χερσαία ζώνη και όλο αυτό είναι η περιουσία του
θεσπρωτικού λαού.

Και έρχοµαι τώρα στις επενδύσεις. Μιλήσατε για επενδύσεις.
Πού τις είδατε τις επενδύσεις; Κύριε Υπουργέ, σας ρωτώ ευ-
θέως, θα υπάρχει δεσµευτική ρήτρα επενδύσεων για τον νέο
ιδιοκτήτη; Πού θα φαίνεται αυτό; Στη σύµβαση παραχώρησης
που σας ζήτησα να µου καταθέσετε µε αίτηση κατάθεσης εγγρά-
φων 31 Οκτωβρίου και την κατέθεσα και στο Ναυτιλίας και στο
Οικονοµικών -γιατί το ξέρω το µπαλάκι, ο ένας να το παίζει αναρ-
µόδιος και ο άλλος να µην απαντά-, εσείς µου δηλώσατε αναρ-
µόδιος. Ο κυβερνητικός σας, όµως, Βουλευτής, ο κ. Γιόγιακας,
σε κανάλια στην τοπική κοινωνία έλεγε ότι γνωρίζει τη σύµβαση
και υπάρχουν επενδύσεις, σε άλλη συνέντευξή του έλεγε ότι δεν
υπάρχει σύµβαση και δεν την ξέρει.

Και εγώ ρωτάω: Θα τελειώνετε µε τα µισόλογα; Πείτε µας, θα
δεσµεύεται, για παράδειγµα, για την κατασκευή µαρίνας; Θα δε-
σµεύεται για την κατασκευή εµπορευµατικού ή όπως είπα νωρί-
τερα θα είναι µονοπώλιο και δεν θα έχει κανένα κίνητρο να κάνει
επενδύσεις, αφού θα έχει εγγυηµένα κέρδη;

Και ξέρετε γιατί δεν απαντήσατε, κύριε Υπουργέ; Γιατί στο επι-
τελικό κράτος κουµάντο κάνει ο επιτελάρχης. Οι Υπουργοί είστε
διακοσµητικοί. Και επειδή δεν ξέρετε τι συµβαίνει, δεν σας ρώ-
τησαν κιόλας καν. Το µόνο που ξέρετε -και κλείνω κύριε Πρό-
εδρε- είναι τα πεπραγµένα -και εσείς ο κ. Γιόγιακας- της γαλάζιας
διορισµένης διοίκησης. Η γαλάζια διορισµένη διοίκηση, κύριε
Υπουργέ, έχει κάνει σωρεία απευθείας αναθέσεων µέσα στα τρία
χρόνια που είναι διοίκηση. Έχει κάνει δύο χιλιάδες απευθείας
αναθέσεις από τον Οκτώβρη του 2019 µέχρι σήµερα, όσες έχουν
κάνει όλες οι διοικήσεις όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων
από το 2011 µέχρι το 2019, δηλαδή µέσο όρο εξακόσιες εβδο-
µήντα αναθέσεις τον χρόνο, όταν παλιότερα ήταν κάτω από τρια-
κόσιες ο µέσος όρος. Μάλιστα θα τα καταθέσω και στα Πρα-
κτικά. Δείτε πάκο απευθείας αναθέσεων της γαλάζιας διοίκησης.
Ακόµα και ο διευθυντής του γραφείου του τοπικού Βουλευτή,
του γαλάζιου, έχει πάρει απευθείας ανάθεση από τον ΟΛΗΓ. Οι
«Πάτσηδες», η γνωστή λογική των «Πάτσηδων», της διασπάθισης
δηµοσίου χρήµατος! Γι’ αυτά είστε αρµόδιος και ικανός.

Τέρµα, λοιπόν, οι υπεκφυγές, τέρµα τα µισόλογα. Δεν µπο-
ρείτε να τάζετε πάλι στο µέλλον και στο διηνεκές. Μας λέτε τι
κάνατε µε το ένα χαρτί και το άλλο και την Κτηµατική Υπηρεσία
κ.λπ.. Σας ζητάµε τώρα, όπως και στην Αλεξανδρούπολη, να στα-
µατήσετε άµεσα την πώληση του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµε-
νίτσας και όλη την προίκα, που τη δίνετε προίκα σε ιδιώτη,
δηλαδή το παράκτιο µέτωπο, την κληρονοµιά του θεσπρωτικού
λαού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Κάτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Νοµίζω η τοποθέτηση του συναδέλφου ήταν
αποκαλυπτική. Δεν επιθυµεί να προχωρήσει η αξιοποίηση του λι-
µένα Ηγουµενίτσας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό είναι το
σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ στην περί-
πτωση των παραχωρήσεων.

Προσέξτε να δείτε τη λογική του ΣΥΡΙΖΑ. Νοµοθέτησε την
υποπαραχώρηση σε όλα τα λιµάνια της χώρας. Με ποια λογική;
Με ποια µελέτη σκοπιµότητας, βιωσιµότητας; Με ποια συνεργα-
σία µε το ΤΑΙΠΕΔ; Με ποιον έλεγχο των συγκριτικών πλεονεκτη-
µάτων των λιµένων της χώρας; Με κανένα απολύτως.

Δεν τους ενδιαφέρει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξιοποί-
ηση των λιµένων της χώρας µας. Προφανώς υπάρχει µεγάλη δυ-
σαρέσκεια, διότι η στρατηγική επιλογή µας για αξιοποίηση των

λιµένων της χώρας φυσικά τους δυσαρεστεί, διότι δικαιώνεται η
επιλογή µας.

Προφανώς, κύριε συνάδελφε, αυτή την ώρα προσπαθείτε να
δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Ξέρετε, οι όψιµες ανησυχίες σας δεν
συγκινούν κανέναν, ούτε εµάς ούτε, φυσικά, τους πολίτες της
Ηγουµενίτσας που γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι και η τωρινή
διοίκηση του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας, αλλά και η τω-
ρινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας ήταν απολύτως
ξεκάθαρη και απέναντι στους πολίτες της Ηγουµενίτσας και προ-
φανώς απέναντι στους πολίτες του Νοµού Θεσπρωτίας.

Τι είπαµε εµείς; Προκειµένου να παραχωρηθούν οι συγκεκρι-
µένες εκτάσεις -γιατί πρέπει να σας µάθουµε και πώς γίνονται οι
παραχωρήσεις-, πρώτα έπρεπε να νοµιµοποιηθούν τα µη αδει-
οδοτηµένα έργα ή οι προσχώσεις, στη συνέχεια αφού οριοθετη-
θεί ο αιγιαλός, να υπάρξει ο αποχαρακτηρισµός και στη συνέχεια
ως δηµόσια κτήµατα να µπορούν να αποδοθούν στις τοπικές κοι-
νωνίες. Εσείς τι κάνατε από αυτά; Τίποτα. Μηδέν αξιοποίηση λι-
µένων, µηδέν παραχωρήσεις εκτάσεων και έρχεστε εσείς τώρα
και µου κουνάτε το δάχτυλο, ότι τάχα µου εµείς δεν ενδιαφερό-
µαστε για την παραχώρηση των συγκεκριµένων εκτάσεων που
εσείς ήσασταν υπεύθυνοι τόσα χρόνια που δεν προχώρησαν,
διότι αποκαλυφθήκατε σήµερα, δεν θέλατε να υλοποιηθεί η συγ-
κεκριµένη επένδυση.

Έρχεστε, επίσης, και εγείρετε ζητήµατα ανταγωνισµού, ενώ
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι και οι δύο αρχές και η Επιτροπή
Ανταγωνισµού αλλά και η Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων είναι και
ισχυρές και διαθέτουν διαχρονικά όλα τα απαραίτητα εργαλεία
για τον έλεγχο και την προστασία των ίσων όρων ανταγωνισµού
στο συγκεκριµένο λιµάνι και όχι µόνο στο συγκεκριµένο λιµάνι,
αλλά διασφαλίζουν ίσους όρους ανταγωνισµού σε όλα τα λιµάνια
της χώρας.

Ξέρετε, ούτε την επένδυση θέλετε ούτε τον ανταγωνισµό επι-
διώκετε. Αυτή είναι η πολύ µεγάλη ιδεολογική µας διαφορά.
Εµείς πιστεύουµε στην αξιοποίηση των λιµένων της χώρας µας,
πιστεύουµε στην αξιοποίηση των δηµοσίων υποδοµών της χώρας
µας, πιστεύουµε ότι µέσα από την αξιοποίηση θα απελευθερώ-
σουµε υγιείς δυνάµεις της οικονοµίας, ενώ εσείς θέλετε να ελέγ-
ξετε την οικονοµία που τελικά την οδηγείτε σε τέλµα.

Επειδή ο ελληνικός λαός και γνώση έχει και εµπειρία έχει, θα
συνεχίσει να εµπιστεύεται και τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και προφανώς δεν εµπιστεύεται ένα πρόσφατο
αποτυχηµένο παρελθόν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη έκτη µε αριθµό 197/21-11-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Επικεφαλής της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής και Βουλευτή Ηλείας
κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αδιά-
φορη η κυβέρνηση για την υγεία των Ηλείων πολιτών».

Κύριε Κατρίνη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, δύο µήνες πριν ακριβώς συζητήθηκε η ίδια επί-
καιρη ερώτηση παρουσία της Αναπληρώτριας Υπουργού, της κ.
Γκάγκα. Ωστόσο, δύο µήνες µετά δεν έχει αλλάξει απολύτως τί-
ποτα σε σχέση µε την πραγµατικότητα που βιώνουν οι πολίτες
της Ηλείας.

Η κατάσταση στα νοσοκοµεία παραµένει εξαιρετικά προβλη-
µατική λόγω της έλλειψης βασικών ιατρικών ειδικοτήτων ιδιαί-
τερα στο Γενικό Νοσοκοµείο του Πύργου το οποίο, όπως και τα
υπόλοιπα νοσοκοµεία της Ηλείας, βασίζεται στο φιλότιµο των ερ-
γαζοµένων. Όµως αυτό από µόνο του δεν φτάνει. Θα σας πω χα-
ρακτηριστικά ότι στην παθολογική κλινική, που γνωρίζετε ότι
είναι κοµβικής σηµασίας για τη λειτουργία του νοσοκοµείου, υπη-
ρετεί µόνο ένας µόνιµος γιατρός, ο οποίος µάλιστα µόλις σή-
µερα επέστρεψε από αναρρωτική άδεια. Ο άνθρωπος είχε πάθει
"burn out" λόγω της κατάστασης που είχε επωµιστεί. Λειτουργεί
η παθολογική κλινική µε καθηµερινές µετακινήσεις προσωπικού
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γιατρών παθολόγων εκτός της Ηλείας. 
Δεύτερον, όλες οι προκηρύξεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού

ιδιαίτερα της ειδικότητας της παθολογίας έχουν αποβεί άγονες.
Οι δύο τελευταίες τουλάχιστον. 

Τρίτον, µπορείτε να τσεκάρετε και από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου σας ότι τα νοσοκοµεία της Ηλείας είναι πολύ χαµηλά
στην προτεραιότητα που δηλώνουν οι γιατροί σε όλες τις προ-
κηρύξεις. Ενώ, λοιπόν, συµβαίνουν όλα αυτά το Υπουργείο Υ-
γείας -άγνωστο γιατί- αρνείται να εντάξει τα νοσοκοµεία της
Ηλείας στην Α’ ζώνη άγονης περιοχής, ώστε να δώσει κίνητρο
στους γιατρούς στις επόµενες προκηρύξεις να δηλώσουν τα νο-
σοκοµεία της περιοχής µας και να λυθεί ένα ζήτηµα που πλέον
γυρίζει εις βάρος των Ηλείων πολιτών. Μάλιστα, κύριε Υπουργέ,
δύο µήνες µετά τη συζήτηση της ερώτησης δεν έχει προσληφθεί
ούτε ένας επικουρικός γιατρός στο Νοσοκοµείο του Πύργου,
ούτε έχει µετακινηθεί ένας γιατρός από τα νοσοκοµεία της Αττι-
κής ή της Πάτρας όπου υπάρχει πλεονάζον προσωπικό.

Σας ρωτάω, λοιπόν, αν θα εντάξετε την Ηλεία στις άγονες και
προβληµατικές περιοχές Α’ ζώνης του π.δ.131 ώστε να δώσετε
ένα κίνητρο στους γιατρούς να δηλώνουν τα νοσοκοµεία του
νοµού στις επόµενες προκηρύξεις. Δεύτερον, θα στελεχωθεί το
Γενικό Νοσοκοµείο Πύργου που είναι και το κεντρικό νοσοκοµείο
του Νοµού Ηλείας µε επικουρικό -έστω- προσωπικό, µετακινών-
τας ταυτόχρονα το πλεονάζον ιατρικό προσωπικό στις βασικές
ειδικότητες από τα νοσοκοµεία της Αττικής; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης. 
Κύριε Πλεύρη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καλησπέρα σας

και καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κατρίνη, θέλησα να απαντήσω στην ερώτησή σας.

Πραγµατικά το θέµα της Ηλείας είναι από τα θέµατα τα οποία
έχουν απασχολήσει ιδιαιτέρως, διότι παρουσιάζει προβλήµατα
ως προς την επιθυµία να βρεθούν εκεί γιατροί. Συνήθως το πα-
ρουσιάζουν άλλες περιοχές, νησιωτικές περιοχές. Δεν το συναν-
τάµε τόσο έντονα σε νοσοκοµεία που είναι στην ηπειρωτική
Ελλάδα. Αυτή τη στιγµή µετά την παραίτηση των παθολόγων η
οποία είχε λάβει χώρα προσπαθούµε να διασφαλίσουµε την
οµαλή λειτουργία της παθολογικής κλινικής µε καθηµερινές µε-
τακινήσεις γιατρών της ειδικότητας παθολογίας τόσο από τον
Νοµό Αχαΐας όσο και από τον Νοµό Αρκαδίας, όπως γνωρίζετε.
Μάλιστα αυτή η στήριξη δεν γίνεται µόνο στην παθολογική κλι-
νική. Γίνεται δυστυχώς και στο κοµµάτι των ΤΕΠ του τµήµατος
επειγόντων περιστατικών. Υπάρχει και εξετάζεται από την αρµό-
δια διεύθυνση του Υπουργείου Υγείας το ενδεχόµενο µετατρο-
πής του χαρακτηρισµού του Νοµού Ηλείας σε άγονη-προβλη-
µατική περιοχή Α’ κατηγορίας, αντί Β’ κατηγορίας και των νοσο-
κοµείων του Νοµού Ηλείας από Β’ ζώνη σε Γ’ ζώνη χωρίς όµως
να έχει παρθεί απόφαση ως προς το συγκεκριµένο. 

Οι προκηρύξεις οι οποίες βγήκαν ήταν άγονες. Θα επαναπρο-
κηρυχθούν άµεσα οι προκηρύξεις όπου είναι εφικτό σε υψηλό-
τερη θέση προκειµένου να υπάρχει µεγαλύτερη προσέλκυση.
Εµείς θεωρούµε ότι µε το νοµοσχέδιο που αυτή τη στιγµή συζη-
τείται πάνω στην επιτροπή και βρίσκεται µάλιστα στο στάδιο της
κατ’ άρθρον συζήτησης και θα ολοκληρωθεί η ψήφισή του την
Πέµπτη έχει ακριβώς ως εικόνα νοσοκοµεία, όπως αναφέρετε,
τα νοσοκοµεία που υπάρχουν στον Πύργο και στην Ηλεία ευρύ-
τερα, όπου πραγµατικά πολλές θέσεις αν προκηρυχθούν ως θέ-
σεις µερικής απασχόλησης -αυτές οι οποίες θα είναι άγονες- θα
δώσουν κίνητρο σε γιατρούς να στελεχώσουν συγκεκριµένες θέ-
σεις. Μην ξεχνάµε ότι αυτή τη στιγµή µία από τις θέσεις στην ει-
δικότητα της χειρουργικής καλύπτεται µε ιδιώτη γιατρό. Επίσης,
το πλαίσιο που έχουµε ως ευρύτερο κίνητρο στους γιατρούς του
ΕΣΥ, η δυνατότητα του ήπιου ιδιωτικού έργου, θεωρούµε ότι συ-
νολικά θα αλλάξει όλη την εικόνα στα νοσοκοµεία µας. 

Είναι τρεις κεντρικές παρεµβάσεις: αύξηση των µισθών 10%
µεσοσταθµικά, αύξηση επιδοµάτων στο κοµµάτι των ΤΕΠ των
ΜΕΘ και της αναισθησιολογίας και παράλληλα δυνατότητα µε-
ρικής απασχόλησης και ήπιου ιδιωτικού έργου. Ειδικά όµως για

τα νοσοκοµεία στην Ηλεία, στα οποία αναφέρεστε, θέλω να πω
ότι το διάστηµα 2015-2019 υπηρετούσαν εξήντα τέσσερις για-
τροί και σήµερα υπηρετούν ογδόντα γιατροί. Αυτό αν µη τι άλλο
δείχνει ότι σε καµµία περίπτωση δεν υπάρχει η βούληση την
οποία αναφέρετε στην ερώτησή σας να υποβαθµιστεί η περιοχή
της Ηλείας. Θα έρθω και στη δευτερολογία µου να αναφερθώ
στο τι γίνεται µε τους επικουρικούς. Αλλά κλείνοντας, κύριε Κα-
τρίνη, θέλω να σας πω ότι οι παρεµβάσεις που κάνουµε είναι συ-
νολικές. Αναφέρθηκα στους γιατρούς. Θα επαναπροκηρυχθούν
οι θέσεις µε το καθεστώς υψηλότερου βαθµού, όπου χρειάζεται,
προκειµένου να υπάρξει µεγαλύτερο ενδιαφέρον. Το ζήτηµα της
µετατροπής του άγονου είναι κάτι το οποίο εξετάζεται. Δεν έχει
αποκλειστεί αλλά αυτή τη στιγµή βρίσκεται ακόµα στο στάδιο
εξέτασης και σε συνδυασµό µε τα άλλα µέτρα και κίνητρα τα
οποία σας ανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα το πρωί επισκέφτηκα το Γενικό Νοσο-

κοµείο Πύργου. Είχαµε µια συνάντηση µε τον νέο διοικητή και µε
τον σύλλογο εργαζοµένων. Η διοίκηση µας ενηµέρωσε ότι όντως
θα ζητήσει να προκηρυχθούν τριάντα θέσεις ιατρικού προσωπι-
κού. Εγώ σας λέω ότι αυτό περνάει την έγκριση της 6ης ΥΠΕ, έρ-
χεται σε εσάς και εγκρίνετε και τις τριάντα θέσεις. Το ζητούµε
αυτό. Πιστεύετε, όµως, πραγµατικά ότι θα αλλάξει η εικόνα; Σας
είπα και πριν ότι οι δύο τελευταίες προκηρύξεις και ιδιαίτερα
στην παθολογική ειδικότητα ήταν άγονες. Μάλιστα η µία αφο-
ρούσε πέντε θέσεις, µεταξύ των οποίων και θέσεις διευθυντών.
Άρα εδώ θα πρέπει να δούµε την αλήθεια κατάµατα. 

Εγώ µακάρι να διαψευστώ, κύριε Υπουργέ. Φοβάµαι όµως ότι
και οι επόµενες προκηρύξεις, παρά τα όσα αναφέρατε για αύ-
ξηση του µισθού, για αύξηση του επιδόµατος, τα οποία είναι στη
θετική κατεύθυνση, δεν θα αλλάξουν την εικόνα σε ό,τι αφορά
τα κίνητρα που δίνονται για τα νοσοκοµεία της Ηλείας. Ποιο είναι
το µοναδικό κίνητρο; Μόνο η ένταξη στην Α’ ζώνη άγονων περιο-
χών. Χαίροµαι που εδώ σε αυτή την Αίθουσα λέτε ότι το εξετά-
ζετε. Μια διαφορετική προσέγγιση σε σχέση µε αυτό που
ακούσαµε δύο µήνες πριν. Γιατί το λέµε; Γιατί και για την Κέρ-
κυρα που ήρθε νοµοθετική ρύθµιση στη Βουλή, αµέσως µετά την
ένταξή της στην Α’ ζώνη είχαµε σχεδόν 70% αύξηση στις αιτή-
σεις, στις προκηρύξεις των γιατρών. Άρα έχει πετύχει αυτό το
µοντέλο. Γι’ αυτό, λοιπόν, το ζητούν οι φορείς της περιοχής, η
δηµοτική αρχή, οι ιατρικοί σύλλογοι, το σύνολο των Βουλευτών.
Μέχρι όµως να ολοκληρωθούν οι προκηρύξεις και αν δεν εντά-
ξετε την Ηλεία στην Α’ ζώνη, τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Δεν πρέ-
πει να προσληφθεί επικουρικό ιατρικό προσωπικό για να έχουν
παθολόγους τα νοσοκοµεία της Ηλείας, δηλαδή µια βασική ειδι-
κότητα; Δεν πρέπει να µετακινηθεί ιατρικό προσωπικό, έστω επι-
κουρικό, από τα νοσοκοµεία της Αττικής, όπου υπάρχει πλεο-
νάζον ιατρικό προσωπικό; Αλλά όχι για έναν µήνα. Να µετακινη-
θούν για έξι µήνες τουλάχιστον και να έχουν κίνητρα, ώστε αν
δεχθούν αυτή τη µετακίνηση να έχουν µετά µοριοδότηση για
πρόσληψη µόνιµου στο ΕΣΥ και να µη συνεχιστεί αυτή η κατά-
σταση µε τα «εντέλλεσθε». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Λέτε για το νοµοσχέδιό σας το οποίο θα δώσει κίνητρα στους
ίδιους τους γιατρούς. Θυµάστε ότι και στην περίπτωση της παν-
δηµίας υπήρχε ανάλογο κίνητρο σε ιδιώτες γιατρούς να µπουν
στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. Στην Ηλεία όλοι κι όλοι δήλωσαν εν-
διαφέρον τρεις γιατροί και παρέµειναν ένας ή δύο. Κανένας στις
κρίσιµες ειδικότητες στις οποίες σήµερα βασίζεται το σύστηµα
υγείας στην Ηλεία. Άρα, νοµίζω ότι παρά τις πιθανόν καλές προ-
θέσεις που έχετε, αν δεν πάρετε δραστικές αποφάσεις, κύριε
Υπουργέ, να εντάξετε την Ηλεία στην Α’ ζώνη, θα έχουµε την ίδια
κατάσταση και σε δύο και σε τρεις µήνες. Εγώ θα επανέρχοµαι
κάθε δύο µήνες για να αξιολογούµε µαζί την κατάσταση. Γιατί
αρνείται η Κυβέρνηση µία λύση η οποία είναι τόσο αυτονόητη και
λογική µε βάση τα αποτελέσµατα των τελευταίων προκηρύξεων;
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Γιατί δεν δίνετε εντολή σήµερα, κύριε Υπουργέ, στον διοικητή
της 6ης ΥΠΕ να προκηρύξει θέσεις επικουρικού ιατρικού προσω-
πικού µόνο για το Νοσοκοµείο του Πύργου και της Ηλείας; Και
γιατί δεν µετακινείτε µε εξάµηνες µετακινήσεις ιατρικό προσω-
πικό σε ειδικότητες, όπως η παθολογία, από νοσοκοµεία της Ατ-
τικής για να δώσετε επιτέλους µία λύση στα προβλήµατα της
Ηλείας;

Δεν ανέχονται οι Ηλείοι πολίτες να αντιµετωπίζονται, πλέον,
ως πολίτες "δεύτερης κατηγορίας". Και δεν τους αρκεί η σύγ-
κριση µε αυτό που γινόταν στη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που
υπονοήσατε µόλις πριν. 

Δυστυχώς τα προβλήµατα είναι πολύ µεγάλα. Εδώ και τώρα ή
θα δώσετε λύση συγκεκριµένη, την οποία ξέρετε κι εσείς πολύ
καλά ότι είναι άµεσα εφαρµοστή και θα δώσει απάντηση σε αυτά
τα προβλήµατα ή η Ηλεία θα συνεχίζει να αντιµετωπίζεται ως
νοµός και περιφέρεια "δεύτερης κατηγορίας" και το αυτονόητο
δικαίωµα στην υγεία, δυστυχώς, θα παραµένει ζητούµενο για τη
µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών της περιοχής µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κατρίνη,
πρώτα απ’ όλα, η σύγκριση, προφανώς, δεν έχει κανέναν λόγο
για να έρθουµε να πούµε «τι ήταν, τι παραλάβαµε και οτιδήποτε».
Εγώ τουλάχιστον προσπαθώ αυτό να µην το κάνω ή να το κάνω
στον λιγότερο δυνατό βαθµό. 

Θέλω, όµως, να δείξω ότι προφανώς έχεις µια πραγµατική κα-
τάσταση και πάνω σε αυτή την κατάσταση προσπαθείς να δοµή-
σεις µια διαφορά. Άρα, όταν είχες εξήντα τέσσερις γιατρούς και
τώρα έχεις ογδόντα γιατρούς, προφανώς, δεν έχουν λυθεί τα
προβλήµατα, αλλά βλέπουµε ότι και εν µέσω πανδηµίας έχει γίνει
µια προσπάθεια για στελέχωση. 

Επιπλέον, επειδή αναφέρεστε στο κοµµάτι του «άγονου»,
έχουµε δείξει ότι δεν είµαστε δογµατικοί στο συγκεκριµένο θέµα.
Και στη Ρόδο και στην Κέρκυρα, όπως σωστά αναφέρθηκε, αφού
εξετάστηκαν τα συγκεκριµένα θέµατα, ήρθαµε και καταλήξαµε
ότι εκεί πέρα ήταν ώριµες οι συνθήκες βάσει των δεδοµένων και
έπρεπε να γίνουν οι παρεµβάσεις οι οποίες έγιναν. 

Γι’ αυτόν τον λόγο έρχοµαι και σας λέω τώρα εγώ για την
Ηλεία, που γενικότερα έχουµε µια µεγαλύτερη επιφυλακτικότητα
µετατροπής άγονων περιοχών όταν είµαστε στη χερσαία Ελ-
λάδα. Ίδιο αίτηµα, λόγου χάριν, µας θέτει η Λαµία. Δεν θα µπο-
ρούσαµε να θέσουµε στο µυαλό µας ότι ξαφνικά η Λαµία είναι
άγονη. Όµως, για να έρθω και στη δική σας θέση ως Βουλευτή
Ηλείας -όπως αντίστοιχα οφείλω να πω οι Βουλευτές όλων των
κοµµάτων- πράγµατι, στη συγκεκριµένη περιοχή το θέµα είναι
πιο έντονο, γεγονός που δείχνει χαρακτηριστικά περισσότερο
σαν αυτά που βλέπουµε σε νησιωτικές περιοχές. 

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια ακριβώς δεν έχει αποκλειστεί και
δεν έρχοµαι εδώ πέρα να σας πω -που θα µπορούσα να πω- ότι
«ένα τέτοιο θέµα από το Υπουργείο δεν εξετάζεται». Έχει φτάσει
στις υπηρεσίες. Περιµένουµε την εισήγηση. Πιστεύουµε, όµως,
ότι µε τα µέτρα τα οποία θα έρθουν τώρα µε το νοµοσχέδιο το
οποίο έχουµε και στο κοµµάτι το οποίο συνδέεται και µε τη µε-
ρική απασχόληση θα αλλάξει αυτό. Είπατε για τρεις γιατρούς
που πήγαν µε µια σχετικά πιο άναρχη διαδικασία. Τώρα πια πάµε
να κάνουµε µια διαδικασία όπου πραγµατικά θα µπορούν να εν-
τάσσονται γιατροί χωρίς να χάνουν την ιδιωτική τους φυσιογνω-
µία και αντίστοιχα µε έναν ήπιο τρόπο να µπορούν και οι γιατροί
του ΕΣΥ -που αυτό είναι από µόνο του κίνητρο- όταν ξέρουν ότι
µπορεί να έχουν ιδιωτικό έργο. 

Καταλαβαίνω ότι αυτό είναι ένα αντικείµενο συζήτησης πολύ
έντονο που θα έχουµε εδώ πέρα την Πέµπτη, αλλά, πιστέψτε µε,
σε µεγάλον βαθµό είναι µονόδροµος, όπως γίνεται σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες, όπου ερχόµαστε και προσπαθούµε όλους
τους γιατρούς που υπάρχουν να τους δίνουµε τη δυνατότητα να
ενταχθούν στο ΕΣΥ. 

Αυτό, λοιπόν, σε συνδυασµό µε τις θέσεις σε αυξηµένη βαθ-
µίδα όπου είναι εφικτό και τα όποια οικονοµικά επιπλέον κίνητρα
έχουν υπάρξει -θεωρούµε ότι είναι σαφή κίνητρα- όµως, από εκεί
και πέρα σε περίπτωση που βλέπουµε ότι παρ’ όλα τα κίνητρα
που δίνονται δεν υπάρχει προθυµία -που υπάρχει- ναι, εξετάζεται

και το θέµα το οποίο αναφέρατε της µετατροπής σε «άγονο». 
Όλο αυτό το διάστηµα, το όποιο είναι, ήδη περιµένουµε τα αι-

τήµατα και από τον διοικητή, έχουµε µιλήσει και εµείς µε την ΥΠΕ
και τουλάχιστον στο κοµµάτι του επικουρικού προσωπικού θα
προσπαθήσουµε να καλύψουµε στο σύνολο των αναγκών που θα
θέσει το νοσοκοµείο και στο θέµα των µετακινήσεων, όπου αυτή
τη στιγµή από τις µετακινήσεις υπάρχει οµαλή λειτουργία των
κλινικών.

Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Κατρίνη, ότι απλώς και µόνο η µετακί-
νηση δεν λύνει το πρόβληµα, αλλά η µετακίνηση µπορεί να είναι
µια ενδιάµεση κατάσταση µέχρι να αποδώσουν τα άλλα µέτρα
για να λυθεί το πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 189/21-11-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για
τη λειτουργία του τµήµατος εµβολισµών του Νοσοκοµείου
«Ευαγγελισµός»». 

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Λοιπόν, η ερώτηση αφορά τα ζητήµατα λειτουργίας του Τµήµα-
τος Εµβολισµών του Νοσοκοµείου Ευαγγελισµός, του όποιου
τµήµατος η λειτουργία ανεστάλη το 2017. Δεν ανανεώθηκε η
άδεια λειτουργίας του µε κυρίαρχο το ζήτηµα των ελλείψεων
προσωπικού.

Φυσικά όλοι γνωρίζουµε ότι γίνεται λόγος για ένα νοσοκοµείο,
τη λεγόµενη «ναυαρχίδα» του ΕΣΥ, που φτάνουν εκεί, πέρα από
τα περιστατικά του λεκανοπεδίου και περιστατικά από όλη την
επικράτεια, από όλη τη χώρα για να λυθούν τα προβλήµατα
υγείας τους, να νοσηλευτούν, να αντιµετωπιστούν. 

Πέντε χρόνια, λοιπόν, τώρα δεν λειτουργεί το συγκεκριµένο
τµήµα. Αποτέλεσµα όλου αυτού του διαστήµατος είναι οι ασθε-
νείς οι οποίοι χρειάζονταν την εξυπηρέτηση µέσω του τµήµατος
εµβολισµών του νοσοκοµείου είτε να πηγαίνουν στα νοσοκοµεία,
κυρίως, στον «Ερυθρό Σταυρό» που διαθέτει και εκεί τµήµα αν-
τίστοιχο, ή στο «401» ή στο «251» -λιγότερο εκεί- και κυρίως στον
ιδιωτικό τοµέα, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την τσέπη των ασθενών,
των οικογενειών τους, την αφαίµαξη, δηλαδή, που υφίστανται. 

Παράλληλα, καθυστερήσεις σηµειώνονται και στα τακτικά πε-
ριστατικά, εγκυµονώντας φυσικά κινδύνους για την υγεία και τη
ζωή, ίσως, των ασθενών. 

Τώρα, πριν µερικούς µήνες και συγκεκριµένα την άνοιξη, µετά
από προσπάθειες που καταβλήθηκαν κυρίως από εργαζόµενους
γιατρούς και άλλους εργαζόµενους φυσικά στον «Ευαγγελισµό»
και αφού εξασφαλίστηκαν όλα τα προαπαιτούµενα σε ό,τι αφορά
το εξειδικευµένο προσωπικό, αλλά και κάποιες υποδοµές που
έλειπαν, για την ανανέωση, λοιπόν, της άδειας λειτουργίας κα-
τατέθηκε ο φάκελος για έγκριση στις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Υγείας. Πέρασαν αρκετοί µήνες από την υποβολή
των σχετικών εγγράφων. Συγκεκριµένα τον Μάιο του 2022 έγινε
η υποβολή αυτών -εξ όσων γνωρίζουµε- και έκτοτε καθυστερεί η
έγκριση της άδειας.

Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι σε τι ενέργειες προ-
χωρήσει, θα προβεί, το Υπουργείο ώστε άµεσα να εγκριθεί η ανα-
νέωση άδειας λειτουργίας του τµήµατος εµβολιασµού του
Νοσοκοµείου «Ευαγγελισµός» και προφανώς να ξεκινήσει απρό-
σκοπτα η λειτουργία του συγκεκριµένου τµήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το θέµα το οποίο

έχει τεθεί είναι πάρα πολύ κρίσιµο και σηµαντικό και, πράγµατι,
για ένα χρονικό διάστηµα λειτούργησε και ο «Ευαγγελισµός» ου-
σιαστικά χωρίς να έχει έγκριση, προκειµένου να κάνει εµβολι-
σµούς. 

Λίγο πολύ τα πραγµατικά γεγονότα τα έχετε αναφέρει, κύριε
Λαµπρούλη. Υπήρξε η διαδικασία, γιατί έπρεπε µια σειρά από έγ-
γραφα τα οποία χρειάζονταν αλλά και πραγµατικές προϋποθέ-
σεις προκειµένου να µπορούν να γίνονται εµβολισµοί. Υπήρξε
καθυστέρηση στο να υποβληθούν όλα αυτά τα στοιχεία και µά-
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λιστα και ένα κοµµάτι λειτουργίας είχε γίνει χωρίς να υπάρχει η
απαιτούµενη άδεια. Στην πορεία εξυπηρετήθηκαν όλα τα περι-
στατικά από τα νοσοκοµεία τα οποία αναφέρατε που κάνουν εµ-
βολισµούς και εξυπηρετήθηκαν στο χρονικό πλαίσιο που ήταν
απαραίτητα. Υπήρξε µία θετική εισήγηση τον Μάιο του 2022 και
ζητήθηκαν κάποια επιπλέον έγγραφα. Αυτά τα έγγραφα, ήδη, πα-
ραδόθηκαν στο ΚΕΣΥ. 

Τον Οκτώβριο, λοιπόν, του 2022, πια, ήταν πλήρης ο φάκελος
στο ΚΕΣΥ. Να σας ενηµερώσω ότι στις 23 Νοεµβρίου από την
Επιτροπή Εµβολισµού του ΚΕΣΥ πέρασε η συγκεκριµένη υπό-
θεση και τώρα αναµένεται να πάει στην Ολοµέλεια για να βγει η
θετική γνωµοδότηση, άρα είµαστε στο τελικό στάδιο προκειµέ-
νου να ολοκληρωθεί η εγκριτική διαδικασία. Ήδη την προηγού-
µενη εβδοµάδα, 23 Νοεµβρίου, η Επιτροπή Εµβολισµού του
ΚΕΣΥ πέρασε τη συγκεκριµένη υπόθεση -αυτό µε ενηµερώνουν
οι υπηρεσίες- και είναι πια να πάει στην Ολοµέλεια. Μόλις βγει
θετική γνωµοδότηση, αυτοµάτως έρχεται στο Υπουργείο και ολο-
κληρώνεται η διαδικασία. 

Άρα, ένα σκέλος που συνδεόταν µε µια δυσλειτουργία ως
προς το κοµµάτι της αδειοδότησης, αυτή τη στιγµή είναι στο τε-
λικό στάδιο. Θεωρούµε ότι τις πρώτες µέρες του Δεκεµβρίου,
δηλαδή µε το περάσει και από την Ολοµέλεια κι έρθει στο Υπουρ-
γείο, θα ολοκληρωθεί η εγκριτική διαδικασία στην οποία αναφέ-
ρεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ο λόγος για τους εµβολισµούς, λοιπόν. Είναι όντως µια επεµβα-
τική µέθοδος, κρίσιµη για την επιβίωση των ασθενών. Έχει κα-
θιερωθεί διεθνώς ως µέθοδος εκλογής για την αντιµετώπιση των
ανευρυσµάτων του εγκεφάλου, αλλά και άλλων ενδοκρανιακών
παθήσεων και φυσικά αποτελεί µέθοδο εκλογής, λόγω των προ-
τερηµάτων αυτής, δηλαδή της µεθόδου της µη τραυµατικής
φύσης της επέµβασης και φυσικά του καλού µακροχρόνιου απο-
τελέσµατος και κυρίως του χαµηλού βεβαίως, ποσοστού επιπλο-
κών. Αυτό για να διευκρινίσουµε τι είναι εµβολισµός και να µην
µπερδεύουµε µε τον εµβολιασµό.

Λαµβάνουµε, λοιπόν, αυτό που είπε ο Υπουργός, δηλαδή µέσα
στον Δεκέµβρη αφού περάσει την ολοµέλεια του ΚΕΣΥ όπου εκεί
είχε «σκαλώσει», επιτρέψτε µου τη λέξη, να αδειοδοτηθεί, να
πάρει την άδεια λειτουργίας το συγκεκριµένο τµήµα και αµέσως
να λειτουργήσει. Αυτό δεν είπατε, κύριε Υπουργέ;

Τώρα εδώ επιτρέψτε µου να πω σε σύντοµο χρόνο ότι βγαί-
νουν ορισµένα συµπεράσµατα µε βάση αυτό το τµήµα, αν θέλετε
τη µονάδα, που συµβαίνει σε όλη τη χώρα, σε αντίστοιχα -όχι αν-
τίστοιχα τµήµατα των εµβολισµών- τµήµατα, κλινικές κατ’ επέ-
κταση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Πέντε χρόνια για να
λειτουργήσει, να µπει, να επαναλειτουργήσει το συγκεκριµένο
τµήµα στον «Ευαγγελισµό». Αντίστοιχες τέτοιες καθυστερήσεις
χρονοβόρες υπάρχουν σε όλα τα νοσοκοµεία µε αρκετά ζητή-
µατα που έχουν να αντιµετωπίσουν τα νοσοκοµεία και δεν λύνον-
ται. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα. Και ερχόµαστε
τώρα, τρία χρόνια µετά, εννοώ από το 2019 και µετά. Το ανα-
φέρω, διότι αυτοί οι οποίοι ανέλαβαν στην ουσία -αντί το κράτος
λέµε εµείς να έχει αναλάβει την πρωτοβουλία από την εποµένη
των προβληµάτων που προέκυψαν το 2017 και να δώσει λύσεις
και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να αποκατασταθεί το πρό-
βληµα που δηµιουργήθηκε και να λειτουργεί αυτό το τµήµα, πα-
ρέχοντας αναγκαίες υπηρεσίες στον κόσµο-, αφέθηκαν στην
καλή -να το πω έτσι- προαίρεση και φυσικά µαχητικότητα, θα
έλεγα -γιατί έτσι µου µεταφέρθηκε και στις συζητήσεις που κά-
ναµε- των ίδιων διευθυντών, γιατρών, προσωπικού προκειµένου
να καταφέρουν να φτιάξουν τον φάκελο, να πιέσουν να γίνουν οι
αντίστοιχες υποδοµές, οι ελλείψεις εν προκειµένω που υπήρχαν
και κυρίως να έρθει προσωπικό στο νοσοκοµείο, για να µπορέ-
σουµε να φτάσουµε σε αυτό το σηµείο, να γίνει ο φάκελος και
να µπορέσει να λειτουργήσει. 

Άρα, λοιπόν, εδώ τώρα φαίνεται και αναδεικνύονται και οι ευ-
θύνες που υπάρχουν στο κράτος-κυβερνήσεις, που απέναντι σε
τέτοια ζητήµατα -και όχι µόνο σε αυτά, αλλά σε γενικότερα ζη-

τήµατα- εν προκειµένω της υγείας θα πρέπει άµεσα να παρεµ-
βαίνουν και να δίνουν λύσεις. Κι αυτό είναι ένα συµπέρασµα που
θα πρέπει να το κρατήσουν και οι εργαζόµενοι εκεί στο νοσοκο-
µείο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα είναι έτσι όπως τα είπατε. Τώρα πια έχουµε

φτάσει σε συγκεκριµένες διαδικασίες για την άδεια. Εγώ θεωρώ,
αν θέλετε, επειδή αναφέρεστε στο κοµµάτι της ευθύνης, το να
λειτουργεί κάτι χωρίς να έχει άδεια καταλαβαίνετε ότι µπορεί να
δηµιουργήσει πολύ σοβαρά προβλήµατα. Και, δυστυχώς, από το
2017 δεν έγινε τίποτα για να λειτουργήσει. Λειτουργούσε ένα
χρονικό διάστηµα, χωρίς να υπάρχει και να έχει ανανεωθεί η
άδεια. Γιατί εδώ ακριβώς µιλάµε, όπως πολύ σωστά περιγρά-
ψαµε και µε την ιδιότητά σας ως γιατρός, ακριβώς για επεµβατι-
κές διαδικασίες που είναι ιδιαιτέρως σηµαντικές, πρέπει να
γίνουν σε συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο και υπάρχει ένα αυ-
στηρό πλαίσιο πρωτοκόλλου για το πώς θα γίνουν και κάτω από
ποιες προϋποθέσεις. 

Από εκεί και πέρα το να βάλετε επί της αρχής ένα θέµα που
έχει να κάνει µε το ότι όπου υπάρχουν παρόµοια περιστατικά είτε
για εµβολισµούς είτε για όλες τις διαδικασίες, θα πρέπει εγκαί-
ρως να κινούνται οι διοικήσεις προκειµένου να ολοκληρώνονται
στο απαιτούµενο χρονικό διάστηµα οι εγκριτικές διαδικασίες -ει-
δικά όταν υπάρχουν εγκριτικές διαδικασίες που λόγω ελέγχων
που πρέπει να γίνουν είναι και χρονοβόρες-. βάζετε κάτι το οποίο
είναι επί της αρχής σωστό. Εγώ αναφέροµαι στο κοµµάτι το συγ-
κεκριµένο, ότι από τη στιγµή που υποβλήθηκε ένας φάκελος ζη-
τήθηκαν όλα τα στοιχεία τα οποία υπήρξαν, ακριβώς επειδή
υπάρχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για να λειτουργήσει η συγκεκρι-
µένη κλινική και να µπορεί να εξυπηρετεί τον κόσµο -υπήρξαν και
παρεµβάσεις στο επίπεδο της επίσπευσης, όχι προφανώς στο
επίπεδο της αξιολόγησης, που είναι καθαρά επιστηµονική διαδι-
κασία-, ολοκληρώθηκε από την επιτροπή και περιµένουµε να πε-
ράσει από την ολοµέλεια. Είµαστε στο τελικό στάδιο και µπορείτε
να το παρακολουθείτε. Όµως, όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, το
οποίο υπήρξε, όλων αυτών των ετών, εξυπηρετήθηκαν τα περι-
στατικά από τα άλλα νοσοκοµεία που λειτουργούν τµήµατα επι-
τυχώς, δεν υπήρξε κανένα πρόβληµα, έγιναν ακριβώς όσες
περιπτώσεις χρειάστηκαν και στον χρόνο που χρειάστηκε, αλλά
αυτό από την άλλη πλευρά δεν δικαιολογεί αυτό το οποίο λέτε.
Μια διαδικασία που έπρεπε να ολοκληρωθεί, έπρεπε να έχει ολο-
κληρωθεί γρήγορα. Ευελπιστούµε τώρα έστω και µε τις καθυ-
στερήσεις που υπήρξαν ότι άµεσα, µε το που περάσει και από
την ολοµέλεια του ΚΕΣΥ και µας έλθει, θα ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την ένατη µε αριθµό 179/17-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξάνδρου (Αλέκου)
Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Άµεση απόδοση ευθυνών για τη βίαιη και αναίτια επίθεση
δυνάµεων των ΜΑΤ σε βάρος φιλάθλων της οµάδας του Άρη». 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Οικονόµου, να σας συγχαρώ και δηµό-

σια, γιατί λειτουργείτε µε θεσµική συνέπεια ως Υπουργός και
προσέρχεστε όταν οι Βουλευτές το ζητούν στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο προκειµένου να απαντήσετε στις επίκαιρες ερωτήσεις
τους. Σε εµένα µόνο έχετε απαντήσει τρεις φορές. Σε αντίθεση
βέβαια, µε τον πολιτικό σας προϊστάµενο, τον κ. Μητσοτάκη, ο
οποίος διά των επιλογών του απαξιώνει τους θεσµούς, εν προ-
κειµένω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, περιφρονώντας ουσια-
στικά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν προσέρχεται στη Βουλή
για να απαντήσει στις τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις στην ώρα
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του Πρωθυπουργού στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, τον Αλέξη Τσίπρα, για ένα θέµα που ταλανίζει τη χώρα και
έχει οδηγήσει σε κρίση της δηµοκρατίας. 

Έρχοµαι στο περιεχόµενο της ερώτησης µου. Οργή και απο-
τροπιασµό προκάλεσε η αναίτια, απρόκλητη και πρωτοφανής σε
βιαιότητα επίθεση των δυνάµεων των ΜΑΤ σε βάρος φιλάθλων
της οµάδας του Άρεως που είχαν ταξιδέψει στην Αθήνα για να
παρακολουθήσουν την ποδοσφαιρική αναµέτρηση της οµάδας
τους µε τον Ατρόµητο που πραγµατοποιήθηκε το Σάββατο 5 Νο-
εµβρίου στο Δηµοτικό Στάδιο Περιστερίου. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, επιτρέψτε µου, τα πρωτοσέλιδα µόνο
για να καταλάβετε τι ακριβώς έγινε. «Θύελλα αντιδράσεων για
την απρόκλητη επίθεση των ΜΑΤ και την αστυνοµική βαρβαρό-
τητα σε βάρος των οπαδών του Άρη στο Περιστέρι κατά την απο-
χώρησή τους» γράφει η εφηµερίδα «METROSPORT», η οποία
είχε την καλοσύνη να φιλοξενήσει και την άµεση παρέµβασή µου
την επόµενη µέρα στον Αρχηγό της Αστυνοµίας, τον κ. Σκούµα,
θέτοντας το ερώτηµα: γιατί και πώς αναίτια, απρόκλητα αυτή η
άσκηση ουσιαστικά αποκρουστικής βιαιότητας, χωρίς καµµία
απολύτως αιτία, χωρίς να υπάρξει απολύτως κανένα επεισόδιο
και, µάλιστα, µία βδοµάδα µετά την παρουσία δεκαεπτά χιλιάδων
φιλάθλων του Παναθηναϊκού στο στάδιο του Βόλου, όπου δεν
άνοιξε µύτη. Και πραγµατικά το χαρήκαµε, το χάρηκαν και αυτοί
και δόθηκε ένα πράσινο φως -για να χρησιµοποιήσω και το σχε-
τικό χρώµα- να µπορούν να µετακινούνται εντός της χώρας,
ελεύθερα και δηµιουργικά και να είναι παρόντες στα γήπεδα. Και
εκεί που δεν προκλήθηκε κανένα επεισόδιο, µεταξύ των φιλά-
θλων, ήρθε αναίτια και απρόκλητα η αστυνοµία να προκαλέσει
τι; «Καταγγελία φίλου του Άρη: Έσπασαν το χέρι του γιου µου.
Δεν ξαναπάω σε εκτός έδρας µατς». Το καταθέτω στα Πρακτικά.
«Ο γιος µου έσπασε το χέρι του και νιώθω τύψεις γιατί εγώ του
είπα να πάµε στο γήπεδο». Γράφει το newsit.gr: «Οπαδοί του
Άρεως ευθύνονται για το ξύλο στο Περιστέρι: Κοπέλα µε σπα-
σµένο χέρι και κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις». Γιατί; Γιατί;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Καταλήγω στα ερωτή-
µατα, γιατί βλέπω τον Πρόεδρο ότι θέλει να ολοκληρώσω.

Η ΕΛ.ΑΣ. ανακοίνωσε στις 6 Νοεµβρίου ένορκη διοικητική εξέ-
ταση για το συµβάν. Σήµερα έχουµε 28 Νοεµβρίου. Είκοσι δύο
µέρες µετά ολοκληρώθηκε η ΕΔΕ, κύριε Οικονόµου;

Και δεύτερον, εντοπίστηκαν από την Υποδιεύθυνση Αθλητικής
Βίας ποινικές ευθύνες για πρόκληση σωµατικών βλαβών, όπως
αποδεικνύεται από το σχετικό οπτικοακουστικό υλικό;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελληνική Αστυνοµία συνιστά

τον κρίσιµο πυλώνα της πολιτείας που διασφαλίζει την ασφάλεια
της ζωής και της περιουσίας όλων των πολιτών, δρα αυστηρά
εντός του προκαθορισµένου πλαισίου του Συντάγµατος και του
υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου, όπως εξάλλου επιβάλλεται σε
µια ώριµη ευρωπαϊκή δηµοκρατία.

Ακριβώς αυτή η σπουδαιότητα της αποστολής της, αυτός ο
ξεχωριστός ρόλος που της έχει επιφυλάξει ο νοµοθέτης στο
πλαίσιο και στην καρδιά της λειτουργίας µιας δηµοκρατικής πο-
λιτείας, καθιστούν επιβεβληµένη όχι µόνο την ύπαρξη αλλά και
την απρόσκοπτη λειτουργία όλων των διαδικασιών εσωτερικού
ελέγχου και λογοδοσίας των Ελλήνων και Ελληνίδων αστυνοµι-
κών. Και έτσι συµβαίνει.

Η Ελληνική Αστυνοµία διαθέτει τα απαιτούµενα αντανακλα-
στικά και τους µηχανισµούς, ώστε να αποµονώσει και να τιµω-
ρήσει όσους αποτελούν δυσάρεστες εξαιρέσεις στη συντριπτική
πλειοψηφία των στελεχών του σώµατος που δίνουν καθηµερινά

µάχη µε τις προκλήσεις της εποχής µας µε ευσυνειδησία και
υψηλό το αίσθηµα καθήκοντος.

Σε ό,τι αφορά τα ειδικότερα ζητήµατα που προκύπτουν από
το περιεχόµενο της υπό συζήτηση επίκαιρης ερώτησης, θα
ήθελα να αναφέρω τα εξής. Οι αρµόδιες υπηρεσίες στο Αρχη-
γείο της Ελληνικής Αστυνοµίας διέταξαν τη Γενική Αστυνοµική
Διεύθυνση Αττικής να εκδώσει διαταγή διενέργειας προκαταρ-
κτικής διοικητικής εξέτασης, συνέπεια σειράς δηµοσιευµάτων
ηλεκτρονικού τύπου που περιήλθαν υπ’ όψιν τους.

Έτσι λοιπόν στις 6 Νοεµβρίου εκδόθηκε η σχετική διαταγή για
τη διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης από τη Γε-
νική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής προκειµένου να διερευνηθεί
η υπό συζήτηση υπόθεση σε βάθος και µε πληρότητα από πει-
θαρχικής πλευράς καθώς και να καταλογιστούν, εφόσον προκύ-
ψουν, ανάλογες πειθαρχικές ευθύνες σε βάρος οιουδήποτε
υπαίτια εµπλεκόµενου αστυνοµικού.

Αρµόδιος για τη διεξαγωγή τής εν λόγω διαδικασίας ορίστηκε
αξιωµατικός της Υποδιεύθυνσης Διοικητικών Εξετάσεων του Επι-
τελείου της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αττικής προκειµέ-
νου να διασφαλιστεί η θεσµική ανεξαρτησία του, ενεργώντος την
εξέταση αστυνοµικού από τον ή τους εµπλεκόµενους στην υπό-
θεση αστυνοµικούς.

Λίγες ηµέρες αργότερα, στις 10 του ιδίου µηνός, η εν λόγω
προκαταρκτική διοικητική εξέταση µετατράπηκε σε ένορκη διοι-
κητική εξέταση και ανατέθηκε πλέον σε ανώτατο αξιωµατικό της
Διεύθυνσης Αστυνοµίας Νοτιοανατολικής Αττικής. Ταυτοχρόνως,
ενηµερώθηκε από την αρµόδια Διεύθυνση Αστυνοµικού Προσω-
πικού του Αρχηγείου η ανεξάρτητη διοικητική αρχή Συνήγορος
του Πολίτη προκειµένου, βάσει του ισχύοντος νοµικού πλαισίου,
να εξετάσει εάν θα επιληφθεί ως Εθνικός Μηχανισµός Διερεύνη-
σης Περιστατικών Αυθαιρεσίας.

Απαντώντας, λοιπόν, στο πρώτο ερώτηµα που τίθεται σας ενη-
µερώνω ότι η ένορκη διοικητική εξέταση βρίσκεται στο στάδιο
της διενέργειας. Συνεπώς η ολοκλήρωσή της επίκειται. Επίσης,
γίνεται πιστεύω εύκολα αντιληπτό ότι κάθε άποψη που µπορεί να
διατυπωθεί περί πειθαρχικών ποινών που τυχόν επιβληθούν συ-
νιστά µια εξωθεσµική παρέµβαση για όποιον επιµένει να την επι-
χειρήσει.

Ως προς το δεύτερο ερώτηµα που τίθεται, και ειδικότερα σχε-
τικά µε το σκέλος της ποινικής διερεύνησης της υπόθεσης, θα
ήθελα να επισηµάνω ότι µεσηµβρινές ώρες της 9ης Νοεµβρίου
µετέβη στην έδρα της Υποδιεύθυνσης Αντιµετώπισης Βίας στους
Αθλητικούς Χώρους της Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής ο νοµι-
κός σύµβουλος της οµάδας του ΑΡΗ και έθεσε υπ’ όψιν της υπη-
ρεσίας βιντεοληπτικό υλικό στο οποίο παρουσιάζονται συγκρού-
σεις αστυνοµικών δυνάµεων µε τους οπαδούς της οµάδας του
ΑΡΗ κατά τη διάρκεια συνοδείας αυτών από αστυνοµικούς της
ΥΑΤ.

Η Υποδιεύθυνση Αντιµετώπισης της Βίας στους Αθλητικούς
Χώρους αµέσως προέβη στη διερεύνηση των καταγγελοµένων,
εντοπίζοντας σε ανοικτές πηγές του διαδικτύου σχετικό βιντεο-
ληπτικό υλικό το οποίο συµπεριελήφθη εντός ψηφιακού δίσκου
αλλά και στην αναζήτηση και συλλογή λοιπού βιντεοληπτικού υλι-
κού από κάµερες ασφαλείας καταστηµάτων που βρίσκονται στη
διαδροµή που ακολούθησαν οι προαναφερθέντες οπαδοί προς
τον σταθµό του µετρό και στην αναζήτηση τυχόν παθόντων φι-
λάθλων της οµάδας του ΑΡΗ.

Εν συνεχεία, διαπιστώθηκαν τα στοιχεία ταυτότητας τριών εκ
των τραυµατισθέντων φιλάθλων της οµάδας του ΑΡΗ και από
τους δύο λήφθηκαν ένορκες καταθέσεις στο πλαίσιο της διενερ-
γηθείσας προανάκρισης.

Αποτέλεσµα των ως άνω επεισοδίων ήταν o τραυµατισµός του
ενός εκ των προαναφεροµένων παθόντων -κάταγµα στον αρι-
στερό καρπό- ο οποίος µετέβη από κοινού µε τον έτερο παθόντα
στο Νοσοκοµείο Νίκαιας «Άγιος Παντελεήµων», όπου υποβλή-
θηκε σε διαγνωστικές εξετάσεις και µετά την παροχή των πρώ-
των βοηθειών, τοποθέτηση νάρθηκα κ.λπ., αποχώρησε, ενώ την
6η Νοεµβρίου µετέβη εκ νέου στο Γενικό Νοσοκοµείο Αθηνών
ΚΑΤ, όπου κατόπιν διαγνωστικών εξετάσεων έλαβε όµοια γνω-
µάτευση και αποχώρησε.

Από την Υποδιεύθυνση Αντιµετώπισης Βίας στους Αθλητικούς
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Χώρους χορηγήθηκε στον συγκεκριµένο παθόντα παραγγελία
προκειµένου να εξετασθεί από την Ιατροδικαστική Υπηρεσία
Αθηνών, αποτελέσµατα της οποίας αναµένει η αρµόδια υπηρεσία
της Ελληνικής Αστυνοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν θέλετε
να συνεχίσετε στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Θα είµαι πολύ σύντοµος µετά, κύριε Πρόεδρε.

Ταυτόχρονα, σχετικά µε τον τρίτο παθόντα, του οποίου ο τραυ-
µατισµός κρίθηκε από το ιατρικό προσωπικό του νοσοκοµείου
στο οποίο µετέβη ότι απαιτούσε συρραφή, επειδή τυγχάνει κά-
τοικος Θεσσαλονίκης, απεστάλη παραγγελία στην Υποδιεύθυνση
Αντιµετώπισης Βίας στους Αθλητικούς Χώρους της Διεύθυνσης
Ασφάλειας Θεσσαλονίκης προκειµένου να τον εξετάσει ενόρκως,
όπως και συνέβη στις 9 Νοεµβρίου 2022.

Την 11η Νοεµβρίου η Υποδιεύθυνση Αντιµετώπισης Βίας στους
Αθλητικούς Χώρους Αττικής υπέβαλε το συλλεγέν προανακριτικό
υλικό στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων Σωµάτων Ασφα-
λείας, της οποίας η εποπτεύουσα εισαγγελέας εφετών αποφά-
σισε ότι η προαναφερόµενη υπηρεσία δεν είχε αρµοδιότητα επ’
αυτού, οπότε και η εν λόγω δικογραφία διαβιβάστηκε εκ νέου
την 15η Νοεµβρίου στην Υποδιεύθυνση Αντιµετώπισης Βίας
στους Αθλητικούς Χώρους, στην υποδιεύθυνση δηλαδή της Ατ-
τικής.

Την επόµενη, δηλαδή στις 16 Νοεµβρίου, η Υποδιεύθυνση Αν-
τιµετώπισης Βίας στους Αθλητικούς Χώρους υπέβαλε την εν
λόγω δικογραφία στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών για τις
δικές της κατά λόγω αρµοδιότητας ενέργειες η οποία και ευρί-
σκεται σε αυτήν έως και σήµερα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, να µου δώσετε τον αντίστοιχο χρόνο για να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν µπο-

ρείτε να απαντήσετε εσείς γιατί είστε ερωτών.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για να απαντήσω σε αυτά

που ανέφερε µε περαιτέρω ερωτήµατα, αν έχετε την καλοσύνη.
Δεν είναι η πρώτη φορά που γινόµαστε µάρτυρες αυτού του

αποκρουστικού αυταρχισµού, κύριε Υπουργέ. Η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση έχει επιδείξει, διά των αστυνοµικών οργάνων, τον ίδιο
αυταρχισµό και στους χώρους των πανεπιστηµίων αλλά και στις
πορείες.

Θα µείνω όµως στο εν λόγω ζήτηµα και δεν θέλω να απαντή-
σετε σε µένα. Θέλω να απαντήσετε σε αυτόν τον δύσµοιρο πα-
τέρα που είχε τη φαεινή ιδέα, στην Ελλάδα, να πάρει τον γιο του
από τη Θεσσαλονίκη και να πάει στο Περιστέρι.

Μίλησε ηχητικά σε όλα τα ραδιόφωνα της Θεσσαλονίκης και
στην Αθήνα. Ακούστηκε και λέει, δεν θα το πω όλο, τέσσερα ση-
µεία µόνο: «Ένας αστυνοµικός µιλούσε στο τηλέφωνο και ήταν
στην αρχή της πορείας. Όταν έκλεισε το τηλέφωνο είπε: «Μάλι-
στα, κύριε διευθυντά, προχωράµε»».

Και ρωτώ εσάς, κύριε Οικονόµου, ψάξατε να δείτε αυτός ο επι-
κεφαλής της πορείας που είπε: «Μάλιστα, κύριε διευθυντά», σε
τι έλεγε «µάλιστα»; Και έλεγε «προχωράµε» σε τι, όταν απρό-
κλητα δεν έσπασαν, δεν ρήµαξαν, δεν φώναξαν, δεν βιαιοπρά-
γησαν; Τους στρίµωξαν σ’ ένα στενό και τους ξυλοφόρτωσαν.
Αναρωτηθήκατε εσείς ως πολιτικός προϊστάµενος των ΜΑΤ:
«Γιατί, βρε παιδιά; Τι λέει εδώ ο πατέρας; Προχωράµε; Σε τι προ-
χωράµε;» 

Και πιο κάτω συνεχίζει: «Όταν φτάσαµε στη γωνία άρχισαν να
µας κτυπούν χωρίς να δοθεί κάποια αφορµή. Δεν έγινε κάτι.» Και
πιο κάτω αναφέρει: «Στο τέλος έχασα λίγο την αναπνοή µου από
τις σπρωξιές που µας έριχναν. Ήταν µια γυναίκα που της είχαν
στρίψει το κεφάλι και δεν µπορούσα να τη βοηθήσω. Πήγαµε σε
ένα ζαχαροπλαστείο και πήραµε πάγο και στη συνέχεια πήγαµε
στο νοσοκοµείο, όπου διαπιστώσαµε πως το παιδί µου είχε κά-
ταγµα».

Κύριε Υπουργέ, ο ελληνικός λαός πληρώνει απ’ τους φόρους
του την Ελληνική Αστυνοµία για να προστατεύει τα παιδιά της,
όχι για να τα δέρνει. Οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν φόρους και

πληρώνουν και την Ελληνική Αστυνοµία για να προστατεύει τους
Έλληνες πολίτες, όχι για να τους δέρνει απρόκλητα. Καταλά-
βατε;

Και σας είπα το περιστατικό µια βδοµάδα πριν, όπου όχι εκατό,
αλλά δεκαεπτά χιλιάδες φίλαθλοι του Παναθηναϊκού µετακινή-
θηκαν στον Βόλο και πραγµατικά το χαρήκαµε όλοι γιατί δεν
άνοιξε ρουθούνι.

Ήταν όλα εξαιρετικά. Ούτε επεισόδια ούτε τίποτα. Μία βδο-
µάδα µετά τι ακριβώς έγινε; Μήπως ήταν επιπλέον αστυνοµικό
έργο και χρειάστηκε να γίνει αυτό, για να αποθαρρυνθούν να µε-
τακινούνται οι επόµενοι πατεράδες, που θα έβαζαν στο µυαλό
τους, να πάρουν τα παιδιά τους και να πάνε να απολαύσουν ένα
ποδοσφαιρικό γεγονός; Μήπως αυτός ήταν τελικά ο στόχος;

Και δεν µου απαντήσατε σε αυτό που σας ρώτησα: Σωµατικές
βλάβες; Ποινικές ευθύνες;

Από ό,τι κατάλαβα, ο κ. Σκούµας, ο Αρχηγός της Αστυνοµίας,
είπε: «Έγινε µια µετακίνηση». Με µια µετακίνηση, τελειώσαµε;
Ξεπλυθήκαµε; Υπάρχουν ποινικές ευθύνες, σωµατική κακοποί-
ηση, κατάγµατα, κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις. Τις περιγράψατε
ο ίδιος στο δελτίο, που µόλις αναφέρατε. Με αυτό, τι θα γίνει;

Σας ρώτησα για την Υποδιεύθυνση Αθλητικής Βίας, γιατί αυτή
είναι διά του νόµου το κεκανονισµένο θεσµικό όργανο να κωδι-
κοποιήσει τις όποιες αναφορές και καταγγελίες.

Λοιπόν, λειτουργήστε λυτρωτικά απέναντι στον πολίτη. Βοη-
θήστε αυτή τη διαδικασία, για να καταλάβει ότι το κράτος δεν
είναι εχθρός, δεν είναι αντίπαλος, δεν είναι «ο δέρνω», αλλά είναι
συµµέτοχος και συµπαραστάτης. Αυτό το στοίχηµα το χάσατε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Δεν θα σχολιάσω τις γενικεύσεις σας κατά των στελε-
χών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θέλω να πιστεύω ότι και εσάς
τον ίδιο δεν σας εκφράζουν, αλλά εν τη ρύµη του λόγου σας και
για να εντυπωσιάσετε γενικεύσατε µε αυτόν τον ανοίκειο τρόπο.

Σε ότι δε, αναφέρεστε στις ποινικές ευθύνες, επιτρέψτε µου
απλώς να υπενθυµίσω ότι τις ποινικές ευθύνες τις καταλογίζουν
τα δικαστήρια.

Κατά συνέπεια η Ελληνική Αστυνοµία ενήργησε τάχιστα, ολο-
κλήρωσε και την ποινική προανάκριση και όπως ανέφερα πριν,
από τις 16 Δεκεµβρίου, η ολοκληρωµένη δικογραφία ευρίσκεται
στα χέρια του αρµόδιου εισαγγελέα, για τις περαιτέρω δικές του
ενέργειες. Κατά συνέπεια είδατε ότι κινηθήκαµε άµεσα, ταχύτατα
και δίχως καµµία προσπάθεια συγκάλυψης, που µε τον άλφα ή
βήτα τρόπο υπαινιχθήκατε.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι γενικά όσοι διατηρούν
ακόµη την ψευδαίσθηση ότι η Ελληνική Αστυνοµία δρα και επι-
χειρεί υπό ένα ιδιότυπο καθεστώς ασυλίας, θα απογοητευθούν
όπου και αν ανήκουν είτε εντός είτε εκτός του Σώµατος. Η Ελλη-
νική Αστυνοµία, όπως τόνισα και στην αρχική µου τοποθέτηση,
διέπεται από πειθαρχία, δοµική επάρκεια και πλαίσιο αυτοελέγ-
χου, διαθέτοντας αποτελεσµατικούς µηχανισµούς λογοδοσίας
για εκείνες τις περιορισµένες αριθµητικά αποκλίνουσες συµπε-
ριφορές, οι οποίες -σας βεβαιώνω- ότι όχι µόνο ελέγχονται, αλλά
και τιµωρούνται παραδειγµατικά. 

Εξάλλου, δεν θα πρέπει να διαφεύγει την προσοχή όλων µας
ότι οι παράµετροι αυτών ακριβώς των µεµονωµένων περιστατι-
κών αστυνοµικής αυθαιρεσίας, οδήγησαν σε αποφάσεις τη ση-
µερινή πολιτική και φυσική ηγεσία, για περισσότερη και πολυ-
επίπεδη εκπαίδευση του προσωπικού του Σώµατος, που βρίσκε-
ται στους δρόµους, ηµέρα και νύχτα, µε προτεραιότητα τα στε-
λέχη Υπηρεσιών Αµέσου Επεµβάσεως και Ανταπόκρισης αλλά
και των δυνάµεων που υπηρετούν στις διευθύνσεις αστυνοµικών
επιχειρήσεων της επικράτειας.

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι διεξάγουµε µια ειλι-
κρινή προσπάθεια, για µία καλύτερη Αστυνοµία, για την προ-
σφορά υψηλότερου επιπέδου υπηρεσιών ασφάλειας σε όλους
τους συµπολίτες µας. 

Αυτή, λοιπόν, τη σπουδαία συλλογική προσπάθεια των στελε-
χών της Ελληνικής Αστυνοµίας, της φυσικής και πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και όλων των υπευ-
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θύνων πολιτικών δυνάµεων του τόπου, όσοι επιχειρούν να την
αµαυρώσουν µέσα από µία ακραία βίαιη ή ανάρµοστη συµπερι-
φορά στο πλαίσιο εκτέλεσης των υπηρεσιακών καθηκόντων
τους, µας βρίσκουν και θα µας βρίσκουν απέναντι και θα λογο-
δοτούν, όπως προβλέπεται από το συντεταγµένο πλαίσιο λει-
τουργίας και δεοντολογίας της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 177/15-11-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Με την από-
φαση του ΥΠΕΝ για την αλλαγή των όρων σύνδεσης των έργων
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ), ολοκληρώθηκε το σκάν-
δαλο της ΝΔ σχετικά µε τον διαθέσιµο ηλεκτρικό χώρο για να
εξυπηρετηθούν επιλεκτικά µεγάλα συµφέροντα».

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχαµε καταθέσει ερώτηση από τις 7 Οκτω-

βρίου στον κ. Σκρέκα -ο οποίος βλέπω ότι σήµερα δεν ήρθε να
απαντήσει, γιατί είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος, το δύσκολο αυτό
ποτήρι θα το αναλάβετε εσείς- για την αλλαγή του καθεστώτος
προτεραιότητας σύνδεσης στο δίκτυο έργων ΑΠΕ, το οποίο έχει
φέρει αναστάτωση και σε απόγνωση σε όλη την εγχώρια αγορά.

Ήταν αντικοινοβουλευτική και αντιδεοντολογική, θα έλεγα, η
συµπεριφορά του κυρίου Υπουργού, αλλά βεβαίως τον καταλα-
βαίνουµε, γιατί είναι πάρα πολύ δύσκολο να τεκµηριώσεις και να
δικαιολογήσεις ένα σκάνδαλο. Γιατί αν δεν είναι σκάνδαλο αυτή
η υπουργική απόφαση εν µέσω δεκαπενταύγουστου που καταρ-
γεί τη χρονική προτεραιότητα, που αποτελεί θεµελιώδες δι-
καίωµα στην αξιοποίηση του ηλεκτρικού χώρου και ποτέ κανείς
δεν τόλµησε µέχρι τώρα να την αλλάξει και µάλιστα χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη της ΡΑΕ.

Έτσι µε το νέο θεσµικό πλαίσιο στα έργα ΑΠΕ αποδίδονται επι-
λεκτικά αυθαίρετα χαρακτηριστικά, όπως µέγεθος, γεωγραφική
διασπορά και αποκτούν προτεραιότητα έναντι άλλων έργων ΑΠΕ
που είχαν σειρά µε το προηγούµενο καθεστώς, ανατρέποντας
αυτό το δικαίωµα για σύνδεση. Δηλαδή έργα που µε το προηγού-
µενο καθεστώς είχαν φτάσει πολύ κοντά στο να συνδεθούν ξαφ-
νικά βρίσκονται στην τελευταία κατηγορία προτεραιότητας, την
έκτη.

Η δε απάντηση του Υπουργού -µε δελτίο Τύπου, βέβαια, απάν-
τησε ότι προτεραιοποιούνται τα µεγάλα έργα- είναι ανεπαρκέ-
στατη. Πρώτον ανά περιφερειακή ενότητα τα όρια ισχύος των
έργων αλλάζουν, δεν είναι σταθερό, δεν ξέρουµε πώς. Υπάρχουν
οµάδες που τα όρια είναι τέτοια, ώστε µόνο ένας έως δύο επεν-
δυτές να έχουν το δικαίωµα να προτεραιοποιηθούν. Συγκεκριµέ-
νες περιοχές στη χώρα µας εξαιρούνται. Δεν ελέγχονται περι-
βαλλοντικά κριτήρια, κριτήρια απόδοσης των έργων, οικονοµικής
φερεγγυότητας, ιδιοκτησιακό καθεστώς επί των εκτάσεων που
θα πραγµατοποιηθούν τα έργα, όροι τελείως αυθαίρετοι που τί-
θενται ανοµοιογενώς και βεβαίως στις τριάντα οκτώ σελίδες της
υπουργικής απόφασης δεν υπάρχει τεκµηρίωση για το ύψος του
ορίου ισχύος ούτε για τα όρια συνολικής  ισχύος ανά περιφέρεια.

Η απόφαση πλήττει εκτός από τους άµεσα ενδιαφερόµενους
επενδυτές και το σύνολο της κοινωνίας, αφού δεν συνάδει ούτε
µε την ενεργειακή δηµοκρατία ούτε µε τον πλουραλισµό των πα-
ραγωγών και τη διασπορά της παραγωγής ενέργειας και προκα-
λεί και στρέβλωση στην αγορά. Εν µέσω ενεργειακής κρίσης
λόγω των ολιγοπωλίων στην ενεργειακή αγορά είναι απαράδεκτο
να ακυρώνονται ώριµα έργα ΑΠΕ.

Σήµερα, αν δεν έχει αλλάξει το καθεστώς, ο ΑΔΜΗΕ θα εξέ-
ταζε µία - µία ανά γεωγραφική περιοχή µε τεχνικά χαρακτηρι-
στικά και θα προχωρούσε µε έναν διαφανή τρόπο στη σύνδεση
των έργων. Εποµένως αυτές οι διατάξεις είναι φωτογραφικές, το
λέει όλη η αγορά, βουίζει η αγορά. Και µάλιστα ο ίδιος ο κ. Κον-
τολέων, ο Πρόεδρος της ΕΒΙΚΕΝ µιλάει για την οµάδα Β, για τα
λεγόµενα PPS, µιλάει για σκανδαλώδη εύνοια σε µεγάλους πα-
ραγωγούς.

Μάλιστα, σας προκαλούµε να δηµοσιεύσετε τη λίστα µε τις δι-
µερείς συµβάσεις που έχουν συναφθεί µε την Ελληνική Βιοµη-

χανία, γιατί εµείς γνωρίζουµε ότι ενάµισι GW που διαθέσατε έχει
καλυφθεί ήδη από ενδοοµιλικές συµβάσεις µε καθετοποιηµένες
εταιρείες. Το σκάνδαλο, όµως, ξεκίνησε από το 2020 µε τη «φού-
σκα»...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ πολύ να ολοκληρώσετε. Θα συνεχίσετε στη δευτερολογία
σας.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Και έτσι έχει δηµιουργηθεί ένα
αδιέξοδο σε ολόκληρο τον κλάδο µε τεράστια ποσά σε εγγυητι-
κές ακόµη και για αιτήµατα µικροεπενδυτών και αγροτών, τα
οποία πιθανότατα πια δεν θα εξεταστούν µετά την περιβόητη
αυτή υπουργική απόφαση. Τζάµπα δηλαδή κουράστηκαν.

Και γι’ αυτό ρωτάµε: Με ποιο γνώµονα χωρίς διαβούλευση
στις 12 Αυγούστου θεσπίστηκαν κριτήρια µεγέθους και κόφτες
που διαχωρίζουν ουσιαστικά τα χλωρά µε τα ξερά έργα ΑΠΕ; Και
αφού γνώριζε η Κυβέρνηση ότι αποµένει ελάχιστος διαθέσιµος
ηλεκτρικός χώρος, γιατί οδήγησε τον κλάδο των ΑΠΕ σε µια
ακόµα υπερθέρµανση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι στον χώρο της

ενέργειας τα πράγµατα δεν είναι κανονικά. Θα έλεγα ότι είναι
έκτακτα, τα ζούµε άλλωστε µε όλες τις παρενέργειες για αρκετό
διάστηµα και έχουν δηµιουργήσει πολλές πιέσεις στην κοινωνία.

Ακριβώς επειδή είναι έκτακτες καταστάσεις, γι’ αυτόν τον λόγο
και επειδή θέλουµε να καλύψουµε ανάγκες για λόγους ασφά-
λειας της ίδιας της κοινωνίας, αλλά και της λειτουργίας όλων των
δραστηριοτήτων θέλουµε στον συντοµότερο δυνατό χρόνο να
καλύψουµε όσο γίνεται µεγαλύτερες και περισσότερες από τις
ανάγκες µας.

Γι’ αυτό και σε ό,τι αφορά την χρονική προτεραιότητα, σύµ-
φωνα µε τον χρόνο υποβολής του αιτήµατος ή της έγκρισης, δεν
µπορούµε να ανταποκριθούµε σε αυτόν τον ρόλο, σε αυτόν τον
στόχο κάτω από αυτές τις συνθήκες.

Ξέρετε, για παράδειγµα, επειδή το έχετε αναφέρει και εσείς
και είναι αλήθεια, ότι αν µετρήσουµε τις άδειες παραγωγής και
βεβαιώσεις παραγωγού, είναι πολλαπλάσια αυτά τα οποία ως αι-
τήµατα έχουν δροµολογηθεί σε σχέση µε τους στόχους που
έχουµε και την κάλυψη των αναγκών. Αλλά, είναι εξίσου αλήθεια
ότι από τη στιγµή εκείνη της υποβολής της αίτησης και της βε-
βαίωσης παραγωγού µέχρι να φτάσουµε στην κατασκευή του
έργου και τη σύνδεση στο δίκτυο ο δρόµος είναι µακρύς. Και ξέ-
ρετε ότι στον δρόµο αυτό πολλές από τις αιτήσεις που έχουν
πάρει έγκριση κατ’ αρχάς είτε δεν έχουν προχωρήσει για λόγους
έλλειψης πόρων του ίδιου του παραγωγού είτε -είναι πολύ ση-
µαντικό- γιατί στη φάση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, που
είναι η πιο κρίσιµη φάση για να αξιολογηθούν αυτές οι προτά-
σεις, δεν πληρούν τα περιβαλλοντικά κριτήρια για την κατασκευή
αυτών των έργων.

Άρα σε σχέση µε το αρχικό αίτηµα µέχρι τον τελικό στόχο που
θέλουµε να υπηρετήσουµε υπάρχει µεγάλη αβεβαιότητα κάτω
από συνθήκες έκτακτες, που θα θέλαµε χθες να καλύπτουµε
όλες τις ανάγκες -και όχι µόνο εµείς- από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας.

Κάτω από αυτά τα χαρακτηριστικά, λοιπόν, και θέλοντας γρή-
γορα να καλύψουµε ανάγκες ερχόµαστε και λέµε να πάµε να πά-
ρουµε χίλιους µικρούς ή να πάρουµε έναν; Το λέω ενδεικτικά
-µην παρεξηγηθώ κιόλας- από πλευράς ταχύτητας δικτύου και
κάλυψης αναγκών. Να πάµε στις περιοχές που τελούν υπό απο-
λιγνιτοποίηση, για να καλύψουµε ανάγκες και στόχους που έχουν
δροµολογηθεί; Να καλύψουµε γεωγραφικά, για παράδειγµα, την
Ελλάδα και να µην εστιάσουµε µόνο σε µια περιοχή;

Τα ερωτήµατα βεβαίως είναι και απάντηση ταυτόχρονα στον
προβληµατισµό που βάλατε για την χρονική προτεραιότητα.

Να πάµε στις παραµεθόριες περιοχές να ενισχύσουµε για λό-
γους εθνικούς και λόγους ασφαλείας; Να πάµε στις βιοµηχανίες,
για να µπορέσουν να σταθούν όρθιες και να τις στηρίξουµε εκεί
που υπάρχουν;
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Η χρονική προτεραιότητα από µόνη της δεν µπορεί να καλύψει
όλες τις ανάγκες. Και αν αυτές οι αιτήσεις σε σχέση µε τους εθνι-
κούς στόχους και τις ανάγκες λειτουργίας που υπάρχουν δεν κα-
λύπτονται από πλευράς χρονικής προτεραιότητας, πώς θα
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε;

Αυτοί είναι µερικοί από τους προβληµατισµούς που οδήγησαν
στην απόφαση που αναφερθήκατε. Και βεβαίως, ο στόχος είναι
γι’ αυτούς οι οποίοι µε άδεια και µε τη νόµιµη διαδικασία φτάνουν
στο τέλος η πολιτεία να διασφαλίζει και το δικαίωµα -γιατί αυτός
έχει ξοδέψει χρήµατα µέχρι να φτάσει εκεί- της δυνατότητας
σύνδεσης.

Δεν θα πάρω περισσότερο χρόνο. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκληρώσω στη δευτερολο-

γία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, µάλλον δεν µε

καταλάβατε.
Εσείς πώς γνωρίζετε ποιοι επενδυτές είναι αυτοί που µπορούν

να τελειώσουν τα έργα και τους φωτογραφίζετε εκ των προτέ-
ρων και τους δίνετε προτεραιότητα σύνδεσης; Γιατί περί αυτού
πρόκειται. Πρώτον.

Δεύτερον. Αν υπήρχε θέµα φερεγγυότητας, θα έπρεπε να εν-
σωµατωθεί στα κριτήρια -αναφέραµε µερικά κριτήρια- και όχι να
αυξάνουν οι εγγυητικές. Γιατί ξέρετε, εκτός από εµπόριο αδειών,
υπάρχει και το εµπόριο των εγγυητικών. Δεν είναι µέτρο αυτό
που διασφαλίζει. 

Κατά τη γνώµη µας, αλλά και κατά τη γνώµη της αγοράς, µοι-
ράζετε τα δίκτυα στους εκλεκτούς. Είπαµε ότι όλη η αγορά βουί-
ζει. Κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό σας και σε συνέδρια
καυχιέστε τάχα για µεγάλο επενδυτικό ενδιαφέρον, αλλά αυτό
συνεχώς αποµειώνεται.

Ποιος επενδυτής µπορεί να θέλει να επενδύσει σε µια χώρα
που δεν τηρεί τις δεσµεύσεις της, που κάνει εκ των υστέρων ανα-
δροµικά new deal, που δεν έχει δικαιοσύνη και διαφάνεια και δεν
τηρεί τα συµπεφωνηµένα; Είναι πολύ µεγάλη πληγή για την ει-
κόνα της χώρας, αφ’ ενός.

Αφ’ ετέρου, πολύ γενικές απαντήσεις. Οι ερωτήσεις είναι πολύ
συγκεκριµένες. Γιατί αλλού τα όρια είναι πενήντα, αλλού εκατό
και αλλού τριακόσια, αν όχι για να φωτογραφίσουµε συγκεκρι-
µένους επενδυτές; Δεν εξηγούνται αυτά. 

Εσείς σωστά το είπατε ότι πρέπει να υπάρχουν κριτήρια για
να γίνονται τα έργα. Δεν τα βλέπουµε, όµως, αυτά να τηρούνται
και δεν υπάρχουν. Διαβάσαµε την απόφαση. Ανάλογα µε την πε-
ριοχή αλλού είναι πενήντα, αλλού εκατό. Αλλού αθροίζονται τα
έργα ενός επενδυτή προκειµένου να πάρει προτεραιότητα,
αλλού δεν ισχύει αυτό.

Επίσης, πολλές περιοχές –εγώ ήµουν στα Γρεβενά τις προάλ-
λες και διαµαρτυρήθηκαν εκεί- εξαιρούνται. Δεν παίρνουν εκεί,
δεν συνδέονται. Δεν ξέρω γιατί. Βεβαίως, οι λιγνιτικές –αυτό µας
έλειπε- έχουν καταστραφεί.

Πολλά είναι τα αναπάντητα ερωτήµατα για τους χιλιάδες µι-
κρούς, µεσαίους και µεγάλους επενδυτές που ωρίµαζαν έργα επί
δεκαετίες µε τεράστια έξοδα και πλέον δεν έχουν τη δυνατότητα
να υλοποιήσουν τις επενδύσεις τους. 

Το διαφορετικό µοντέλο, στο οποίο εµείς συνεχίζουµε και λέµε
και επιµένουµε, είναι ότι χρειάζονται κάποια µεγάλα έργα ΑΠΕ,
αλλά χρειάζεται το υπόλοιπο να µοιραστεί σε µικρότερα και πολύ
µικρά έργα ΑΠΕ για ενεργειακή δηµοκρατία, για πλουραλισµό
στην παραγωγή και τη διασπορά. Αυτό είναι το µοντέλο της πρά-
σινης µετάβασης που ακολουθούν οι πολιτισµένες χώρες. Δεν
µοιράζουµε εποµένως τον ηλεκτρικό χώρο. Και το αναφέρατε κι
αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Δεν έφταναν όλα αυτά, δηµιουργήσατε τη µεγαλύτερη φού-
σκα που έχουµε δει ποτέ στον κλάδο της ενέργειας: Εκατό GW
βεβαιώσεις –το είπατε και εσείς- σε παραγωγούς σε ένα δίκτυο
που δεν είναι ικανό να καλύψει ούτε το 10% αυτών των αιτήσεων.
Γιατί το αφήσατε να γίνει αυτό; Κάποιοι µπήκαν και συνέχισαν
και έβγαζαν άδειες και πλήρωναν εγγυητικές και πλήρωναν νοί-

κια. Γιατί έγινε αυτό, που έγινε µε τον νόµο του κ. Χατζηδάκη βε-
βαίως; Και χρεώσατε εποµένως τους παραγωγούς µε 1,75 τις εγ-
γυητικές, ενώ οδηγήσατε τη χώρα συγχρόνως στη µεγαλύτερη
ενεργειακή κρίση της ιστορίας της. Αυτή είναι η κατάσταση.

Θα πω και δυο κουβέντες για τις ΑΠΕ, γιατί πολύ συχνά σας
ακούµε να µιλάτε γι’ αυτές. Και φαντάζοµαι ότι στη δευτερολογία
σας µπορεί να αναφερθείτε.

Αυτά τα έργα που καµαρώνετε και τα οποία εγκρίνονται σή-
µερα είναι έργα τα οποία έχουν λάβει λειτουργική ενίσχυση από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήδη από το 2018. Τα έργα ΑΠΕ από
το 2018 µέχρι και σήµερα, αλλά και µέχρι το 2023 είναι πάνω από
τρία Giga. Είναι αυτοί οι διαγωνισµοί που έκανε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ.

Η πραγµατικότητα είναι ότι επτακόσια MW µόνο έγιναν επί
Νέας Δηµοκρατίας, επειδή εδώ και τρεισήµισι χρόνια έχετε κάνει
µόνο δύο διαγωνισµούς για νέα έργα και οι διαγωνιστικές διαδι-
κασίες έµειναν παγωµένες για δύο χρόνια. Αυτή είναι η επιτυχία
σας.

Και βεβαίως, επειδή πάλι φοβάµαι ότι θα αναφερθείτε και το
ακούµε πολύ συχνά και λέτε «τι παραλάβαµε και προχωρήσαµε»,
εγώ θα πω τι παρέλαβε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Σχεδόν
ανύπαρκτη ανάπτυξη των ΑΠΕ την περίοδο 2013-2015, ένας δια-
λυµένος κλάδος, µε την αναστολή διαδικασίας αδειοδότησης για
φωτοβολταϊκά.

Το 2014 έχουµε ένα αναδροµικό new deal που οδηγεί χιλιάδες
επενδυτές σε αδιέξοδο και αποθαρρύνει βεβαίως τους νέους.
Υπερθερµαίνεται βέβαια η αγορά. Αφήσατε έλλειµα 800 εκατοµ-
µύρια ευρώ στον ειδικό λογαριασµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …και αυξήσατε βεβαίως το
ΕΤΜΕΑΡ, που επιβαρύνει όλους τους καταναλωτές. 

Εποµένως εδώ, κύριε Υπουργέ, απαντήσεις συγκεκριµένες για
τα κριτήρια της επιλογής αυτής δεν έχω ακούσει και πολύ φοβά-
µαι ότι δεν θα ακούσω και δεν θα ακούσουν κυρίως οι χιλιάδες
επενδυτές.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι τα µεγάλα έργα όσο µε-

γαλύτερα είναι δεν τελειώνουν στον χρόνο µιας διακυβέρνησης.
Θέλει δουλειά πολλή και µπορεί να εναλλάσσονται και περισσό-
τερες κυβερνήσεις.

Σε ό,τι αφορά τα συγκεκριµένα, έχω έναν πίνακα εδώ για το
ποια είναι τα σύνολα κατ’ έτος. Πριν από το 2010 -αναφέροµαι
στα µικρά υδροηλεκτρικά, ΣΗΘΥΑ, φωτοβολταϊκά και αιολικά-
ήταν χίλια τριακόσια σαράντα εννέα MW. Δεν θα τα διαβάσω όλα
για δέκα χρόνια, για να µην καθυστερήσω. Από το 2010 µέχρι το
2012 από τα τριακόσια ογδόντα πέντε ανέβηκε στα οκτακόσια
τριάντα επτά MW. Το 2013 στα χίλια δέκα επτά MW. Το 2014
εκατό σαράντα εννέα, το 2015 εκατό εβδοµήντα δύο, το 2016
διακόσια τριάντα εννέα, το 2017 διακόσια ογδόντα οκτώ, το 2019
εννιακόσια δεκατρία, το 2020 εννιακόσια εβδοµήντα επτά, το
2021 χίλια εκατό τριάντα ένα, το 2022 χίλια επτακόσια είκοσι MW.
Συνολικά δέκα GW και κάτι.

Αν είχαµε καλύψει όλες τις ανάγκες από πλευράς ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας και αν είχαµε τα δίκτυα αυτό που παρά-
γουµε ή θέλουµε να παραγάγουµε ως ενέργεια να µπορούµε και
να το µεταφέρουµε στον τελικό καταναλωτή, δεν θα συζητού-
σαµε σήµερα. Αυτό, όµως, είναι το στοίχηµα και κάτω από συν-
θήκες έκτακτες, δύσκολες που ενίοτε γίνονται και επικίνδυνες.
Γι’ αυτό και σε όλα τα πεδία είναι σε εξέλιξη και στο επίπεδο της
παραγωγής ενέργειας των παραγωγών.

Αναφέρθηκα πριν ότι σε σχέση µε το αρχικό αίτηµα µέχρι την
τελική ωριµότητα- δυνατότητα να φτιάξει κάποιος το έργο και να
περιµένει να συνδεθεί στα δίκτυα, είναι πολύ µικρότερο, γι’ αυτό
είναι και πολλαπλάσιος ο αριθµός των αιτήσεων σε σχέση µε το
αποτέλεσµα, µε αβεβαιότητα και µε ρευστότητα, σε µια περίοδο
που υπάρχουν έκτακτες ανάγκες και έκτακτες πραγµατικά συν-
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θήκες που αλλάζουν κάθε µέρα.
Βλέπουµε όλοι µας και όχι µόνο στο θέµα της παραγωγής,

αλλά και στο θέµα της µεταφοράς, την ασφάλεια στη µεταφορά
της ενέργειας. Γι’ αυτόν τον λόγο και η πιο ασφαλής παραγωγή,
το ξέρετε κι εσείς, το ξέρουµε όλοι, είναι οι ανανεώσιµες πηγές
που έχουν πολύ λιγότερους κινδύνους και στα εθνικά όρια. Υπο-
νοώ αυτά τα οποία ζούµε αυτή την περίοδο. Γι’ αυτόν τον λόγο
λέω ότι σε σχέση µε εκείνο που θέλουµε εξελίσσονται τα έργα
παραγωγής ολοκλήρωσης, εκσυγχρονίζονται, προστίθενται στα
δίκτυα οι δυνατότητες αυτή η ενέργεια που παράγεται να µπορεί
να µεταφερθεί για να φτάσει στον τελικό καταναλωτή. Γι’ αυτό
και γίνονται πάρα πολλά έργα αυτή την περίοδο στο επίπεδο των
δικτύων µε δυνατότητα µεταφοράς.

Βεβαίως και η αποθήκευση είναι ένα άλλο ένα µείζον θέµα,
διότι ειδικά οι ανανεώσιµες πηγές δεν είναι σταθερής παροχής
ενέργειας, όταν φυσάει και όταν έχουµε ήλιο, οι ανάγκες, όµως,
είναι συνεχείς και διαρκείς. Γι’ αυτό και το θέµα αποθήκευση
είναι ένα άλλο κρίσιµο κοµµάτι.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Και δεν κάνατε τίποτα. Ούτε θε-
σµικό πλαίσιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όχι, αγαπητή συνάδελφε. Γίνονται πολλά. Ακούστε
µε. Γίνονται πολλά γιατί όλα αυτά αναδείχθηκαν ξαφνικά γιατί
δηµιουργήθηκαν αιτίες και εκρήξεις. Οι αλλαγές που εξελίσσον-
ται, ειδικά µετά τον πόλεµο στην Ουκρανία και την εισβολή της
Ρωσίας, στο θέµα της ενέργειας είναι τεκτονικές και στον τρόπο
παραγωγής και στον τρόπο µεταφοράς και στον τρόπο κατανά-
λωσης.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Για την υπουργική δεν µου απαν-
τάτε. Είναι σκάνδαλο η υπουργική. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε µε. Τα λέω αυτά γιατί έχουν σηµασία ως
προς τις συνθήκες και τρέχουν. Κατανοώ και τον προβληµατισµό
και την αγωνία, αλλά να ξέρετε ότι η αγωνία είναι από όλους µας
για το αποτέλεσµα γιατί από εκεί τελικά κρίνεται ο καθένας.

Θέλω να σας πω ότι ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους και για
λόγους ενεργειακής δηµοκρατίας -που συµφωνώ και αναφερθή-
κατε πριν- τα 2,5 GW από τον στόχο των 28 GW µέχρι το 2030
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας θα διατεθούν και για φωτο-
βολταϊκά στις στέγες και για φωτοβολταϊκά σε επιχειρήσεις, βιο-
µηχανίες κ.λπ., ακριβώς για να καλύψουν ένα µεγάλο κοµµάτι
του ενεργειακού κόστους το οποίο αλληλοεπιδρά σε όλες τις
δραστηριότητες και κατ’ επέκταση και στα προϊόντα και στη δια-
τροφή. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι σε ό,τι αφορά τις ενεργειακές κοι-
νότητες, και εκεί δίνεται ειδική αναφορά-κατεύθυνση και στην
περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, αλλά και σε άλλες περιοχές. 

Με δυο λόγια κλείνοντας -και συγγνώµη για την καθυστέρηση,
κύριε Πρόεδρε- θέλω να πω ότι επειδή υπάρχουν όλοι αυτοί οι
προβληµατισµοί που αναφέρετε και εσείς, επειδή υπάρχει έν-
ταση στη ζήτηση, αλλά και στην παραγωγή, το κρίσιµο είναι να
τα διαχειριστούµε όλα αυτά όσο γίνεται πιο υπεύθυνα και απο-
τελεσµατικά και γρήγορα, µε στόχο όποιος ξοδεύει να είναι µε
ευθύνη της πολιτείας που του δίνει το δικαίωµα να εξελίξει τη
δραστηριότητά του. Είναι υποχρέωση της πολιτείας να έχει και
τα συστήµατα για να µπορέσει να συνδέσει, αλλά και να απορ-
ροφήσει από την άλλη πλευρά όλη την ενέργεια από αυτούς
τους παραγωγούς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, ελπίζω να προχωράµε και το θέµα του καταδυτικού
πάρκου του Τυρού. Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε, εδώ µας
δίνεται η δυνατότητα να ρωτάµε και για τα θέµατα της Αρκαδίας. 

Και συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 191/21-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μα-
ζικές απολύσεις από την εργολάβο εταιρία «Eldimac» στο µεταλ-
λείο Ολυµπιάδας στη Χαλκιδική».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα έχουν πραγµατοποιηθεί και επίσηµα
πλέον οι απολύσεις των δύο εργαζοµένων από το µεταλλείο
Ολυµπιάδας της «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» και οι οποίοι εργάζον-
ται στην εργολάβο εταιρεία «Eldimac». Το λέµε αυτό γιατί στη
συζήτηση της επίκαιρης που κάναµε στις 16 Σεπτεµβρίου 2022
ο Υφυπουργός Εργασίας προσπαθώντας να δικαιολογήσει την
αδράνεια της Κυβέρνησης να προστατεύσει τους εργαζόµενους,
τους απολυµένους είπε ότι ο έλεγχός του ΣΕΠΕ και το Υπουρ-
γείου Εργασίας είναι ότι σε καµµία από τις υπηρεσίες δεν έχει
φτάσει µέχρι σήµερα ούτε καταγγελία συµβάσεων εργασίας
ούτε αίτηµα περί οµαδικών απολύσεων ώστε να τεθεί σε εφαρ-
µογή η διαδικασία που προβλέπει ο νόµος. 

Να τονίσουµε ότι οι εν λόγω εργαζόµενοι εκτελούσαν µια
κύρια συνεχή παραγωγική δραστηριότητα στο µεταλλείο που
έχει να κάνει µε την ανάπτυξη των υπόγειων στοών και όχι κάποια
συµπληρωµατική ή προσωρινή εργασία η οποία έλαβε τέλος.
Παρ’ όλα αυτά, η «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» είχε αναθέσει τη συγ-
κεκριµένη εργασία σε έναν εκ των εργολάβων της. 

Το γεγονός ότι η συγκεκριµένη δραστηριότητα συνεχίζεται σή-
µερα υπό την ίδια την «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» αποδεικνύει την
αναγκαιότητα της συγκεκριµένης εργασίας, αλλά και το γεγονός
ότι εξαρχής οι απολυµένοι θα έπρεπε να απασχολούνται από την
ίδια την «Ελληνικός Χρυσός». 

Να σηµειωθεί πως όταν υπογράφηκε στις 5 Φεβρουαρίου 2021
η τροποποίηση της σύµβασης µε την «Ελληνικός Χρυσός» για τα
µεταλλεία Κασσάνδρας της Χαλκιδικής, η Κυβέρνηση µέσω του
αρµόδιου Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας πανηγύριζε
τότε δηλώνοντας ότι «µε βάση αυτή τη νέα συµφωνία θα έχουµε
περισσότερες θέσεις εργασίας, µε την τροποποίηση της σύµβα-
σης από τις χίλιες εξακόσιες πενήντα θέσεις εργασίας που σή-
µερα υπάρχουν, σε πλήρη ανάπτυξη θα έχουµε συνολικά περισ-
σότερες από τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας». 

Την ίδια ώρα η «Ελληνικός Χρυσός» ανακοίνωσε την έγκριση
νέας χρηµατοδότησης ύψους 680 εκατοµµυρίων ευρώ από ελ-
ληνικές τράπεζες για την ανάπτυξη του έργου στις Σκουριές Χαλ-
κιδικής και ενώ τα µεταλλεύµατα που εξελίσσονται στα µεταλ-
λεία Κασσάνδρας πωλούνται πλέον σε τιµές ρεκόρ, οι ενενήντα
δύο εργαζόµενοι και οι οικογένειές τους βρίσκονται στον δρόµο
µη γνωρίζοντας αν και πώς θα ανταποκριθούν στο ολοένα και
αυξανόµενο κόστος ζωής. 

Οι αόριστες υποσχέσεις της «Ελληνικός Χρυσός» για µελλον-
τική πρόσληψη ορισµένων από τους εκατό αυτούς απολυµένους
εργαζόµενους στο έργο των Σκουριών δεν µπορούν να αποτελέ-
σουν ούτε στο παραµικρό τη λύση στο πρόβληµα που αντιµετω-
πίζουν.

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα
θα λάβει η Κυβέρνηση ώστε οι προαναφερόµενοι ενενήντα δύο
απολυµένοι να προσληφθούν µε ευθύνη της «Ελληνικός Χρυσός
Α.Ε.».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μία γρήγορη απάντηση κατ’ αρχάς στο θέµα που θέσατε και

στην περιοχή σας. Έχουµε στείλει στα συναρµόδια Υπουργεία
και τις υπηρεσίες για να πάρουµε εγκρίσεις για τον αποχαρακτη-
ρισµό και παράλληλα εγκρίσεις για τον εκ νέου χαρακτηρισµό
σε συνεργασία µε τον Δήµο Νότιας Κυνουρίας. Άρα είναι σε εξέ-
λιξη. Βρήκαµε, λοιπόν, αποδέκτη και εξελίσσεται, όπως έχει εξε-
λιχθεί και για κάτι ανάλογο στην Κρήτη, το πρώτο καταδυτικό
που έχει γίνει. Άρα είµαστε σε καλό δρόµο και θα µπορούµε να
ενηµερώνουµε για την εξέλιξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Σε ό,τι αφορά την ερώτηση του αγαπητού συναδέλ-
φου, σίγουρα δεν είµαι ο πιο κατάλληλος να απαντήσω για τα
εργασιακά. Όµως αυτά στα οποία αναφερθήκατε, αναφέρονται
και σε έργα που εξελίσσονται στην «Ελληνικός Χρυσός».

Θέλω να σας πω ότι η εργολαβική εταιρεία «Edilmac» η οποία
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κατασκευάζει τα έργα υποδοµής και πιο συγκεκριµένα σε ό,τι
αυτό αφορά σε αυτό το οποίο αναφέρεστε ως έργο και µε τη
σύµβαση ορισµένου χρόνου που υπάρχει ή που υπήρξε αλλά
έληξε, ήταν να κατασκευάσει φρέατα αερισµού για το µεταλλείο
της Ολυµπιάδας. Συγκεκριµένα, ήταν δεκαεννέα προβλεπόµενα
φρεάτια για τη δηµιουργία ενός υπόγειου συστήµατος για να
µπορέσει µετά να λειτουργήσει η µονάδα και να λειτουργήσει το
µεταλλείο. 

Άρα δεν είναι η λειτουργία της «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.», αλλά
κατασκευή έργων υποδοµής για να µπορέσει να λειτουργήσει η
«Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.».  Και αυτό έχει ανατεθεί σε ιδιωτική
εταιρεία για να κατασκευάσει το έργο. 

Η εταιρεία ολοκλήρωσε το έργο της. Υπήρξαν πράγµατι απο-
λύσεις και θα αναφερθώ σε αυτό από τα στοιχεία που µου έχουν
δώσει για να σας ενηµερώσω. 

Θέλω µόνο να σας πω ότι είναι άλλο θέµα το ποιος κατασκευά-
ζει έργα υποδοµής για να λειτουργήσει µια επένδυση, µια επιχεί-
ρηση και είναι ένα πρόσθετο θέµα η επιχείρηση η ίδια όταν
ξεκινήσει να λειτουργεί ποιους εργαζόµενους είχε και αν προ-
σθέτει ή αφαιρεί και αν έχει υποχρέωση για το ένα και για το
άλλο. Αυτό στο οποίο αναφέρεστε ανήκει ως έργο υποδοµής
στην εταιρεία την ιδιωτική. 

Και σε ό,τι αφορά το θέµα της χρηµατοδότησης από τις τρά-
πεζες για την  «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» -που πράγµατι έχει ζη-
τήσει και τραπεζικό δανεισµό- και έχει δεσµευθεί για πρόσθετες
προσλήψεις και όχι για απολύσεις σε σχέση µε το προσωπικό και
τους εργαζόµενους στην παραγωγή και στη λειτουργία της µο-
νάδας, αυτό δεν αλλάζει και απαγορεύεται να τα αλλάξει και είναι
δεσµευµένη να το τηρήσει, αυξάνοντας και θέσεις εργασίας στη
φάση παραγωγής, όχι έργων υποδοµής της ίδιας της εταιρείας. 

Αυτά κατ’ αρχάς. Θα αναφερθώ και στα εργασιακά, όπως τα
είπα, από την επιθεώρηση εργασίας, για το πού ακριβώς βρίσκε-
ται. Αλλά ήθελα να αναφέρω εκ των προτέρων ότι η εταιρεία και
η «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» έχει υποχρέωση µε τα νέα έργα που
θα εκτελέσει, να αυξήσει το προσωπικό και όχι να το ελαττώσει,
πολύ περισσότερο απαγορεύεται να απολύσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Μάλλον δε θα µείνουµε ικανοποιηµέ-
νοι, όπως ο κύριος Πρόεδρος, από την απάντηση.

Αλλά, κύριε Υπουργέ, πρέπει να θυµίσουµε ότι πρόκειται για
µια σύµβαση, το πλαίσιο πάνω στο οποίο εργάζονται οι εργαζό-
µενοι, κατά τη γνώµη µας -έχουµε αναφερθεί ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα- ληστρικού χαρακτήρα µεταξύ του δηµοσίου και της εται-
ρείας «Ελληνικός Χρυσός» µε εν κρυπτώ διαβουλεύσεις. Την
υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις άσχετα από τις κοκοροµαχίες
τώρα. Το ζουµί της είναι η παραχώρηση µεταλλευτικών δικαιω-
µάτων στο πλουσιότατο µεταλλευτικό πεδίο της Χαλκιδικής µε
αποθέµατα χρυσού και άλλα µέταλλα, όπως χαλκό, που οι τιµές
τους έχουν εκτοξευθεί. Πρόκειται για έγκληµα κατά τη γνώµη
µας παράδοσης ενός κρίσιµου και µη ανανεώσιµου ορυκτού
πόρου σε επιχειρηµατικά συµφέροντα που στα χέρια του λαού
µας θα έδινε µεγάλη δύναµη στη χώρα µας, στο διεθνές εµπόριο
και τις διεθνείς συναλλαγές. 

Προκλητικά η σύµβαση προβλέπει ρήτρες αποζηµίωσης της
εταιρείας από το δηµόσιο, ενώ καµµία ευθύνη δεν αναγνωρίζει
στην εταιρεία. Η επιχείρηση βάσει της σύµβασης έχει τον έλεγχο
του υδροφόρου ορίζοντα όλης της περιοχής και λειτουργεί χώρο
υγειονοµικής ταφής επικίνδυνων και τοξικών αποβλήτων πάνω
σε ενεργό σεισµικό ρήγµα. Έχουν εκφράσει τις ανησυχίες τους
οι επιστήµονες.

Εσείς όµως τότε για να συσκοτίσετε όλα αυτά, βάλατε µπρο-
στά αυτό το παραµύθι της δηµιουργίας θέσεων εργασίας και µά-
λιστα διπλασιασµό τους από χίλιες πεντακόσιες σε τρεις
χιλιάδες, όπως είπαµε, ενώ είχαµε επισηµάνει τότε στη συζήτηση
για τη σύµβαση ότι δεν υπάρχει καµµία πια τέτοια δέσµευση και
θα έπρεπε ουσιαστικά να προστεθεί. Αλλά ούτε καν εγγύηση για
τη διατήρηση των υφιστάµενων θέσεων εργασίας, κύριε Υπουρ-
γέ, δεν υπάρχει. Γενική είναι η αντιµετώπιση. 

Μιλάτε όπου βρεθείτε και όπου σταθείτε για θέσεις εργασίας
και καλοπληρωµένες. Και µε συγχωρείτε αλλά δεν αφήσατε

χώρο εργασίας που να µην τον τσακίσατε µε απολύσεις και γκρέ-
µισµα των µισθών. Και έχουµε παραδείγµατα από τη «ΛΑΡΚΟ»,
τα πετρέλαια, λιπάσµατα Καβάλας, Μαλαµατίνα κ.λπ.. Και το
χρηµατοδοτείτε κιόλας από πάνω αυτό το τσάκισµα, κύριε
Υπουργέ. 

Η «Ελληνικός Χρυσός» όχι µόνο απέλυσε τους ενενήντα εργο-
λάβους, αλλά όταν εγκρίθηκε το δάνειο των 680 εκατοµµυρίων
ευρώ αύξησε -γιατί είχε προηγηθεί η εκκίνησή της- στο τριπλάσιο
το κίνητρο για εθελούσιες απολύσεις των υπαλλήλων της µητρι-
κής, τους µόνιµους που λέµε, για να ξεµπερδεύει φυσικά από κα-
λούς µισθούς και να ενισχύσει τις εργολαβίες. Άρα και µέσω των
εθελουσιών γίνονται, εκτός και αν αυτές δεν λαµβάνονται υπ’
όψιν ως απολύσεις και µείωση προσωπικού. 

Οι ενενήντα εργολαβικοί ήταν, κύριε Υπουργέ, και είναι απα-
ραίτητοι για το έργο, αυτοί και πολύ περισσότεροι, γιατί το έργο
συνεχίζει από τη µητρική εταιρεία. Έζησαν -το είχαµε αναφέρει
ξανά πολλές φορές- την αθλιότητα του να είναι πιο φτηνοί οι ερ-
γαζόµενοι και να εργάζονται δίπλα στους µόνιµους συναδέλφους
τους σε όχι επαρκώς αεριζόµενες και υποστηριζόµενες στοές,
µε χαλασµένα και ασυντήρητα µηχανήµατα, µε µεγάλη εντατικο-
ποίηση της εργασίας για την αύξηση της παραγωγής, χωρίς συλ-
λογική σύµβαση εργασίας και δικαιωµάτων. Και όλα αυτά κύριε
Υπουργέ, στο ίδιο έργο! Και τώρα βρίσκονται στην ανεργία και
την εξαθλίωση.

Η επιχείρηση εµείς λέµε ότι είναι ξένο σώµα σε σχέση µε τα
συµφέροντα του λαού της περιοχής, των εργαζοµένων, του πε-
ριβάλλοντος, του ελληνικού λαού συνολικά. Και από την πρώτη
σας απάντηση, µε συγχωρείτε, αλλά δεν βγαίνει ότι προτίθεστε
να υπερασπίσετε αυτά τα συµφέροντα ως Κυβέρνηση. Όµως
λέµε ότι µπορούν να τα υπερασπιστούν και να τα επιβάλλουν στην
κυριολεξία όλοι τους µαζί εκεί, ο λαός της περιοχής, οι εργαζό-
µενοι και στις εργολαβίες αλλά και στη µητρική, αρκεί να πάψουν
να ανέχονται τη µισοζωή, την ανεργία, την καταστροφή της ποι-
ότητας της ζωής τους. Θα είµαστε εκεί στους αγώνες τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σέβοµαι το δικαίωµα στην εργασία και αν-

τιλαµβάνοµαι τη δυσκολία ειδικά σε τέτοιες συνθήκες της λέξης
«απόλυση». Και νοµίζω ότι κανείς δεν αισθάνεται άνετα να ανα-
φέρει αυτή τη λέξη. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο -γιατί είµαι υποχρεωµένος να
δώσω απαντήσεις σε αυτά τα οποία θέσατε- είπα και πριν ότι η
απόλυση έγινε από την ιδιωτική εταιρεία στην οποία είχε ανατε-
θεί ένα έργο υποδοµής, το οποίο είναι ένα από αυτά που πρέπει
να ολοκληρωθούν για να µπορέσει να λειτουργήσει η µεταλλευ-
τική δραστηριότητα της εταιρείας «Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.».

Σε ό,τι αφορά το τελετουργικό και το τυπικό της εξέλιξης της
διαδικασίας της απόλυσης δεν θα ήθελα να το διαβάσω. Γιατί
δεν είναι ωραίο να διαβάζω για απολύσεις, τουλάχιστον δεν µου
ταιριάζει, παρ’ όλο που έχει εξελιχθεί σύµφωνα µε τον νόµο. Και
µετά από τις συζητήσεις για τις απολύσεις και αφού υπήρξε συµ-
φωνία επί των απολύσεων όπως προβλέπει ο νόµος, δεν υπήρξαν
περαιτέρω ενέργειες για να παραµένουν σε εκκρεµότητα. Το λέω
για το τυπικό και όχι για να εκφράσω τη χαρά µου γι’ αυτό. 

Σε ό,τι αφορά όµως την υποχρέωση της εταιρείας για να µπο-
ρέσει -και είναι υποχρεωµένη- να διατηρήσει αλλά και να αυξήσει
τα πρόσθετα έργα, τα επενδυτικά, θέλω να σας πω ότι µε βάση
το άρθρο 25 της επενδυτικής συµφωνίας η εταιρεία είναι δεσµευ-
µένη όχι µόνο για τη διατήρηση του προσωπικού αλλά και για τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Διαφορετικά ποιο είναι το
νόηµα των επενδύσεων, αν πέρα από την αξιοποίηση και εκµε-
τάλλευση και από τα έσοδα και από τις φορολογίες δεν υπάρ-
χουν και θέσεις εργασίας ειδικά σε συνθήκες τέτοιες σαν και
αυτές που διανύουµε; Είναι κρίσιµο κοµµάτι η επένδυση να έχει
πέρα από τα υπόλοιπα και θέσεις εργασίας, για να δώσει διέξοδο
και ευκαιρία σε ανθρώπους που θέλουν να εργαστούν και να λύ-
σουν κρίσιµα, θα έλεγα, θέµατα ζωής και ύπαρξης, υποχρεώσεις
και ανάγκες. 
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Με αυτή την έννοια θέλω να σας πω ότι η εταιρεία έχει την
υποχρέωση -και εµείς είµαστε εδώ να ελέγχουµε τις συµβατικές
υποχρεώσεις- να τηρεί τις υποσχέσεις αλλά πιο πολύ τις συµβά-
σεις τις οποίες έχει υπογράψει για εργασιακά θέµατα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ολοκληρώνεται η διαδικασία µε την τρίτη µε αριθµό 187/21-

11-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο
για θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Για
την ουσιαστική αντιµετώπιση των προβληµάτων από τις πληµµύ-
ρες στον Δήµο Μαλεβιζίου της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ)
Ηρακλείου Κρήτης».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σοβαρά είναι τα προβλήµατα από τις έντονες

βροχοπτώσεις και τις καταστροφές στις περιοχές Παλαιοκά-
στρου, Αγίας Πελαγίας και Λυγαριάς στην ευρύτερη περιοχή του
Δήµου Μαλεβιζίου, που δυστυχώς κόστισαν δύο ανθρώπινες
ζωές. Ζηµιές έχει υποστεί το οδικό δίκτυο, οι δηµόσιες υποδο-
µές, το παραλιακό µέτωπο, επιχειρήσεις και σπίτια υπέστησαν
ολική ή µερική καταστροφή, δεκάδες επαγγελµατικά και ιδιωτικά
οχήµατα καταστράφηκαν ολοσχερώς και παρασύρθηκαν στη θά-
λασσα. Κάτοικοι και καταστηµατάρχες βρίσκονται σε απόγνωση
λόγω των µεγάλων καταστροφών. Τα εξαγγελθέντα µέτρα της
Κυβέρνησης δεν καλύπτουν τις πραγµατικές ανάγκες. Καθυστε-
ρεί η υλοποίησή τους συν τοις άλλοις. Για παράδειγµα τα 600
ευρώ ως πρώτη ενίσχυση δεν τα έχουν πάρει ακόµη. Οι πληγέν-
τες έχουν ξοδέψει αρκετά χρήµατα µέχρι σήµερα, πολύ περισ-
σότερα από αυτά που κάνει να πάρουν. 

Επίσης, οι 400.000 ευρώ που δόθηκαν στον δήµο δεν επαρ-
κούν για την αποκατάσταση των υποδοµών, την αποµάκρυνση
των φερτών υλικών, ρυµούλκηση αυτοκινήτων και πολλά άλλα.
Συνολικά το ποσό που θα χρειαστεί µε τους πρώτους υπολογι-
σµούς απ’ ό,τι λέει και ο ίδιος ο δήµος αγγίζει περίπου το
1.000.000 ευρώ. 

Σχεδόν σε όλες τις περιπτώσεις οι αιτίες των καταστροφών
είναι οι ίδιες: Απουσία αντιπληµµυρικών έργων, απαραίτητων
έργων συντήρησης υποδοµών, που η έλλειψή τους είναι ιδιαί-
τερα σοβαρή στον Δήµο Μαλεβιζίου. 

Σας διαβάζω ένα απόσπασµα από ανακοίνωση του πολιτιστι-
κού συλλόγου Παλαιοκάστρου, περιοχή που επλήγηκε και το
2019 και τώρα και λέει: «Οι εικόνες χάους  από το Παλαιόκαστρο,
στον Δήµο Μαλεβιζίου, για εµάς κατοίκους είναι η αδιαµφισβή-
τητη απόδειξη για την αναγκαία κινητοποίηση όλων των υπευθύ-
νων, ώστε να γίνουν τα απαραίτητα αντιπληµµυρικά έργα.
Ελπίζουµε να µη χρειαστεί να έχουµε και ανθρώπινα θύµατα, για
να γίνουν τα εδώ και χρόνια αυτονόητα και απαραίτητα έργα».
Τι έγινε; Απολύτως τίποτα, κύριε Υπουργέ.

Αυτό το πολυπόθητο αντιπληµµυρικό έργο για τη συγκεκρι-
µένη περιοχή, προϋπολογισµού 4.000.000 ευρώ που προβλέπει
η κατασκευή κυµατοειδή αγωγού για να κατεβάζει τα νερά στη
θάλασσα κ.λπ., σκοντάφτει σε εγκρίσεις, γραφειοκρατίες και κυ-
ρίως, στη χρηµατοδότηση. Ακόµα και ολοκληρωµένες µελέτες
για αντιπληµµυρικά έργα βρίσκονται σε πολλές περιπτώσεις στα
συρτάρια. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι µε πρόσχηµα την κλιµατική κρίση γί-
νεται προσπάθεια να συγκαλυφθούν οι κρατικές ευθύνες, όπως
γίνεται και µε την επίκληση της ατοµικής ευθύνης για την άναρχη
δόµηση, χωρίς κουβέντα για τις ευθύνες της κρατικής εξουσίας
που υλοποιεί έναν χωροταξικό σχεδιασµό για τις ανάγκες όχι του
λαού, αλλά του κεφαλαίου. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, τι µέτρα προτίθεσθε να
πάρετε για την ουσιαστική στήριξη όλων των πληγέντων µε απο-
ζηµιώσεις άµεσα στο 100% για το σύνολο των ζηµιών; Μέτρα
προστασίας του εισοδήµατός τους και της οικονοµικής ελάφρυν-
σης χωρίς εµπόδια και γραφειοκρατίες για ευέλικτη και άµεση
πλήρη αποκατάσταση όλων των καταστροφών. Αποζηµίωση
όσων έχασαν ή καταστράφηκαν τα αυτοκίνητά τους, επαγγελµα-

τίες, οικογένειες πληγέντων και θεωρούµε ότι χωρίς εξαίρεση
πρέπει να αποζηµιωθούν. Κάτι πρέπει να πείτε –δεν λέτε- πάνω
σε αυτό το ζήτηµα. 

Απαλλαγή πληγέντων από τον ΕΝΦΙΑ, από εισφορές του
ΕΦΚΑ, από το τέλος επιτηδεύµατος, από τα δηµοτικά τέλη. Να
παγώσουν χρέη στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία, στις τρά-
πεζες, στην ηλεκτρική ενέργεια και φυσικά κανένα σπίτι και καµ-
µία επιχείρηση να µην κατασχεθεί και να µην πλειστηριαστεί και
τέλος, για την προστασία των περιοχών που επλήγησαν, απαι-
τούνται αποκαταστάσεις δηµοσίων υποδοµών, αγροτικής οδο-
ποιΐας, χρηµατοδότηση και υλοποίηση ώριµων µελετών αντι-
πληµµυρικών έργων, να οριοθετηθούν τα ρέµατα µε µελέτες, µε
έργα για τη συγκράτηση φερτών υλικών. 

Όλα αυτά, λοιπόν, οφείλει το κράτος άµεσα, µε ταχύτατες δια-
δικασίες, χωρίς προσκόµµατα γραφειοκρατίας και, κυρίως, µε
βαθιά το χέρι στην τσέπη να δώσει αυτά που απαιτούνται για να
αποκατασταθούν και το εισόδηµα και οι περιουσίες των ανθρώ-
πων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Σας ευχαριστώ πολύ για την επίκαιρη ερώτηση, µία επί-
καιρη ερώτηση για το πληµµυρικό φαινόµενο που έπληξε τις
περιοχές του Δήµου Μαλεβιζίου. 

Όπως γνωρίζετε, από την πρώτη στιγµή που βρεθήκαµε και
στο πεδίο, τέθηκε σε εφαρµογή ένα σχέδιο στήριξης και αποκα-
τάστασης της περιοχής, σχέδιο που αφορά και την περιοχή της
Σητείας, η οποία επλήγη από το ίδιο καιρικό φαινόµενο.

Άλλωστε, µας δόθηκε η ευκαιρία για το συγκεκριµένο σχέδιο
να το συζητήσουµε και πριν από λίγες µέρες στο πλαίσιο πάλι
του κοινοβουλευτικού ελέγχου.  

Συνεπώς θεωρώ καλύτερο να εστιάσω στην πορεία υλοποί-
ησης των µέτρων που περιλαµβάνονται στο σχέδιο στήριξης και
αποκατάστασης την περίοδο που έχει µεσολαβήσει από την προ-
ηγούµενη συζήτησή µας. 

Όπως σας είχα αναφέρει και τότε, την επόµενη ηµέρα από τη
συζήτησή µας εδώ στη Βουλή, έγινε η πρώτη πληρωµή της πρώ-
της αρωγής στους επιχειρηµατίες που είχαν υποβάλει αίτηση
στην πλατφόρµα arogi.gov.gr. 

Θυµίζω, ότι η πρώτη αρωγή φθάνει έως τις 6.000 ευρώ, ανά-
λογα µε το εύρος της ζηµιάς. Η πλατφόρµα άνοιξε για τις υπο-
βολές των αιτήσεων λίγες µέρες µετά το ακραίο καιρικό φαινό-
µενο. Οι υπηρεσίες της περιφέρειας, σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, έστειλαν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
τα στοιχεία. Οι  διασταυρώσεις από την αρµόδια οµάδα εργα-
σίας, έγιναν µέσα σε ελάχιστο χρόνο και η πληρωµή προς τους
αιτούντες έγινε ουσιαστικά εντός του πρώτου µήνα.  

Έτσι σε χρόνους που καµµία σχέση δεν έχουν µε το παρελθόν,
την Τρίτη 15 Νοεµβρίου πραγµατοποιήθηκε η καταβολή της πρώ-
της αρωγής προς τους επιχειρηµατίες.  

Πρώτη αρωγή ύψος 680.000 ευρώ σε εκατόν σαράντα έναν
επιχειρηµατίες που επλήγησαν από τις πρόσφατες πληµµύρες
στην Κρήτη, δηλαδή αφορούν και τον Δήµο Σητείας και τον Δήµο
Μαλεβιζίου. Και φυσικά, προχωράει η διαδικασία από τις επιτρο-
πές κρατικής αρωγής της περιφέρειας για τη χορήγηση της προ-
καταβολής 25% της εκτιµηθείσας ζηµιάς από το Υπουργείο
Οικονοµικών, εκτιµηθείσα ζηµιά η οποία µπορεί να φθάσει ως το
70%, ανάλογα µε το ύψος της ζηµιάς, µε έµφαση στις µικρές και
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και µε ανώτατο όριο τις 120.000 ευ-
ρώ.

Δεν καλύπτεται και δεν έχει καλυφθεί ποτέ µέχρι τώρα το
100% των ζηµιών σε επιχειρήσεις, όπως ζητάτε και ειλικρινά µου
κάνει εντύπωση που το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ζητά να
αποζηµιωθούν στο 100% όλες οι επιχειρήσεις ανεξαρτήτου µε-
γέθους και ανεξαρτήτως των οικονοµικών τους στοιχείων και
χωρίς καν νύξη ότι οι επιχειρήσεις και κυρίως οι µεγάλες επιχει-
ρήσεις θα πρέπει να έχουν µεριµνήσει οι ίδιες για την ασφάλειά
τους απέναντι σε φυσικές καταστροφές. Αντιθέτως ζητάτε να
αποζηµιωθούν όλοι και οι µεγάλες επιχειρήσεις, οι µεγάλοι ερ-
γοδότες στο 100% της ζηµιάς. Να αποζηµιωθούν στο 100% της
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εκτιµηθείσας ζηµιάς από τους πόρους του Έλληνα φορολογού-
µενου, του Έλληνα εργαζόµενου. Αυτό, όµως, µου κάνει φοβερή
εντύπωση ως αίτηµα, ένα αίτηµα στο οποίο φυσικά δεν συµφω-
νούµε, έχουµε άλλη φιλοσοφία, την οποία και υλοποιούµε.

Αγνοείτε ή ξεχνάτε ότι µέχρι να αναλάβει η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, τα ποσοστά αποζηµίωσης για τις πληγείσες
επιχειρήσεις ήταν πολύ χαµηλά. Δεν ξεπερνούσαν το 30% της
εκτιµηθείσας ζηµιάς. Μέσα στο νέο πλαίσιο της κρατικής αρωγής
και µετά από εισήγηση της κυβερνητικής επιτροπής κρατικής
αρωγής προβλέπεται αποζηµίωση έως 70% µε κλιµακωτή προ-
σέγγιση για τις πληµµυροπαθείς επιχειρήσεις. Και αυτό θα προ-
τείνουµε να ισχύσει και για την περίπτωση της Κρήτης. Να ισ-
χύσει, δηλαδή, η κλιµακωτή προσέγγιση, που δίνει περισσότερο
έµφαση στις µικρές ζηµιές, στις µικρές και µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις.

Παράλληλα, βέβαια, πρέπει να σηµειώσουµε ότι θεσπίστηκε
και διάταξη την προηγούµενη εβδοµάδα για τη στήριξη εργαζο-
µένων σε επιχειρήσεις που επλήγησαν από το ακραίο καιρικό
φαινόµενο και φυσικά προχωρούν και τα άλλα µέτρα, στα οποία
θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. Σε στενή συνεργασία µε
όλους τους εµπλεκόµενους προχωρούν σε χρόνους, που δεν
έχουν καµµία σχέση µε το παρελθόν και µε αυτούς τους ρυθµούς
θα συνεχίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο συνά-

δελφος κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εάν τώρα σας

πω πάλι ότι είναι ψίχουλα αυτά τα οποία δίνετε στις περισσότε-
ρες των περιπτώσεων, θα µε εγκαλέσετε. Βέβαια, θα ήµασταν οι
τελευταίοι αν αρνιόµασταν έστω και 1 ευρώ που ανήκει στους
πληγέντες και σε κάθε εργαζόµενο, αν πρόκειται για τον µισθό
του, για τη σύνταξή του και πάει λέγοντας.

Θα σας φέρω µόνο ένα παράδειγµα, που αφορά την πληρωµή
κρατικής αρωγής για επιχειρήσεις. Επιχείρηση που έπαθε ζηµιά
από 500.000 έως 700.000 ευρώ και αν βάλεις και το χαµένο ει-
σόδηµα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, πιθανά, να φτάνει και το
1.000.000 ευρώ. Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, όντως πήρε 6.000
ευρώ. Μπορείτε να µου πείτε πόσο θα πάρει ακόµα για να µπο-
ρέσει να ορθοποδήσει, να φτιάξει την επιχείρησή του και να συ-
νεχίσει; Θα πάρει, λέτε, το 70%. Ως ανώτατο όριο πόσα; Εκατόν
πενήντα χιλιάδες ευρώ, καλά κατάλαβα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό): Εκατόν είκοσι. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπάρχει, λοιπόν, µία πολύ µε-
γάλη διαφορά, υπάρχει µία αναντιστοιχία των πραγµατικών αναγ-
κών στη χρηµατοδοτική κάλυψη και σε αυτά τα οποία δίνετε.
Άρα, λοιπόν, να µιλάµε επί των πραγµατικών γεγονότων. Οι ζη-
µιές ήταν τεράστιες. Και εδώ και στη Σητεία. Αυτά, δηλαδή, τα
οποία αποζηµιώνετε εσείς, δεν καλύπτουν το πραγµατικό κόστος
της ζηµιάς που έχουν οι άνθρωποι και εγκαλείτε τώρα εσείς
εµάς, γιατί λέµε αποζηµίωση στο 100%. Μα, αυτές οι επιχειρή-
σεις δεν είναι επιχειρηµατικοί όµιλοι, δεν είναι µεγάλο-ξενοδο-
χειάρχες, πώς να τους αναφέρω, αυτοί το έχουν λυµένο το θέµα.

Έχετε δει στην περίπτωση της Αγίας Πελαγίας, στον Δήµο Μα-
λεβιζίου γενικότερα, στη Σητεία ή στο Αρκαλοχώρι ή στη βόρεια
Εύβοια ή οπουδήποτε αλλού, όπου είχαµε πληµµύρες, σεισµούς,
πυρκαγιές κ.λπ., τι ζηµιές έχουν υποστεί µεγάλες επιχειρηµατι-
κές µονάδες;

Όµως στο κάτω-κάτω της γραφής, όταν ο άλλος έχει υποστεί
τέτοιου µεγέθους ζηµιά, δεν καταλαβαίνω γιατί δεν πρέπει να
αποζηµιωθεί από την πλευρά του κράτους και λέτε 70%. Εµείς
λέµε όχι. Δηλαδή, αυτός ο άνθρωπος που έχει υποστεί ολική
ζηµιά πρέπει να αποζηµιωθεί στο 100%. 

Δεν είπατε βέβαια για τα θέµατα της αντιπληµµυρικής θωρά-
κισης. Έχω παρατηρήσει ότι σε κάθε παρέµβαση που κάνουµε,
ενώ αναφέρεστε στα θέµατα των αποζηµιώσεων, που –επανα-
λαµβάνω- δεν επαρκούν, δεν λέτε ιδιαίτερα πράγµατα για την αν-
τιπληµµυρική θωράκιση. Όµως οι αιτίες των καταστροφών έχουν
εντοπιστεί, άσχετα εάν εσείς το ρίχνετε στο κακό το ριζικό µας,
στην κλιµατική κρίση κ.λπ.. Είναι επικίνδυνο να ανασύρουν οι κυ-
βερνήσεις κάθε φορά, περιφερειάρχες, δήµαρχοι κ.λπ., για να

δικαιολογήσουν τις τεράστιες καταστροφές, ότι δεν µπορούσαν
να κάνουν τίποτα, ότι ήταν τόσο ακραία τα καιρικά φαινόµενα
που υπερβαίνουν της ανθρώπινης προσπάθειας, ενώ υπάρχουν
όλες οι επιστηµονικές και τεχνολογικές γνώσεις και δυνατότητες,
για να γίνουν σηµαντικά έργα πολιτικής προστασίας, αντιπληµ-
µυρικά, αντιπυρικά, αντισεισµικά. 

Και πώς θα µπορούσε να είναι διαφορετικά, αφού η Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν ορίζει ως επιλέξιµα για χρηµατοδότηση τα αν-
τιπληµµυρικά έργα; Υπολογίζουν ότι το κόστος υλοποίησής τους
δεν θα αποφέρει τα εύκολα και µεγάλα κέρδη που επιδιώκουν οι
µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, σε αντίθεση, για παράδειγµα, µε
έργα σαν τον βόρειο οδικό άξονα Κρήτης, όπου επενδύουν πού;
Στην επιβολή διοδίων. 

Άρα αβίαστα βγαίνει το συµπέρασµα ότι η έκταση των κατα-
στροφών θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί, εάν υπήρχαν τα ανα-
γκαία µέτρα πρόληψης και τα αναγκαία αντιπληµµυρικά έργα. 

Εµείς, ως ΚΚΕ, θεωρούµε ότι χρειάζονται έργα. Δεν φθάνουν
µόνο κάποια έργα αντιπληµµυρικά συµβατικά, χρειάζονται έργα
ουσίας, συνοδά έργα, επανεκτίµηση όλων των ώριµων µελετών
κατασκευής µικρών φραγµάτων ανάσχεσης, για να ανακόπτουν
την πληµµυρική ροή και να τα αναχαιτίζουν εγκαίρως. Χρειάζον-
ται έργα για διάνοιξη δρόµων διαφυγής, που θα διασφαλίζουν
την έξοδο των κατοίκων σε περίπτωση εκδήλωσης ενός ακραίου
φαινοµένου και πολλά άλλα. 

Το θέµα της οικιστικής αναρχίας, η αυθαίρετη και πυκνή δό-
µηση, το µπάζωµα δεκάδων, εκατοντάδων ρεµάτων, ο δραστικός
περιορισµός των ελεύθερων χώρων, αυτά είναι που πρέπει να
επισηµανθούν και υπάρχει ανυπαρξία έργων γύρω από τέτοιες
πλευρές. 

Εµείς, ως ΚΚΕ, θεωρούµε ότι απαιτείται σήµερα ένας ολοκλη-
ρωµένος σχεδιασµός αντιµετώπισης των πληµµυρικών φαινοµέ-
νων, που πρέπει να ξεκινά από την πρόβλεψη και την ολοκλη-
ρωµένη διαχείριση της χρήσης γης, των δασικών οικοσυστηµά-
των, µέχρι τα αναγκαία έργα υποδοµής. Για όλα αυτά, λοιπόν,
θα δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας, προκειµένου ο κόσµος να
αποκτήσει αυτά τα αντιπληµµυρικά έργα.

Τέλος, σε σχέση µε το ΦΕΚ 5942/21-11-2022 που έχετε εκδώ-
σει, να πω το εξής: Στο άρθρο 1 λέτε για οριοθέτηση πληµµυρό-
πληκτων περιοχών. Βεβαίως, από τη στιγµή που το έργο απο-
κατάστασης των ζηµιών σε κτήρια από τις πληµµύρες αναλαµ-
βάνει ο ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου, σηµαίνει ότι πρέπει να στελεχωθεί
αυτή η υπηρεσία. Επαρκεί το προσωπικό; Δεν επαρκεί. Γιατί, λοι-
πόν, δεν διορίζετε µόνιµο προσωπικό; Γιατί δεν διορίζετε τους
συµβασιούχους που υπάρχουν εκεί πέρα, για να µπορούν να αν-
ταποκρίνονται στα καθήκοντα που τους έχετε αναθέσει και είναι
σοβαρά; 

Δεύτερον, για τη στεγαστική συνδροµή και τους όρους και τις
προϋποθέσεις, λέτε ότι στη στεγαστική συνδροµή είναι 60% που
θα χορηγείται από το κράτος και κατά 40% από άτοκο δάνειο.
Δηλαδή, δεν είναι ούτε καν όπως στην περίπτωση των σεισµών
που είναι 80% από το κράτος και 20% µε άτοκο δάνειο. Εδώ είναι
ακόµα χειρότερα τα πράγµατα. Δηλαδή, εξαναγκάζετε τον
κόσµο, τον στέλνετε στα νύχια των τραπεζών για το υπόλοιπο
40% και µε υποθήκη. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι δυσκολεύουν
τα πράγµατα πολύ περισσότερο.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, κύριε Υπουργέ, το συµπέρασµα
που βγαίνει είναι ότι όντως χρειάζεται αποζηµίωση στο ύψος της
πραγµατικής ζηµιάς που έχει πάθει ο άλλος, να στελεχωθούν οι
υπηρεσίες και φυσικά να χρηµατοδοτηθούν έργα για να προστα-
τεύσουµε την ανθρώπινη ζωή και την περιουσία του λαού µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αφιερώσατε τη µισή δευτερολογία σας, για

να υποστηρίξετε την ανάγκη στήριξης πάλι στο 100% των επιχει-
ρήσεων, επιχειρήσεων και µεγάλων επιχειρήσεων. Αναφερθή-
κατε και σε συγκεκριµένα ύψη ζηµιών. Υπάρχουν σε περιοχές και
ακόµα µεγαλύτερα ύψη ζηµιών. Οπότε, καταλαβαίνετε ότι εκεί
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είναι και η διαφορά στη φιλοσοφία µας. Εµείς δεν θεωρούµε ότι
ο Έλληνας φορολογούµενος, ο Έλληνας εργαζόµενος θα πρέπει
στο 100% να έρχεται να αποζηµιώσει τις ζηµιές που έχουν πάθει
οι µεγάλες επιχειρήσεις. Οι µεγάλες επιχειρήσεις µπορεί να
έχουν ζηµιές πάνω από 1 εκατοµµύριο. Γι’ αυτό και έχει προνοή-
σει η αγορά, έχει προνοήσει η διαδικασία, έτσι ώστε επιχειρήσεις
που είναι µεγάλες και έχουν την ικανότητα αυτή, να µπορούν να
ασφαλίζουν την παραγωγική τους δραστηριότητα. Το κάνουν
πάρα πολλές επιχειρήσεις, όπως για παράδειγµα µεγάλες επι-
χειρήσεις µεγάλων οµίλων σουπερµάρκετ, που είδαµε στη Ση-
τεία και µας είπαν ότι είχαν ασφαλίσει τα προϊόντα τους, άρα
µπορούν να πορευτούν έχοντας εξασφαλίσει την επόµενη µέρα.

Εµείς ερχόµαστε εκεί να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις, µε σε-
βασµό πάντα στους πόρους του Έλληνα φορολογούµενου. Και
προς αυτή την κατεύθυνση υλοποιούµε και το σχέδιο, ένα σχέδιο
στήριξης που είναι µέσα σε µια δυναµική διαδικασία, η οποία
προχωρά µε γνώµονα να φτάσει η αρωγή σε αυτούς που την δι-
καιούνται. Αυτό σηµαίνει ότι προσαρµόζουµε και την υλοποίηση
των µέτρων στις ειδικές συνθήκες που προκύπτουν κάθε φορά. 

Έτσι κάναµε και στην πρώτη αρωγή προς τις επιχειρήσεις. Και
στην περίπτωση των περιοχών που επλήγησαν στους Δήµους Ση-
τείας και Μαλεβιζίου, αφού διαπιστώσαµε ότι αρκετές επιχειρή-
σεις, όσον αφορά τη σύγκρισή τους µε τα στοιχεία της
περιφέρειας, δεν είχαν επιβάλει αίτηµα για την πρώτη αρωγή,
αποφασίσαµε και προχωρήσαµε στο εκ νέου άνοιγµα της πλατ-
φόρµας. Έτσι, από την Παρασκευή 25 Νοεµβρίου άνοιξε εκ νέου
η πλατφόρµα arogi.gov.gr για τις πληττόµενες επιχειρήσεις της
Κρήτης, ώστε να υποβάλουν αυτές που δεν είχαν προλάβει κατά
την πρώτη φάση. 

Η πλατφόρµα, όπως έχει ανακοινωθεί, θα παραµείνει ανοικτή
µέχρι τις 9 Δεκεµβρίου, ώστε µέσα σε λίγες µέρες µετά το κλεί-
σιµο της, όπως έγινε και στην πρώτη φάση, να προχωρήσουν και
οι υπόλοιπες πληρωµές.

Μέχρι σήµερα έχουν υποβάλει επτά επιχειρήσεις οριστικοποι-
ηµένες αιτήσεις. Παράλληλα, τις επόµενες ηµέρες µετά τη σχε-
τική ανακοίνωση οργανώνονται και τηλεδιασκέψεις µε τους
λογιστές αλλά και µε τους παραγωγικούς φορείς της περιοχής,
για να ενηµερωθούν εκ νέου. 

Το έχω πει ξανά. Μας ενδιαφέρει η αρωγή να φτάνει σε αυτόν
που τη δικαιούται, πάντα µε σεβασµό στους πόρους και στα χρή-
µατα του Έλληνα φορολογούµενου. Και για να το πετύχουµε
αυτό, προσαρµόζουµε την υλοποίηση των µέτρων στις συνθήκες
που δηµιουργούνται αλλά και στις δυσκολίες που έχουν και οι
επιχειρηµατίες και οι πληττόµενοι συµπατριώτες µας σε κάθε πε-
ριοχή. 

Στο µεσοδιάστηµα φυσικά έχουµε προχωρήσει και τα υπό-
λοιπα µέτρα στήριξης. Ήδη δηµοσιεύτηκε η απόφαση του
Υπουργείου Οικονοµικών για την αναστολή των φορολογικών
υποχρεώσεων στους πληγέντες από τις πληµµύρες της Κρήτης.

Δηµοσιεύτηκε κοινή υπουργική απόφαση, όπως αναφέρατε, για
την οριοθέτηση των περιοχών της Κρήτης που επλήγησαν από
τις πρόσφατες πληµµύρες και φυσικά η χορήγηση στεγαστικής
συνδροµής. Η στήριξη φτάνει κοντά στα 2,4 εκατοµµύρια ευρώ.
Σήµερα ή αύριο δηµοσιεύεται η απόφαση για την αναστολή κάθε
πράξεως αναγκαστικής εκτέλεσης επί κινητής ή ακίνητης περι-
ουσίας για τους πληµµυροπαθείς, ενώ αντιστοίχως, µετά τη δη-
µοσίευση της οριοθέτησης, κινήθηκε και η διαδικασία για την
αναστολή των ασφαλιστικών υποχρεώσεων όσων επλήγησαν. 

Παράλληλα, αφού το αναφέρατε και στην ερώτησή σας -το
συζητήσαµε και την προηγούµενη φορά-, ήδη έχουµε κάνει τις
σχετικές επαφές τόσο µε το Δήµο Μαλεβιζίου όσο και µε την Πε-
ριφέρεια Κρήτης, για να προχωρήσουν τα απαραίτητα έργα απο-
κατάστασης ζηµιών σε υποδοµές αλλά και σε δίκτυα. Έργα,
όµως, που δεν εστιάζουν µόνο στην αποκατάσταση ζηµιών, αλλά
δίνουν έµφαση τόσο στην ανθεκτικότητα όσο και στην ανταπό-
κριση σε εκκρεµότητες δεκαετιών, όπως σωστά αναφέρατε και
εσείς. Είναι, δηλαδή, έργα, που απαντούν σε στρεβλώσεις που
έχουν τις ρίζες τους πολλές δεκαετίες πριν. Μιας και αναφερθή-
κατε στο Παλαιόκαστρο, είναι µια ωραία περιοχή η οποία είναι
κτισµένη κάτω από τη γέφυρα. Την έχετε επισκεφθεί και εσείς
πολλές φορές, την έχω επισκεφθεί και εγώ µια φορά. Έχει χτι-
στεί –υποθέτω- εκεί που παλαιότερα ήταν ποτάµι. Οπότε, προ-
φανώς, χρειάζεται αντιπληµµυρικό έργο και είναι αυτά που θα
προχωρήσουµε σε συνεννόηση µε όλους τους εµπλεκόµενους
της τοπικής αυτοδιοίκησης το επόµενο διάστηµα. Έργα, όµως,
που θα έρθουν να προσαρµοστούν στα νέα δεδοµένα που έχει
διαµορφώσει η κλιµατική κρίση. 

Δυστυχώς, η κλιµατική κρίση είναι εδώ. Είναι η νέα δυσµενής
πραγµατικότητα. Δεν είναι πρόσχηµα, όπως αναφέρατε, είναι η
πραγµατικότητα. Είναι µια κρίση, την οποία η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη διαχειρίζεται µε στρατηγική, σε ένα πλαίσιο
στενής συνεργασίας µε όλους. Χωρίς συνεργασία, δεν αντιµε-
τωπίζεις επαρκώς τέτοιες κρίσεις, τέτοια µεγάλα προβλήµατα.
Και τα αντιµετωπίζουµε µε απτά αποτελέσµατα τόσο για την κοι-
νωνία όσο και για τους πολίτες. Προς αυτή την κατεύθυνση θα
πορευτούµε και την επόµενη περίοδο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.33’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τρίτη 29 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’ µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε τη ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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